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Redactie - Walter Rftnelingft (hoofd
redacteur) » Fred Akkerma, Emest 
Landheer, Ronald Niemeijer, Edwin 
Pol, Jan Verhagen en Ronald Wamik.

AAN DE LIJN door Jort Kelder

Ock gelezen, dat stuk. in de vorige Driemaster over een brokkenpiloot binnen het 
hoofdbestuur? Onder de titel "De grenzeloze wereld van Bas Klein" werd verslag I 
gedaan van het doen, en vooral, het laten van internationaal secretaris Bas Klein.I 
Op borrels en partijen kwan het gesprek er wel 'ns op. De teneur: Klein moet er 
uit. Deelnerrers aan het gesprek waren doorgaans welingelicht. Mensen uit Kleins 
inner circle. Dat treft.

DRIEMASTER
Driemaster is het landelijk orgaan 
van de Jongeren Organisatie Vrij
heid en Democratie (JOVD) en ver
schijnt acht- tot tienmaal per jaar 
in een oplage van drie- tot vier
duizend exemplaren. leden van de 
JOVD ontvangen Driemaster gratis. 
Voor niet-leden bedraagt de abonne
mentsprijs f 17,50 per jaargang, te 
voldoen op barikrekeningnr. 
39.46.40.640 of girorékeningnr. 
953500.

KDPU
Hieronder tref je de deadlines van 
de drie eerstkomende Driemasters 
aan. Indien je kopij hebt die je in 
een van deze ruimers wilt plaatsen, 
stuur je bijdrage dan voor de bij
behorende deadline naar het redac
tieadres. Driemaster verschijnt 
over het algemeen binnen een maand 
na de deadline. De hoofdredacteur 
behoudt zich het recht voor cm 
bijdragen te weigeren of in te 
korten.

mijmer deadline
2 90 vr 16/02/90
3 90 vr 23/03/90
4 90 vr 18/05/90

NAMEN EN ADRESSEN
Voor de namen en adressen van be
stuursleden dien je de adressen
vraagbaak te raadplegen of te be
stellen op het Algemeen secretari
aat JOVD (+ f 4,25).
Hoofdbestuur - voorzitter: Mark 
Rutte, Postbus 93168, 2509 AD S 
GRAVETWAGE (070-3522564) secreta
ris: Ferry van Dijk, J Wattstr 75 
(kaner 336), 1097 DL AMSIEKDAM
(020-302471/6657181) penningmees
ter: Jean-Paul Frishert, Struisen- 
burgdwstr 153/b, 3063 BI KOTERD/M 
(010-4333950) wp: Eduard van der 
Biezen, Parkstr 45, 3581 PE U- 
TREOTT (030-334343) wo: Joost 
Otterloo, Bothastr 2/a, 4818 BE 
BREDA (076-221742) v&s: Nicole 
Koetsier, Rent)randtln 128, 7242 IE 
10CHEM (05730-56690) internatio
naal: Ron Batten, Gravestein 7,
M03 hi mstekdam (020-952 479)
organisatie: Adriaan Vos, Homerusin 
21, 3581 MC UTRECHT (030-512555) 
politiek: Mark Aalders, V Meeke- 
renstr 74/d, 3034 GD ROTTERDAM 
(010-4082259/4141366) en Jolanda 
Hekman, Stationsstr 12/d7, 9711 AS 
GRONINGEN (050-144823).

Im I
ER WAS 00K DRUK UITCBOEFEND BUITEN HET 
borrelcircuit an. Nog maar kort geleden 
kregen we telefoon van een bezig bijtje 
van de WD-Tweede Kamerfractie. Klein 
had ze andermaal getrakteerd op een 
gênant fait accompli - zo ging het niet 
langer. Konden wij, hoofdbestuur en 
redactie, zijn vertrek niet bevorderen? 
Dat verzoek werd ongewild ingewilligd 
(zoals u kon lezen).

WEDEROM HIN3 HET BINNENHOF AAN DE LIJN. 
Verbolgen waren ze. Wat wij wel dachten, 
zo'n van-dik-hout-zaagt-men-planken-
stuk. De waarheid zeggen is één, 'm den 
volke zwart op wit tonen is vers twee. 
Nu eisen wij - met Neeltje Snit en Edje 
Nijp - onmiddellijk consideratie voor de 
Volkspartij. Het blijft natuurlijk poli
tiek - erger nog, het is de WD. De 
liberalen nemen het traditioneel niet zo 
nauw met de slappe en de -vuile was.

BU DE JOVD KUNNEN ZE ER OCK MEE TE
recht. Zeker, de grote Klein-story was 
misselijkmakend. Daarenboven heeft ock 
de JOVD van doen met lastige beginselen 
als de vrijheid van het gesproken en 
geschreven woord en - de pas bevochten- 
onafhankelijkheid van de Driemaster. 
En, was het verhaal onwaar? Een gedrama
tiseerde versie van de weerbarstige 
vrerkelijkheid misschien? Wij dachten van

ja, een uwer dacht van neen.

DE JOVD ZDU DE JOVD NIET ZIJN ALS NIET 
een willekeurig lid uit de afdeling God- 
weet-waar zijn bezwaren op schrift stel
de. Een bezwaarschrift dus, ingeleverd 
bij de'redactieraad van dit blad en op 
persoonlijke titel geschreven. Het gevaL 
wil namelijk dat indiener (en JOVD voor
zitter) Mark Rutte zich hier niet weet 
gesteund door het hele bestuur. Die 
vinden een actie beschadiging tegen een 
ex wel geestig. Rutte niet, is col
Legiaal. Ook met politieke ..iken.

WAT BEHELST TE KRITIEK VAN RUTTE? DRIE 
punten: 1) er was geen weerwoord aan Bas 
Klein gelaten, hetgeen strijdig zou zijn 
met fundamentele journalistieke normen, 
2) er zouden feitelijke onjuistheden in 
het van rancune doordesemde artikel 
staan en 3) de JOVD zou door dit hoofd- 
bestuurskritische en niet representatie
ve stuk onevenredige schade berokkend 
worden.

INMIDDELS IS BAS KLEIN AL VOOR PUBLKA- 
tie van het gewraakte artikel onder druk 
afgetreden. Ruttes exercitie heeft aldus 
louter academische waarde.

HET VEFMDEDEN BESTAAT DAT HET ALS 
"proefproces" omschreven bezwaarschrift 
door de redactieraad (bestaande uit oud- 
regent Remarque, veteraan/vaandrig Van 
Zanen en ex-redacteur Deden) wegens 
gebrek aan bewijs wordt afgewezen. En 
dat terwijl het JÖVD-Ehpfinden ten min
ste een royement, benevens de meer klas
sieke tonguitrukking, voor de boodschap
per van het debacle van Klein voor
schrijft.

DERHALVE HEEET TE LANEELIJK VOORZITTER 
gekwalificeerde juridische hulp ingeroe
pen bij een goede bekende van de redac- 
tieraadsleden, zijnde tevens schrijver 
van het Klein-verhaal en dit stuk. Ja of 
ja, dat moet toch kunnen? JK

Op foto: bezig bijtje Armelies Meybaun.
ISSN 0167-0786
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W D  EN  D66 M O ETEN  SAM EN  
O PPO SITIE V O ER EN  -  » -

Het onlangs beëdigde derde kabinet-Lubbers is een kabinet op een wankele basis. Het regeerakkoord laat 
weinig ruimte voor financiële tegenvallers en legt onvoldoende prioriteit bij verlaging van het finan
cieringstekort . Dat levert straks boeiende taferelen op: Kek als minister van financiën die zijn eigen 
ministers uitlegt dat er extra bezuinigd moet worden.

HET REGEERAKKOORD IS WEER ERG DIK 
geworden. Met gedetailleerde bijla
gen. De JOVD is tegenstander van 
dikke regeerakkoorden. Alles willen 
regelen in de infonnatietijd leidt 
tot saaie debatten in de daaropvol
gende jaren. De regeringsfracties 
hebben slechts minimale mogelijkhe
den cm een eigen geluid te laten 
horen, wat het dualisme schade be
rokkent. Politiek moet weer spannend 
en geloofwaardig worden. De geur van 
muffe achterkamertjes moet verdwij
nen. In dat opzicht zullen de kanen
de jaren ons weinig opleveren.

MAAR ONDANKS DEZE TRADITIONELE Om
wikkelingen aan de kant van de rege
ring, kant de oppositie de kanende 
tijd voor belangrijke keuzes te 
staan. Gaat de WD behalve tegen 
het kabinet ook tegen D66 oppositie 
voeren? Op wie gaat de oppositie 
zich concentreren: op de ministers 
van het CDA of de PvdA?

DE JOVD HEEFT CE AFGELOPEN WEKEN 
gesprekken gevoerd met kamerleden 
van WD en D66. Niet alleen is ge
discussieerd over de manier waarop 
WD en D66 oppositie moeten voeren, 
maar ock is aan de orde geweest of 
een gemeenschappelijke oppositie 
(desnoods op beleidspunten) tot een 
fusie van de twee partijen moet 
leiden. Daarbij is het natuurlijk 
van cruciaal belang voor de WD met 
welke D66 zij de maken krijgt en 
vice-versa. Een D66 die streeft naar 
een linkse meerderheid of een D66 
die het liberalisme centraal stelt? 
Een WD die de nadruk legt op con
servatieve stokpaardjes of juist op 
Liberale?

OCK BINNEN HET HOOFDEESIUUR IS DEZE 
discussie gevoerd. Het is van mening 
dat WD en D66 moeten proberen zo
veel mogelijk gezamenlijk oppositie 
te voeren. Dat deze oppositie zich 
in de eerste plaats moet richten op 
het CDA en de machtspositie van deze 
partij in de samenleving. En dat een 
fusie tussen WD en D66 wenselijk 
is, maar volledig afhankelijk moet 
worden gesteld van het succes van

een gezamenlijk gevoerde oppositie.

DE JOVD IS DUS DRUK DOENDE ZICH TE 
positioneren om een rol te spelen in 
de periode die voor ons ligt. In de 
komende tijd krijgt de oppositie 
vorm, derhalve moet ock binnen de 
WD het debat gevoerd worden over 
de koers van het liberalisme in de 
komende jaren. Over dat laatste

HEIMELIJK WERD DIT NAJAAR EEN NIEUW, 
vijf-koppig bestuur gevormd. Mari- 
ëtte Meulman, het kleine voorzitter̂  
t je dat het hart van menig JOVD'er 
won (maar haar eigen afdeling ver
waarloosde), trok aan het allerkort
ste eind. Zij ligt uit het bestuur, 
maar ia niet de enige: Oost-Groniir- 
gen is drastisch gezuiverd.
MARIETTE IS OFGETOLGD DOOR HAAR 
jongere broer Bert. Zo blijft de 
voorzittershamer in de familie. Bert 
wil de afdeling volkanen saneren en 
opnieuw activeren. Veelbelovend 
(MeuDmarmetje dus!
OOST-GRONIIEEN GAAT NU TOL GOHE 
moet de afdeling weer uit het slop 
halen. Binnen enkele maanden moet de 
afdeling, die in en rondom Winscho
ten opereert, weer de oude zijn. 
Dus: veel leden, gezellige bijeen
komsten en... een perfect bestuur. 
Wij wachten vol spanning af.
i MIllili liBMlMilliilIlllBIlIl l li ii iiii

Op foto: Mariëtte Meulman met gebo
gen hoofd (zij trok aan het aller
kortste eind).

heeft de JOVD een uitgesproken me
ning. Binnenkort wordt bij de WD 
een aantal voorstellen op tafel 
gelegd. Het is de taak van de JOVD 
een vinger aan de pols te houden, 
waar nodig kritisch te zijn en waar 
mogelijk in te grijpen. Dat doen we 
al veertig jaar. En dat blijven we 
doen. Ik verzeker dat je over alles 
op de hoogte wordt gehouden. MR

OOST-GRON IN GEN
H ER STELT  
SCH ADE doorFredAkto-
WINSCHOTEN - Oost-Groningen is een vreemde afdeling. Een groot actief be
stuur, dat veel leden weet te werven, valt plotseling uiteen. De verwarring 
is groot. District Noord staat perplex.
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LA A T  V O O R H O EV E  
Z'N P A R TIJ  
A FM A K EN ! door Jort Kelder

Het is dus geen bijltjesdag geworden bij de WD. Sterker, met een aantal verkiezingsnederlagen op zak en 
een tiental jaren oppositie in het verschiet lijkt de WD bedaagd en ongeïnspireerd als haar leiding 
lijdzaam het volgende millenium tegemoet te sloffen.

EIND JAREN TACHTIG IS DE WD NAAR I® 
diepste ideologische en personele 
crisis sinds haar oprichting in 1948 
toegegleden. Reden te over om de 
boedel eens grondig af te stoffen.

DE WD-JONGEREN (JOVD) BEPLEITEN 
dat, recent nog bij monde van voor

zitter Rutte op het WD congres te 
Middelburg. Het moest allemaal in- 
tellectueler, spiritueler, bevloge- 
ner desnoods, vond de bedaagde 
JOVD'er. Rutte kreeg bijval van de 
met WD-bobo's gevulde zaal.

ACH JA, DIE JÖVD-VOORZITDERS: NET

echt naïef. Leuke bijrol. Soms brui
send als een vers flesje Spa, maar 
zodra een WD-carrière de fles ont
kurkt gaat het sprankelende er af 
en resteert geen Spa Reine maar Spa 
Rijn. Rottend water, veroorzaakt 
door een stilstaande poel genaamd 
WD-partijcultuur. Zo waren Robin, 
Frank, Loek en Ed in hun tijd ook, 
dachten de WD'ers. Jongens, maar 
aardige jongens, mijmerden de 
WD'ers. En ze wilden nog wat wor
den, gniffelden de WD'ers. Die 
Rutte wordt wel wat, schaterden de 
WD'ers. Of ze gelijk hebben kan, 
mede gezien het stemgedrag van de 
JOVD-top, ernstig betwijfeld worden. 
De WD is "uit", vinden velen bij de 
JOVD.

"DE WD DRAAIT ZICH NOG EENS CM EN 
knort rustig door", aldus NRC redac
teur Hubert Sheets. Geconfronteerd 
met die observatie gaf Joris Voor
hoeve desgevraagd niet meer prijs 
dan een gegeneerd lachje. Hij en 
zijn partij hebben bestek gemaakt 
tussen Scylla en Charybdis.

DE GROTE ROERGANGER GOOIT AL BIJNA 
zelf "de handdoek in de ring", maar 
gelukkig, de partijraad staat pal! 
"Het aanzien van de wereld verandert 
sneller dan ooit tevoren", verklaar
de de openingszin van de WD-discus- 
sienota Liberaal besték '90 in janu
ari 1988 al plechtstatig. "Zeg dat 
wel, buurvrouw!", bastte H.M. com
missaris Henk Vohhoff met dédain. 
Toen was het pijnlijk, maar postuum 
krijgt Geurtsens Besték gelijk: er 
kant verandering in de wereld die 
WD heet. Het roer moet cm, het is 
puinruimen geblazen. Een ideologi
sche herbezinning en een koersdis- 
cussie gaan plaats grijpen. De WD, 
partij van salesmanagers en sigaren
boeren, gaat de discussie met zich
zelf aan. Wel hebben ze al verklaard 
dat de koers goed is - einde discus
sie.De WD moet een clevere bek krijgen.
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HET SCHEELT NATUURLIJK EEN DUITJE 
zaalhuur, maar de WD zal toch wel 
iets te bepraten hebben? Over perso
nen, leuk! Liever niet, zegt de 
partijraad. Begrijpelijk, gezien het 
feit dat alle personen die er toe 
doen in de WD tevens lid van de 
partijraad zijn. En het is niet en 
vogue in de WD enige causaliteit te 
veronderstellen tussen oorzaak en 
gevolg. Voorhoeve en min vijf, de 
crisis en 6 septenher - toeval! 
Lubbers heeft het gedaan, en Ed en 
Nee1ie en (eervol) ook een beetje uw 
eigen JOVD.

VOORZITTER LEENDERT GINJAAR HEEFT I® 
WD-kame reent rales al aangedaan om 
zijn analyse van de liberale decon
fiture te geven: de WD is te demo
cratisch! Ja, dat leest u goed. DE 
WD IS TE DEM3CRATISCH! De leden 
zijn te individualistisch, er wordt 
teveel meegedacht. Het moet meer 
top-bottom worden. Meer hiërarchie, 
meer discipline. Meer wij en minder

ik. Voor wie actief wil zijn wordt 
cursusbezoek verplicht. En wie zou 
er niet actief willen zijn in zo'n 
koersvaste en inspirerende partij?

PRECIES, DAT BEGRIJPT U ALWEER 00R- 
rect: professionelere presentatie. 
Dus niet meer 22 minuten je mond 
houden tijdens een lijsttrekkersde
bat. Niet meer de PvdA potverteren 
verwijten als je eigen vice-premier 
de personificatie van de miscalcula
tie is. Niet meer roepen dat je 
groen bent als je het kabinet er op 
laat vallen en de milieulobby in 
conmissie bijeen het tegendeel be
wijst. Niet meer adviseren WD te 
stemmen om het CDA op het pluche te 
zetten. Niet meer je populaire be
windslieden de tent uit te vechten. 
Niet meer, nou ja, dat soort dingen 
dus.

RESUMEREND: IE WD M®T WEER EEN 
clevere bek krijgen. Een hele opga
ve. Tnmprs, een deel van het leden

bestand bralt op corporale toon 
"voor zo’n fooitje” de politiek niet 
in te willen. Ook Wiegel en Winsemi- 
us behoren welbeschouwd tot die 
categorie. (Waarom een top-functie 
opofferen voor een onzekere rol in, 
misschien wel, de oppositie?)

EEN ANDER DEEL IS GEVOELIGER VOOR 1® 
publieke zaak maar combineert een 
vakmatig specialisme met een dorheid 
die van de liberalen nooit een 
volkspartij maakt. Echt smoelen doen 
ze in de TWeede Kamerfractie geen 
van allen. En terwijl De Grave naar 
Amsterdam vlucht, Hermans in de 
conmercie en de Nijp wederom in de 
luwte, blijft het voorlopig behelpen 
met het fluïdum van Voorhoeve. Ach 
gut.

"THERE'S 94ALL CHOICE IN ROTTEN 
apples", schreef Joris' geliefde 
Engelse dramaturg ooit. En wie zal 
Shakespeare tegenspreken?

JK

FU SIE W D  EN  D66  
O N W EN SELIJK door Roel van der Poort

Enige tijd gelden presenteerde de WD-jongerenorganisatie, JOVD, haar rapport Mikken op het midden. Het 
rapport is bedoeld als een aanval op het christelijk reveil en de ongecontroleerde machtsuitoefening van 
het CDA. Als uiteindelijk doel zien de liberale jongeren een PvdA/WD/D66-kabinet. Een fusie van WD en 
D66 zou dit proces aanmerkelijk dichterbij brengen. Over het hoe en waarom van deze gedachtengang kunnen 
de WD-jongeren ons niet veel helderheid verschaffen. Misschien is de reden wel dat sinds de oprichting 
van D66 het nu voor het eerst is dat WD en D66 gezamelijk in de oppositiebanken zitten. Dit lijkt mij 
dan ock de enige aanwijsbare aanleiding voor deze gedachten. In de Nederlandse politieke verhoudingen is 
deze gezamelijke oppositierol van WD en D66 een uniek gegeven, dat wel.

PURPELEN COALITIE
Het is niet zo dat ik tegen alle 
conclusies ben die in het vermelde 
rapport genoemd worden. Zéker niet. 
De mogelijkheid van een purpelen 
coalitie (PvdA/WD/D66) zou een 
goede zaak zijn voor onze politieke 
verhoudingen. Het automatisme waar
mee het CDA telkens opnieuw de touw
tjes van de macht naar zich toetrekt 
is met name voor de belangen van de 
vrijzinnigen niet goed. De gedachten 
van de JOVD op het gebied van een 
purpelen coalitie kan ik van harte 
onderschrijven. Daar blijft het dan 
ook eigenlijk bij in grote lijnen.
De voorgestelde fusie van WD en 

D66 is een idee dat geheel los staat 
van elke politieke realiteit. D66 is 
geen liberale partij. De wens van de 
JOVD om door middel van D66 te komen 
tot een versterking van het ware 
liberalisme is een idee dat op de

zelfde golflengte zit als men zou 
gaan beweren dat D66 moet gaan fuse
ren met de PvdA cm te komen tot een 
versterking van de sociaal-democra- 
tie.
Los van de haalbaarheid vraag ik 

me ock sterk af wat de meerwaarde 
zou zijn van een gefuseerde WD/D66 
inzake een purpelen coalitie. Deze 
meerwaarde is wellicht alleen de 
JOVD duidelijk.

VRUZINNIG-raMXRAIEN 
Mijn kanttekeningen bij dit plan van 
de JOVD zijn eigenlijk tweeledig.
De eerste vindt zijn oorsprong in 

het verleden. Hiertoe werpen wij een 
korte blik in de liberale geschiede
nis. Het is dan wel nodig eerst D66 
nader te positioneren. Ik zie D66 
als een eigentijdse opvolger van de 
vooroorlogse Vrijzinnig Democrati
sche Bond. Officieel kent D66 geen

nadere aanduiding dan "democraten". 
De met D66 verbonden jongerenorgani
satie Jonge Democraten hanteert 
echter het predikaat "vrijzinnig- 
democratisch" wel en zeer bewust. 
Mede daarom begint binnen D66 deze 
profilering snel terrein te winnen.
De genoemde Vrijzinnig Democrati

sche Bond begon in 1901 als progres
sieve afsplitsing van de toenmalige 
liberale partij, de Liberale Unie 
(een soort vooroorlogse WD). De
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Vrijzinnig Democratische Bond stond 
voor een democratische politiek 
(snelle invoering van het algemeen 
kiesrecht) en voor sociale politiek 
(snel voortgang maken met sociale 
wetgeving).

Ideologisch gezien koos hij nog 
voor het liberaal-kapitalistisch 
systeem, nog voor het socialistisch 
systeem. Deze principiële hervor
mingsgezinde politiek ward cmschre- 
ven als het zogenaamde systeemloze 
model.

Een model dat de vergelijking met 
pragmatische aanpak van D66 heden 
ten dage goed kan doorstaan. Dit 
belangrijke punt blijft geheel onbe
sproken in het rapport Mikken op 
het midden. Zo'n liberale systeem
theorie, een blauwdruk voor de toe
komst is een gedachtengang die ik 
niet wil delen, D66 en de Jonge 
Democraten met mij. Je moet je rich
ten op het reële leven. Je moet niet 
een stelsel proberen te construeren 
waarnaar het leven zich dan zou 
moeten richten. Dat is gewoon een 
forse overschatting van de mogelijk
heden van de politiek, de overheid 
en wetgeving.

Het is niet alleen een overschat
ting, maar ock onwenselijk. Het 
invoeren van een bepaald systeem 
doodt de vrijheid van de mens. Tus
sen kapitaalovermacht en staatssla- 
vemij moeten vrijzinnig-democraten 
juist de vrijheid van het individu 
centraal stellen.

POSITIEF VRIJHEIDSBEGRIP 
Die vrijheid is nodig omdat ieder 
mens zijn eigen ideaalbeelden heeft. 
Je maatschappij inrichten volgens 
één (al dan niet liberaal) is on
haalbaar . Verder zou het ock geen 
recht doen aan de gedachten van 
andersdenkenden.
Dat betekent niet dat vrijzinnig- 

democratische politiek opportunis
tisch is. Zeker niet. In het poli
tiek handelen wordt er gewerkt van
uit een aantal uitgangspunten, te 
weten: individuele ontplooiing,
solidariteit, non-discriminat ie,
vrijheid en rechtvaardigheid.
Deze manier van politiek bedrijven 

is zeer afwijkend met die van de WD 
maar ock van die van de PvdA. Beide 
partijen hebben wel een blauwdruk 
voor de maatschappij, een spoorboek

je voor de toekomst. Om genoemde 
redenen is dit niet de houding van 
D66 en de Jonge Democraten.
Vooral hierom is het voorstel van 

de JOVD wars van elke realiteit. In 
het verleden zijn er niet voor niets 
drie liberale partijen ontstaan. 
Thema's als algemeen kiesrecht zorg
den in 1901 voor afsplitsing. Anno 
1989 zijn er genoeg andere redenen 
voor in de plaats gekomen waardoor 
het nog steeds uiterst onwenselijk 
is om te kernen tot een fusie van WD 
en D66.
Dat brengt me eigenlijk tot de 

tweede reden waarom dit idee weinig 
realistisch is. Ik doel dan op de 
houding van de WD. Deze partij 
heeft zich na het vertrek van voor
malige voorman van de Vrijzinnig 
Democratische Bond, Oud, snel ont
wikkeld tot een conservatieve par
tij. Een gezelschap dat zich voorna
melijk baseert op het economisch- 
liberalisme (in de wandelgangen 
nogal eens BÏW-1 iberalisme genoemd).
Ideologisch bezien wil men nogal 

eens verwijzen naar het begrip vrij
heid, een centraal thema in de libe
rale ideologie. Voor vrijzinnig- 
democraten moet het vrijheidsbegrip 
breder zijn dan enkel vrijheid van 
dwang. Wij willen liever werken met 
een zogenaamd positief vrijheidsbe
grip. Dat betekent dat wij vooral 
letten op in welke mate de mens van 
die vrijheid gebruik kan maken. 
Mensen met minder mogelijkheden om 
die vrijheid inhoud te geven hebben 
een rechtvaardige overheid naast 
zich nodig. Niet een overheid die 
zelf keuzes maakt, maar juist een 
overheid die het mogelijk maakt dat 
mensen zelf keuzes maken en verant
woordelijkheid kunnen en mogen dra
gen.
Ook de houding van de WD-fractie 

in de Tweede Kaner geeft geen aan
leiding tot veel optimisme. Haar 
rol in bijvoorbeeld de discussies 
rond het thema euthanasie is veel 
betekend. Zowel op materieel als ook 
op inmaterieel gebied staat de W D  
ver van D66 af.
Het zal denk ik al moeilijk genoeg 

worden om een purpelen coalitie tot 
stand te brengen. Fusie van WD en 
D66 lijkt me nu en in de toekomst 
onwenselijk. De WD zou in ieder 
geval flink moeten veranderen. Mis
schien kan haar jongerenorganisatie, 
JOVD, haar daarbij behulpzaam zijn. 
Ik wens haar in deze veel sterkte 
toe.

RvdP

Roel van der Poort is landelijk 
voorzitter van de Jonge Democraten.
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TECH N O LO G IEBEU RS door Walter Rümelingh
M̂STERD̂ M, 11 novenber 1989 - '*Tot heden worden nieuwe technische vondsten door het grote publiek te 
vaak bedreigend geacht. Het is de taak van de overheid om de mensen duidelijk te maken dat nieuwe tech
nieken de kwaliteit van de samenleving kunnen verbeteren. Technologie is niet alleen goed voor de econo
mie, maar stelt ons ock in staat om maatschappelijke problemen op te lossen. Daarvan is milieutechnolo
gie wel het duidelijkste voorbeeld." Aan het woord is oud-minister De Korte, tijdens de met veel zorg 
georganiseerde maar slecht bezochte JOVD-technologiebeurs.

NA HET SCHETSEN VAN HET NEDERLANDSE 
en Europese technologiebeleid in de 
jaren tachtig, ging De Korte in op 
een aantal trends die de wereld van 
morgen bepalen en daardoor van in
vloed zijn op bedrijven, werknemers 
en het toekomstige technologiebe
leid.

ALS EERSTE TREND NOEMDE DE KORTE DE 
internationalisering. 'Op wereld
schaal ontwikkelen zich steeds meer 
markten voor goederen en diensten, 
waardoor de concurrentie met name in 
technologiegevoelige sectoren verhe
vigt. Mede door de steeds kortere 
levenscycli van produkten, vraagt 
deze ontwikkeling van bedrijven 
forse investeringen in research & 
development en van werknemers een 
grote mate van flexibiliteit. Bij
voorbeeld het aanvaarden van een 
baan in minder voor de hand liggende 
oorden."

"DE TOENAME VAN HET AANTAL OUDEREN 
en de afname van het aantal jonge
ren, heeft grote gevolgen voor het 
aanbod op de arbeidsmarkt. In 1988 
betraden 85 duizend mensen de ar
beidsmarkt , terwijl naar verwachting 
in 1995 er slechts 35 duizend werk
nemers bij kanen!" De als tweede 
genoemde trend van vergrijzing en 
ontgroening, heeft volgens De Korte 
weldra tot gevolg dat een groot 
tekort aan technisch opgeleide men
sen ontstaat. "De consequentie van 
deze ontwikkeling voor het technolo
giebeleid is dat om- en bijscholing 
meer aandacht gaan vragen. Verder 
neet de aantrekkingskracht van tech
nische opleidingen voor jongens én 
meisjes worden vergroot."

DE DERDE TREND WAARTOOR DE OUD-MI- 
nister de aandacht van de nauwelijks 
gevulde zaal vroeg, is de toenemende 
vervlechting van de industriële 
sector met de dienstensector. "Be
drijven bieden in toenemende mate 
niet zozeer een produkt of dienst 
aan, maar een conbinatie van produkt 
en dienst. Bijvoorbeeld een auto met 
bijbéhorende financiering. Deze 
vervlechting leidt tot steeds meer 
samenwerking van bedrijven waardoor

nieuwe technologieën ontstaan, de 
zogenaamde kruispunttechnologieën. 
Van de werknemer wordt in toenemende 
mate verwacht dat hij van alle mark
ten thuis is, terwijl de behoefte 
aan vakidioten gestaag afneemt."

ALS LAATSTE BELANGRIJKE TREND SIGNA
leerde De Korte de toenemende aan
dacht voor het milieu. "Technologie

TIJDENS HET CONGRES STOND HET FOLI- 
tiek kemprogranna van de JOVD cen
traal. Dit, net een verkiezingspro- 
granma te vergelijken stik, wordt 
iedere vijf jaar vastgesteld. Veel 
verschillende politieke issues kwa
men daarin aan de orde.
Onder andere over onze staatsin

richting: de JOVD acht een modem 
constitutioneel koningschap aan
vaardbaar. Daarbij dient politieke 
invloed van de koning(in) te worden 
uitgesloten.
Een typisch liberaal issue is de 

legitimatieplicht. Nog sterker dan 
voorheen heeft de JOVD zich uitge
sproken tegen een algemene legitima
tieplicht.
Op het gebied van de sociale ver

zekeringen is de JOVD voorstander 
van individualisering van het socia
le zekerheidsstelsel. Deze individu
alisering dient dan niet bereikt te 
worden via een basisinkomen. Ondanks 
dat een basisinkomen de maximale 
ontplooiingsvrijheid van het indivi
du garandeert is de winst ten op
zichte van een volledig geïndividua
liseerd sociaal verzekeringsstelsel 
de JOVD'ers te gering in vergelij
king met de kosten.
Het congres was verder van mening 

dat onze krijgsmacht moet veranderen 
van een dienstplichtigenleger in een 
beroepsleger.
Het gebruik van hard drugs moet 

volgens de JOVD uit de criminele 
sfeer gehaald worden, zij het dat

is een oplossing voor dit probleem", 
aldus de oud-minister. "U moet niet 
denken dat milieutechnologie enkel 
gericht is op het zuiveren van ver
vuilde objecten. Dat wil zeggen: 
gericht is op de fase né het produk- 
tieproces. De nadruk ligt op het 
schoner maken van productieprocessen 
en.produkten: de zogenaamde proces
geïntegreerde technologie." WR

daartoe eerst in internationaal 
verband overeenstemming over bereikt 
moet worden. Ook het gebruik van 
soft drugs moet volgens de JOVD 
gelegaliseerd worden.
Het volledige politiek kernpro

gramma wordt eind februari in nota- 
vorm uitgebracht en is dan voor 
belangstellenden op het Algemeen 
secretariaat JOVD te verkrijgen.
IN ZIJN ÏEDE RIEP TOORZmER MARK 
Rutte de WD op tijdens een verkie- 
zingscaipggne voortaan geen coali- 
tievoorkeur meer uit te spreken. Hij 
ondersteunde het initiatief van het 
WD-hoofdbestuur cm te kernen tot 
meer politiek inhoudelijke discussie 
in de WD. Echter: "De huidige wijze 
van het voeren van discussies in de 
partij moet radicaal doorbreken 
worden", aldus Rutte. De WD biedt 
momenteel geen intellectuele uitda
ging. Deze uitdaging is nodig om: 
"mensen met een hoog 'Bolkestein- 
gehalte' aan te trekken". Rutte 
wenst één grote liberale partij in 
Nederland, die mensen inspireert en 
motiveert. Om te helpen dat doel te 
bereiken is volgens hem bij uitstek 
een taak voor de veertigjarige JOVD 
weggelegd.
Het congres nam een motie aan 

welke het hoofdbestuur van de JOVD 
oproept cm stappen te ondernemen die 
kunnen helpen de samenwerking tussen 
WD en D66 positief te beïnvloeden.

EvdB

EEN GROTE PARTIJ door Eduard van der Biezen
Op 18 en 19 novenber 1989 vond in congrescentnzn EurOase te Amersfoort het 
najaarscongres van de JOVD plaats.
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Foto: ANP/Arthur Bastiaanse

W AAR IS H ET GEW ETEN
VAN  D E JO V D ? door Emest Landheer
Vroeger stond de JOVD bekent als het geweten van de WD. Echter, sinds de laatste congressen lijkt dit 
niet meer het geval te zijn. Tijdens een van deze congressen verwierp de JOVD met ruime meerderheid een 
motie waarin de WD werd opgeroepen de liberale internationale te verlaten, zodra zij niet gesteund werd 
bij haar streven om haar Oostenrijkse "zusterpartij" de FBO uit de liberale internationale te zetten. 
Met deze maatregel zou de WD andere liberale partijen dwingen om de politiek ideeën van de FFO kritisch 
te bestuderen, welke nazistisch te noemen zijn. Waarschijnlijk zou juist zo'n botte opstelling de WD 
doen slagen in haar streven cm de FFO uit de liberale internationale te zetten.

WAT IS DE FFO?
De FFO is in naam de Oostenrijkse 
liberale partij. De FFO wordt geleid 
door de 39-jarige Jörg Haider, bij
genaamd de stiefzoon van Adolf Hit- 
ler. Sinds kort is Haider Landes- 
hauptmarm (minister-president) van

Karinthië. Tijdens verkiezingstoe- 
spraken gebruikte Haider herhaalde
lijk de uitspraak: "Karinthië is pas 
vrij als het Duits is." Haider pleit 
dan ook voor Deutschland en Deutsch- 
tum. Haider, voor wie Churchill en 
Stalin zijn meest gehate historische

figuren zijn, cmgeeft zich met mede
werkers die Hitlers orde- en tucht- 
systeem voorbeeldig vinden. De kran
ten en boeken die Haiders partij 
uitgeeft, lopen ongeacht de cata
strofe van 1945, over van verheer
lijking van de Duitse gemeenschap,
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waartoe Oostenrijk zich moet béken
nen.

JAARBOEK FPO 1989
Eén opvallende verschijning is het 
jaarboek van de EK) van 1989, ge
naamd: KHmtner Grenzland-Jahrbuch. 
Verschillende auteurs met duidelijke 
nazisympathieën treden voor het 
voetlicht.
Zoals Bertl Petrei. Deze Petrei 

heeft de jaren dertig en veertig 
bewust meegemaakt en ontleent daar
aan het recht "om enige feiten te 
berde te brengen om de onwaarheden 
van de heropgevoede generaties te 
weerleggen". Petrei over de vervlo
gen jaren: "Iedereen voelde in 1938 
aan dat er een oorlog op komst was, 
want Duitsland als sterk groeiende 
economische macht - dat konden de 
westelijke machten niet gebruiken."
Over het uitbreken van de TWeede 

Wereldoorlog zegt het verkiezings- 
boek van de Oostenrijkse liberalen: 
"Die oorlog zijn de westelijke mach
ten met diplomatieke trucs via Polen 
begonnen, omdat Duitsland de in 1918 
geroofde gebieden terugeiste, moest 
het door middel van een oorlog ver
nietigd worden."
Een ander auteur is de ex-nazi 

Karl Springenschmid, die tijdens de 
naziperiode op 30 april 1938 te 
Salzburg de enige Oostenrijkse boek
verbranding organiseerde. Tevens 
was hij SS-HauptsturmfUhrer. Deze 
Springenschmid verheerlijkt in zijn 
artikel de gevolgen van de Tweede 
Wereldoorlog voor de families van 
de oorlogsdeelnemers.

RACISTISCHE UITLATINGEN 
Ook racistische uitlatingen voeren 
in de publikatie de boventoon, zo
als: "Hoe kunnen we de Amerikanen 
als vredesapostelen zien, terwijl ze 
in eigen land de grootste problemen 
hebben? Negers, Indianen, mafia... 
enzovoort!" Of: "De verdeeldheid in
de wereld komt door de comamisten 
en Amerikanen: beiden zijn voor
alles Joods." Tevens zijn er bekende 
nazikreten te vinden als: "rode
proleten", "kapitalistische uitbui
ters", of "Carl Grüriberg, zoon van 
Joodse ouders..."
Aan het einde van het boek is een 

kalender opgenomen, waarin de nanen 
van de maanden tweemaal vermeld 
staan. Een in het IXiits, de ander in 
het Oudgermaans met gotische let
ters. Deze laatste geeft de Oudger- 
maanse naam vreer, die tot volkse 
oriëntatie dient. De nazi's maakten 
veel gebruik van Oudgermaanse namen 
en gotische letters. De EK) lijkt 
bijvoorkeur het zelfde te doen.

Ten slotte een citaat uit een 
artikel van Josef Aichom in het
zelfde verkiezingsboek: "Door Hitler 
heeft het Duitse volk een economi
sche opleving en welvaartsniveau 
bereikt als nooit tevoren." Op de 
vraag waarom na de Tweede Wereldoor
log zoveel nazi's bestraft zijn 
meldt Aichom: 'Omdat ze slechts 
voor functionele orde zorgden, een 
eerlijk economisch beleid hadden, 
waarin mensen zonder corrupte prak
tijken eerlijk aan geld konden komen 
en omdat ze aan de zijde van de 
verliezers stonden."

WAT DOET DE JOVD?
Het is werkelijk onvoorstelbaar dat 
de EK), met instenming van de WD en 
JOVD, zich door middel van de libe
rale internationale kan presenteren 
als liberale partij. Haider doet 
niets onder voor in Nederland als 
verderfelijk beschouwde personen als

DEZE VIERDAAGSE REIS OMVAT (MEEMEER 
lezingen over de politieke, culture
le en economische situatie van West- 
Berlijn, een rondrit door dit stads
deel en bezichtiging van historische 
objecten. Het hoogtepunt wordt een 
bezoek aan Oost-Berlijn.
DE HOSTEN «ORDEN GERAAMD OP F 175,00

Glimmerveen en Janmaat. Hoe is het 
mogelijk dat liberalen in Nederland 
met zo'n partij geassocieerd willen 
worden? Zijn de oorlogsjaren dan 
voor niets geweest? Gaan we dezelfde 
fout maken als in de jaren dertig 
toen de van oorsprong Oostenrijkse 
Hitler volledig onderschat werd? Het 
is niet te hopen. Het is volkanen 
begrijpelijk dat WD en JOVD met een 
dergelijke hypocriete opstelling 
steeds meer aanhang verliezen! De 
JOVD zou het voortouw moeten nemen. 
Geen politiek gekonkel, maar daden: 
de FPO uit de liberale internationa
le, of anders de WD eruit . Geen 
samenwerking met (neo-)nazi's! EL

Op foto: tijdens de beëdiging van 
een nieuw kamerlid onderbrak Hans 
Janmaat van de Centnm Democraten de 
plechtigheid omdat hij de voorzitter 
niet kon verstaan door het geroeze
moes in de Kamer.

per persoon, inclusief de reis, 
overnachtingen met ontbijt en de 
excursies. Stuur anderstaande bon 
vAór 15 januari op naar: John Kik
ker, Billitonstr 30/a, 9715 ET 
GKMEGEN (050-779517), en maak het 
geraamde bedrag over op AMRD-barikre- 
keningnr. 489585248 te Groningen!

2M

HUT DEM NORDLICHEN BEZIRH  
NACH BERLINI
In de voorjaarsvakantie (26 februari t/m 2 maart) organiseert district 
Noord een onvergetelijke reis naar de wereldstad Berlijn.
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SCH IJN O PLO SSIN G —*•—
Als men het artikel van Jessica Larive over het Algemeen stelsel erkenning hoger onderwijsdiplcma's in 
de Europese Gemeenschap leest (Driemaster jaargang 41 marnier 7), lijkt het wel of hier een van de groot
ste heldendaden van het nieuwe Europa is geschied. Helaas, niets is minder waar.

DE ONDERWIJSSTELSELS IN DE LIDSTATEN 
van de Europese Gemeenschap lopen 
onderling sterk uiteen. Dit heeft 
tot gevolg dat de verschillende 
diploma's en titels zeer moeilijk te 
vergelijken zijn. Wil men weten of 
een Frans lycee gelijkwaardig is aan 
de Nederlandse havo, of een Engelse 
engineer evenveel kan als een Neder
landse ingenieur, dan ontkomt men er 
niet aan de opleidingen inhoudelijk 
te vergelijken. Het moge duidelijk 
zijn dat dit een zeer moeizame klus 
is. Men is gauw geneigd het eigen 
stelsel als norm te nemen en als 
beter te beschouwen.

HET HOEFT NIEMAND TE VERBAZEN DAT,

op enkele beroepsgroepen na, deze 
onderlinge vergelijking niet heeft 
geresulteerd in erkenning van ei
kaars diploma's en titels. De oplos
sing van de Europese Gemeenschap cm 
alle diploma's en titels dan maar in 
een keer officieel gelijkwaardig te 
stellen, is een schijnoplossing. 
Inhoudelijk verandert er niets. Men 
weet in de verschillende beroepen 
nog steeds dat een diploma van land 
x eigenlijk minder waard is dan een 
diploma van land y. (Zo is een En
gelse engineer gelijkwaardiger aan 
een Nederlandse mts'er dan hts'er, 
laat staan iemand van de technische 
universiteit). Het vrij verkeer van 
personen wordt door de officiële

gelijkwaardigheid van diphm's en 
titels dan ock anper vergemakke
lijkt .

HET ALGEMEEN STELSEL ERKENNING HOGER 
onderwijsdiplcma's lijkt op een 
maatregel in de trant van: "Euro- 
pees-Parlement-beschermt-de-zeehand- 
jes". De slotzin van Larive's arti
kel waarin het Algemeen stelsel 
erkenning hoger onderwijsdiplcma's 
"een bewijs van solidariteit en van 
groeiend vertrouwen in eikaars pres
taties" wordt genoemd, is zwaar 
overtrekken. Het lijkt meer op het 
weg-definiëren van het probleem.

MA

SG P-JO N G EREN  H EBBEN  
K R IT IE K  O P G ED RA G
KO N IN G IN  door Fred Akkerma

's Lands grootste politieke jongerenorganisatie heet niet langer JOVD., maar LVSGS. Deze moeilijk uit te 
spreken afkorting, die staat voor Landelijk Verband Staatkundig Gereformeerde Studieverenigingen, is de 
jcngerenclüb van de SGP. Het is op z'n minst opmerkelijk dat een partij, die slechts drie kamerzetels 
wamhoudt, beschikt over een immens grote jongerenorganisatie: ruim zevenduizend leden! Driemaster ging 
op zoek naar het geheim achter het succes van deze overtuigd christelijke organisatie, van wie de leden 
zich vooral ophouden in kleine klederdracht dragende dorpjes. Een interview met de voorzitter van de 
LVSGS, George van Heükelcm ("wij zijn niet modem, uiteraard niet") moet uitkomst bieden...

GBOBGE VAN HEÜKELCM IS SINDS TWEE 
jaar voorzitter van de LVSGS. In 
1967 werd hij lid van de SGP en in 
1975 bestuurder van de LVSGS. In het 
dagelijks leven is Van Heükelcm 
adjunct-directeur van een scholenge
meenschap en statenlid voor de SGP 
in Zeeland. Hij is veertig, niet 
bepaald een leeftijd die bij een 
jongerenorganisatie past. "We hébben 
ock wel jongere bestuursleden, maar 
voor je in aanmerking komt voor een 
bestuursfunctie in de LVSGS, moet je 
wel enige jaren bestuurservaring 
hebben", vertelt Van Heukelan. De 
leeftijd van de LVSGS-bestuursleden 
is in de praktijk dan ock niet lager 
dan 28.

VKXJWELUKE BESTUURDERS ZLJN BU HET

Landelijk Verband taboe. "Ons prin
cipe is: vrouwen horen niet te be
sturen. Hun plaats is in het gezin, 
daarvoor zijn zij het meest ge
schikt . Als een vrouw wel de capaci
teiten heeft cm te besturen en zelfs 
beter is dan een man, krijgt ze 
desondanks géén bestuursfunctie. 
Het is een kwestie van principes", 
aldus de voorzitter. Die principes 
ondersteunt Van Heükelcm met enkele 
indrukwekkende bijbelcitaten. Tja, 
daar valt niets tegen in te bren
gen. ..

HET SUCCES VAN ZIJN CLUB VERKLAART 
Van Heukelctn aan de hand van, wat 
hij zelf noemt, "het boekje". "Er 
is de laatste jaren een individuali
sering en verloedering in de maat-
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R ESO LU TIE EX PER IM EN TEEL
VAN  O PZET door Mirjam Mol
In deze Driemaster treft je de emancipatieresolutie aan. De emancipatieresolutie, die tijdens het voor
jaar scongres van 1990 wordt behandeld, is experimenteel van opzet en sluit aan bij de nieuwe stijl van 
het congres.

Doel van de resolutie is het stimuleren van een discussie in de JOVD 
over emancipatie in het algemeen. Er staan dus geen concrete puntjes 
in, over bijvoorbeeld de 1990-maatregel, positieve actie of kinderop
vang en het gaat ook niet alleen over vrouwen, maar over achterstands
groepen. Het mooie hiervan is, dat de JOVD eens heel algemeen haar 
standpunt formuleert over de achtergrond, de basis, van al die concre
te puntjes.
Bedoeling van het congres nieuwe stijl is dat er over een onderwerp 
echt wordt gediscussieerd, en dat de discussie niet verzandt in het 
opsommen van al dan niet limitatieve rijtjes, geen gebakkelei over de 
feitelijke uitvoering van geformuleerde doelstellingen en beleid.
De emancipat ieresolut ie is dan ock niet zoals gewoonlijk ingedeeld in 
een preanfcule met daarna wat hoofdstek jes. De stellingen vormen één 
sanenhangend geheel en moeten ook als zodanig worden gelezen. De inde
ling in hoofdstukjes is dus bewist weggelaten. '
Bij de resolutie is een informatiepakket versdienen. Hierbij zit een 
reader waarin ieder lid van de projectgroep zijn/haar toelichting per 
stelling van de resolutie geeft. Het informatiepakket is voor belang
stellenden op het Algemeen secretariaat JOVD te verkrijgen.
Ten slotte: de projectgroep emancipatie is natuurlijk hartstikke blij 
met een alternatieve resolutie, die een filosofische opzet heeft. Dat 
betekent immers dat je, conform de bedoeling, in je afdeling een goede 
discussie hebt gehad! Ml

Op foto's: Mirjam Mol en "rooie vrouwen” van de afdeling Banen die in‘hun woonplaats emancipatienota's 
verbranden uit protest tegen de benoeming van een man (Piet Reuver van de PvdA) tot wethouder.

EM A N CIPA TIERESO LU TIE
1 Cultuur is het proces van interacties tussen individuen 
en groepen van mensen. Cultuur als zodanig omvat het 
gehele leven van mensen en groepen van mensen. Emanci
patiebeleid dient dan ook aan te sluiten bij de cultuur 
van een land, danwel bij de cultuur van diverse groepen 
binnen dit land.

2 Van oudsher is Nederland een smeltkroes van culturen, 
tot uitdrukking komend in een bonte verscheidenheid van 
stromingen, groeperingen en overtuigingen. Juist deze 
grote verscheidenheid doet recht aan het bestaan van al 
die verschillende overtuigingen. Een evenwichtig eman
cipatiebeleid is aan de ene kant nodig vanwege de zeer 
grote diversiteit aan verschillende groeperingen. Aan 
de andere kant zorgt de genoemde verscheidenheid ock 
voor een verrijking van de Nederlandse cultuur in zijn 
algemeenheid. Zij zorgt voor een toegevoegde waarde aan 
het leven.

3 Het bereiken van zei fredzaanhe id voor alle mensen in 
een maatschappij is de primaire doelstelling van eman

cipatiebeleid.

4 Om voor de in stelling twee genoemde groepen een alom
vattend en rechtvaardig beleid te voeren is een over
all visie onontbeerlijk. Bij beleid gericht op één of 
meerdere groepen zal inner in het oog gehouden moeten 
worden dat dit beleid past binnen een visie die men 
heeft over de samenleving in zijn geheel.

5 Binnen het beleid als over-all visie zal een meer of
minder gericht (facet)beleid per achterstandsgroep
moeten plaatsvinden. Dit is noodzakelijk daar bepaalde 
groepen in extreme achterstandssituaties behoefte zul
len hebben aan een speciaal op hen gericht beleid. Ock 
zij moeten op een algemeen aanvaard niveau kernen. Dit 
facetbeleid sluit echter nimmer de verantwoordelijkheid 
uit die men heeft ten aanzien van de gehele samenle
ving.

6 Om enerzijds de in stelling vier genoemde over-all 
visie en anderzijds het in stelling vijf genoemde fa-
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cetbeleid tot haar recht te laten kanen, wordt voor 
één coördinerende en verantwoordelijke institutie per 
beleidsniveau gekozen. Binnen deze institutie kanen 
lijnen uit de diverse werkvelden samen. Slechts op deze 
wijze zal sprake zijn van een goede afstemming van 
beleidsbeginselen en -voorwaarden.

7 Het absoluut uitgangspunt van het (Nederlandse) emanci
patiebeleid zal het gelijkheidsbeginsel zijn. Dit bete
kent dat de in stelling zes genoemde institutie dit 
gelijkheidsbeginsel boven andere beginselen tot haar 
leidraad moet nemen.

8 Op een zo gecanpliceerd terrein als het emancipatiebe
leid zal, zoals gesteld gekozen moeten worden voor één 
coördinerende en initiërende institutie. Ode in de 
liberale emancipatie filosofie is de overheid een par
tij, die hierin een centrale rol kan vervullen, uiteen
vallend in drie beleidsonderdelen.

a Belemmeringen opheffen cm alle achterstandsgroepen 
gelijke mogelijkheden te geven cm zich te ontplooien.

b Voorwaarden scheppen om achterstanden in te (laten) 
halen.

c Actief en initiërend optreden, als voorbeeldfunctie en 
als aangever van diverse richtsnoeren van handelen.

9 Juist bij het opheffen van be lamp ringen dient er spra
ke te zijn van een over-all visie teneinde te bewerk
stelligen dat de juiste (beleids)keuzes worden gemaakt. 
Turners, het opheffen van belemmeringen voor de ene 
groep mag geen belenmering voor een andere groep danwel 
binnen die groep opleveren.

10 Als voorwaarden geschapen worden voor meer emancipatoir 
beleid zal dit, met als uitgangspunt de primaire doel

11 Actief en initiërend optreden houdt in dat dwingende 
maatregelen op bepaalde terreinen kunnen worden voorge
schreven. Daarnaast kunnen voorbeelden worden gesteld 
en kan richting worden gegeven aan geldende waarden en 
normen in de maatschappij.

12 Het beginsel van emancipatiebeleid is een systeem van 
"checks and balances", er wordt een beleidsmatig proces 
uitgezet waarbinnen reacties op beslissingen meegewogen 
worden. Bij het bepalen van beleid zal hiermee rekening 
worden gehouden.

13 "Checks" kunnen worden gezocht voor en tijdens het 
afstemmingsproces bij de uitvoering van facetbeleid. 
Als er, na het nemen van bepaalde beslissingen en uit- 
voeringsstappen, een overmatige reactie (of juist geen 
reactie!) plaats vindt, dient dit onverwijld in verder 
beleid tot uitdrukking te komen.

14 Van een uitgekiend en afgewogen emancipatiebeleid kan 
pas sprake zijn als maatregelen en beslissingen voluit 
gedragen worden door degenen op wie deze maatregelen en 
beslissingen betrekking hebben. Er dient een "natuur
lijke" balans te worden gecreëerd, waarbinnen zoveel 
mogelijk mensen zich moeten kunnen vinden, hierin komen 
de "balances" tot uitdrukking.

15 Bnancipatie van achterstandsgroepen is niet alleen 
gericht op het verkrijgen van dezelfde rechten; ook 
dienen dezelfde plichten te worden opgelegd. Hiertoe 
wordt een tijdpad uitgezet.

stelling, binnen een raanwerk of kader moeten gebeuren.
Hierbinnen zal men niet ontkenen aan beslissingen op
deelterreinen, het zogenoemde facetbeleid.

3M
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B R EU K V LA K
In het kader van de vemieutringsgolf in de JOVD (zie nota Op het braicvlak van twee decennia: de JOVD in 
de jaren negentig) wordt gestreefd naar een andere resolutieopzet. De resolutie is niet een langer een 
stik op zich, maar een discussiestuk dat zich beperkt tot eigenlijke punten, waarbij beschrijvingen en 
toelichtingen verschoven worden naar een begeleidend schrijven. Onlangs is die toelichting verstuurd naar 
alle vice-voorzitters politiek. Ook heeft de projectgroep ruimtelijke ordening een v&s-cursus samenge
steld. De onderstaande districten hebben zich daarvoor aangemeld.

Noord 7
Brabant 13
Gelderland 13
Overijssel 14
West 20
Noord-Holland 21

januari Janine Bruning 
januari Bené van Dongen 
januari Arenso Bakker 
januari Arjan Toor 
januari Jan-Geert Boeve 
januari Edwin Patterson

(050-717789)
(01640-53564)
(05782-2522)
(050-418043)
(010-4530015)
(020-460992)

Voor aanmelding kun je terecht bij de secretaris v&s van het district. Nog vragen? Neem contact op met 
Jolanda Hekman (050-144823). JH

R ESO LU TIE
R U IM TELIJK E O RDEN IN G

PREAMBULE
1 De inrichting van het leefmilieu heeft een zeer grote 
invloed op de individuele mens. In dit licht dient de 
overheid een voorwaardenscheppend beleid ten aanzien 
van de inrichting van de maatschappij te formuleren, 
waarbij gezocht wordt naar het tot stand brengen van de 
best denkbare wederkerige aanpassing van ruimte en 
maatschappij, terwille van de maatschappij.

2 Het individu dient een substantiële invloed te hebben 
op het door de overheid van te stellen ruimtelijk orde
ningsbeleid.

3 Naast verkeer en vervoer, wonen, werken en recreatie 
vormt milieu een essentieel onderdeel van de ruimtelij
ke ordening. Milieumaatregelen dienen te leiden tot de 
vergroting van de kwaliteit van de in te richten ruim
te, door een toename van de flexibiliteit van de onder
delen van de ruimtelijke ordening.

4 Er dient een betere afstemming te kanen tussen de nati
onale en de internationale ruimtelijke inrichting van 
de maatschappij. Bij de vaststelling van de inrichting 
van de maatschappij dienen nationale en internationale 
belangen gelijkwaardig gewogen te worden.

BESTUUR
5 De wetgeving op het terrein van de ruimtelijke ordening 
moet omgezet worden van een verbods- naar een meer 
voorwaardenscheppend beleid. 6

6 Het individu heeft in het huidige systeem te weinig 
effectieve inspraak. Deze situatie kan verbeterd worden 
door:

- De minister slechts te laten oordelen over beleidsvoor
stellen van nationale importantie, waarbij de burger 
door bindende adviezen van de RARO/RAMD haar invloed 
indirect kan vergroten. De minister kan contrair gaan 
voor bespreking van de beleidsvoorstellen in de Staterr-

Generaal.
- De beleidscoördinatie meer te laten berusten bij de 
provincie.

- Dat de gemeente als uitvoerend orgaan, de vrijstel- 
1 ingsbepalingen van het bestemmingsplan verruimd.

VERKEER, VERVOER EN EOOMMLE
7 Het is wenselijk dat op korte termijn een Europees 
ruimtelijk ordeningsbeleid wordt vastgesteld. Dit dient 
minimaal het regionaal beleid, de landbouw en de (ver- 
keers)infrastructuur te omvatten. Daarnaast dienen EG- 
maatregelen getoetst te worden op hun ruimtelijke con
sequenties.

8 Om de huidige positie van Nederland als transport- en 
distributieland te behouden, dient de overheid zich 
meer toe te leggen op de kwaliteit van het transport. 
Dit kan bereikt worden door een effectieve aanpak van 
de congestie, een betere aansluiting op de internatio
nale vervoersstromen en een verbetering van het goede
renvervoer per spoor en te water.

9 Vanuit het oogpunt van bereikbaarheid, verbetering van 
het milieu en geleiding van de mobiliteit is een duide
lijke afstemming tussen ruimtelijke ordening en open
baar vervoer vereist. De railinfrastructuur heeft bin
nen het openbaar vervoer de hoogste prioriteit. Een 
kwalitatieve verbetering van het voor- en natransport, 
met name de taxi en de fiets, is noodzaak.

10 De nadrukkelijke keuze voor vergroting van de taak van 
het openbaar vervoer noopt tot een consequente doorvoe
ring van dat beleid in de prioriteitenkeuze van projec
ten. Een kortere doorlooptijd van projecten is dringend 
gewenst.

11 Het economisch RD-denken wordt steeds meer van belang. 
Een diepte-investering zal gepleegd moeten worden in 
onderwijs en wetenschappelijk onderzoek.
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12 Voor de toekomst van de energievoorziening en de bij
drage van de ruimtelijke ordening aan energiebesparing 
is een inventarisatie naar de toekomstige vraag van de 
watervoorziening, energieproductie en -distributie 
nodig.

13 Een integraal verkeers- en vervoersfonds zal ingesteld 
moeten worden voor het verkeers- en vervoersbeleid.

LANDELIJKE tacn i Ki ikN
14 Bij de inrichting van de landelijke gebieden dient ode 
de functie defensie opgenomen te worden. Aanduiding van 
(toekomstige) oefenterreinen behoort ook tot de ruimte
lijke ordening.

15 Het instandhouden en ontwikkelen van een duurzame, 
perspectiefrijke inrichting van de landelijke gebieden 
vergt een actieve benadering vanuit de ruimtelijke 
ordening. Naast de economische en technische ontwikke
lingen in de landbouw zal er meer belang gehecht moeten 
worden aan niet-agrarische functies en de kwaliteit en 
verscheidenheid van het landschap.

RECREATIE
16 Door toenane van de vrije tijd, wordt de openluchtre
creatie en het toerisme in de kanende jaren een belang
rijke economische factor. Een beleid om te komen tot 
een internationalisering van de planning en ontwikke
ling van de recreatieve en toeristisch waardevolle 
gebieden zal voortvarend van de grond dienen te komen.

17 Nieuwe recreatie- en toerismegebieden dienen in de 
nabije toékemst geconcentreerd te worden in de directe

omgeving van de stedelijke agglomeraties. Bij de aanleg 
zal rekening gehouden moeten worden met de belasting 
voor het milieu, de verkeers- en vervoersinfrastructuur 
en de aanwezige uitbreidingsmogelijkheden voor het 
nieuwe terrein.

VOLKSHUISVESTING
18 Het volkshuisvestingsbeleid moet zoveel mogelijk ge

richt zijn op versterking van de marktwerking.

19 Er dient een masterplan te komen voor de steden, waarin 
rekening houdend met demografische en infrastructurele 
gegevens het volkshuisvestingsbeleid gecoördineerd 
wordt.

20 Indien projectontwikkelaars bepaalde categorieën wonin
gen op bepaalde plaatsen niet genoeg bouwen kan de 
overheid óbjectsubsidies ter beschikking stellen. Omdat 
de fraude gevoeligheid van dergelijke subsidieregelin
gen groot is (parlementaire enquete bouwsubsidies), 
dienen zij tot een minimum te worden beperkt.

21 Om de hoeveelheid kamers die door particulieren wordt 
aangeboden te vergroten, staat de JOVD het volgende 
voor:

a Inkomsten uit kamerverhuur door particulieren, bij de 
verhuurder thuis moet onbelast blijven. Voor mensen met 
een AOW- of bijstandsuitkering moeten inkomsten uit 
kamerverhuur niet leiden tot een korting op hun uitke
ring.

b De rechtsbescherming van de verhuurder ten aanzien van 
de opzeggingstermijn kan worden verminderd.

3M
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VO LLEYBAL,
HORS D'OEUVRE 
EN DISCO!
Op zaterdag 26 mei organiseert de afdeling Steen- 
wijk een grandioos volleybalfestijn, op nationaal 
niveau in een schitterende acccmodatie tegen ge
ringe kosten.

Meld je aan met een volleybalteam van ten minste 
zeven spelers (ook gaarne vrouwen) voor 1 maart. De 
kosten bedragen f 25,00 per persoon. Meer informa
tie is te verkrijgen bij Peter Repel, Lagewg 8, 
8373 EC BLAHCENHAM (05210-11223).

DEZE BON OPSTUREN NAAR PETER REPEL

W IJ DRUKKEN

B uiten bankb ilje tten  kun t u
b ij ons te re ch t voor
al uw  w ensen op drukgebied

naam
adres
postcode
plaats
telefoon

Dinky
Druk

aantal mannen: ...  aantal vrouwen: ...

KRUIS AAN WAAR JE AAN DEELNEEMT! 
o VOLLEYBAL o HORS D'OEUVRE o DIS00

V_________________J

Pastoor Koopmanweg 5. tel. 02230-31466 
Postbus 330, 1780 AH Den Helder
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schappij ontstaan. De meisjesmaatre
gel 1990 is daar een voorbeeld van. 
Wij vinden dat het gezin nog altijd 
de hoeksteen van de samenleving is. 
Dat staat ook heel duidelijk in de 
bijbel. Jongeren, die onze opvattin
gen delen, sluiten zich aan bij de 
LV9GS."

ONBEGRIJPELIJK VINDT VAN HEÜKELCM 
het, dat de Jonge Socialisten en ook 
de JOVD, met grote gelijkgezinde 
partijen boven zich, zo weinig leden 
weten te trekken. Een vergelijking 
tussen de LVSGS en de JOVD gaat niet 
op volgens Van Heükelcm. "De JOVD 
heeft vaak kritiek op de WD, 
begrijpen wij niet", zegt Van Heüke-| 
lom, die de onafhankelijkheid van 
JOVD afdoet met "onzin". 'Wij hebl 
nooit kritiek op de SGP. Daar zien 
wij het nut niet van in. Wij zijn 
een eenheid." Wat wel het nut is van 
de LVSGS vindt Van Heükelcm moeilij- 
ker te cmschrijven. Maar: telkens 
als Van Heükelom dreigt vast te 
lopen op een vraag, vindt hij stee
vast een gepast antwoord in een of 
andere bijbeltekst.

'ÜNZE IEDEN WILLEN POLITIEK BEDRU- 
ven met de bijbel als leidraad. Dat 
is het verschil met andere politiéke 
jongerenorganisaties. Andere jonge
ren houden zich veel met muziek, 
uitgaan en kleren bezig. Onze jon
gens gaan niet naar de disco. De 
liedjes die daar gedraaid worden, 
zijn strijdig met Gods woord. Ze 
gaan vaak over seksualiteit, losge
koppeld van het huwelijk", weet Van 
Heükelom. Naast disco, stappen en 
mode is ook de televisie uit den 
boze bij het Landelijk Verband. "Het 
vergif zit verborgen", merkt Van 
Heükelcm op, bij wie zelfs de EO 
geen genade vindt. "Dat is meer een 
RPF-zaak, en daar zijn wij het lang 
niet altijd mee eens."

MET DE NAAMBEKENDHEID VAN 1® LVSGS 
is het droevig gesteld. Organiseert 
de LVSGS überhaupt wel activiteiten? 
"We bulken ervan", reageert Van 
Heükelcm verbitterd, "maar de pers 
negeert ons volkanen, hun interesse 
gaat altijd uit naar andere organi
saties." Thema-avonden en jongeren
dagen zijn de belangrijkste evene
menten, die op poten worden gezet. 
"Er wordt best wel gediscussieerd 
hoor?! We zijn een democratische 
organisatie en alle meningen worden 
gehoord. We zijn helemaal niet zo 
autoritair, zoals vaak gedacht 
wordt. Zo staat ock de positie van 
de vrouw al geruime tijd ter discus
sie."

ZELFS HET KONINGSHUIS, WAARVOOR VAN 
der Vlies (fractieleider van de SGP) 
door het vuur gaat, is omstreden. 
"Het gedrag van de koningin staat 
ons lang niet altijd aan. Ze gaat op 
zondag uit en in de troonrede wordt 
God veel te weinig genoemd. Dat

vinden wij triest", zegt Van Heuke- 
lom, die niet de indruk weg heeft 
kunnen nemen dat de LVSGS slechts 
een indoctrinat ie-apparaat is van de 
SGP. Zijn mening daarover is echter 
onveranderlijk: "Hoe kom je erbij, 
dat is onzin..." FA
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JO V D  W ERKT M ET D U BBEL
D ISTRICTEN STELSEL door Jan Verhagen

Je ziet het elke vier maanden weer opnieuw gebeuren. Toch wel zes fanaten van een beetje afdeling gaan 
zitten babbelen over de resolutietekst - en durven dat achteraf nog gezellig te noemen ock. Af en toe is 
er een meningsverschil. Er wil dan zelfs nog wel eens een heuse stemming plaatsvinden. Keigaaf vind ik 
dat: niemand weet precies waarvoor en waarom en waartegen hij stemt, maar er is altijd wel een type, men 
noemt hem afdelings-wp, dat een conclusie trekt.

MEESTAL KCMT MEN DOOR AL HET GEKLETS 
tussendoor over ex-aanstaanden en 
aanstaande ex-en niet verder dan 
pakweg halverwege de tekst, maar dat 
mag de pret niet drukken. Integen
deel. Bovendien: "De tekst is véél 
te lang!"
De rest van de afdeling? Thuis. 

Praat ock over ex-en en aanstaanden, 
heeft het ock reuze gezellig. Het 
gelijk van de wegblijver? Meestal 
wel. Want hoe loopt de procedure van 
de congresvoorbereiding verder?
Een weekje later kant de dis- 

tricts-^wp om de hoek de eigen posi
tie bevestigen. Districts-wp is 
een erg leuk baantje. Het enige wat 
je nodig hebt is een tekstverwerker 
en een typediploma - daarom zijn 
binnen de JOVD vrouwen soms wp, 
maar nooit bijvoorbeeld wo. Het 
enige wat je doet is sorteren wat 
afdelingen ' aan commentaar hebben. 
Het enige wat het oplevert is het 
standpunt van het district en weer 
een verpeste middag, gedemotiveerd 
als je wordt door de slechte op
komst.
De cyclus gaat door. Een w p  ver

der gaat opnieuw sorteren. Die w p  
verder heeft noch tekstverwerker 
noch typediploma nodig: daar heeft 
hij een resolutiecaamissie voor.

CM DIT EENTONIGE VERHAAL KDKT TE 
houden: nog wat verpeste middagen 
verder is dan het congres. Al wat er 
aanwezig is aan afdelingspeoples 
doet, moe van het voorbereiden, 
alleen nog op zaterdagavond tijdens 
het feest de mond open. En dat niet 
eens om iets te zeggen.

In het gunstigste geval mogen die 
afdelingspeoples op zondag de stem
men cnhoog steken op het moment dat 
het district dat ook doet, meestal 
mag men dat zelfs niet eens. Een 
prima reden dus om zondag tot twaalf 
uur in bed te blijven liggen. Libe
ralen zijn zo dom nog niet!
Deze liberalen zijn wel inconse

quent. We doen alsof we democratisch 
zijn. Dat zijn we helemaal niet. Zo 
doen we alsof we tegen een distric
tenstelsel zijn. Dat zijn we hele
maal niet!

WE LACHEN CM HET VERENIGD KDNINK- 
rijk, waar je met veertig procent 
van de stenmen een comfortabele 
meerderheid in het parlement hebt. 
Maar zelf? We hebben een of andere 
stcnme zin in het politiek kempro- 
grarnna staan die stelt dat een deel 
van de TWeede Kamer via een distric
tenstelsel samengesteld moet worden. 
Toegegeven dat dit inconsequent is?

Nee hoor! Want toegeven? Never - we 
zijn liberaal!
Maar zonder dat ze het in de gaten 

hebben kan een standpunt een comfor
tabele meerderheid halen cp het 
congres als maar veertig procent 
van de leden voor is... De JOVD 
werkt namelijk met een dubbel dis
trictenstelsel: eerst wordt per 
afdeling binnen een district ge
stemd, dan per district op het con
gres.

NATUURLIJK HOEVEN WE DEZE SITUATIE 
helemaal niet te verhelpen. Waarom 
zouden we? Everybody is happy, en 
wat niet vreet, dat niet deert.
Maar het kan wel. Als we cm te 

beginnen eens de stenmen van een 
afdeling gaan spreiden over een 
aantal personen. Uiteraard willen al 
diegenen dan meer betrekken raken 
bij de congresvoorbereiding. Daar 
gaat het toch om? Dat je zelf een 
standpunt inneemt, en verdedigt, of 
bij een conpromis aansluit.
Er zijn meer voordelen. Weg is het 

superioriteitsgevoel van het afde
lingsbestuur. Goede zaak. Weg "stem
advies" van het district. Goede 
zaak. Misschien zijn er drie perso
nen meer die zondagochtend vroeg in 
de morgen al komen meestenmen en 
meediscussiëren. Ook dat heeft enke
le voordelen: betrokkenheid, motiva
tie, kader kweken.
En dan moet je natuurlijk gewoon 

tegen elkaar instenmen als je het 
niet eens bent met de collega's van 
je afdeling! We zijn en blijven 
tenslotte liberaal. Die ruzie in de 
afdeling krijgt je toch wel een 
keer. (Ik herhaal: we zijn liberaal. 
Sterker nog: vre kunnen wat de ruzies 
betreft zo de VVD binnen).

TEGENWERPEN DAT JE DAN AAN INVLOED 
inboet is goed dom: wat héb je aan 
invloed als je het aanwendt in een 
richting die je zelf niet wilt. En 
och, heeft de JOVD nu echt invloed? 
Zonde cm daarvoor zoveel mensen zo 
vroeg te demotiveren!

JV
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JO V D -A R CH IEF V O LLED IG  
OPGERUIM D
Binnen afzienbare tijd wordt het volledige archief van de JOVD ondergebracht bij het Document at iecent rum 
Nederlandse Politieke Partijen (DNPP) te Groningen. Na veertig jaar is het Algemeen secretariaat JOVD te 
klein geworden voor de vele meters archiefmateriaal dat zich daar in de loop der jaren heeft opgehoopt. 
De drijvende krachten achter dit initiatief waren twee historici in het hoofdbestuur (landelijk voorzit
ter Mark Rutte en oud-secretaris vorming & scholing Ernst van Splunter). Zij vonden het tijd voor een 
professionele opslag en ordening van alle JOVD-archieven. Bij het ontruimen van de zolders van de indi
viduele hoofdbestuursleden kwam al spoedig de gedachte bovendrijven dat er wellicht bij vele ex-colle- 
ga's nog veel materiaal aanwezig moest zijn. Een landelijke inzamelingsactie werd gestart. Het resultaat 
daarvan is inmiddels onderweg naar de opslagruimte van het DNPP.

HET DNPP IS EEN ZELFSTANDIG ONDER
deel van de Rijksuniversiteit Gro
ningen. Het legt zich enerzijds toe 
op het verzanelen van publikaties 
van en over politieke partijen en 
anderzijds op het documenteren van 
de activiteiten van deze partijen. 
Het accent ligt daarbij op hun bui- 
ten-parlementaire werkzaanheden met 
betrekking tot bijvoorbeeld de in
terne organisatie, de kandidaatstel
ling, het opstellen van programma's 
en dergelijke. Hoewel het DNPP zich 
in de eerste plaats op de periode na 
de TWeede Wereldoorlog richt, be
schikt het ook over veel materiaal 
uit de jaren daarvoor.

VEEL VAN HET MATERIAAL IS OP SYSTE
matische wijze ontsloten en daardoor 
eenvoudig toegankelijk voor belang
stellenden. Het naar zijn vorm nogal 
diverse materiaal is verspreid over 
diverse bestanden. Zo beschikt het 
DNPP niet alleen over grote collec
ties brochures, periodieken, begin
sel- en verkiezingsprogramma's, 
jaarverslagen, statuten, huishoude
lijke reglementen en congresstukken, 
maar ook over een bonte verzaneling 
part ij-affiches en "toeters en bel
len": het campagnemateriaal. Ock 
wordt een knipselbestand bijgehouden 
waarin berichten, die over politieke 
partijen in de landelijke pers ver
schijnen, worden opgenomen. Verder 
beheert het DNPP een beeld- en ge- 
luidsarchief met daarin opnames van 
partijbijeenkomsten en interviews 
met politici. Ten slotte zijn op het 
DNPP ock archivalia van politici en 
partijen gedeponeerd. Een overzicht 
van de collecties is te vinden in de 
Beschrijving van de collecties van 
het DNPP, derde herziene uitgave, 
najaar 1987. Een nieuwe editie is in 
voorbereiding.

OP HET DNPP WORDT MMENTEEL GEWERKT 
aan een Partij Data Systeem (H)S). 
In dit systeem worden allerlei orga

nisatorische gegevens van partijen 
opgenomen, zoals ledentallen, be
stuurssamenstellingen (ock van ne
venorganisaties als de JOVD), ver
kiezingsuitslagen, overzichten van

beleidl
ELKE REGERING NEEMT ZICH VOOR EEN 
eigen jongerenbeleid te ontwikkelen. 
Het gaat dan cm zaken als:
* sociaal-econcmische positie van 
jongeren (studiebeurs, nrinmmloon 
of uitkering)
* volkshuisvesting: waar hebben
jongeren recht op en wat doet de 
regering daarvoor?
* rechten: op welke leeftijd krijgen 
jongeren welke rechten (en plichten) 
en wie beschermt ze?
Verder kan gedacht worden aan 
dienstplicht, onderwijs of welzijn.
JONGERENBELEID IS OOK EEN ONDEENERP 
waar jongerenorganisaties als de

congressen en andere bijzonderheden. 
Het EDS is ongeveer vanaf 1980 glo
baal gencmen compleet. Op bepaalde 
terreinen, zoals dat van de leden
tallen, gaat het overzicht terug tot

JOVD over gehoord worden, er is 
duidelijk sprake van invloed op het 
beleid. Jongerenbeleid is gekozen 
tot onderwerp van het voorjaarsccn- 
gres van 1991. Er worden mensen 
gezocht die zich in deze onderwerpen 
willen verdiepen cm uiteindelijk een 
resolutie op te stellen. Er wordt 
gezorgd voor informatie, en verder 
kunnen bezoeken worden gebracht aan 
deskundigen dan wel politici. Het 
enige wat vereist wordt is interesse 
in het jongerenbeleid. Voor aanmel
ding of meer informatie: Mark Aal- 
ders (010-4082259/4141366) of Jolanr- 
da Hekman (050-144823).

MA
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1945. Uiteindelijk moeten alle na de 
Ttaeede Wereldoorlog in de Tweede 
Kamer vertegenwoordigde partijen in 
hun geheel in het PDS worden ver
werkt.

HET DNPP GEEFT JAARLIJKS HET JAAR
boek DNPP uit. Hierin worden de

partijpolitieke gebeurtenissen van 
dat jaar in een kroniek weergegeven. 
Daarnaast gaan historische en poli
ticologische artikelen in op de 
Nederlandse partijen en het bestel 
waarbinnen zij opereren. Het Jaar
boek DNPP is te bestellen bij het 
DNPP.

DAT I® BESTANDEN VAN HET DNPP JAAR
lijks aanzienlijk groeien is niet 
alleen te danken aan bijdragen van 
de partijen zelf, die niet zelden 
kosteloos hun publikaties cpsturen, 
maar ook aan schenkingen van (ooit) 
actieve partijleden. Juist deze 
giften blijken vaak waardevolle 
aanvullingen te bevatten op de ver
schillende collecties. Wanneer men 
in het bezit is van politiek (ar
chief )materiaal en er cm wat voor 
reden geen weg mee weet, houdt het 
DNPP zich te allen tijde aanbevolen.

UITERAARD Z U N  DE MEDEWERKERS VAN 
het DNPP bereid cm de gebruikers 
wegwijs te maken in de vele aanwezi
ge bestanden. Het DNPP is gehuisvest 
in het centrum van de stad Groningen 
(Oude boteringestr 52, 9712 GL 
GRONINGEN), op ongeveer vijftien 
minuten lopen van het NS-station. 
Voor informatie kan men zich ook 
telefonisch richten tot het DNPP op 
maandag tot en met vrijdag van 09.00 
tot 17.00 uur (050-636830).

SM

„SLA P ELO Z E NACHTEN
rr .

door Ronald Niemeijer en Jan Verhagen

Het politieke lot van de 55-jarige Broos van Erp ligt in de handen van het toeval. De midden- en klein
bedrijf specialist zat twaalf jaar voor de W D  in de Ttoeede Kamer en viel door een 23-ste plaats op de 
kieslijst net buiten de politieke boot. ("Stond ik op 22 dan had ik erin gezeten!") Toch zijn de kamer- 
kansen voor Van Erp niet nihil geworden - hij is eerste opvolger. Wordt Ed Nijpels in maart 1990 burge
meester van Breda, dan mag Van Erp weer het pluche in de Kamer gaan -warnhouden.

WAT HIJ IN DEZE "TUSSENTIJD" ZO 
doet? Zeker niet stil zitten - Van 
Erp werd ooit eens de man met de 
meeste bijbaantjes genoemd. Hij vult 
bijvoorbeeld wekelijks een coluin in 
het plaatselijk huis-aan-huisblad 
Groeiend Best en adviseert onderne
mers op zijn wekelijks spreekuur. En 
met ondemsners kan Van Erp het goed 
vinden, want hij moest de bakkerij 
van zijn vader al op vroege leeftijd 
ovememen. Het begrip voor de mid
denstander voert dan ook ongetwij
feld terug naar deze periode. ("Ik 
moest een keer gebakjes naar een 
dame brengen, maar volgens haar 
waren ze te klein - kon ik helemaal 
op m'n fietsje terug!")

"ALS POLITICUS MOEI JE EEN BEPAALDE 
bloedgroep in je lichaam hebben. De 
bloedgroep van bereidheid - dingen 
aan de kant kunnen schuiven. Het is 
een vorm van verslaving waar je 
nooit van raakt afgekickt. Eigenlijk 
vergelijkbaar mst roken. Er zijn

altijd momenten dat je toch weer 
naar die sigaret wilt grijpen.

IK WAS RAADSLID, STATENLID, ZAT IN 
de Kamer van Koophandel en was se
cretaris van het midden- en kleinbe
drijf in Brabant. Daardoor had ik 
enige bekendheid. Een paar WD-afde- 
lingen hebben toen gezegd: 'Goh, we 
moeten die Van Erp op de kandidaten
lijst zetten, want hij ligt toch wel 
lekker bij het midden- en kleinbe
drijf.' In '78 ben ik toen de Kamer 
ingegaan.
Nu ik net niet in de Kamer zit, 

daar kan ik niet wakker van liggen. 
Kijk, ik heb in m'n leven altijd 
moeten vechten - voor klanten en 
produkten. Natuurlijk ook voor dit. 
Maar als ik daar wakker van ga lig
gen, dan kan ik wel 24 uur mijn ogen 
ophouden.
Hét heeft zeker niet aan m'n ka

mercentrale gelegen dat ik de Kaner 
niet in ging. Mijn centrale heeft 
geen kansen gekregen tegen de rand

stedelijke jongens. Kijk, van de 22 
kamerzetels worden er zeventien 
bezet door Westerlingen - dan kan ik 
openlijk zeggen: 'Ik vind dat de W D  
een Randstadpartij is geworden.'

WANNEER ER EEN MINISTER IS WAARVAN 
men zegt: 'dit gaat niet goed', dan 
moet daar mee gespreken worden. Voor 
kamerleden zou dat systeem ook goed 
zijn - gebeurt ook. Met Voorhoeve 
hebben we ieder jaar een gesprek- 
gelukkig kant de inhoud daarvan niet 
in de publiciteit.
Ik weet trouwens niet of kamerle

den wel eens is geadviseerd om maar 
iets anders te gaan zoeken - mij 
hebben ze dat gelukkig nog nooit 
verteld. Maar als je dan als 23-ste 
op de lijst terecht komt, dan is dat 
een behoorlijke teleurstelling.

EEN FRACTIE HOEFT NIET UIT T0P-F0LI- 
tici te bestaan. Een ranglijst is 
een ranglijst - de kwaliteit tussen 
de eerste en de dertigste is zo
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minimaal dat je ze eigenlijk alle
maal op twee moet zetten. Kijk, een 
fractie is net als een wielerploeg- 
bestaat uit waterdragers en bergbe- 

klimners. Ik heb altijd gezegd: 'Ik 
voel mij net een waterdrager.' Ik 
zit veel meer in het land dan ande
ren. Maar, ik hoef niet op de voor
grond te staan cm een belangrijk 
oordeel te geven over bijvoorbeeld 
de minister-president.
Eigenlijk is dat een groot nadeel 

van kamerleden - ze denken overval 
verstand van te hebben. Zelf vind 
ik dat niet nodig. Als ze mij iets 
over de minister-president vragen, 
dan zeg ik: 'Je moet niet bij mij 
zijn. Ik ga over het midden- en 
kleinbedrijf.'

DE PERS HEEFT ENOIM VEEL MACHT OVER 
de politiek - is een grote trendset
ter in politieke issues. Ik denk dat 
veel journalisten de handigheid 
hebben politici voor hun informatie 
in ruil iets terug te geven. Voor
beelden noemen kan ik niet, maar het 
bestaat. Iemand die goed bevriend is 
met de pers krijgt wel eens wat in 
ruil terug - een lovend artikel 
bijvoorbeeld. Bij ons zijn er mensen 
die altijd in dezelfde kranten 
staan. Zelf kan ik nooit in De Tele
graaf - omdat ik ze gewoon niets te 
vertellen heb.
Mijn teleurstelling in de pers is 

altijd geweest dat ze nooit interes
se heeft gehad voor de portefeuille 
midden- en kleinbedrijf. Zelfs al 
had ik leuke dingen, dan werd er 
gezegd: 'Prima, maar dat vinden onze 
lezers niet interessant.' Maar als 
dadelijk vijfhonderd mensen bij

Philips worden ontslagen, dan haalt 
dat bericht de voorpagina van alle 
kranten. Komen er in het midden- en 
kleinbedrijf zestigduizend banen 
bij, dan interesseert ze dat niet- 
wordt het hoogstens over drie jaar 
op pagina vier in de statistieken 
vermeld.

HET VOORDEEL VAN JOS EN M U  (DE 
Linfourgse Jos van Rey ging in '82 de 
Ttaeede Kamer in voor de WD. Hij 
haalde het dit jaar, door* diverse 
perspublikaties, ook niet KN/JV) is 
dat we zelf de hitte van de dag en 
de koelte van de nacht van het on
dernemerschap hebben gedragen. We 
weten wat het is om middenstander te 
zijn - we spreken dezelfde taal. 
Niemand beseft zich hoe keihard een 
ondernemer met z'n vrouw moet wer

ken. Ze verdienen misschien veert ig- 
of vijftigduizend gulden per jaar 

waarvan ze moeten eten, investeren 
en reserveren. Niemand weet wat dat 
precies betekent - mij is dat met de 
paplepel ingegoten. Ik weet wat die 
mensen voelen en denken. Dat onder
scheidt Jos en mij van andere poli
tici.

IK WIL WEL TERUG NAAR IE KAMER - ALS 
veel verandert. Een goed bestuurder 
vindt het nooit prettig cm oppositie 
te voeren. Dat is verplaatsen van 
gebakken lucht en vechten tegen de 
bierkaai. Besturen doe je als oppo
sitiepartij nauwelijks. Ik ben trou
wens nog niet eens voor de volle 
honderd procent zeker of ik wel zal 
terugkeren."

RN/JV

Laat ons niet stranden 
met de haven in zicht.

Het ging juist zo goed met onze strijd 
voor een betere dierenwetgeving Ruim een 
half miljoen Nederlanders betuigden hun 
adhesie. Bovendien stond de meerderheid 
van de Tweede Kamer achter ons. 1pt *Tijdens de behandeling van de dierenwet 
in de Tweede Kamer viel het kabinet Alles 
staat dus weer op losse schroeven. Dat bete
kent opnieuw de schouders eronder! Maar 
zonder geld kan dat niet Ook niet zonder 
nieuwe leden, want hoe méér leden des te 
méér invloed op de politiek 

De Dierenbescherming vraagt 
u dus: help ons waar u kan.

Laat ons niet stranden 
met de haven in zicht

B 1 J V A L - B O N
□  Ja, ik help! Ik steun ook de campagne voor
een betere dierenwet en maak vandaag nog een 
bedrag van f ______________over op giro
rekening 395141 t.n.v. de Dierenbescherming, 
Den Haag. o.v.v. 'Campagne Wetgeving’.

□  Ik wil nog wel méér doen! Ik geef me op als 
lid van de Dierenbescherming. Daarvoor ont
vang ik gratis 6x per jaar het kleurenblad DIER. 
Ik wacht met het betalen van de contributie a
f 28,- per jaar tot ik van u een acceptgirokaart 
heb ontvangen, (Het gewenste aankrutsen s.v.p.)

NAAM:

PLAATS:__________________________________________________________

Vul deze bijval-bon in en stuur deze vandaag 
nog op naar de Dierenbescherming, Antwoord
nummer 2105,2508 VD Den Haag. Envelop niet 
dichtplakken. Een postzegel mag wel, maar 
hoeft niet.



16 D R IEM ASTER

VAN  LEEUW EN  LA N D ELIJK
door Ronald Niemeijer

UTRECHT - De zestienjarige Marjolijn van Leeuwen, secretaris van district Gelderland, is in de running 
voor het landelijk voorzitterschap van de JOVD. Tenminste als we de woorden van de huidige voorzitter, 
Mark Rutte, mogen geloven. Volgens Van Leeuwen zegt hij voortdurend tegen haar: 'Marjolijn, over vier 
jaar ben jij voorzitter!"

OUD-HOOFDEESnJURSUD JORT KELDER IS 
niet erg onder de indruk van deze 
uitspraak. 'Hij zegt dat bijna tegen 
elke vrouw", aldus de Rutte-kenner. 
"Ze zijn het alleen nooit geworden."

VAN LEEUWEN ZELF ZEGT NOOIT LANDE
lijk voorzitter te willen worden. 
"Als ik ooit nog eens het hoofdbe
stuur in ga, dan als algemeen secre
taris", aldus de zestienjarige.

"Voor de rest zou ik geen andere 
functie willen - niet kunnen vervul
len trouwens. Ik heb natuurlijk geen 
opleiding en geen algemene ontwikke
ling. Als je landelijk voorzitter 
bent dan moet je met politici over
weg kunnen. Kijk, net zo'n Frank de 
Grave (WD-kamerlid) kan ik gezellig 
staan kletsen, hoor?! Maar dan al
leen over z'n vrouw en kinderen. Ik 
kan gewoon geen diepgaande gesprek
ken met zo iemand voeren. Daarom 
weet ik heel zeker dat ik nooit een 
andere functie, eventueel dus alge
meen secretaris, zal gaan vervul
len."

VAN LEEUWEN MAAKTE EEN WARE BLKSEM- 
carrière in de JOVD. In septeni>er 
'87 werd ze lid van de platteland- 
safdeling Doetinchem, waar ze al 
gauw het secretariaat beheerde. Nu, 
nog geen twee jaar later, heeft ze 
een promotie gemaakt naar het dis
trictsbestuur van Gelderland. "Soms 
heb ik het daar wel eens moeilijk", 
vertelt ze. "In het districtsbestuur 
is het echt van: je maakt fouten en 
je wordt uitgékafferd. Het gaat er

daar veel harder aan toe. Bij mijn 
eigen afdeling had ik het heft veel 
meer in eigen handen - ik maakte 
bijvoorbeeld zelf uit wanneer ik de 
uitnodigingen ging versturen. In het 
district is dat anders. Daar wordt 
echt gezegd van: Marjolijn doe dit, 
Marjolijn doe dat!"

"IK WEET BEST WEL I® ZWAKKE PUNTEN 
van mannen", antwoordt Van Leeuwen 
op de vraag of ze ook gebruik maakt 
van het vrouw-zijn, in de politiek. 
"Ik weet hoe je een man... nou ja... 
eh... aan moet pakken! Een beet je 
van: ach toe nou, kan op?! Je kijkt 
dan iemand aan met de blik: geef het 
ne!"

"IK ZOU TROUWENS NIET IN SUPER KORTE 
mini-rokjes gaan lopen cm een be
paalde functie te krijgen - daar 
heb ik het figuur niet voor. Het 
gaat om je kwaliteiten. Maar ik merk 
wel heel duidelijk dat het een enorm 
voordeel is als je er een beetje 
schattig uitziet. Tja, bij mij mis
schien omdat ik knap en vertederd 
ben." RN

FIN A N CIEEL B EH EER
door Edward Gerrits en Rob Leliveld

Binnen de JOVD-cultuur past het slecht om financiën en dan met name de financiële structuur aan de orde 
te stellen. Vers in het geheugen ligt nog het lustrumcongres waarbij de landelijk voorzitter de discus
sie over het verslag van de kascomnissie afbrak met de motivering dat velen de discussie niet konden 
volgen. De discussie werd niet op inhoudelijke argumenten afgebroken maar door het oordeel van de lande
lijk voorzitter dat vele aanwezigen onvoldoende kennis van zaken hadden. De discussie of de kascomnissie 
onvoldoende kennis van zaken had, kon door deze handelswijze niet worden gevoerd.

ER ZIJN ECHTER MEER FEITEN DIE EEN 
herstructurering van het beheer en 
de registratie van gelden noodzake
lijk maakt. Wij noemen er een aan
tal.

1 DE STERK FLUCTUERENDE LEDENAANTAL
len. Het ledenaantal van de JOVD 
fluctueert heel sterk. Dit is eigen 
aan trends binnen de landelijke 
politiek. Dit betekent echter dat 
ook een belangrijke bron van op

brengsten in cmvang sterk fluctu
eert.

2 HET GROEIENDE AANTAL SLAPENDE AFDE
lingen. Mede als gevolg van het 
hierboven genoemde punt blijken 
steeds meer afdelingen een slapend 
bestaan te gaan leiden. Wanneer er 
enthousiaste leden komen die een 
afdeling willen reactiveren komt het 
voor dat de kas niet meer te achter
halen is, of dat deze is geplunderd

door het oude bestuur. Deze wegstro
mende gelden (cash flow?) dienen 
beheerst te worden.

3 SLECHTE AIMNISIRAIIEVE ORGANISATIE 
landelijke vereniging. Op het lus
trumcongres 1989 verklaarde de toen
malige penningmeester dat er in 1989 
nog voor enkele duizenden guldens 
aan onbetaalde rekeningen waren 
gevonden die betrekking hadden op 
het boekjaar 1988. Het bleek dus
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niet mogelijk voor een (professione
le?) organisatie als de JOVD cm tot 
een correcte j aarverslaggeving te 
kanen. Het accountantsverslag over 
1988, waar leden geen inzage in 
krijgen, zegt op dit punt genoeg. 
Voor een organisatie met een begro
ting van meer dan een kwart miljoen 
gulden is dit volstrekt onaanvaard
baar. Het enige wat veranderde is de 
naam van de penningmeester. Structu
rele wijzigingen hebben niet plaats
gevonden na het verschijnen van dit 
accountantsrapport.

4 GEEN FINANCIEEL BEHEER. AANSLUITEND 
op het bovenstaande dient hier nog 
vermeld te worden dat het eindresul
taat over 1988 pas in mei 1989 opge
leverd kon worden. En alsof deze 
late publikatie, voor een met goede 
apparatuur uitgeruste administratie 
niet genoeg is, blijkt het geringe 
positieve resultaat nog onjuist te 
zijn ock! Misschien is er wel een 
negatief resultaat geboekt en weet 
buiten het hoofdbestuur en de kas- 
conmissie niemand dit!
Het is niet onwaarschijnlijk dat 

deze situatie zich over het boekjaar 
1989 weer zal voordoen. Naar alle 
waarschijnlijkheid zal dit tekort 
ongeveer tien procent van de begro
ting bedragen.

5 AFDELIN3SSCHULDEN. PUNT 3 EN 4 GEL
den niet alleen voor de landelijke 
vereniging maar ook voor enkele 
afdelingen en districten. Door het 
nemen van te grote risico's (lustra) 
of door financieel wanbeleid als 
gevolg van bijvoorbeeld bestuurlijke 
conflicten. Omdat financiële reser
ves door jaarlijkse toevoegingen 
moeten worden gevormd en deze door 
bovengenoemde gebeurtenissen vaak in 
zeer korte tijd worden verbruikt, 
zijn er een onaanvaardbaar groot 
aantal afdelingen met schulden. 
Aangezien daar geen enkele controle 
op is, kan deze situatie voortduren, 
wat de slagvaardigheid van de afde
lingen beperkt en daarmee de basis 
van de JOVD ondermi jnt.

6 DESKUNDIGHEID KASCTMCSSIES. HET 
kant binnen de JOVD te vaak voor dat 
het benoemen van een kasccnmissie 
als een formaliteit wordt gezien. Om 
tot kasccnmissielid te worden be
noemd hoef je in de meeste gevallen 
bijvoorbeeld geen curriculum vitae 
in te leveren. Het komt zelfs voor 
dat staande de vergadering mensen 
wordt verzocht om deel uit te gaan 
maken van de kascomnissie. 7

7 BEZUINIGINGEN. BINNEN IE JOVD WORDT

sinds jaren over bezuinigingen ge
spreken, maar structurele wijzigin
gen hebben nog steeds niet plaatsge
vonden. Zo dient de kostenpost alge
meen secretariaatspersoneel dras
tisch overwogen te worden.

AL DEZE FACTOREN KOSTEN IE JOVD GELD 
en geeft de vereniging onvoldoende 
inzicht in het (dis)functioneren 
van bestuurders. Daarom dient zo 
spoedig mogelijk overgegaan te wor
den tot het formeren van een lande
lijke conmissie herberg gelden. Deze 
ccmmissie herberg gelden dient te 
bestaan uit enkele personen met 
aantoonbare financiële kennis en 
tevens de landelijk penningmeester. 
Deze conmissie dient een nieuwe 
financiële controlestructuur te 
bedenken en te implementeren waarbij 
het mogelijk dient te worden cm 
periodiek inzicht te krijgen in 
zowel de financiële situatie van de 
landelijke vereniging alsmede de 
financiële situatie van afdelingen 
en districten.

HIERBIJ DIENT GEDACHT TE WEDEN AAN 
het ontvormen van de landelijke kas- 
comnissie in een interne controle
dienst (ICD). Deze ICD dient perio
diek (minimaal tweemaandelijks) 
inzage te krijgen in de financiële 
administratie van de landelijke 
vereniging. Op elk congres brengt de 
ICD verslag uit over de financiële 
positie en de cmvang van het eigen 
vermogen van de landelijke vereni
ging alsmede de toestand waarin de 
administratie zich op dat moment 
bevindt.

EEN TWEEDE TAAK VAN DEZE ICD IS HET 
contact onderhouden met de district- 
spenningmeesters. De districtspen- 
ningmeesters verstrekken elk kwar
taal een financieel verslag van het 
district alsmede de financiële ver

slagen van de onder het districtsbe
stuur ressorterende afdelingen. 
Indien van een afdeling geen kwar
taalverslag bij de districtspenning- 
meester is ingediend, dient de ICD 
contact op te nemen met de betref
fende afdeling en indien het bestuur 
van deze afdeling niet meer blijkt 
te functioneren neemt de ICD het 
beheer over de kasmiddelen over. 
Indien er weer een nieuw bestuur 
geformeerd kan worden, draagt de ICD 
deze kasmiddelen van die afdeling 
weer over aan dit nieuwe bestuur.

CM EEN ZD GOED M X E L U K E  INZAGE TE 
kunnen krijgen in de afdelingsfinan- 
ciën dienen alle afdelingen een 
gelijksoortige registratie te voeren 
volgens een te ontwikkelen JOVD- 
methode waarbij natuurlijk het aan
tal slapende grootboekrekeningen per 
afdeling of district sterk zal ver
schillen. Door het invoeren van deze 
gelijksoortige administratie wordt 
het tevens mogelijk an periodiek een 
verslag te maken van de financiële 
toestand van de vereniging als ge
heel. De ICD kan aan de hand hiervan 
bestuurders van de JOVD adviseren.

LEDEN VAN DE ICD MDGEN GEEN DEEL 
uitmaken van het hoofdbestuur noch 
van de districtsbesturen. Ook het 
penningmeesterschap van een afdeling 
is niet verenigbaar met een functie 
binnen de ICD.

BOVENGENOEMDE KAN BIJDRAGEN AAN EEN 
financiële herstructurering van de 
JOVD. Wij* roepen de vereniging op 
om zo spoedig mogelijk tot deze 
financiële herstructurering over te 
gaan. Het is in het belang van de 
JOVD als geheel! EG/KL

Informatie: JOVD-'s Gravenhage, 
Postbus 53, 2501 CB S GRAVENHAGE 
(070-3616404 of 070-3688846).
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W IJZIGIN G
P O LIT IEK E
KO ERS

AMERSFOORT, 18 en 19 novenber - De Jonge
ren Organisatie Vrijheid en Democratie 
heeft het politieke roer op het landelijke 
congres in Amersfoort compleet ongegooid.

Ilii^
Zwarte Piet en 
Sinterklaas kwa
men ook even 
kijken op het 
congres. Oud- 
hoofdbestuurs1id 
Ernst van Splun- 
ter was de Nico- 
laas, dat konden 
we zien aan HET 
BUIKJE. Met Zwar
te Piet hadden we 
meer moeilijkhe
den. Maar volgens 
ons is dat Vijay 
Kar(k)wal...

door Ronald Niemeijer

De liberale jongeren stemden in het 
congrescentrum EurOase, waar het JOVD- 
congres gehouden werd, massaal voor een 
beroepsleger.
Volgens voorlichter Eduard van der Bie

zen keurt de JOVD de dienstplicht nu vol
ledig af. "De overheid mag je geen dingen 
opleggen die je misschien helemaal niet 
wilt", aldus Van der Biezen.

Verder hebben de liberale jongeren een 
motie aangenomen waarin staat dat de W D  
moet gaan fuseren met D66. "Samen sta je 
dan sterk, zodat je het CDA de wind uit de 
zeilen kunt nemen", aldus Van der Biezen.

1
Internationaal secretaris Ron Batten (bo
ven) weet: drank maakt meer kapot dan je 
lief is. Batten is overigens gestopt met 
roken. "Ik voel me nu veel beter!" Hoofd
bestuurslid Ernst van Splunter (rechts) 
nam met trilling in de stem afscheid. Hij 
wordt nu full-time Sinterklaas.

i
Strenge gezichten en valse tonen. Voorzitter Mark Rutte wilde 
graag eens een duetje spelen met drs. Annette Nijs, oud-voorzit- 
ter van de JOVD. Toen het duo het podiun opkwam: applaus. Toen 
het duo speelde: applaus. Toen het duo klaar was: OORVERDOVEND 
APPLAUS.
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door Walter Rümelingh

"Spiegeltje, spiegeltje aan de wand, wie van ons staat het vaakst in de krant?" En de spiegel antwoord
de: "Als staten- en kamercentraleleden voor de Drentse WD, zit het getij niet mee... het is Dineke 
Uildriks dames en heren liberalen!"

HOE EEN SPROOKJE VAN HEEL LANS GELE
den een tweede leven kan leiden, 
maakten de in politiek geïnteres
seerde Drentenaren in de tweede 
helft van de jaren tachtig mee.

EEN OüD-VICE-VOORZITrER VAN DISTRICT 
Noord, Dineke Uildriks (37), werd na 
tien jaar lidmaatschap van de staten 
bij de verkiezingen van 1987 op een 
onverkiesbare plaats op de lijst 
gezet. Voor straf: binnen haar par
tij was jaloezie gerezen over de 
frequentie waarmee Uildriks de pu
bliciteit haalde. Uildriks verzorgde 
een column in de kranten van de 
Drents Groningse Pers en nam daarin 
geen blad voor de mond.

DE DAMES EN HEREN ONGENOEGEN VERGIS
ten zich danig in de populariteit 
van Uildriks. Met de hulp van onder
meer een groot aantal JOVD'ers haal
de Uildriks met een voorkeurstenmen
actie een vierde van de WD stemmen 
binnen. Goed voor twee zetels in de 
staten (zie Driemaster jaargang 39 
ninmer 5).

UILDRIKS HAD DE HARTEN VAN DE KIE
zers gewonnen. Haar opponenten in 
de staten en kamercentrale waren 
daar allerminst blij mee, en gingen 
naarstig op zode naar een oplossing 
voor het probleemgeval. Toen Uil
driks naar aanleiding van het to
neelstuk Het vuil, de stad en de 
dood van Fassbinder een open brief 
op papier van de statenfractie naar 
de pers stuurde, zagen de dames en

heren ongenoegen hun kans schoon. 
Uildriks werd zonder pardon uit de 
fractie gezet. Dat Uildriks een 
uiterst liberaal standpunt innam ten 
aanzien van het toneelstuk (naar de 
strekking van de motie van de afde
ling Eindhoven op het najaarscongres 
van de JOVD in 1987), deed niet ter 
zake.

VERSCHILLENDE KEREN HAALDE UILDRIKS 
nog de krant met artikelen over 
pogingen cm aansluiting bij haar 
fractie te zoeken, maar het leek 
allemaal vergeefs.

TOTDAT OP EEN DAG DE JOVD-AFDEUNG 
Zuidlaren, waar Uildriks in 1970 als 
secretaris haar politieke loopbaan 
begon en thans ere-voorzitter van 
is, op 17 februari 1989 in de 
Sprookjeshof te Zuidlaren een forum 
organiseerde om volgens de uitnodi
ging: "alle sprookjes rond Uildriks 
de wereld uit te helpen". Haar oppo
nenten in de staten en kamercentrale 
waren niet van de partij, maar zagen 
zich door de golf van publiciteit 
die de actie van de JOVD-afdeling 
tot gevolg had wel genoodzaakt om 
bij het hoofdbestuur van de WD het 
royement van Uildriks aan te vragen.

HET HOOFDBESTUUR VAN IE WD BESLOOT 
tot het instellen van een commissie. 
De commissie kwam na een uitgebreid 
onderzoek met een conclusie die bij 
een groot deel van de aanhang van 
Uildriks het lidmaatschap van de 
Volkspartij ter discussie moet heb

ben gesteld.

MAAR TOALS ALTIJD IN SPROOKJES KAN 
het uitzichtloze lot van de hoofd
persoon een onverwachtse wending 
krijgen. Uildriks ging voor gerech
tigheid tegen de beschikking van het 
hoofdbestuur in beroep en werd on
langs in het gelijk gesteld.

EEN TEGENSTANDER VAN UILDRIKS BAKT 
nu raider de kop "vrijheid, gelijk
heid en broederschap" mierzoete 
broodjes in Vrijheid en Democratie. 
Uildriks is na alle verwikkelingen 
opzoek naar rust en mijdt de publi
citeit. Binnen haar fractie doet ze 
echter weer voor de volle honderd 
procent mee, en we zullen zien: nog 
lang en gelukkig! WR

VORMING & SCHOLING
* DISTRICT BRABANT - donderdag 11 * * 
januari, besturen + congresvoorbe
reiding, Bergen op Zoom; vrijdag 19 
januari, internationale politiek, 
Deume; vrijdag 26 januari, vergar- 
dertechniek, 's-Hertogenbosch; za
terdag 10 februari, VDS 1, Deume; 
vrijdag 2 maart, liberalisme, Hart 
van Brabant; zondag 4 maart, gemeen
tepolitiek, Deume; vrijdag 23 * 
maart, liberalisme (drie avonden), 
Eindhoven. Meer info: Renê van Don
gen (01640-53564).

* DISTRICT GELDERLAND - zaterdag 24
februari, emancipatie, niet békend. 
Meer info: Arenso Bakker (05782
2522). *

DISTRICT NOORD - vrijdag 19 januari, 
thema-avond, Meppel; vrijdag 26 
januari, thema-avond, Sneek; maandag 
5 februari, VDS 1 + technologie, 
Groningen; vrijdag 23 februari, 
thema-avond, Drachten; vrijdag 30 
maart, thema-avond, Noord-Groningen. 
Meer info: Janine Bruning (050
717789).
DISTRICT NOORD-HOLLAND - donderdag 
18 januari, emancipatie, Amsterdam; 
? ? ?, congresvoorbereiding, niet 
békend; ? ? ?, gemeentepolitiek, 
niet bekend; ? ? ?, VDS 1, niet 
bekend. Meer info: Edwin Petterson 
(02946-4053).
DISTRICT OVERIJSSEL - zaterdag 27

januari, gemeentepolitiek, Zuid-West 
Salland; zaterdag 27 januari, ge
meentepolitiek, Zwolle; vrijdag 9 
februari, congresvoorbere iding,
Steenwyk; vrijdag 23 maart, politie
ke stromingen, Steenwyk; wéék 13,
spreekvaard ighe id, Zwolle. Meer
info: Arjan Toor (050-418043).

* DISTRICT UTRECHT - zaterdag 13 janu
ari, liberalisme, Utrecht; zaterdag 
10 februari, liberalisme, Utrecht; 
zaterdag 3 maart, gemeentepolit iek, 
Utrecht. Meer info: Lotte van Aalzun 
(02979-85292/030-507635).

* DISTRICT WEST - ? ? februari, ge
meentepolitiek, ' s-Gravenhage. Meer 
info: Jan-Geert Boeve (010-4530015).
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' CON GRESBON  '
Congresbon voor het voor j aarscongres van de JOVD op 
17 en 18 maart 1990 in Postiljon Hotel Deventer.

o 1 overnachting hotel, ontbijt, lunch, diner, 
disco en congresboek (f 91,50).

Ik,

naam : 

adres : 

postcode: 

plaats :

M / V o 2

o 3 

o 4 

o 5

overnachting hotel, ontbijt, disco en 
bode. (f 57,50).

congres

diner (f 17,50). 

disco (f 7,50). 

congresboek (f 5,00).

telefoon: ...............................

afdeling: ...............................

kom naar het voorjaarscongres van de JOVD.

Handtekening: ............................

Afknippen en opsturen naar: Algemeen secretariaat 
JOVD, Pr Hendrikkd 104, 1011 AJ MSEKDAM.

Kruis je keuze aan! En maak het bovenstaande bedrag 
over op girorekening 5467270 (JOVD-activiteitenre- 
kening) te Amsterdam. De congresban en het bedrag 
dienen vóór 03/03/90 op het Algemeen secretariaat 
JOVD binnen te zijn. Indien je vóór 10/03/90 af
zegt, wordt het bedrag minus f 7,50 teruggestort. 
Na deze datum blijf je het gehele bedrag verschul
digd! Wie ter plaatse betaalt moet apart intekenen. 
Voorkan die ellende en betaal ruim van te voren. 
Overmaken is niet genoeg: het bedrag moet binnen 
zijn. Neem daarcm een betalingsbewijs nee.

V

BLU VZN D  IN  HERINNHRING
1989, JAAR VAN HET ACHTSTE UJSIRLM 
van de JOVD. Voor velen een blijven
de herinnering. Hoe kan het ock 
anders na zo'n grandioos lustrumcon
gres, hartversterkende boswandelin
gen, het zenuwslopend beursspel of 
de oogverpestende JÖVD-promotiefilm. 
Toch weet iedereen dat herinneringen 
uit de geest vervagen tot fletse 
afspiegelingen van de emotie die 
ooit op onze zintuigen inwerkten. 
Nee, neem dan blijvende herinnerin
gen! Het zal niet bij iedereen be
kend zijn, maar in het kader van het 
veertigjarig bestaan van de JOVD 
zijn een aantal speciale lustrumar- 
tikelen geproduceerd. Het zijn arti
kelen die er speciaal op gericht 
zijn de roker, de drinker en spaar
der het leven te veraangenamen.
VOOR DE FERVENIE ROKER ZIJN ER Ele
gante navulbare JOVD-tafelaanstekers 
in de kleur wit met blauw. Het lus- 
trumlogo op de voorzijde. Daar kan 
je je vriendin rustig een vuurtje 
mee aanbieden! Afdelingsborrels, 
voor- en nagesprekken bij bestuurs
vergaderingen in rokerige achterka
mertjes worden vanaf heden opge

fleurd door unieke verzamelobjecten: 
JOVD-bierglazen. Helder glaswerk 
voorzien van blauw lustrunlogo roe
pen bij iedere slok het lustrum in 
herinnering op. Deze bierglazen zijn 
ook uitermate geschikt om sprekers 
bij afdelingsact iviteiten eens iets 
anders cadeau te doen dan de obliga
te fles wijn. Ten slotte is er voor 
eenieder die het hele jaar moet

sparen om de drie congressen bij te 
wonen een handige steun in de rug: 
de JÖVD-nrneybax. Ook zeer geschikt 
voor naast de telefoon in menig 
studentenhuis.
H3EEEZE 0WHSBAKE ZAKEN IE EESDËXr 
len? Heel eenvoudig: onderstaande 
bon invullen en opsturen naar het 
Algemeen secretariaat JOVD! 3M

JOVD-tafelaansteker f 9,00 * aantal (......) - f ...
JOVD-bierglas f 3,50 * aantal (......) - f ...
JÖVD-moneybax f 1,00 * aantal (.....) - f ...
Totaal f ...

o Ik ontvang een acceptgiro vermeerderd met de portokosten en krijg 
het bestelde na betaling toegezonden, 

o Ik kom het bestelde afhalen en betalen op het Algemeen secretariaat

Naam : ..................Postcode: ..................
Adres : ..................Plaats : ..................
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2 DRIEMASTER
ALGEMEEN SECRETARIAAT JOVD 

Pr Hendrikkd 104 
1011 AJ AMSIERD^M 

020-242000

REDACTIEADRES

DRIEMASTER 
p/a Andrè van Schie 

Danstr 33/bis 
3531 BR UTRECHT 

030-942627

Radactie - André van Schie (hoofd
redacteur) , Fred Akkenna, Emest 
Landheer, Ronald Niemeijer, Edwin 
Pol, Walter Rftnelingfr, Jan Verhagen 
en Ronald Wamik.

DRIÏMASIER
Driemaster is het landelijk orgaan 
van de Jongeren Organisatie Vrij
heid en Democratie (JOVD) en ver
schijnt acht- tot tienmaal per jaar 
in een oplage van drie- tot vier
duizend exenplaren. Leden van de 
JOVD ontvangen Driemaster gratis. 
Voor niet-leden bedraagt de abonne
mentsprijs f 17,50 per jaargang, te 
voldoen op bankreken ingnr.
39.46.40.640 of girorekeningnr. 
953500.

KDPU
Hieronder tref je de deadlines van 
de drie eerstkomende Driemasters 
aan. ïndien je kopij hebt die je in 
een van deze immers wilt plaatsen, 
stuur je bijdrage dan voor de bij
behorende deadline naar het redac
tieadres. Driemaster verschijnt 
over het algemeen binnen een maand 
na de deadline. De hoofdredacteur 
behoudt zich het recht voor om 
bijdragen te weigeren of in te 
korten.

nurnner deadline
3 90 vr 06/04/90
4 90 vr 25/05/90
5 90 vr 06/07/90

NAMEN EN ADRESSEN
Voor de namen en adressen van be
stuursleden dien je de adressen
vraagbaak te raadplegen of te be
stellen op het Algemeen secretari
aat JOVD (+ f 4,25).

Hoofdbestuur - voorzitter: Mark 
Rutte, Postbus 93168, 2509 AD S 
GRAVENHAGE (070-3522564) secreta
ris: Leo Custers, V Spilbergenstr 
I61/III, 1057 RE AMSTERDAM (020
163728) penningmeester: Jean-Paul 
Frishert, Struisehburgdwstr 153/b, 
3063 BT ROTTERDAM (010-4333950) 
wp: Eduard van der Biezen, Parkstr 
45, 3581 FE UTRECHT (030-334343) 
wo: Joost Otterloo, Bothastr 2/a, 
4818 EE BREDA (076-221742) v&s: 
Nicole Koetsier, Westingfcousestr 
30/b, 9727 GX GRONINGEN (050
250130) internationaal: Ron Batten, 
Gravestein 7, 1103 EH AMSTERDAM
(020-952479) organisatie: Adriaan 
Vos, Kapteynln 33, 3571 XK UTRECHT 
(030-719007) politiek: Mark Aal- 
ders, V Meèkerenstr 74/d, 3034 GD 
ROTTERDAM (010-4082259/4141366) en 
Jolanda Hekman, Stationsstr 12/d7, 
9711 AS GRONINGEN (050-144823).

BEWUST EEN HOKJE 
NIET TE ROOD
MAKEN! door Olaf Baas

Daar naam en telefoonnummer van de secretaris van de afdeling Waterland/West-Frie- 
sland gelijk zijn aan de mijne, was ik degene die kort geleden werd opgebeld door
een stadsgenoot die geïnteresseerd was 
sland.

TWEE DAGEN LATER BRACHT IK EEN T.TKERTK, 
het afdelingsblad van Waterland/West- 
Friesland, bij hem thuis. Hij vertelde 
dat hij lid en voorzitter was geweest 
van de afdeling Oost-Groningen. Daar 
hij ook op districts- en landelijkniveau 
actief was geweest binnen de JOVD, was 
enkel het JOVD-gebeuren al meer dan 
genoeg gespreksstof.

DE RETEN WAARCM HU WEL DONATEUR VAN IE 
afdeling, maar niet opnieuw lid van de 
JOVD wil worden, is dat hij Waterland/- 
West-Friesland een wam hart toedraagt, 
maar zich niet kan verenigingen met de 
linkse idee&i waar het huidige hoofdbe
stuur van doordrenkt is. En dat is pre
cies de reden waarom ik het volgende 
schrijf!

HET LEDENTAL VAN IE JOVD DAALT MET ZD'N 
twintig procent per jaar. De halverings
tijd bedraagt dus zo'n drie jaar. Hoe 
lang duurt het nog voordat het hoofdbe
stuur door heeft dat deze ontwikkeling 
mede in stand wordt gehouden, doordat 
steeds tegen de WD wordt aangetrapt, 
terwille van het trappen? Gepleit wordt 
voor een coalitie van PvdA/WD, dus voor 
een regering met daarin de PvdA? De 
loftrompet over de PvdA wordt gestreken? 
En voorgehouden wordt dat de PvdA en 
zelfs Groen . Links liberale partijen 
zijn?

WANT ONS LAND SIAAT NIET TE SPRINGEN CM 
een regering met daarin de PvdA! Ons 
land staat niet te springen cm allerlei 
linkse experinenten, verhoging van de 
uitgaven, met als gevolg nog grotere 
tekorten en lastenverzwaring! Ons land 
kan zich slechts eens in de twintig jaar 
de weelde van een socialistische rege
ring veroorloven (Ed Nijpels). Als de 
PvdA op rozen zit, staat Nederland snel 
weer rood. Een rood zuiden is geen mooi 
zuiden (Dries van Agt). Stuk voor stuk 
uitspraken die aangeven waarom ons land 
niet staat te springen cm een regering 
met daarin de PvdA.

in het wel en wee van Waterland/West-Frie-

ALS HET HOOEDBESIUUR PIEIT VOOR EEN 
coalitie PvdA/WD om zodoende de macht 
van het CDA te breken, moet het goed 
beseffen dat de macht van het CDA dan 
naar de. PvdA verschuift. Iets waar ons 
land ook niet om staat te springen. De 
PvdA is een linkse, anti-liberale par
tij, die het predikaat liberaal beslist 
niet verdient! Wat voor de PvdA geldt, 
geldt nog meer voor Groen Links! Deze 
partij herbergt een hoop mensen die 
worden gekenmerkt door intolerantie en 
hypocrisie!

IE JOVD TREKT GEEN LINKSE JONGEREN AAN 
door zich links te profileren. Als link
se jongeren lid worden van een politieke 
jongerenorganisatie, dan worden ze lid 
van de JS of van een ander linkse splin
ter. Terwijl de JOVD haar doelgroep 
(liberale en anti-linkse jongeren) van 
zich vervreemd door zich links te profi
leren. Het is de hoogste tijd dat de 
JOVD zich weer liberaal en anti-links 
gaat profileren, want alleen zo spreekt 
zij haar doelgroep aan!

OCK MET IE JOVD OfflöUDEN TE BEWEREN DAT 
de WD naar links moet cm meer kiezers 
te trékken. Want de praktijk wijst uit 
dat de WD niet linksliberale kiezers 
aan D66 verliest, maar juist haar con
servatieve kiezers aan het CDA kwijt 
raakt. Indien de WD naar links gaat, 
wint zij nauwelijks linksliberale kie
zers van D66. Terwijl zij daarentegen 
veel van haar conservatieve kiezers CDA 
ziet stenmen. Het is dus tijd dat de WD 
weer een grote rechtse partij wordt, 
zoals zij dat onder Hans Wiegel en Ed 
Nijpels was. Zeker nu het CDA voor een 
langdurig huwelijk met de PvdA gekozen 
heeft, zijn daar goede perspectieven 
voor. En die moeten benut worden! Als 
dat gebeurt beleeft de WD weer een 
opleving, zoals zij in de eerste helft 
van de jaren tachtig beleefde, met de 
JOVD in haar kielzog!

0B
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VERKIEZINGEN
Woensdag 21 maart zal in het teken staan van de verkiezingen. Op die dag kiezen wij de leden van de 
gemeenteraden in Nederland. Hoewel feitelijk ten onrechte, zullen deze verkiezingen een belangrijke 
graadmeter zijn voor de populariteit van de huidige regering en de huidige oppositie. Dat is vervelend 
voor die vele raadsleden die graag op hun eigen daden beoordeeld willen worden, maar de landelijke poli
tiek staat nu eenmaal meer in de schijnwerpers.

DE GEMEENTERADEN DIE GEKOZEN WORDEN 
zullen naar alle waarschijnlijkheid 
een zwaarder takenpakket hebben dan 
voorheen. Het ziet er imners naar 
uit dat de plaatselijke bestuurders 
het nodige te doen krijgen in het 
kader van de sociale vernieuwing, 
zoals die nu langzamerhand vorm gaat 
krijgen. Een extra reden dus (ock 
voor de JOVD) om het werk in die 
gemeenteraden kritisch en oplettend 
te volgen!

DAT BRENGT MU OP IE RONDE DIE HET 
hoofdbestuur langs alle districten 
maakt en het project gemeentepoli
tiek dat daarbinnen een belangrijk 
onderdeel vormt. Het project valt in 
diverse delen uiteen.

ALLEREERST IS ER IE VRAAGBAAK "GE
meentepolitiek. In dit boekje staat 
van alles en nog wat over het func
tioneren van gemeenteraden. Deze 
vraagbaak is aan de afdelingen aan
geboden om hen te helpen zelf met 
gemeentepolitiek aan de slag te 
gaan. Het is imners van belang dat 
de JOVD alom aanwezig is en probeert 
invloed uit te oefenen. Dat beperkt 
zich absoluut niet tot de landelijke 
politiek, integendeel! Daar komt nog 
bij dat met standpunten van afdelin
gen over plaatselijke politieke 
ontwikkelingen veel publiciteit is 
te halen. Kortcm: iedere afdeling 
zou met gemeentepolitiek aan de slag 
moeten gaan, ook in de onderafdelin
gen waar deze reeds functioneren.

NAAST DE VRAAGBAAK ORGANISEREN DE 
districten in het kader van dit 
project speciale cursussen gemeente
politiek. Deze worden gegeven door 
mensen uit de praktijk die veel tips 
meebrengen.

TEN SLOTIE WORDT ER IN HET KADER VAN 
de verkiezingen in maart natuurlijk 
een grote ledenwerfactie georgani
seerd met een speciale op de verkie
zingen gerichte folder. We moeten 
het ijzer imners smeden als het heet 
is.

IK SPRAK AL OVER HET HOOFDBESTUUR 
dat in deze periode, net als in 
1989, alle districten bezoekt. Bij

deze acht bezoekjes zijn ook steeds 
de afdelingen aanwezig zodat met 
zoveel mogelijk kaderleden van ge
dachten gewisseld kan worden. Naast 
het project gemeentepolitiek wordt 
ock gesproken over bijvoorbeeld het 
afdelings- en organisatieplan.

DIT STUK IS OP HET NAJAARSCONGRES 
behandeld en geeft de wegen aan om 
te kernen tot een optimale organisa
torische begeleiding van de afdelin
gen. Ondermeer wordt nu op grotere 
schaal gewerkt met onderafdelingen. 
Verder wordt ingegaan op de vernieu
wing. Nemen ock afdelingen en dis
tricten die laagdrempelige activi
teiten ter hand die een brug moeten 
vormen naar grote groepen nieuwe 
leden, die het te ingewikkeld of te 
elitair vinden wat de JOVD nu doet? 
Zonder dat dit natuurlijk ten koste 
zou mogen gaan van het bestaande, 
meer traditionele activiteitenpak
ket. De eerste resultaten stenmen 
positief: veel afdelingen en dis

tricten geven met enthousiasme en 
creativiteit invulling aan dit voor 
de JOVD nieuwe spoor. Dat is voor 
onze club van het grootste gewicht. 
Het kan ons namelijk ock op langere 
termijn aan een blijvende groei 
helpen.

MAAR DE BELANGRIJKSTE ROL TIJDENS 
deze bezoekjes is voor de afdelingen 
en districten zelf. De kaderleden 
kunnen problemen ter sprake brengen 
en kritiek op het hoofdbestuur ui
ten. Veelal kunnen deze problemen 
direct verholpen worden, maar soms 
leidt een en ander ertoe dat nader 
onderzoek of overleg noodzakelijk 
is. Met andere woorden: deze ronde 
levert een belangrijke bijdrage aan 
de ccnmunicat ie en informat ie-uit- 
wisseling binnen de JOVD. Dat is 
voor onze vereniging, net als voor 
iedere andere, organisatie waar 
vrijwilligers het werk doen, van 
levensbelang.

MR

RON HEEFT ONTDEKT...
De JOVD vindt het van groot belang dat scholieren zich al vroeg net poli
tiek bezighouden. Maar eerste moet je leren om je eigen mening te vormen en 
die naar voren te brengen. Daarom organiseren de plaatselijke afdelingen 
aan de hand van raadsverslagen van de gemeente discussie-avonden waar een 
probleem uit de raad bij de kop wordt gepakt. Bijvoorbeeld: hoe verwerken 
we ons chemisch afval?

RON BA3TEN, UIT AMSTERDAM: "JE KDNT 
echt invloed hébben op wat er in de 
gemeenteraad gebeurt, simpelweg door 
aanwezig te zijn en mee te praten. 
Dat versterkt de democratie."
LOKALE DISCUSSIES ZIJN OOK VAN BE
lang voor een grotere kring. Doet 
een afdeling in dorp x een politieke 
uitspraak, dan kan deze mening via 
de provincie op landelijk niveau 
terechtkomen en daardoor soms zelfs 
invloed krijgen op de meningsvorming 
binnen de regering. "Dat heeft veel 
meer Zin dan rechtstreeks een brief 
naar Lubbers sturen", heeft Ron 
ontdekt. 3M
Uit: Choice jaargang 3 nummer 5.
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Foto: AFP/ANP/ Joel Robine

EEN KERSTACTIE
___ ■■

IN  ROEM ENIE door Hans-Peter Lassche

Afgelopen decenber organiseerde het TVeede Wereldcentrum (een organisatie in Amsterdam, die zich bezig
houdt met Oost-Europa en de Sovjetunie) een kerstactie voor Roemenië. Doel van deze actie was cm in de 
stad Cluj voedselpakketten te verspreiden onder de bevolking. De veertig deelnemers aan de reis waren 
vertegenwoordigers van vele Nederlandse (jongerenorganisaties, zoals de politieke jongerenorganisaties, 
vakbonden en vredesbewegingen. Aan mijzelf was de eer om de JOVD te mogen vertegenwoordigen. De reis 
vond van 15 tot en met 19 decenber plaats.

HET IS NU MOEILIJK VOOR TE SEELLEN, 
maar Roemenië was begin decenber nog 
stevig in de greep van de "wakende 
eik der Karpaten", conducator Nico-

lae Ceausescu. Niets wees erop dat 
het bewind een week na ons bezoek 
door een revolutie omvergeworpen zou 
worden. In de eerste helft van de

cenber was Roemenië in het nieuws 
als het laatste Stalinistische land 
van Oost-Europa, een rol die nu is 
overgenomen door Albanië.



DRIEMASTER 5

WU GINGEN DAN OOK NIET NAAR ROEME
nië met een konvooi vol hulpgoede
ren, maar met kleine hoeveelheden 
levensmiddelen, die tussen de rest 
van de bagage verborgen konden wor
den. Een ander belangrijk verschil 
met de huidige situatie was de vraag 
of we Roemenië überhaupt binnen 
konden komen.

NA HET VERTREK VRIJDAGS PER BUS, 
kwamen we zaterdagmiddag, 16 decem
ber aan in Boedapest en daar namen 
we de trein naar Roemenië. Om onge
veer negen uur 's avonds bereikten 
we de Hongaars/Roemeense grens. Na 
een oponthoud van twee uur aan de 
Hongaarse kant van de grens, waar we 
gefilmd werden door de AVRO en door 
een Hongaarse TV-ploeg, konden we 
verder naar de Roemeense grenspost.

HIER 2DU DUS OVER HET DOT VAN DE 
reis beslist worden! Het begin van 
dit oponthoud, met het innemen van 
de paspoorten en het controleren van 
de bagage, was dan ock best span
nend. Maar na vier uur is ock daar 
de spanning van af. Uiteindelijk 
kregen we onze paspoorten terug 
voorzien van een visum en mochten we 
Roemenië in.

TIJDENS DIT OPONTHOUD KREGEN WE WEL 
een demonstratie in het functioneren 
van het communisme. Bij ons in de 
trein zat namelijk een grote groep 
Polen, die in Roemenië de zwarte 
markt van koffie voorzien. Zij rei
zen eerst vanuit Polen naar Oosten
rijk, waar zij pakweg vijftig kilo 
koffie per persoon inkopen. Vanuit 
Oostenrijk of Hongarije nemen zij 
dan de trein richting Roemenië. Het 
zal duidelijk zijn, dat deze prak
tijken in Roemenië verboden waren, 
maar omdat koffie ook voor douanebe
ambten een schaars en kostbaar goed 
is, konden de Polen verder reizen, 
nadat zij per persoon ongeveer acht 
kilo koffie aan de grens hadden 
achtergelaten.

EETMAAL IN ROEMENIE KWAMEN WU CM 
half zeven 's morgens in Cluj aan. 
Onze aankomst leek nog het meest op 
een scene uit een Koude Oorlogfilm 
uit de jaren vijftig en bevestigde 
op het eerste gezicht alle vooroor
delen, die iemand zou kunnen hebben 
ten aanzien van een "grimmig, grauw, 
ccnmjnistisch land". Het was donker 
en zeer mistig en als gevolg van het 
energiebeleid van de "meest geliefde 
zoon van Roemenië", brandde er 
slechts weinig straatverlichting. 
Een eigentijdse toevoeging aan dit 
geheel vormde de luchtvervuil ing die

iedereen, versterkt door de mist, 
meteen de adem benam.

ONS HOTEL WAS OP EEN HEUVEL GELEGEN 
en bereikten we na een zeer vermoei
ende klim. Het bleek bijzonder luxu
eus, hoewel er tegelijkertijd een 
sfeer van verval hing. De lift 
kraakte onrustbarend en stopte niet 
altijd op de gewenste verdieping, 
terwijl een korte stroomstoring de 
vooroordelen nog eens bevestigde. De 
rest van de dag zou echter nog vele 
vooroordelen ontkrachten, waaruit 
maar weer blijkt, dat één dag 
slechts een impressie oplevert en 
geen compleet beeld.

NA EEN KORTE BESPREKING IN HET HOTEL 
splitste de groep zich in drieën en 
ging op weg naar de verschillende 
kerken, waar de voedselpakketten 
uitgedeeld zouden worden. Ikzelf 
ging mee met de groep, die naar de 
Orthodoxe Kerk ging. Aangezien Or
thodoxe diensten zeer lang duren en 
de mensen in en uit liepen, konden 
we niet wachten tot het eind van de 
dienst om de pakketten uit te delen. 
We besloten daarom mensen die de 
kerk verlieten, pakketten aan te 
bieden, hoewel de dienst nog bezig 
was. Het gevolg was, dat er een vrij 
chaotische situatie ontstond, omdat

HET IS BELANGRIJK CM VOOR JONGEREN 
van politiek een interessant onder
werp te maken. Daar kont de JOVD 
niet aan tegemoet. Terwijl andere 
politieke jongerenorganisaties poli
tiek bedrijven op een leerzame en 
gezellige manier, hoort men bij de 
JOVD te regelmatig het ritme van de 
voorzittershamer slaan.

NA HET BUWONEN EN HET SPREKEN OP 
Zoetermeerse scholen over politiek 
tijdens lessen maatschappijleer, 
bleek dat politiek wel leeft onder 
jongeren. Echter, veel jongeren 
vinden politiek te afstandelijk, te 
ingewikkeld en te saai.

DE MEESTE SCHOLIEREN KIEZEN VOOR 
liberale politiek. Andere politieke 
stromingen spreken jongeren minder 
aan. Maar ook de JOVD spreekt niet 
aan, omdat juist bij de JOVD poli
tiek bedreven wordt op een manier

de mensen niet meteen doorliepen, 
maar de pakketten uitpakten en aan 
anderen lieten zien, die op hun 
beurt op ons afkwamen. Het geheel 
was echter zeer indrukwekkend, omdat 
de mensen werkelijk ontroerd waren 
en ons op allerlei manieren probeer
den te bedanken. En dan te bedenken, 
dat wij spullen bij ons hadden, die 
in Nederland zo vanzelfsprekend 
zijn. Zoals rijst, koffie, chocolade 
enzovoort. Het kreeg iets weg van 
een volksoploop en de politie leek 
in actie te komen. We hebben toen de 
laatste spullen laten staan en zijn 
zelf weggegaan.

'S MIDDAGS HEBBEN WE MET ENKELE 
mensen van de groep in een café met 
zeer veel Roemenen gesproken. Dat de 
mensen zo openhartig met ons spra
ken, was voor mij een verrassing, 
omdat Roemenen verplicht waren con
tracten met buitenlanders bij de 
autoriteiten te melden en omdat in 
Roemenië iedereen een verklikker kon 
zijn. Onze ervaringen in dat café 
bleken echter geen uitzondering, 
want terug in het hotel hoorden we, 
dat de meeste mensen van de groep 
contacten met Roemenen hadden gehad. 
Al met al was deze zondag in Cluj 
zeer enerverend en indrukwekkend 
geweest.

die te afstandelijk, te ingewikkeld 
en te saai is.

EE JOVD IS VASTGEFOEST IN HAAR LANGE 
bestaan. De JOVD moet zich anders 
profileren. Ik wil dus zeggen: voor
zitters gooi die hamer weg en breng 
politiek op een leuke manier!

ALS JONGERE MET INTERESSE VOOR KJLI- 
tiek, die zich jong en liberaal 
voelt, moet ik wel kiezen voor de 
JOVD omdat ër geen alternatief is. 
Maar voor een groot aantal jongeren 
is de keus anders: zij verkiezen dan 
maar geen aansluiting bij de JOVD 
omdat ze zich niet willen aansluiten 
bij een vastgeroest systeem.

M3LGENS MU IS HET BELANGRIJK DAT 
jongeren actief met politiek bezig 
kunnen zijn. Dus bestuursleden: het 
roer moet cm!

RF

HET ROER MOET OM! door Robin Fries
Ondanks de korte tijd dat ik lid ben van de JOVD (half jaar) zijn mij enke
le dingen opgevallen. De JOVD komt bij mij over als een oude, liberale 
politiéke jongerenorganisatie die leeft in een vastgeroest patroon.
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DE TOLGENDE OCHEQ®, MAANDAG 18 
december vertrokken we weer uit Cluj 
en in de trein hoorden we de eer9te 
geruchten, dat er in Timisoara wat 
aan de hand was, maar we wisten nog 
niet precies wat. Eenmaal terug in 
Hongarije hoorden we steeds meer, 
onder andere dat ondertussen de 
grenzen gesloten waren en dat wij 
een van de laatste groepen waren die 
het land uitgekomen waren. Al deze

gebeurtenissen en de gebeurtenissen 
die nog zouden volgen, hébben de 
hele actie natuurlijk in een heel 
ander en zeer actueel perspectief 
geplaatst. Maar ook zender deze 
Roemeense revolutie zou ik de kerst
actie nooit vergeten zijn. Het is 
alleen de vraag of iedereen dan net 
zo geïnteresseerd was geweest in 
ons verhaal.

OF DAT MEN DAN GEZEGD ZOU HEBBEN, 
dat zo'n actie natuurlijk aardig is, 
maar dat er in Roemenië toch voorlo
pig niets zal veranderen. Laten ue 
dus nooit, tenslotte staan Vrijheid 
en Democratie met hoofdletters in 
onze naam, berusten in het bestaan 
van welke dictatuur dan ook, want 
Roemenië heeft aangetoond, dat zelfs 
de meest brute dictatuur binnen een 
week verekrenen kan zijn. HPL

DE IDEOGOLISCHE BRON  
V A N  PERESTROJKA door Ccnstantijn Vtekx

De hete winter van 1989 heeft in Oost-Europa tot een volledige ommekeer geleid. Zo zijn Hongarije, Polen 
en Roemenië in naam geen socialistische staten meer. In Polen en Tsjechoslcwakije zijn belangrijke oppo
sitieleiders tot in de hoogste regeringsantoten benoemd.

JAREN LANG HEEFT IE 90VJEIUNIE IN 
Oost-Europa de toon aangegeven waar 
het om staatkundige en economische 
hervormingen ging. Staatkundig is de 
Sovjetunie ingehaald. Ook op econo
misch terrein is weinig progressie. 
In decenber 1989 heeft het Volkscon
gres van Afgevaardigden een weinig 
radicaal economisch programma vast
gesteld. Geleidelijkheid lijkt troef 
te zijn.

TELEURSTELLING ALCM. HET WESTEN HAD 
hoge verwachtingen van de Sovjetrus
sen. Verwachtingen die mijns inziens 
geenszins gewekt zijn door de Sov- 
jet-top. Want in 1987 schreef Gro- 
batsjov in zijn bestseller Peres
trojka al: "Het wezen van perestroj
ka ligt in het feit, dat perestrojka 
socialisme verenigt met democratie 
en zcwel in theorie als in de prak
tijk het Leninistische concept van 
de socialistische opbouw nieuw leven 
inblaast." En: "Volgens Lenin zijn 
socialisme en democratie inderdaad 
onlosmakelijk met elkaar verbonden." 
Terug naar Lenin dus. Geen terugkeer 
naar een Westers georiënteerde 
markteconomie.

"TIJDENS HET HERVOMINGSFROCES ONT
vouwen en verduidelijken wij onze 
ideeën over het gisteren, vandaag en 
morgen van het socialisme. We ont
dekken onszelf opnieuw. Zoals ik al 
zei, werd en wordt dit niet gedaan 
om tot de verbeelding te spreken, 
'te behagen' of applaus te krijgen. 
Wij worden geleid door de ideeën van 
de Oktoberrevolutie van 1917, de 
ideeën van Lenin, de belangen van 
het Sovjetrussische volk." Grobat- 
sjov doelt hier vooral op de laatste

werken van Lenin, geschreven tussen 
decenber 1922 en maart 1923 ("which 
became a kind of last will ad testa
ment tot the Soviet people").

MET NAME IN DE ARTIKELEN 'IJVER HET 
vertrekken van wetgevende functies 
aan het Gosplan" (...) en "liever 
minder, maar beter" komt de bezorgd
heid van Lenin over de toekomst van 
het socialisme tot uiting. Deze 
artikelen zijn veel minder bekend 
dan de zogenaamde "brief aan het 
congres" met de karakterbeschrijvin
gen van leden van het Centraal Co
mité van de Connunistische Partij 
van de Sovjetunie, die Lenin in 
dezelfde periode schreef. ("Stalin 
is te grof, en deze tekortkoming die 
duldbaar zijn in onze onderlinge 
omgang, in een milieu van conmunis- 
ten, wordt ontoelaatbaar in de hoe
danigheid van secretaris-generaal.") 
Maar niet minder belangrijk!

DE VÖLGENDE CITATEN SPREKEN VOOR 
zich.
'Met het staatsapparaat is het bij 

ons zo treurig, om niet te zeggen 
afschuwelijk gesteld, dat we erin 
de allereerste plaats grondig over 
moeten nadenken hoe wij de tekortko
mingen daarvan moeten bestrijden, 
waarbij wij niet moeten vergeten dat 
deze tekortkomingen hun wortel in 
het verleden hebben, dat weliswaar 
ondersteboven is gegooid, maar nog 
niet overwonnen is, nog niet in het 
stadium van een in het verre verle
den liggende cultuur is getreden."
"Bij ons echter, dat kan men wel 

zeggen, is het goede in de maat
schappelijke ordening niet volledig 
doordacht, niet begrepen, niet in

nerlijk beleefd, haastig toegepast, 
niet verder onderzocht, niet op de 
proef gesteld, niet door ondervin
ding bevestigd, niet verankerd enzo
voort ."
Maar: 'Men moet zich tegenover de 

met onbezonnen snelheid voorwaarts 
strevende beweging, tegenover iedere 
praalzucht enzovoort, met een heil
zame argwaan opstellen (...). Over
haast ing zou hier de grootste schade 
berokkenen."

WOORDEN DIE RUIM 65 JAAR NADIEN 
opnieuw in praktijk gebracht gaan 
worden. In concreto refereert Gro- 
batsjov naar Lenins stellingen over 
objectieve economische wetten, over 
planning en bedrijfscalculatie en 
een verantwoord gebruik van de rela
tie tussen waren en geld, en van 
materiële en morele prikkels, (in 
1930 ging men over op een Stalinis
tisch beleid met volstrekt onrealis
tische economische planning. Pas in 
1955 werden er weer aanpassingen 
gemaakt, zodat de planning niet 
alleen propagandistische waarde 
had.) Tevens haalt hij de gedachte 
aan dat socialisme uit vele pogingen 
bestaat. Iedere poging is in zekere 
zin eenzijdig, iedere poging heeft 
eigen specifieke kenmerken.

EN ZO IS EE 90VJETUNIE NU OCK BEZIG 
met een nieuwe poging. Die is in 
1985 ingezet en leidt zeker niet 
tot een Westerse staatkundige en 
economische orde. Binnen een kader 
worden er nieuwe met oude ideeën 
geccnfcineerd. Goede ideeën, waarbij 
van overhaasting geen sprake kan 
zijn.

CW
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EXCURSIE N A V O  EN 
EUROPEES PARLEMENT -
Voor de excursie naar het militaire en politieke NAVO-hoofdkwartier en het Europees Parlement moest men 
's middags in Bergen zijn. Zodoende moesten de mensen uit het noorden al vroeg op (half vijf 's och
tends). Maar dat mocht de pret niet drukken. Op weg naar Bergen pikten de noordelingen in Utrecht en in 
Breda de rest van de excursiegangers op. Het feest kon beginnen.

IEDEREEN MOEST ZICH NATUURLIJK VCOR- 
stellen. Dat was neteen een oefening 
in het spreken in het openbaar. Een 
deelnemer had een raadsel speciaal 
voor de Friezen (de afdeling Leeu
warden was rijkelijk vertegenwoor
digd) : wat is het mooiste in Frie
sland? Antwoord: de bus naar Gronin
gen. Wat waren die Friezen kwaad! De 
deelnemer werd meteen tot klepzeiker 
van de bus benoemd. De klepzeikcan- 
missie benoemde de kandidaten. De 
grootste klepzeikers zaten zelf in 
de conmissie. Zo gaat dat vaak in de 
JOVD.

NA EEN LANGE BUSREIS KWAMEN WE IN 
Bergen bij het militaire NAVD-hoofd
kwart ier aan. We waren terechtgeko
men bij een streng beveiligd gebouw. 
Een van ons mocht echter zonder 
identificatie naar binnen. We werden 
ontvangen door kolonel Geerts. Dat 
was een Belg. Dat zat dus wel goed 
met de humor. Hij begeleidde ons 
naar de lunch en borrel. De lunch 
moest de JOVD overigens zelf beta
len, omdat de organisatie van deze 
uitstekend georganiseerde reis er
gens overheen had gelezen.

NA DE LUNCH HADDEN WE EEN BRIEFING 
over de militaire positie van de 
NAVD. Daarin kwam naar voren, dat de 
Sovjetunie nog een enorme overmacht 
aan wapens en militair personeel 
had. De vergelijking tussen het 
Warschaupact en de NAVO kregen we op 
een dia voorgeschoteld. De onderhan
del ingen over de gevechtskracht 
waren nog in volle gang.

DAARNA TOGEN WE NAAR BRUSSEL VOOR 
een eetgelegenheid. Een persoon at 
sjiek, de rest at pannekoeken. Ver
schil moet er zijn, dat is ock. libe
raal. In de bus op weg naar het 
pol it ieke NAVD-hoofdkwart ier, ver
telde een exeursieganger vol trots 
hoe mooi de stripteasedanseres wel 
niet was geweest.

BIJ DE NAVO AANSEKCMEN KREGEN WE EEN 
briefing over de stand van zaken. Er 
werden vele intelligente vragen 
gesteld. De vraag over de hereniging

van de beide Duitslanden bleef een 
open vraag.

VERVDLGENS WERD ER EEN SPREEKBEURT 
gehouden over de perestrojka. De 
perestrojka zat volgens de spreker 
muurvast. Gorbatjov had echter al te 
veel tegenstanders uitgeschakeld, 
zodat er geen weg meer terug was. 
Hij ging nog een moeilijke tijd 
tegemoet. Steun uit het Westen was 
nog zeer de vraag, omdat het leger 
van de Sovjetrussen, inclusief de 
troepen in Oost-Europa, nog niet 
achter de Oeral waren verdwenen.

DIRECT NA HET BEZOEK AAN DE NAVO 
vertrekken we naar Metz. De dag 
daarna waren we vrij, zodat er 's 
avonds weer gefeest werd. Onze as- 
sistent-reisleider werd tot klepzei
ker benoemd, omdat vijf liter bier 
toch echt te veel voor hem was.

IN STRAATSBURG WERDEN EXCURSIES 
georganiseerd naar culturele gele
genheden (onder meer kroegen). In de 
kathedraal werden de kaarsjes zoda
nig verplaatst, zodat er JOVD stond 
op de standaard. Tegen het CDA aan

schoppen is prima, maar dan toch 
niet op deze manier.

VERVOLGENS WERD ER MET DERTIG MENSEN 
gegeten in een pizzeria. Dit leidde 
tot veel gebral en gelal. Het Wil
helmus werd gezongen, zodat iedereen 
van Franse nationaliteit wegliep.

DE LAATSIE DAG WERD HET EUROPEES 
Parlement bezocht. Na een toespraak 
van Gijs de Vries kwam Jessica Lari- 
ve aan het woord, die het onderwijs
beleid aanviel in Nederland. De 
middelbare scholen en het beroepson
derwijs bleven achter bij de rest 
van Europa. Ze vestigde een beetje 
de hoop op de PvdA in het derde 
kabinet-Lubbers. Het viel bij haar 
te bespeuren, dat ze weinig vertrou
wen in het CDA had.

NA DIT BEZOEK REDEN WU IN EEN RUK 
door naar Nederland. Om deze reis 
samen te vatten: het was beregezel- 
lig, liberaal, er werden veel lief
des en vriendschappen gesloten. Er 
werden bovendien intelligente vragen 
gesteld. Kortom: het was een reis 
zoals het hoorde. BP
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„ J E  M O E T  G E E N  
Z A C H T G E K O O K T  
EITJE Z IJ N " (kor Fred Akkerma

STADSKANAAL, 17 februari 1990 - Jannie Hogen Esch leek een weinig ambitieus meisje, toen zij drie jaar 
geleden voor het eerst een nieuwjaarsbijeenkomst van de afdeling De Compagnie bijwoonde. Na een paar 
maanden werd ze secretaris en dat zou ze daarna nog twee jaar blijven. "Het is een echt vrouwenbaantje 
en ik vond het erg leuk. Ik zag het als een echte uitdaging."

NIETS WEES EROP DAT HOGEN ESCH HAAR 
typemachine nog eens zou inruilen 
voor een voorzittershamer. Toch 
gebeurde het. Eind vorig jaar raakte 
de carrière van de inmiddels acht
tienjarige boerendochter in een 
stroomversnelling. Ze werd vice- 
voorzitter organisatie en kreeg de 
smaak van de macht te pakken. Een 
paar maanden later volgde ze de 
veelbesproken afdelingsvoorzitter 
Pieter van Woensel ("de WD is te 
links") op en in maart van dit jaar 
werd ze districtsbestuurder. Ze is 
nu verantwoordelijk voor de vorming 
en scholing van enkele honderden 
noordelijke jonge liberalen.

HOGEN ESCH WERD VOOR DE FUNCTIE VAN

noordelijke secretaris vorming & 
scholing gevraagd door de omstreden 
districtsvoorzitter Vijay Karwal 
("ambities ontkennen, hé"). Dat 
stoort Hogen Esch allerminst: "Ik 
heb er geen problemen mee dat Vijay 
omstreden is. Ik weet natuurlijk 
niet alles van hem, maar ik denk dat 
hij best wel een goed voorzitter is. 
Dat ik gevraagd ben voor het dis
trict komt, denk ik, omdat ik nooit 
radicale uitspraken doe. Ik doe dat 
bewust. Ik vind dat de hele afdeling 
achter een uitspraak moet staan." 
Overigens: de voorganger van Hogen 
Esch, Pieter van Woensel, greep 
naast een districtsfunctie door zijn 
geruchtmakende uitspraak "de WD 
kruipt te veel naar links".

DE FUNCTIE VAN NOORDELIJK SECRETARIS 
vorming & scholing, denkt de kers
verse districtsbestuurder gemakke
lijk aan te kunnen. "Ik ben een paar 
maandjes vice-voorzitter organisatie 
van mijn afdeling geweest. Toen 
moest ik ock dingen organiseren. 
Cursussen organiseren voor het dis
trict zal ik daarom ook wel kunnen. 
Ik ben een echte leeuw. Leeuwen zijn 
net als ik zelfverzekerd, hebben een 
sterke persoonlijkheid en zijn 
trots."

HOEWEL HAAR TOEKCMSI IN EE JOVD ER 
rooskleurig uitziet, ontkent Hogen 
Esch ambities. "Ik ben er eigenlijk 
steeds toevallig ingerold. Ik heb 
niet steeds mijn gezicht laten zien 
om in het district te komen. Het 
hoofdbestuur? Ach, dat lijkt me weL 
leuk, maar ik streef er niet echt 
naar."

HAAR CARRIÈRE BUITEN EE JOVD HEEFT 
ze echter nauwkeuriger uitgestip
peld. "Na mijn vwo wil ik bedrijfs
kunde of bestuurskunde gaan doen. 
Leiding geven ligt me wel. Directeur 
van een groot bedrijf zijn, ja dat 
lijkt me wel wat", aldus Hogen Esch.

HET AANTAL VROUWEN MET EEN KADER- 
functie in de JOVD is zeer gering. 
Hebben vrouwen minder interesse in 
politiek? Hogen Esch: 'Meisjes en 
jongens denken verschillend. Ik denk 
dat dit goed is. Vrouwen hebben de 
neiging zich met weinig dingen te 
bemoeien. De interesse voor politiek 
ontbreekt bij vrouwen gewoon vaak. 
Bovendien zijn mannen er in de JOVD 
vaak meer op uit om iets te bereiken 
dan vrouwen."

HOGEN ESCH VINDT NIET DAT JE IN DE 
politiek keihard moet zijn. "Je moet 
natuurlijk ook geen zachtgekookt 
eitje worden, maar een beetje emoti
oneel zijn, mag wel."

FA



DRIEMASTER 9

REGEERAKKOORD  
OVER ONDERWIJS:

door projectgroep onderwijs

Het regeerakkoord is vaag. Ode het hoofdstuk onderwijs daarin is vaag. Op enkele opmerkelijke punten 
hebben de coalitiepartners elkaar weten te vinden, maar je moet wel tussen de regels door kunnen lezen. 
Dat heeft de projectgroep onderwijs geprobeerd, door het stuk onder de loep te nemen en te bekritiseren. 
Want dat er een hoop kritiek op mogelijk is, moge duidelijk zijn.

VA A G H EID  TEN TOP

0NDERWLJ9GENIETEND EN -GEVEND NEDER
land was in hoopvolle afwachting van 
een nieuw beleid op onderwijs. Werd 
het destructieve tijdperk van Deet
man vervangen door een constructief 
denken van Ritzen? Of volgde ook hij 
de ingezette koers, waarin sleutel
woorden als "korter", "goedkoper" en 
"financiële fiasco's" de boventoon 
voerden en het onderwijs weinig goed 
deden. Het regeerakkoord voorspelde 
weinig goeds en stelde teleur. Om te 
laten zien waarover we praten volgt 
allereerst de zeer verkorte samen
vatting van het hoofdstuk onderwijs 
uit het regeerakkoord.

"PER 1 AUGUSTUS 1990 WORDT IN DE 
eerste jaren van het voortgezet 
onderwijs een voor alle scholen 
gelijk mininuqpakket basisvorming in 
de leerstof ingebouwd.
In overleg met de besturen en 

organisaties grotere en meer samen
hangende eenheden van scholen, met 
sterke stimulans aan fusie en inten
sieve samenwerking per regio, werken 
naar scholengemeenschappen, diplome- 
ring in een gemengd lbo/mavo-pakket.
Bij het hoger onderwijs: handha

ving van de globale structuur van de 
Wet op de studiefinanciering (WSF), 
invoering van de ov-jaarkaart, in
voering flexibele leeftijdsgrens van 
27 jaar, invoering van een collec
tieve ziektekostenverzekering en 
verruiming van de regeling betref
fende het bijverdienen."

LATEN WE ALLEREERST DE BIJZONDERE 
vaagheid van het regeerakkoord aan 
de orde stellen. Hoewel 't stuk 
relatief kort is, wordt er liefst 
viermaal gesproken over "de perio
dieke toetsing van de studievoort
gang door middel van een globale 
toetsing". Het woord "globaal" doet 
vreemd aan, maar wordt niet uitge
legd. Geen concrete maatregelen, 
geen conclusies maar gewoon niets. 
Ook wordt in het stuk verschillende 
malen gesproken over "bijstelling 
van de WSF onder handhaving van de

globale structuur". Leuk, alweer dat 
vage woord "globaal". Wat er nu wel 
en wat er niet gewijzigd moet worden 
in de WSF, daarover doet het stuk 
geen uitspraken. Weer geen concrete 
voorstellen, maar ook geen enkele 
limitering. Nog zoiets leuks: "een 
flexibele leeftijdsgrens van 27 
jaar". Betekent dit dat wanneer je 
volgens de burgerlijke stand 27 jaar 
bent, je dat van minister Ritzen nog 
niet hoeft te zijn? Of betékent het 
dat soranige mensen van 28 of 29 jaar 
toch nog in aanmerking komen voor 
studiefinanciering? Hoezo een goede 
kans op strijd met het gelijkheids
beginsel? Vaagheid ten top dus. Maar 
laat ons op het CDA vertrouwen, dan 
komt alles goed. Toch?

EEN OPNIEUW TERUGKEREND IHM IS DE 
ov-jaarkaart: een ook bij de JOVD 
veelbesproken item. We zijn er nog 
steeds niet echt blij mee. Laten we 
volstaan met drie argumenten.
Ten eerst: principieel onaanvaard

baar dat de overheid bepaald hoe de 
studenten hun geld moeten besteden. 
De ov-jaarkaart is geen presentje, 
maar wordt betaald door de studenten 
die daarvoor een gedeelte van hun 
basisbeurs inleveren. Hoever gaat de 
overheid met deze dwingelandij: 
volgend jaar een verplichte theater- 
kaart?
Ten tweede: de ouderonafhankelijk- 

heid speelde bij de invoering van de 
WSF een belangrijke rol. Bij de 
invoering van de ov-jaarkaart wordt 
echter door de regering het tegen
overgestelde beweerd: studenten 
kunnen fijn thuis bij hun ouders 
blijven wonen. En daar zijn we blij 
mee?!
Ten derde: het argument van de 

wijze van invoering. Imners we heb
ben natuurlijk gewoon met een bezui
nigingsmaatregel te maken. Studenten 
wordt voorgehouden alsof ze een 
cadeautje van de minister krijgen, 
in werkelijkheid moeten ze er ruim 
voor betalen. Immers studenten gaan 
er zo'n zestig gulden per maand op

achteruit.

LATEN WE OCK EENS PROBEREN WAT 0P- 
bouwende kritieken te leveren. Want 
jawel, er zijn aansprékende punten 
in het regeerakkoord, ook op het 
gebied van onderwijs.
Ten eerst: het afschaffen van de 

beurs voor uitwonende mbo'ers die 
binnen een straal van dertig kilome
ter van het ouderlijk huis vandaan 
wonen, gaat niet door op grond van 
praktische en sociale overwegingen.
Ten tweede: verruiming van de 

regeling betreffende het bijverdie
nen. WSF'ers mogen voortaan meer 
bijverdienen zonder dat zij daarvoor 
gestraft worden. Hoeveel meer blijkt 
niet uit het stuk.
Ten slotte: er komt een systeem 

van studieschuldbeperking voor lage
re inkomensgroepen in de WSF 
(schuldlimitering). Hoewel dit meer 
een bezuinigingsmaatregel is om de 
klappen in het systeem op te vangen, 
kan het ode als positief punt opge
vat worden.

HET ZIJN JUISI DEZE DRIE POSITIEVE 
onderdelen die de WSF-problematiek 
moeten oplossen. Gezien de enorme 
tekorten die ontstaan zijn op de 
onderwijsbegroting door de kinder
ziekten in het WSF-systeem (zo lang
zamerhand chronische ziekten), heeft 
de minister aan het sluitend maken 
van zijn begroting een enorme klus. 
De toekomst zal leren of de hier 
geopperde maatregelen afdoende zijn 
om de problemen daadwerkelijk op te 
lossen.

HET HOOFDSTUKJE OVER BASISONDERWIJS 
bevat maar liefst zes regels en 
absoluut niets schokkends. Bij het 
gedeelte over de basisvorming wordt 
het al interessanter. Hier wordt een 
aantal maatregelen voorgesteld. Zo 
komt er bijvoorbeeld een minimumpak- 
ket voor de basisvorming ten aanzien 
van de leerstof. De overheid stelt 
hiervoor zelf toetsen vast, die op 
de scholen afgenomen moeten worden.
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Uiterst a-liberaal. Waarom kunnen 
scholen niet hun eigen toetsen op
stellen, waarbij de overheid vol
staat met het stellen van randvoor
waarden? Maar de conclusie luidt: 
weg met de terugtredende overheid, 
weg met het liberale gedachtengoed.

OCK TEN AANZIEN VAN HET SCHOLENBE
stand komt men met concrete voor
stellen. De overheid streeft naar 
een "minimale omvang van de scho
len". Daarnaast moeten er zoveel 
mogelijk scholengemeenschappen ko
men, waarop ook een lbcr-opleiding 
gegeven moet worden. Fusies van lbo 
en mavo-scholen wordt gestimileerd. 
Niet duidelijk is welke functie een 
dergelijke gefuseerde school moet 
krijgen. Ligt de nadruk op het be
roepsonderwijs (lbo) of op het alge
meen onderwijs (mavo)? Ook hier 
luidt de conclusie weer: vaagheid 
ten top.

AAN DE BENODIGDE FINANCIËLE MIDDELEN 
en de maatregelen in dit kader wordt 
zeer veel aandacht besteed. Dat is 
wel begrijpelijk, aangezien in de 
afgelopen kabinetsperioden de onder
wijsbegroting almaar een zeer heet 
hangijzer vormde.

DE REGERING CONCLUDEERT DAT VOOR HET 
primaire onderwijs 270 miljoen extra 
nodig is. Voor het voortgezet onder

wijs zal 163 miljoen meer uitgetrok
ken worden. Daarbij tekent men voor 
het gemak nog wel even aan dat de 
maatregelen met betrekking tot het 
scholenbestand en de gelijkstelling 
en verzelfstandiging van scholen 
geen extra geld mag kosten. Zelfs 
een leek ziet de onhaalbaarheid van 
een dergelijk uitgangspunt in. Op 
het hoger onderwijs moet tweehonderd 
miljoen bezuinigd worden. Dit bedrag 
staat los van de bezuinigingen die 
doorgevoerd worden om de verliezen 
van zo'n 650 miljoen per jaar bij de 
WSF op te vangen. De daarvoor aange- 
kondigde maatregelen zijn al bespro
ken.

LATEN WE EEN KORTE OPTELSCM MAKEN: 
primair onderwijs plus 270, voortge
zet onderwijs plus 163 en hoger 
onderwijs min tweehonderd. Uitkomst: 
per saldo wordt 233 miljoen extra 
uitgetrokken. Hiervan heeft men een 
mooi rond getal gemaakt: driehonderd 
miljoen. De conclusie die zeker 
voorop dient te staan is dat het 
hoger onderwijs de dupe is van het 
derde kabinet-Lubbers. Uit het re
geerakkoord blijkt nergens waarop 
precies bezuinigd wordt, maar dat 
iedereen die met het hoger onderwijs 
te maken heeft de bezuinigingen zal 
voelen, moge duidelijk zijn.

HET GELD DAT EXTRA TER BESCHIKKING

komt voor het primaire onderwijs, 
wordt voornamelijk besteed aan de 
herstructurering van het onderwijs
systeem in die sectoren. Of de on- 
derwijsgenietenden en -gevenden 
daarvan veel profijt zullen trekken 
is te betwijfelen. Daarvoor moet 
meer aandacht besteed worden aan 
maatregelen ten behoeve van de kwa
liteit van het onderwijs, het grote 
aantal drop-outs, speciale scholen, 
volwasseneneducatie en dergelijke, 
maar daarover zwijgt het regeerak
koord volkomen. Hetgeen naar onze 
mening duidelijk een teleurstellend 
gebrek is aan het onderwijshoofd- 
stuk.

WE HEBBEN GEPROBEERD IN DIT STOK EEN 
beeld te geven van het regeerakkoord 
en onderwijs met de in de project
groep levende kritieken daarop. Een 
algemene conclusie is daaruit zeker 
te trekken: het regeerakkoord is wat 
betreft het onderwijs eenzijdig, 
mager en vaag. Rest de vraag wat we 
van de nieuwe minister van onderwijs 
te verwachten hebben. Ook dat zal de 
toekomst ons leren, maar de eerste 
daden lijken reeds donkere wolken 
voor de onderwijsgenietenden op te 
leveren. Wellicht valt het kabinet 
binnenkort en krijgen we een libera
le minister van onderwijs. Wat het 
tij dan zal brengen?

FGO

„PUBLIC ITEIT ROND  
SOCIALE VERNIEUW ING IS 
WASPOEDERRECLAME" -
"Het huidige kabinet is nog niet aan regeren toegekomen. Het heeft zich voorlopig alleen in dikke woor
den gehuld, zoals 'sociale vernieuwing'. De publiciteit rond die sociale vernieuwing heeft veel weg van 
een gewone waspoederreclame. Dat mag natuurlijk, maar daarvoor hoeven we niet van bewondering achterover 
te vallen."

ARGWANENDE WOORDEN OVER HET DERDE 
kabinet-Lubbers. Ze zijn dan ock van 
de oppositie. Herik Vonhoff (58), 
commissaris van de koningin in Gro
ningen, heeft weinig vertrouwen in 
de rooms-rode regering. Minister 
Maij-Weggen is een van de ministers, 
voor wie de prominente WD'er weinig 
waardering kan opbrengen.

VONHOFF HIAAT BEKEND ALS EEN FER- 
soon, die de publiciteit niet 
schuwt. Integendeel. Als voorzitter 
van het Nederlands Olympisch Comité 
(NOC) zorgde hij bijvoorbeeld voor 
grote sensatie. In die functie zette

Vonhoff zich in om de Olympische 
Spelen naar Nederland te halen in 
1992. Hij faalde. Reeds in de eerste 
stenmingsronde viel Amsterdam als 
kandidaat af. De NOC-voorzitter 
slingerde het ene na het andere 
verwijt naar Nolympics-strijder en 
PSP-voorzitter Saar Boerlage, die 
hem daarop in het gezicht spuwde. 
Publiciteit! Lang hield Vonhoff zijn 
baantje als NOC-voorzitter daarna 
niet meer vol. Hij kreeg ruzie met 
de inmiddels tot IOC-lid gepromo
veerde Anton Geesink ("ik heb res
pect voor zijn loopbaan, maar hij 
mist bestuurlijke kwaliteiten") en
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trad af. Gelukkig heeft de als 
linksliberaal te boek staande Von
hoff nog ruim voldoende al dan niet 
betaalde nevenfuncties over.

TIJDENS DE WD-CAMPAGNE VOOR DE 
TWeede Kamerverkiezingen werd Von
hoff samen met collega Wiegel van 
stal gehaald om de WD van de onder
gang te redden. Vonhoff nam het op 
voer Voorhoeve, maar is thans iets 
kritischer. "De WD mag wel wat 
harder oppositie voeren", zegt het 
(politieke) zwaargewicht nu.

HENDRIK JOHAN LUBERT VONHOFF WAS 
tien jaar lang leraar. In 1967 werd 
hij kamerlid voor de WD. Van 1971 
tot 1973 was hij staatssecretaris 
van CRi, het tegenwoordige WVC. In 
1974 verliet Vonhoff de kamerbankjes 
en werd burgemeester van Utrecht. 
Eind 1980 mocht hij het gaan probe
ren als commissaris van de koningin 
in het rode Groningen. Hij werd met 
een verfbom onthaald, maar dat was 
volgens Vonhoff niet meer dan een 
"verwerpelijke daad, gepleegd door 
een zielige persoon". Groningen was 
en is nog steeds blij met Vonhoff. 
En Vonhoff met Groningen.

'Groningen is een van de weinige
provincies waar je het ambt van 
comnissaris met vreugde kunt uitoe
fenen. In Groningen heeft de commis
saris niet alleen een representatie
ve functie, maar ook een feitelijke 
functie. Ik bemoei mij ondermeer met 
sociaal-economische en culturele 
problemen. Veel van mijn collega's 
hebben die mogelijkheden niet. Het 
herenakkoord tussen Wiegel en mij 
had in andere provincies waarschijn
lijk niet gekund (Wiegel en Vonhoff 
besloten enige tijd geleden min of 
meer onderling tot een ruil van 
hogescholen. Dientengevolge moeten 
de agrarische hogeschool en de lera
renopleiding naar Friesland verhui
zen en in plaats daarvan krijgt 
Groningen het kunstonderwijs en het 
Noordelijk Orkest FA).

GRONINGEN IS EEN POLITIEKE EN BE
stuurlijke eenheid. Iemand die in 
Groningen woont zegt: 'Ik ben een 
Groninger.' Maar iemand die in 
Noord-Holland woont, zegt niet met 
trots: 'Ik ben een Noordhollander.' 
Dat is het verschil tussen Groningen 
en andere provincies en dat maakt 
het ambt in Groningen een stuk aan
trekkelijker, hoewel ik het niet 
bewust gezocht heb. Groningers zijn 
trots op hun provincie.

IK STOP PAS MET MUN FUNCTIE IN

Groningen als bij mij de spankracht 
verdwijnt. Er valt hier nog veel te 
ondernemen, dus de eerstkomende tijd 
ben ik niet van plan om weg te gaan. 
Ik heb een hekel aan bestuurders die 
zichzelf op de borst slaan en zeg
gen: 'Dit heb ik gedaan, dit is mijn 
werk.' Alles wat ik de laatste tien 
jaar bereikt heb is in nauw samen
spel gebeurd met anderen. Zo is 
onder meer de infrastructuur van de 
provincie sterk verbeterd. De ver
bindingen met de rest van het land 
zijn tegenwoordig stukken beter te 
noemen dan vroeger. Verder is de 
PTT naar Groningen gekomen. Dat is 
niet zonder grote moeite tot stand 
gekomen. Ik heb in al die zaken een 
wezenlijk aandeel gehad, maar niet 
alleen ik heb het bewerkstelligd, 
ode anderen.

HET DERDE KABINET-LUBBERS IS NOG 
niet aan regeren toegekomen. Regeren 
is iets anders dan spreken met dikke 
woorden en dat is wat het kabinet nu 
doet. Gisteravond keek ik naar NDS- 
laat. Daarin zat een reportage over 
sociale vernieuwing. Het leek overi
gens wel een propagandafilm voor de 
PvdA! Uit de film bleek dat sociale 
vernieuwing in feite dingen zijn die 
overal al met grote kracht gebeuren. 
Van nieuw beleid is geen sprake. De 
publiciteit rond sociale vernieuwing 
heeft veel weg van een waspoederre
clame. Dat mag natuurlijk, maar 
daarvoor hoef je niet van bewonde
ring achterover te vallen.

ER ZUN WAT INCIDENTEN GEWEEST, 
waarvoor ik weinig bewondering heb. 
De manier van presenteren van de 
minister van verkeer en waterstaat 
lijkt mij bijvoorbeeld buitengewoon 
onverstandig. De minister geeft de

oppositiepartijentijdens het begro- 
tingsdebat een cijfer en beoordeelt 
zo het parlement. In het Nederlands 
staatsbestel hoort het parlement de 
minister te beoordelen en niet an
dersom. Maij-Weggen draait de rollen 
van regering en parlement om.

IE OPPOSITIE VAN DE WD MAG WEL WAT 
harder zijn. Zo moet de WD wat 
scherper worden met betrekking tot 
het reiskostenforfait. Daar is het 
kabinet op gesprongen, maar nu hoor 
ik het woord nooit meer. Dat is niet 
terecht.

IE WD HEEFT ZICH ALTIJD STERK GE
maakt voor staatsrechtelijke ver
nieuwing . Die eer komt de WD toe 
en niet de heer Van Mierlo, die het 
tot zijn stokpaardje heeft gemaakt. 
D66 pronkt met andermans veren. Ock 
bet kabinet maakt zich daar schuldig 
aan. De WD zégt al jaren dat er 
misbruik wordt gemaakt van sociale 
voorzieningen. Het kabinet heeft dat 
ook ingezien, maar doet nu net alsof 
zij daar zelf achter is gekomen in 
plaats van de WD. De WO consta
teerde het misbruik al veel eerder, 
maar andere partijen wilden toen 
niet luisteren.

IK BESTEED HET GROOTSTE DEEL VAN 
mijn tijd aan de provincie. Maar 
daarnaast heb ik natuurlijk ock 
vrije tijd. Die mag ik besteden 
zoals ik zelf wil. Ik vind dat ik 
als ccnmissaris ock contacten moet 
hebben buiten het provinciale leven. 
Je moet op de hoogte blijven van 
situaties in 'andere werelden'. Ik 
heb inderdaad wat betaalde bijbaan
tjes, ook enkele in het bedrijfsle
ven - maar niet zoveel, hoor."

FA
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ZEELAND:
WEER BOVEN WATER! verhagen
In 1984 waren er in de provincie Zeeland maar liefst 250 JOVD-leden. Glorietijd, Ed Nijpels, je weet 
wel. 250 leden, dat is knap veel voor een provincie waar het verschijnsel JOVD net vijf jaar bekend was 
- het zuiden.

DAARNA DREEF DE INTERESSE MEE OP DE 
golven van de populariteit van de 
WD: verzuipen dus. Een paar jaar 
geleden was Zeeland echt niets meer. 
Nul kanna nul. Vreemd, als je be
denkt dat ■ prominente liberalen Zeeu
wen zijn (Luteyn). Niet zo vreemd 
als je weet dat ook JS en QUA in 
Zeeland het hoofd niet boven water 
konden houden. Zou het aan de pro
vincie liggen?

HET LIGT NIET AAN IE PROVINCIE. 
Sinds enkele maanden leeft de afde
ling Noord en Midden Zeeland weer 
volop. Noord en Midden Zeeland, dat 
is heel Zeeland uitgezonderd Zeeuws 
Vlaanderen. Twee gemeenten verdienen 
het predikaat "stad": Middelburg en 
Vlissingen. Slechts acht kilometer 
van elkaar, en samen goed voor meer 
dan honderdduizend inwoners. En: het 
centrum van de JOVD-afdeling!

WERKELIJK, HET IS ER LEUK. KEIGEZEL- 
lig. Op een vijftal personen na zit 
iedereen in 5 vwo van de Christelij
ke Scholengemeenschap Walcheren. 
Bijna allemaal jongens. Allemaal 
ongeveer dezelfde leeftijd, en ie
dereen kent elkaar. De reactie op 
een nieuweling is dan dus: 'Wat, 
jij nu ook al lid?" Ideaal.

EN DE ACTIVITEITEN? CM JALOERS OP TE 
zijn. De Stadsschouwburg afhuren 
voor een JOVD-feest? Jawel! Okay, 
Middelburg, maar toch. Bij elke 
borrel de krant halen? Om jaloers op 
te zijn. Een lang interview met de 
Provinciale Zeeuwse Courant? Jawel.

20 OKTOBER WAS . ER EEN INTRODÜCTIE- 
cursus, met aansluitend de - ook 
voor de in feite heropgerichte afde
ling - traditionele borrel. Op 11

novenber vond een excursie plaats 
naar de JOVD-technologiebeurs in de 
RAI te Amsterdam. 5 januari: Stads
schouwburg, feest, disco, en een 
debat tussen Van der Doef (de PvdA- 
burgemeester van Vlissingen) en Te 
Veldhuis (kamerlid voor de WD). 
Uiteraard kwam ook daarvan een uit
gebreid verslag in de krant te 
staan. De volgende excursie: 10 
februari, naar Hoechst Chemie, Vlis
singen. En voordat excursie nurnner 
drie plaatsvindt (naar, het kon niet 
uitblijven, de kerncentrale in Bors- 
sele), wordt nog uitgebreid aandacht 
besteed aan de gemeentepolitiek in 
verband met de verkiezingen.

HET BESTUUR IS FANATIEK GENOEG. 
Geprobeerd wordt zoveel mogelijk 
alle WD-bestuursniveaus met een 
bezoek te vereren: 250 gulden van de 
WD-kamereentrale plus misschien 250 
gulden van de WD-ondercentrales 
plus eventueel 250 gulden van de 
WD-afdelingen, maakt imners samen 
750 JOVD-gulden. Het eerste nummer 
van het afdelingsblad, Een Rondje 
JOVD, telt 28 bladzijden. Van een 
gratis stencilmachine is gebruik 
gemaakt cm driehonderd exenplaren te 
maken. Aan het heroprichten van een 
district Zeeland denkt men nog even
tjes niet. En dat is heel erg ver
standig!

OP HET NAJAARS00NGRES IN AMERSFOORT 
(drie uur treinen) waren ze al met 
twee personen vertegenwoordigd, het 
voorjaarscongres in Deventer (drie 
en een half uur treinen) verwelkomde 
minstens zes Zeeuwen.

HET IS AL GEZEGD: DE AFDELING IS 
reuze leuk. Neem bijvoorbeeld de 
excursie naar Hoechst. Maar liefst

zeventien personen (van de 26 leden) 
hadden zich opgegeven. Het ongeloof
lijke gebeurde: iedereen die zich 
had opgegeven, kwam ode opdagen. 
Niet meer en niet minder. En, wonder 
boven wonder, allemaal perfect op 
tijd! "Zou Zeeland 't zuiden zijn, 
d'r zouden zeker zes k zeven zidi 
verslapen", zeggen ze dan. met een 
heuse vip-bus vanaf station Middel
burg door het prachtige Zeeuwse 
landschap naar de havens van VI is- 
singen-Oost, waar, op veilige af
stand van alle bebouwing, het reis
doel lag.

DE SCHIJNBAAR VERPLICHTE VID0O DIENT 
ock hier als introductie van het 
bedrijf. De gedraaide Hoechst-clip 
moet wel erg nieuw zijn. Eerst twee 
minuten algemeenheden over het be
drijf, meteen daarna vijf minuten 
lang de bewering dat dit fosfaat 
producerende bedrijf toch werkelijk 
echt , wel heus erg milieubewust is. 
Vervolgens de rondleiding over het 
bedrijfsterrein - waarbij de Play- 
bqy-kalender wel erg veel indruk 
maakte. Maar och, je bent zestien... 
Daarna hup weer de videoruimte in 
voor een kort afscheidswoordje, en 
een kwartiertje om vragen te stel
len. Terug in de vip-bus, weer door 
het prachtige Zeeuwse landschap 
(waar wij allemaal erg trots op 
zijn). Eindelijk tijd om de kranten 
in de bus te lezen...

ZONDER MEER EEN PRIMA GEKEGELDE 
excursie, goed afgestemd op de leden 
en hun interesses. Tijdens het na
borrelen (met rode port, maar ook 
met Chocomel met een rietje) was 
iedereen het erover eens: een ge
slaagde excursie. Mijn complimenten!

JV

A N TIC O N C EPTIEPIL door projectgroep technologie

Op school leert msn dat het eind van de middeleeuwen en het feodalisme een mijlpaal in de menselijke 
geschiedenis is. Waarom deze maatschappelijke ontwikkeling toen mogelijk werd, en niet een paar eeuwen 
later, hing mede samen met de introductie van het buskruit uit China. Het buskruit brak de macht van de 
geharnaste ridders.

OP ZEE WAS DE UITWERKING VAN HELT buskruit even belangrijk. Westeuro- pese schepen werden uitgerust met



geschut en kompassen. Deze nieuwe 
technologieën maakten het mogelijk 
dat volkeren met een minstens even 
hoog beschavingspeil de Westeuropese 
beschaving opgedrongen kregen. Dui
delijke voorbeelden van de imnense 
invloed die technologisch ontwikke
lingen op mens en maatschappij kun
nen hebben.

OOK DE ERVARING VAN DE LAATSTE TWEE 
eeuwen leert dat elke technologische 
ontwikkeling grote maatschappelijke 
gevolgen met zich mee brengt. Er 
ontstaan nieuwe instituties, de 
functies en relaties van mensen 
veranderen, de sociale regels worden 
anders. Denk bijvoorbeeld eens aan 
de uitvinding van de anti-conceptie- 
pil, zonder welke de seksuele revo
lutie waarschijnlijk in de kiem 
gesmoord was.

HET GROTE PUBLIEK DENKT DAT EE TECH
nologische ontwikkeling toch uit 
zichzelf voltrekt en leunt rustig 
achterover in afwachting van alle 
nieuwigheden. Die desinteresse ten 
aanzien van de technologische ont
wikkelingen en het technologiebeleid 
van de overheid is zorgwekkend te 
noemen. Inmers: de technologische 
ontwikkelingen kunnen onze maat
schappij ingrijpend veranderen. Het 
is duidelijk dat niemand (ock de 
computerindustrie en de ingenieurs 
niet), op "big brother" zitten te 
wachten. Maar als we ons niet voort
durend afvragen wat de relatie tus
sen computer en persoonlijke vrij
heid is, lopen we het risico uitein
delijk toch aan een rekenmachine 
onderworpen te zijn.

ER ZIJN ANDERE, MISSCHIEN NOG GROTE
re, dreigingen dan de computer. Wat 
te denken van genetische manipula
tie? Bij veel mensen overheerst het 
rotsvaste vertrouwen dat alle nieuwe 
uitvindingen ten dienste van de 
mensheid zullen staan. Maar wie is 
er gebaat bij het testen op erfelij
ke aanleg door ziektekostenverzeke
raars? Wie is er gebaat bij pogingen 
om door sleutelen aan genen een 
"ideale mens" te scheppen?

DE SAMENLEVING ZAL GONTROLE UIT 
moeten oefenen op wetenschap en 
technologie. Hoe? Het moet beginnen 
met interesse. De laatste minister 
van wetenschapsbeleid (1972-1977), 
de onlangs overleden Boy Trip, zei 
hierover: "Toen ik minister was heb 
ik maar al te vaak in rokerige zaal
tjes over wetenschap en technologie 
gespreken zonder dat ik het gevoel 
had dat de boodschap overkwam. We

hadden toen ock het idee dat we de 
ontwikkeling van wetenschap en tech
niek op de behoeften van de samenle
ving af konden stenmen. Helaas, het 
werkte niet." En verder: "Ik vraag 
me nu af of het eigenlijk wel moge
lijk is een beleid voor technologie 
te ontwikkelen als het publiek het

RECHTEN VAN 
HET KIND

EE CONVENTIE IS NODIG CMDAT IE VERr 
klaring van de Rechten van de Mens 
onvoldoende waarborg biedt voor 
kinderen. Hoewel veel rechten van 
kinderen als vanzelfsprekend worden 
beschouwd, is de werkelijkheid an
ders. Ondanks het recht op voeding 
voor kinderen is zo'n vijftig pro
cent van de kinderen in de wereld 
chronisch ondervoed. Het recht op 
goede medische verzorging is in veel 
landen slechts beperkt beschikbaar. 
Iedereen is het erover eens dat 
kinderarbeid niet is toegestaan, dat 
kinderen moeten kunnen opgroeien bij 
hun ouders, dat kinderen niet inge
zet mogen worden in oorlogen. Maar 
toch komt kinderarbeid vaak voor, 
neemt het aantal straatkinderen toe 
evenals het aantal kindersoldaten.

IN DE CONVENTIE WIEDEN NIET ALLEEN 
de rechten en plichten van ouders en 
kinderen nauw cmschreven maar ock de 
rol die de regeringen moeten spelen 
bij het scheppen van goede mogelijk
heden cm kinderen te laten opgroei
en. De richtlijnen die de Conventie 
geeft krijgen formeel de kfacht van 
internationale wetten als twintig 
landen haar ratificeren, dat wil 
zeggen net de Conventie instennen en 
haar ondertekenen. Op 26 januari 
werd dit doel bereikt, mede dankzij 
de inzet van onafhankelijke interna
tionale organisaties zoals United 
Nations Children's Emergency Rund en 
Defence for Qiildren International.

DAARMEE ZIJN VOOR REGERINGEN VOOR 
het eerst duidelijke richtlijnen 
vastgelegd waaraan basisvoorzienin
gen voor kinderen moeten voldoen. 
Met de Conventie in de hand kan

onderwerp te abstract vindt? In 
technologie, dat de samenleving zo 
ingrijpend transformeert, is helaas 
geen algemene interesse. Dan staat 
de politiek ock machteloos en laat 
je het beleid in feite aan het be
drijfsleven over."

BGT
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door Ron Weerdmeester

worden vastgesteld op welke gebieden 
een land in gebreke blijft en kan de 
regering verplicht worden mee te 
werken deze gebreken op te heffen. 
Dit betékent een nieuwe ontwikkeling 
bij het voorzien in bestaande tekor
ten op het gebied van voedselvoor
ziening, medische zorg, onderwijs en 
huisvesting.

EEN NADEEL VAN EE CONVENTIE IS DAT 
er, door in een regel respect te 
tonen voor de sociale, politieke en 
culturele omstandigheden van een 
land, een zogenaamde ontsnappings
clausule ontstaat. Maar het is ook 
niet de bedoeling geweest cm rege
ringen direct te dwingen tot het 
vullen van eventuele gaten in de 
voorzieningen. Het gaat erom dat de 
regeringen meer oog krijgen voor de 
specifieke problemen van kinderen. 
Ent de Conventie is als zodanig ge
slaagd wanneer bij alle beslissingen 
het belang van kinderen meer priori
teit krijgt dan nu het geval is. RW

De Algemene Vergadering van de Verenigde Naties heeft op 20 novenber 1989 
de Conventie Rechten van het Kind unaniem aangenomen. De Conventie is een 
aanvulling op de Universele Verklaring van de Rechten van de Mens en ver
leent kinderen speciale rechten, die een wettelijke status hebben. De Ver
enigde Naties willen dat de belangen van kinderen meer prioriteit krijgen 
bij besluiten van regeringen. Daarnaast kan de Conventie ouders een houvast 
bieden bij het opvoeden van hm kinderen.
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FKEAMBUIE

1 Elke patiënt dient behandeld te worden als een mondig 
individu met recht op privacy en respect voor zijn 
zelfbeschikkingsrecht over zijn eigen lichaam.

2 Iedereen dient zoveel mogelijk volgens zijn eigen ethi
sche normen te leven. Dit betekent dat men enerzijds 
door regels niet veel in de weg mag worden gelegd an
derzijds moet voorkomen worden dat nieuwe medische 
ontwikkelingen worden opgedrongen.

KUNSTMATIGE INSEMINATIE
3 Het door een Kl-donor verwekte kind heeft het recht op 
inzage van de medische gegevens van de donor.

4 De donor heeft recht op anonimiteit.
5 De donor heeft er geen recht op te weten wie er van 
zijn zaad gebruik heeft gemaakt.

IN VITRO FERTILISATIE
6 De JOVD ziet geen redenen om een bepaalde vorm van 
ouderschap uit te sluiten van de mogelijkheid tot ver
wekking van een kind door middel van kunstmatige tech
nieken.

7 De overgebleven embryo's dienen bewaard te blijven 
indien de ouders toestemming verlenen. De ouders bepa
len uiteindelijk wat er met de embryo's gebeurd.

DRAAGMOEDERSCHAP
8 Commercieel draagmoederschap wijst de JOVD af. Draag
moeders hebben wel recht op een vergoeding van dokters-
en bijkomende kosten, welke betaald dienen te worden 
door het aanstaande ouderechtpaar.

GENETISCHE MANIPULATIE
9 Ieder individu dient in volledige vrijheid te kunnen 
beslissen over het al dan niet genetisch laten screenen 
van zijn persoon.

10 De onderzoeksresultaten mogen slechts aan het individu 
ter beschikking worden gesteld.

11 Elk individu heeft zowel het recht om wel, alsook het 
recht om niet geïnformeerd te worden over de resultaten 
van het onderzoek. Ock kan een individu restricties 
opleggen aan de aan hem mee te delen resultaten.

12 Gentherapie en genchirurgie is alleen in de somatische 
(= niet-geslachtscellen) toegestaan. Dit om eugenetica 
te voorkomen.

ABORTUS
13 Abortus mag alleen voor de geboorte plaatsvinden.
14 Abortus mag alleen worden verricht in ziekenhuizen en 
klinieken die daarvoor een vergunning hebben van de 
minister van WVC. Indien er een samenwerkingsovereen
komst bestaat tussen klinieken en ziekenhuizen dient 
dit ziekenhuis binnen vijftien minuten bereikbaar te 
zijn. Ziekenhuizen mogen een SWO weigeren.

15 Indien de levensvatbaarheidsgrens nog niet bereikt is, 
is abortus in alle gevallen toegestaan. De vrouw dient 
de uiteindelijke beslissing te nemen.

16 De afgedreven vrucht mag niet verkocht worden.

PRENATALE DIAGNOSTIEK
17 Prenatale diagnostiek mag niet verplicht worden.
18 Indien de ouders verzocht hebben om prenatale diagnos

tiek heeft de arts de plicht hen te informeren omtrent 
lijden, vooruitzichten en eventuele therapiemogelijkhe
den tenzij de ouders hieraan expliciet restricties 
hebben opgelegd. Op deze manier kunnen de ouders een 
weloverwogen beslissing nemen over het wel of niet 
plegen van een abortus.

EUTHANASIE
19 Euthanasie is het opzettelijk levensbeëindigend hande

len of nalaten door een ander dan de patiënt op diens 
verzoek.

20 De JOVD acht euthanasie niet strafbaar indien aan de 
volgende criteria is voldaan:

- er is sprake van een duurzaam, ernstig lichamelijk 
lijden dat door de patiënt als ondragelijk wordt erva
ren en uitzichtloos is;

- de patiënt is goed geïnformeerd omtrent zijn toestand 
en de prognose voor de toekcmst;

-er is een schriftelijke wilsuiting van de patiënt, 
gericht op levensbeëindiging;

- de euthanasie is door een arts gepleegd;
- deze arts heeft ten minste een andere onafhankelijke 
arts geraadpleegd;

- deze tweede arts woont als getuige de uitvoering van 
het levensbeëindigend handelen bij en ondertekent mede 
de overlijdensverklaring;

- de behandelend arts houdt in een medisch dossier nauw
keurig bij welke feiten en omstandigheden hebben geleid 
tot het verzoek om euthanasie; zijn beoordeling van het 
verzoek en de wijze waarop hij zijn beslissing heeft 
genanen en ten uitvoer heeft gebracht;

- de behandelend arts meldt de euthanasie aan de inspec
tie volksgezondheid onder overlegging van het medisch 
dossier en maakt de overlijdensverklaring naar waarheid 
op.

21 Een arts mag niet verplicht worden euthanasie uit te 
voeren. Indien hij ethische en/of morele bezwaren 
heeft, kan hij niet verplicht worden de patiënt door te 
verwijzen naar een arts die het principe van euthanasie 
wel onderschrijft.

22 Bij een patiënt die niet (meer) in staat is zijn wiL 
kenbaar te maken en waarbij sprake is van een gegronde 
twijfel aan de verbetering Van diens toestand, kan het 
verzoek tot euthanasie van de patiënt vervangen worden 
door het unanieme verzoek van de wettelijke vertegen
woordigers .

MEDISCHE KEUZEN
23 Het belang van een patiënt gaat boven alles. Kosten/ba- 

ten-analyses dienen derhalve geen rol te spelen bij de 
beslissing tot behandelen.

24 Het budget van de gezondheidszorg wordt endogeen be
paald. Budgettering is derhalve uit den boze.

25 Indien besloten worde tot budgettering in de gezond
heidszorg dient de overheid een prioriteitenlijst op te 
stellen.

GENETISCHE INEDEMATIE
26 Resultaat van een genenonderzoek mag bij geen enkele 

keuring een rol spelen.
27 De kennis over personen omtrent hun genetische eigen

schappen mag nooit tegen hen gebruikt worden.
28 Niemand mag tegen zijn zin over zijn genetische eigen

schappen ingelicht worden.

VERZEKERINGEN
Ziektekostenverzekeringen

29 Ieder individu dient tegen een standaardpremie verze
kerd te kunnen worden. Dit betekent dat verzekerings
maatschappijen geen mensen mogen uitsluiten of alleen 
verzekeren tegen een sterk verhoogde premie. 
Levensverzekeringen

30 Levensverzekeringsmaatschappijen mogen AJDS-patiënten 
en SERO-posit ieven weigeren te verzekeren.

2M
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W IE SCHOOT 
J.R. EWING? door Jan Verhagen

Verkiezingen 1989. Oorzaak: ruzie binnen 's lands grootste liberale partij. Gevolgen: Inderdaad ja, 
rampzalig. Een half jaar later: verkiezingen 21 maart 1990. Zijn onze nationale liberale politici de 
enigen die ruziën? Nee hoor: ode op Ideaal niveau kan men er wat van.

HET MEEST TEKENEND VOOR IE EIGENLIJK 
totaal bedorven sfeer die binnen de 
WD hangt is het idee dat bij sommi
gen is opgekomen (en, toppunt ode 
uitgevoerd!) om aan de pers en het 
landelijk bestuur te melden dat 
kandidaatstellingen en voorbereiding 
voor de verkiezingen goed zijn ver
lopen. Waarbij een modale WD-afde
ling alles goed vindt, zolang het 
maar zonder ruzie is verlopen - over 
kwaliteit praat men liever niet. Dat 
zou af en toe ook erg weinig pers
waarde hebben.

HELAAS. NEDERLAND IS TE GROOT VOOR 
de WD. Dallas is te saai voor de 
WD. En Feijenoord is af en toe nog 
beter dan de WD - in ieder geval 
wat betreft de onderlinge sfeer. Een 
inzoeming vol intriges, verwijten 
over weer, splitsingen, en erg wei
nig verzoeningen, ergens op de Velu- 
we: Apeldoorn, 150 duizend inwoners, 
negende stad van Nederland...

HET FILMDECOR TOONT EEN MARKTPLEIN. 
Een gewoon marktplein, zoals er 
honderden in Nederland zijn. Zo'n 
marktplein dat af en toe te klein 
is, als er weekmarkt wordt gehouden, 
als de oudste inwoonster haar 103de 
verjaardag viert, als je op koop
avond wilt parkeren, als de plaatse
lijke middenstand de harmonie ter 
gelegenheid van de 43ste verjaardag 
een nieuwe drum heeft geschonken en 
als dank daarvoor vooraan mag zitten 
bij de markt serenade. Dat ock af en 
toe veel te groot is, en dan alleen 
maar bestaat uit keien, als des 
maandagochtends twee voor half negen 
de laatste anbtenaar nog eroverheen 
moet rennen om uiterlijk een minuut 
Voor half negen op het gemeentehuis 
te zijn - de meeste gemeentehuizen 
liggen namelijk aan de markt. Over 
smaak valt te twisten, en zeker 
marktpleinen smaken erg verschil
lend.

MAAR VERGELEKEN MET GEMEENTEHUIZEN 
smaken marktpleinen allemaal het
zelfde. Gemeentehuizen smaken soms 
naar honing, als prestige-object, en 
soms naar beton - als er wethouders 
over struikelen of dreigen te strui

kelen. 's-Gravenhage? Nee: Apel
doorn, Veluwe. Holland op zijn 
smalst. Maar liefst acht WD-raads- 
leden, en dus ook een wethouder.

ALWEER ANDEFHALF JAAR GELEDEN BE
sloot de gemeenteraad dat het oude

DIT ZUN ELEMENTEN GEWEEST VAN HET 
slagen van de afdeling Leeuwarden. 
Het belangrijkste is echter de uit
straling: een afdeling die politiek 
bedrijft in een gezellige sfeer. Een 
afdeling dus, die mogelijkheden 
biedt aan zijn leden. Leuk en inter
actief bezig is, namelijk met poli
tiek, gezelligheid en relaties. Dit 
is waar de afdeling Leeuwarden in 
uitblirikt...
TJA, CM DE VRAAG TE BEANTWOORDEN 
waarom Leeuwarden procentueel de 
snelst groeiende afdeling van het 
laad is (van elf, via zeventien naar 
vijftig leden), moge het antwoord 
kort en duidelijk zijn: het ligt

stadhuisje vergezeld moest worden 
van een heuse tewn office-building. 
Zestig meter hoog, een sieraad voor 
de wijde enge ving zou het moeten 
worden. Top-architect, top-locatie, 
torenhoog - ook qua kosten. Parkeer
garage, prestige, plaatje - vooral

niet aan de afdeling Leeuwarden, 
maar het ligt.aai de rest.
DE AFDELING LEEUWARDEN IS BEGONNEN 
in een moeilijke periode: geen be
stuur, geen financiën, geen activi
teiten en zelfs geen duidelijkheid 
waarmee de afdeling bezig is. In 
korte tijd is veel bereikt: de pro
centueel snelst stijgende afdeling 
van het land, een stijgende financi
ële positie, een walgelijk goed 
secretariaat, een actieve politidee 
ccnmissie, een organisatie die be
kend staat als een strak plan, een 
activiteitenprogramma voor het 
eerstkomende half jaar en... een 
prenotie om van te glunderen! X

WHAT THE HELL IS GOING
ON IN UOUWERT? *«•«>«-
De afdeling Leeuwarden heeft in novenber 1989 een nieuw bestuur gekregen. 
De afdeling heeft een aantal activiteiten opgestart dat zeer succesvol 
biedt te zijn. Aan wie ligt het succes van Leeuwarden? Aan het nieuwe be
stuur? Aan de hulp van oud-bestuursleden? Aan de hulp uit het district?
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een kostenplaatje. Dus: WD discus
sieert, wordt het eens, stemt voor, 
steunt de wethouder. Met een voort
varendheid waar je u tegen zegt 
worden de benodigde gronden aange
kocht en daarop de zin van burge
meester en wethouders doorgedreven.

MAAR INTUSSEN BEGINT DE TWIJFEL IE 
spelen, kortom de verkiezingen in 
aantocht te kernen. Links en rechts, 
dus ook bij de WD worden enquetes 
gehouden. Vindt u het niet belache
lijk dat ons mooie knusse markt
pleintje wordt verknald door zo'n 
vuurtoren? Het massale antwoord: ja, 
belachelijk! Vindt u het niet jammer 
dat dat oude stadhuisje, dat al zo 
lang trouw zijn diensten bewijst, 
gedegradeerd wordt tot een soort 
knekelhuisje. Massaal: ja, vreemd! 
Andere vragen of het niet belache
lijk is dat men dat onherbergzame 
marktvlak onontgonnen zou laten. Ja! 
Of het niet doodzonde is een prach
tig mooi stadskantoor dat de hele 
city moet managen in een achter
buurt, onbereikbaar voor het open
baar vervoer, of - erger nog - hele
maal niet te bouwen. En net zo mas
saal klinkt ook hierop een mas
saal ... ja! Statistici, demagogen, 
en Dallas-fanaten bezitten de hele 
wereld, en in ieder geval Apeldoorn, 
Veluwe.

OCK DE WD BEZINT ZICH. ACHTERAF KUN 
je zeggen: bezint eer ge begint. Een 
WD-afdelingsvergadering bezinde 
mee. En bezinde zich tegen het be
sluit van de gemeenteraad, tegen de 
eigen fractie, de eigen bestuurders. 
Hoog tijd om principes en reglemen

ten naar boven te halen. En dat gaf 
een splitsing binnen de WD.

ZEVEN VAN DE ACHT BLEVEN ZICH OP HET 
standpunt stellen dat ze voordien 
ock hadden ingenoraen: voor het mooi
e, nieuwe stadhuis, ten koste van 
dat onherbergzame vlakke marktplein. 
Er staat immers geschreven: "Leden 
van de gemeenteraad sternen zonder 
last naar vrije overtuiging." Boven
dien: de gronden zijn al aangekocht.

EEN VAN DE ACHT VERANDERDE VAN 
standpunt: het gezellige marktplein
tje mag niet ten prooi vallen aan de 
lusten en grillen van de moderne 
manier van stadspromotie. De leden
vergadering heeft imners gespreken. 
Bovendien: het valt wel erg duur 
uit.

OP ZICH ZOU DIT EEN MGOIE FRINCIPI- 
ele discussie kunnen worden over de 
verhouding tussen gemeenteraadsle
den, het bestuur van een politieke 
partij en de leden van die politieke 
partij. Mag een ledenvergadering een 
fractie terugfluiten. Of mag een 
ledenvergadering alleen maar uit
fluiten? Moet een afdelingsbestuur 
een pragmatische houding aannemen, 
of een principiële? Zou, als niet 
wat belangrijkers een rol ging spe
len. En dan heb ik het niet over die 
stomme stadhuizen of dat stamos 
marktplein. Nee: Dallas, carrière, 
gekwetste trots, verkiezingen.

EEN ERVAREN WD'ER (VAN TOEN HET OCK 
slecht ging, de beginperiode van 
Wiegel) kan de gevolgen voorspellen. 
Voor de volledigheid, en als waar

schuwing voor ale strijdlustig aan
gelegde JOVD'ers, de afloop. De 
zeven voorstanders blijven voorstan
ders. Dapper? Dom? De tegenstander 
blijft tegen. Ook dapper? Ook dom? 
De ledenvergadering besluit, en daar 
hoef je helemaal niet dapper voor te 
zijn (integendeel zelfs) al die 
zeven raadsleden niet opnieuw te 
kandideren. En zet die andere als 
lijsttrekker bovenaan. Het bestuur, 
het dapperste en minst dom, zet 
overal strepen door, onder, over en 
uit, en stopt ermee.

DE AFDELING, OPEENS KERNACTIEF, 
splitst zich in drieën, en heft 
daarmee in feite zichzelf op. De 
zeven vormen de Liberale Volkspartij 
Apeldoorn ("een consistente voort
zetting van een in liberale traditie 
in gang gezet proces"), en accepte
ren daardoor het royement uit de 
WD. De WD-traditie wordt voortge
zet door dat ene fractielid dat nog 
steun krijgt van, ja ook, een libe
rale traditie - de WD. Groep drie, 
het oude afdelingsbestuur, heeft de 
strepen aangetrokken en gaat (wat 
betreft de gemeentepolitiek) lijnen 
trekken.

DE ONTKNOPING VAN IK FEUILLETON, 
oftewel: wie schoot J.R.? Daarvoor 
hoeven we niet tot 21 maart te wach- 
teh. Beide groepen claimen de libe
rale traditie van Apeldoorn, Veluwe, 
voort te zetten. In werkelijkheid is 
in 1989 de liberale traditie aan 
haar einde gekomen. Vermoord. J.R. 
Ewing-achtige personen worden niet 
doodgeschoten, die plegen zelf
moord... JV

D E  W O N D E R E N  
Z IJ N  D E  W ER ELD
N O G  N IE T  U IT ! door Jean-Paul Frishert

Vanaf maart 1989 is de beursspelccnmissie bezig geweest met de voorbereidingen voor het JOVD-beursspel. 
Er werd een speciaal informatiepakket samengesteld met gekleurde spelkaarten voor de verschillende maan
den. Daarnaast werd een canputerprogranma geschreven om op snelle wijze na elke ronde de standen uit te 
rekenen. Na een goede promotie op het voorjaars- en lustrumcongres en in een groot aantal afdelingen, 
kon de ccnmissie ruim 130 deelnemers inschrijven. Het spel kon beginnen en de beursspelcommissie werd 
overspoeld met de eerste orderkaarten. Vanuit Tilburg kwam zelfs een enveloppe met hartjes om de objec
tiviteit van de conmissie te doorbreken. Helaas...

DE MAAND SEPTEMBER BRAK AAN. VOOR 
veel deelnemers kwam met de eerste 
ronde een nadere kennismaking met 
de beurspagina in de krant. Mejuffer

Mol hield zich zelfs bezig met een 
fundamenteel onderzoek voordat zij 
in de markt stapte. De winnaar van 
deze ronde werd Maurice Piek. Het

hoofdbestuur behaalde slechts de 
zesde plaats. Opvallend was wel dat 
in deze ronde niet meer dan elf 
mensen erin slaagden om een positief
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resultaat te behalen.

DE TWEEDE RONDE WAS ZEER SFECTACU- 
lair. Wie kon vermoeden dat we ge
confronteerd zouden worden met een 
sterke technische correctie naar 
beneden, ofwel een minikrach. Weinig 
deelnemers hadden op deze reactie 
gerekend en er waren dan ook slechts 
zes mensen die een positief rende
ment behaalden in deze ronde. Ro- 
bert-Jan Meulmeester had een prach
tig resultaat, door een rendement 
van 9,7 procent te behalen en daar
mee de rondeprijs van oktober binnen 
te slepen.

OP DE VRAAG OF DIT TE WIJTEN WAS AAN 
puur gokwerk of van een gefundeerde 
keuze antwoordde hij, dat hij wel 
naar een aantal grafieken met beurs
koersen had gekeken en enigszins 
bekend was met de bedrijven. Hij was 
ook voorstander van een uitgebreider 
scala van fondsen cm in te beleggen, 
als dit spel zich nog eens zou her
halen.

ESIHER OSKAM VERKLAARDE DAT ZE NIET 
begreep dat ze met iene-miene-mutte 
de vijfde plaats had bereikt. Vol
gens haar zijn de wonderen de wereld 
nog niet uit! Daar sluit de beurs- 
spelccnmissie zich bij aan.

IN DE DERDE RONDE VERMINDERDE HET 
aantal deelnemers aan het JOVD- 
beursspel als gevolg van het te laat 
opsturen van de orderkaarten. Wel 
slaagde een derde van de deelnemers 
erin om een positief resultaat te 
behalen.

EEN AANTAL DEELNEMERS KREEG KLJK OP 
de markt en probeerde zelfs door 
middel van technische analyse (gra
fieken) tot een beter resultaat te 
komen.

GROTE WINNAAR VAN DE DERDE RONDE 
werd Marco Frikkee. Hij behaalde een 
rendement van 13,7 procent. Zijn 
strategie was gericht op één fonds 
in plaats van het aanhouden van een 
gespreide portefeuille met verschil
lende fondsen. Volgens Marco, die 
wel enige ervaring met beleggen 
heeft, kun je voor korte termijn 
plannen beter geen uitgebreide por
tefeuille aanhouden. Hoe gespreider 
de portefeuille is, des te kleiner 
is het risico. Als je geld wilt 
verdienen dan moet je (grotere) 
risico's nemen. Ook meende hij dat 
het hebben van enige ervaring geen 
garantie is voor het behalen van 
betere resultaten. Dit wordt overi
gens bevestigd door dit JOVD-beurs

spel.

DE VIERDE RONDE BRACHT GROTE VERRAS
singen. Hoewel december meestal een 
rustige maand op de beurs is, slaag
de een aantal deelnemers er toch in 
een prima score te behalen. De ronde 
prijs ging naar H. Waalkens met een 
rendement van 10,6 procent. Tot onze 
grote verrassing slaagde hij er ook 
in om Robert-Jan Meulmeester, die in 
het algemeen klassement tot decenber 
boven aan stond, van de eerste 
plaats te stoten.

TIJDENS HETT SPEL BLEEK DAT BU VEEL 
deelnemers de opzet van ons spel 
bevallen is. Het gebruik van ver
schillende gekleurde orderkaarten 
was een goed idee. Een nadeel was 
dat niet tussentijds ken worden 
gehandeld. Men zat dus vast aan de 
keuzen die men aan het begin van de 
maand maakte. Toch leer je op die 
manier om bewuste keuzen voor een 
korte periode te maken.

WEL HADDEN EEN AANTAL DEELNEMERS 
moeite met het op tijd insturen van 
hun orderkaarten. Degenen die niet 
op tijd waren konden een ronde niet 
meedoen en waren uitgeschakeld voor 
het algemeen klassement. De ronde- 
prijzen worden uitgereikt op het 
voorjaarscongres. Hetzelfde geldt 
voor de hoofdprijzen.

IN DE UITSLAG VAN DE DERDE RDM® ZAT 
een fout. Deze is gecorrigeerd en de 
afgedrukte uitslag is de officiële 
einduitslag. Nogmaals wordt erop 
gewezen dat alleen degenen die alle 
ronden hebben meegespeeld in aanmer

king komen voor het algemeen klasse
ment en dus de hoofdprijzen (artikel 
17 van het spelreglement).

AAN DE REACTIES TE HOREN VAN EEN 
aantal deelnemers, verlangt men naar 
een voortzetting van dit spel. Het 
hoofdbestuur zoekt samen met de 
beursspelcommissie naar (financiële) 
mogelijkheden.

VOOR DE BEURSSPELOCMHSSIE WAS HEI 
leuk cm dit spel te organiseren en 
zij hoopt dat iedereen met veel 
plezier heeft meegedaan. Probeer nu 
zelf de beursontwikkelingen bij te 
houden en wie weet verdien je er 
nog geld mee! JPF

OFFICIËLE EINDUITSLAG JOVD-BEURS- 
spel: ]) H. Waalkens, 1ste prijs: f 
185,80 (stemningsindex), 2) Robert- 
Jan Meulmeester, 2de prijs: f 160,60 
(Unilever), 3) Esther Oskam, 3de 
prijs: f 107,60 (Robeco), 4) hoofd
bestuur, 4de prijs: f 41,00 (ABN), 
5) F. vd Dussen, 5de prijs: f 41,00 
(ABN), 6) C.F. Hamster, 6de prijs: f
41,00 (ABN), 7) Marco Frikkee, 8) E. 
Roetman, 9) P. van Woensel, 10) T. 
vd Wal, 11) Vd Berg, 12) M. Diepen
maat, 13) J. Everihuis, 14) T. Ket
ting, 15) M. Olislagers, 16) P. 
Diepenmaat, 17) R. Leliveld, 18) J. 
Weggemans, 19) A.W. Vos, 20) H. 
Hieltjes, 21) V. Veelen, 22) P. 
Koning, 23) P. Olm, 24) R.R. Vosman, 
25) Vd Kuilen, 26) afdeling Doetin
chem, 27) district Gelderland, 28) 
Verhoeven, 29) A. Stempels, en 30) 
J.F. de Jager.

Op foto: de beursspelconmissie.



18 DRIEMASTER

FINANCIEEL BEHEER
JOVD-GELDEN! door Jan van der Laag

Het is op zich dienstig om te pogen een discussie op gang te brengen over het financieel beheer van de 
JOVD-gelden, zoals de heren Edward Gerrits en Rob Leliveld in Driemaster jaargang 42 nummer 1 hebben 
gedaan. Dat hun poging althans enig succes heeft, blijkt al uit deze reactie. Er zijn namelijk een aan
tal kanttekeningen te maken bij het artikel. Tevens moeten enkele feitelijke onjuistheden worden recht
gezet.

VOORAFGAANDE PAST DE OïMERKING, DAT 
zo lang ik in de JOVD actief ben 
(vanaf 1977), het altijd al moeilijk 
is geweest om op alle niveau's in de 
vereniging goede penningmeesters en 
goede financiële deskundigen te 
krijgen. De reden daarvoor is mij 
niet geheel duidelijk, maar het is 
niet uitgesloten dat dit wordt ver
oorzaakt doordat het de minst aan
trekkelijke functies zijn. Terwijl 
iedereen die zich met het politieke 
gedeelte bezighoudt de grootst moge
lijke onzin kan verkopen zonder dat 
dit echt consequenties heeft, wordt 
iedere penningmeester (evenals wel
licht iedere secretaris) onmiddel
lijk aan de paal genageld als er ook 
maar een van de heilige declaraties 
een pietsie te laat wordt uitbe
taald. De functie wordt dan wel erg 
onaantrekkelijk. Dit gegeven heeft 
gevolgen voor de onderstaande reac
tie.

1 DE SIEEK FLUCTUERENDE LEDENAANEAL- 
len. Als we de totale begroting van 
de JOVD in ogenschouw nemen, dan is 
te zien dat het grootste deel van de 
landelijke inkomsten bestaat uit 
subsidiegelden. Grote wijzigingen in 
dit subsidiebedrag doen zich slechts 
na de TWeede Kamerverkiezingen voor. 
Dit komt omdat de subsidiegelden 
ondermeer gekoppeld zijn aan het 
aantal kamerzetels van de fractie 
die ons heeft erkend. De fluctuaties 
in het ledenbestand zijn niet onbe
langrijk, maar zijn op het totaal 
van de begroting van niet zo grote 
betekenis.

2 HET GROEIENDE AANTAL SLAPENDE AFDE
lingen. In een aantal gevallen heeft 
zich bij het afwikkelen van de fi
nanciën van opgeheven, slapende en 
heropgerichte afdelingen problemen 
voorgedaan. Het voorkomen van derge
lijke problemen kan mijns inziens 
via een aantal kanalen plaatsvinden: 
1) vorming en scholing van de afde
lingsbestuurders, 2) goede controle 
op de afdelingsfinanciën door de 
ledenvergadering (de modelstatuten 
voorzien daarin), en 3) actieve

opstelling van de districtsbesturen.

SLECHTE AOUNISERATIEVE ORGANISATIE 
landelijke vereniging. Onder dit 
punt gaan de auteurs in de fout. Dat 
over 1988 geen correcte jaarverslag- 
geving heeft plaatsgevonden is een 
feitelijke onjuistheid. Dit blijkt 
alleen al, zoals de schrijvers het 
zelf ock stellen, uit het door de 
registeraccountant getekend accoun
tantsrapport over 1988. Verder heeft 
de kasconmissie de boeken ingezien 
en een positief advies uitgebracht. 
En ten slotte zijn de jaarcijfers 
door de algemene vergadering vastge
steld.

EE OïMERKING DAT ER GEEN STRUCTURELE 
wijzigingen hebben plaatsgevonden 
lijkt me evenmin houdbaar. Zowel 
Joost Otterloo, als Jean-Paul Fris
hert hebben de touwtjes van de admi
nistratieve organisatie strak aange
trokken.

TEVENS MOET MORDEN OPGEMERKT DAT DE 
inrichting van de administratieve 
organisatie bij de JOVD door de 
jaren heen geen bezwaren heeft opge
roepen bij de registeraccountant.

GEEN FINANCIEEL BEHEER. IE AUTEURS 
zeggen in de aarihef dat hun artikel 
feiten bevat. Onder punt 4 noemen 
zij een aantal vermoedens. Dat is 
mijn eerste bezwaar.

HET TWEEDE BEZWAAR VAN MUN KANT 
richt zich tegen de verontwaardiging 
dat de jaarcijfers pas in mei bekend 
zijn. Wat is daar zo vreemd aan? 
Noem mij eens een bedrijf dat al in 
januari de cijfers over het vooraf
gaande jaar bekend maakt?

DERDE BEZWAAR IS, DAT DE SCHRIJVERS 
kennelijk niet hebben nagevraagd hoe 
het opstellen van de jaarcijfers 
plaatsvindt. Even opletten: declara
ties over decenber kunnen tot eind 
januari worden ingediend en ook de 
contributie loopt nog even door. 
Derhalve kunnen de boeken pas op 31 
januari worden gesloten. Vervolgens

moeten de cijfers in de computer 
worden ingevoerd. Daarna berekent de 
registeraccountant de details met 
betrekking tot de loonadministratie 
(en zo nodig de afschrijvingen) en 
vindt verdere controle plaats. Daar
op kunnen door de penningmeester 
eventuele correcties worden aange
bracht . Ten slotte vindt nog de 
controle door de kascomnissie 
plaats. Concluderend: mei is echt 
niet te laat.

HET VIERDE BEZWAAR RICHT ZICH TELEN 
de veronderstelling, dat over 1988 
mogelijk een negatief resultaat is 
geboekt. Dit is onmiddellijk te zien 
aan de nutaties op de balans. Het 
komt dus altijd uit en derhalve 
haalt geen penningmeester het in 
zijn hoofd om een negatief resultaat 
te verdoezelen.

AEDELINGSSCHULDEN. DAT ER AFDELINGEN 
en wellicht districten zijn met 
schulden is niet uitgesloten. Maar 
dat er een onaanvaardbaar groot 
aantal afdelingen of districten met 
schulden is, wordt niet aangetoond. 
Voor oplossingen voor deze mogelijke 
problematiek verwijs ik naar wat ik 
onder punt 2 heb gesteld. Overigens 
zien de heren Gerrits en Leliveld 
een financieel en statutair aspect 
over het hoofd, dat ze zelf maar 
eens moeten uitzoeken.

DESKUNDIGHEID KASCLMCSSIE. EE OP 
het vóórjaarscongres van 1989 be
noemde kascomnissie voor het boek
jaar 1990 bestaat uit: 1) Marcel 
Gubbels (oud-hoofdbestuurslid, ju
rist, werkzaam in het bankwezen en 
tweemaal eerder benoemd), 2) Ernst 
Visser (oud-penningmeester van de 
afdeling Utrecht en eenmaal eerder 
benoemd), en 3) Jan Kees Martijn 
(voorzitter van de afdeling Amster
dam en econoom). De deskundigheid 
van de kascomnissie lijkt me vol
doende aangetoond.

BEZUINIGINGEN. ER ZOUDEN NOG STEEDS 
geen structurele bezuinigingen zijn 
doorgevoerd, ondanks een jarenlange
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discussie daarover. Volstrekte non
sens. Kunnen de heren Gerrits en 
Leliveld niet eens de feiten contro
leren? De navolgende cijfers kunnen 
uit de in de congresboeken opgenomen 
gegevens worden gehaald: Uitgaven 
1986 f 407240,00 (negatief saldo van 
f 38961,00), uitgaven 1987 f
330021.00 (batig saldo van f
40382.00) , en uitgaven 1988 f
245787.00 (batig saldo van f
18334.00) .

VOORTS DIENT VOLGENS DE AUTEURS DE 
kostenpost algemeen secretariaats- 
personeel drastisch overwogen te 
worden. Wellicht zijn zij zelf be
reid om voor nul kanna nop de werk- 
zaanheden op het algemeen secretari
aat te verrichten. Overigens wijzen 
wederom de cijfers anders uit: per
soneelslasten 1986 f 90359,00, 1987 
f 57116,00 en 1988 f 36168,00.

HET BOVENSTAANDE GEEFT AANLEIDING 
tot het formuleren van een aantal 
gedachten inzake de door de heren 
Gerrits en Leliveld gedane voorstel
len met betrekking tot een financi
ële herstructurering van de JOVD.

IN DE EERSTE PLAATS DE FINANCIËLE 
controlestructuur. In het voorstel

daartoe worden twee dingen over het 
hoofd gezien. 1) De boekhouding van 
de landelijke JOVD is ingericht en 
behoort ingericht te blijven volgens 
de eisen van zowel het ministerie 
van WVC als die van de registerac
countant. Er kan dus niet zo maar 
aan die boekhouding worden gesleu
teld. 2) Het hoofdbestuur, de dis- 
tricts- en de afdelingsbesturen zijn 
op grond van artikel 14 lid 1 boek 2 
Burgerlijk Wetboek verplicht om van 
de vermogenstoestand zodanige aante
keningen te houden, dat daaruit te 
allen tijde de rechten en verplich
tingen kunnen worden gekend.

IN DE TWEEDE PLAATS DE INIERNE C0N- 
trole dienst. Het voorstel cm deze 
in te stellen gaat eraan voorbij dat 
de landelijke JOVD, districten en 
afdelingen, vrijwel altijd een kas- 
conmissie kennen en dat de taak van 
een kascomnissie ruimer kan zijn dan 
het eenmaal per jaar uitbrengen van 
advies inzake de jaarrekening.

IN DE DERDE PLAATS LEVERT HET OP 
ieder congres uit te brengen van 
verslag over de liquiditeit en sol
vabiliteit van de vereniging proble
men met zich mee. Dit is te illus
treren aan de hand van de volgende

vragen. Moet er driemaal per jaar 
een verzamelloonstaat worden ge
maakt? Meeten de bedragen aan af
schrijvingen op apparatuur en meubi
lair per vier maanden worden ingé
bracht? Moeten driemaal per jaar de 
voorraden worden geteld?

IN DE VIERDE PLAATS LIJKT HET AAN
vaarden van de voorstellen van de 
heren Gerrits en Leliveld er toe te 
leiden, dat iedere penningmeester al 
op voorhand onder curatele wordt 
geplaatst. Het gevolg is dat het 
nog moeilijker wordt om goede pen
ningmeesters te krijgen.

MIJNS INZIENS IS HET MET HET FINAN
ciële beheer van de JOVD nog niet 
eens zo slecht gesteld. De bestaande 
en gehanteerde controlemogelijkheden 
zijn voldoende. En voor zover er 
problemen zijn kan binnen de be
staande mogelijkheden een oplossing 
worden gevonden. Een financiële 
herstructurering van de JOVD is dan 
ook overbodig. JvdL

Jan van der Laag is landelijk pen
ningmeester van de JOVD geweest 
(1986-1988) en is op het lustrumcon
gres van 1989 tot lid van verdienste 
benoemd.

VOETBAL + RESOLUTIE
Op 16 juni 1990 wordt een belangrijke stap naar het 
wereldkampioenschap voetbal gezet. Nederland speelt 
dan tegen Ehgeland. Op het zanercongres van de JOVD 
kan de wedstrijd in de grote zaal op grote TV- 
schermen door liefhebbers bekeken worden. Voor de 
voetbalhaters is er een alternatief programma. De 
concepttekst van de resolutie leven, die op het 
zanercongres besproken wordt, is op pagina 14 van 
deze Driemaster te vinden.

WU DRUKKEN 
w  - bijna

ALLES!

Buiten bankb ilje tten  kun t u
bij ons te rech t voor
al uw  w ensen op drukgebied

Dinky
Drulc

Pastoor Koopmanweg 5, tel. 02230-31466 
Postbus 330, 1780 AH Den Helder
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CONGRESBON
Congresbon voor het zomercongres van de JOVD op 16 
en 17 juni 1990 in Postiljon Hotel Haren.

Ik, M / V

naam i .............. ..................

adres : ......... .....................

postcode: ........ .,.....................

plaats : ............ ..................

telefoon: ...............................

afdeling: ...............................

kom naar het zanercongres van de JOVD.

Handtekening: ............................

Uitknippen en opsturen naar: Algemeen secretariaat 
JOVD, Pr Hendrikkd 104, 1011 AJ AMSTERDAM.

o 1 overnachting hotel, ontbijt, lunch, diner, 
disco en congresboek (f 91,50).

o 2 overnachting hotel, ontbijt, disco en congres
boek (f 57,50).

o 3 diner (f 17,50).

o 4 disco (f 7,50).

o 5 congresboek (f 5,00).

Kruis je keuze aan! En maak het bovenstaande bedrag 
over op girorekening 5467270 (JOVD-activiteitenre- 
kening) te Amsterdam. De congresbon en het bedrag 
dienen vóór 02/06/90 op het Algemeen secretariaat 
JOVD binnen te zijn. Indien je vóór 09/06/90 af
zegt, wordt het bedrag minus f 7,50 teruggestort. 
Na deze datum blijf je het gehele bedrag verschul
digd! Wie ter plaatse betaalt moet apart intekenen. 
Voorkom die ellende en betaal van te voren. Overma
ken is niet genoeg: het bedrag moet binnen zijn. 
Neem daarom een betalingsbewijs mee. Wanbetalers 
kunnen geen gebruikmaken van de arrangementen.

V y

BLIJVEND IN  HERINNERING
1989, JAAR VAN HET ACHTSTE UJSTHM 
van de JOVD. Voor velen een blijven
de herinnering. Hoe kan het ook 
anders na zo'n grandioos lustruncon- 
gres, hartversterkende boswandelin
gen, het zenuwslopend beursspel of 
de oogverpestende JÖVD-pramotiefilm. 
Toch weet iedereen dat herinneringen 
uit de geest vervagen tot fletse 
afspiegelingen van de emotie die 
ooit op onze zintuigen inwerkten. 
Nee, neem dan blijvende herinnerin
gen! Het zal niet bij iedereen be
kend zijn, maar in het kader van het 
veertigjarig bestaan van de JOVD 
zijn een aantal speciale lustrunar- 
tikelen geproduceerd. Het zijn arti
kelen die er speciaal op gericht 
zijn de roker, de drinker en spaar
der het leven te veraangenamen.

VOOR DE FERVENTE ROKER ZIJN ER ELE
gante navulbare JOVD-tafelaanstekers 
in de kleur wit met blauw. Het lus- 
tnmlogo op de voorzijde. Daar kan 
je je vriendin rustig een vuurtje 
mee aanbieden! Afdelingsborrels, 
voor- en nagesprekken bij bestuurs
vergaderingen in rokerige achterka
mertjes worden vanaf heden opge

fleurd door unieke verzamelobjecten: 
JOVD-bierglazen. Helder glaswerk 
voorzien van blauw lustrunlogo roe
pen bij iedere slok het lustrun in 
herinnering qp. Deze bierglazen zijn 
ook uitermate geschikt cm sprekers 
bij afdelingsactiviteiten eens iets 
anders cadeau te doen dan de obliga
te fles wijn. Tien slotte is er voor 
eenieder die het hele jaar moet

sparen cm de drie congressen bij te 
wonen een handige steun in de rug: 
de JOVD-moneybcnc. Ook zeer geschikt 
voor naast de telefoon in menig 
studentenhuis.

HCE DEZE «MISBARE ZAKEN TE BESTEL
len? Heel eenvoudig: onderstaande 
ban invullen en opsturen naar het 
Algemeen secretariaat JOVD! 31

JÖVD-tafelaansteker f 9,00 * aantal (......) = f ...

JOVD-bierglas f 3,50 * aantal (.....) = f ...

JÖVD-moneybax f 1,00 * aantal (......) = f ...

Totaal f ...

o Ik ontvang een acceptgiro vermeerderd met de portokosten en krijg 
het bestelde na betaling toegezonden, 

o Ik kan het bestelde afhalen en betalen op het Algemeen secretariaat 
JOVD.

Naam : .................. Postcode: ...................

Adres : .................. Plaats : ...................
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DESTRUCTIEF
DISTRICT

door H. Veldman

Om de twee jaar duikt binnen de JOVD de discussie over het nut en het be
staansrecht van districten op. Ik wil die discussie aan de hand van mijn 
ervaringen met het verschijnsel district opnieuw aanzwengelen. Het is niet 
toevallig dat dit het district Brabant is: het district dat de laatste zes maanden 
door middel van puur wanbeleid van het districtsbestuur te gronde is gericht.

Jongeren O rganisatie 
Vrijheid en Democratie

A l g e m e e n  S e c r c l m i a a t  
Pr. Hendrikkade 104 
1 0 1 1  A .l  A m s t e r d a m  

020 242 000

Hoofdbestuur:
V o o i z i t t e i  M a r k  K u t t e
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Groot-klein
In een district zitten grote afdelingen, met 
veel stemmen, en kleine afdelingen, met weinig 
stemmen. De districten ontlenen het bestaans
recht aan hun taak de gezamenlijke afdelin
gen goed te laten draaien.
De grote afdelingen hebben dus eigenlijk 
geen district nodig. Het zijn juist de kleintjes 
die belang KUNNEN hebben bij een district. 
Een weldenkend mens kan dus de conclusie 
trekken dat in een goed draaiend district de 
grote afdelingen de kleinere helpen.

Balans sloeg door
Ingoede districten willen de grootste afdelin
gen daar iets voor terug hebben en dat kan, 
mijns inziens, in het leveren van bijvoor
beeld de districtsvoorzitter. In mijn district 
echter sloeg de balans helemaal door: De 
grootste afdeling wil de meerderheid in het 
districtsbestuur leveren, terwijl de kwaliteit 
van enkele van de geleverde DB-leden de 
laatste tijd te wensen overlaat.

ALV

Normaal gesproken corrigeert een districts- 
A LV dit probleem. Mijn ervaringen zijn echter 
anders.
In de eerste plaats, en dat slaat puur op mi jn 

district, wordt alle inhoudelijke discussie uit 
de weg gegaan. Afdelingsvoorzitters bekon
kelen liever iets op een voorzittersoverleg, 
dan dat de argumenten tellen in een leden
vergadering. Waarom zou men ook discus
siëren: De uitslag wordt bepaald door het op
steken van stemmen en niet door het afsteken 
van een beargumenteerd pleidooi.

Calimero - syndroom

In de tweede plaats, en dat geldt voor alle 
districten, is het gevolg van het vormen van 
een district, dat de kleintjes een deel van hun 
zelfstandigheid verliezen. De groten bepalen 
de uitslag van de stemming, de kleint jes doen 
wat de groten willen. Het Calimero-syndroom

van de kleintjes1? Nee! eerder een poging van 
de groten om hun CDA-frustratie af te reage
ren.
(Liberalen zijn bijna altijd in de minderheid 
dus als ze een meerderheid kunnen zijn . ten 
koste van alles!).

Carrière
Districten worden beschouwd als opstapplaats 
van een politieke carrière.
Als je een beetje aan je carrière wilt werken, 
zal je -volgens velen- toch prima contacten 
met je district moeten hebben. Dus ga je alle 
vergaderingen bezoeken, vooral vriendjes 
maken, lief doen, etc. Aan de eigenlijke laak 
van afdelingsbestuurders (voor de duidelijk
heid: het besturen van afdelingen) komt men 
niet meer toe door tijdgebrek.
Bovendien voelt men zich als kaderlid verhe
ven boven de andere leden van de afdeling

Lobby’s
Als alle tijd die in districten en districten
lobby’s wordt gestoken, besteed zou worden 
aan nuttige dingen (ledenwerving, vorming 
en scholing, activiteiten en vooral politiek!), 
zou de vereniging er stukken beter voorstaan.

Kortom: Er worden te vee! spelletjes ge
speeld. Nutteloze en gevaarlijke spelletjes.

Ruzies

En, wat ook uit de praktijk blijkt: 
ruzies worden onthouden. Alle nizies van de 
afgelopen jaren moet je als kaderlid onthou
den, om een positie in een district te kunnen 
hebben. In mijn district werd er afgesproken 
een streep onder het verleden te zetten. Tien, 
misschien twintig minuten later waren vriend
schappen weer belangrijker dan kwaliteit - 
jammer.

Jammer dat er districten bestaan!

HV



DEBAT!
door Mark Rutte, landelijk voorzitter

Olaf Baas (Waterland/west-Friesland) nam in de vorige Driemaster op pagina twee in felle bewoordingen stelling tegen de 
politieke koers van de vereniging. In onderstaand stukje zal ik enige kanttekeningen plaatsen bij zijn artikel. Maar voordat 
ik daartoe overga wil ik andere leden van de JOVD oproepen ook eens na te denken over deze materie. En hun opvattingen 
op papier te zetten. Wellicht voor dit blad, maar misschien ook voor afdelingsbladen of districtsbi jeenkomsten. Het is van 
belang dat in de JOVD op grotere schaal gedebatteerd wordt, over dit en alle mogelijke andere onderwerpen. Debat inspireert 
en motiveert; Zorgt ervoor dat mensen bezig zijn met grotere dingen. En dat verrijkt de vereniging als geheel.

Terug naar Olaf Baas. Middenjaren zeventig 
heeft de JOVD zich uitgesproken voor de 
vorming van een coalitie zonder het CDA. 
Een blauw rode regering bestaande uit PvdA, 
D ’66 en VVD. Deze congresuitspraak heeft 
geleid tot de oprichting van het “ Des Indes” - 
beraad. In dit Haagse hotel komen sinds die 
dagen regelmatig vooraanstaande lieden bij
een uit de kring van deze drie partijen. Het 
huidige hoofdbestuur staat volledig achter de 
wens van de JOVD te komen tot die andere 
coalitie en neemt regelmatig initiatieven om 
dat kabinet dichterbij te brengen. Maar het 
gaat wat ver te constateren dat het hoofdbes
tuur “doordrenkt is met linkse ideeën” , zoals 
Olaf Baas beweert.

Algemene Vergadering

Het pleidooi voor een regering met socialis
ten en liberalen komt van de Algemene 
Vergadering, anderhalf decennium geleden, 
en is dus geen hobby van het nu zetelende 
Hoofdbestuur. Diezelfde Algemene Verga
dering heeft zich in november 1989 boven
dien uitgesproken voor samenwerking van 
VVD en D’66, nu deze partijen samen in de 
oppositie zitten. Een dergelijke samenwer
king zal een blauw-rode coalitie ongetwij
feld dichterbij brengen. Overigens; waarom 
zou een pleidooi voor een regering zonder 
confessionelen “ links” moeten zijn?
De gelederen van PvdA en VVD zijn ver
deeld overde vraag of zo’n coalitie wenselijk 
is. Maar het is zeker niet het geval dat bij 
voorbeeld in de VVD uitsluitend progressie
ve liberalen een blauw-rode coalitie willen. 
Voorstanders zi jn ook op de meer behouden
de vleugel te vinden.

Waarom?

Waarom wil de JOVD eigenlijk zo’n kabi
net? In de eerste plaats omdat socialisten en 
liberalen gezamenlijk enorm veel tot stand 
kunnen brengen. Denk bij voorbeeld aan 
vraagstukken als euthanasie en gelijke be
handeling, die nu blijven liggen, omdat het 
CDA zich weigert neer te leggen bij de 
opvattingen die in de samenleving leven.

Dat is het goed recht van de Christen demo
cratie, maar dat neemt niet weg dat de huidi
ge machtspositie van het CDA ertoe leidt dat 
deze partij vrij de eigen gang kan gaan. 
Maar ook op Sociaal -financieel-economisch 
terrein kunnen PvdA en VVD elkaar goed 
vinden. De opvattingen van deze partijen 
verschillen uitsluitend op detailpunten, maar 
dat geldt ook voor het CDA.
De PvdA heeft een lange periode van bezin
ning achter de rug en veel van de oude 
onwerkbare stokpaardjes van de hand ge
daan. Alleen de partijcultuur van de socialis
ten is nog lang niet in orde. Mensen komen 
alleen bovendrijven wanneer zij alle kritiek 
stelselmatig inslikken. Maar geldt dat niet 
minstens evenzeer voor de VVD?

Mikken op het midden

Een tweede rede om voor een andere coalitie 
te pleiten is de machts positie van het CDA. 
Ik stipte deze reeds even aan. Het CDA 
regeert onafgebroken sinds de tweede werel
doorlog. Dat is slecht voor de democratie. 
Zeker wanneer het CDA succes vol pleit voor 
het overhevelen van staatstaken naar het 
“maatschappelijk middenveld” .
Is het toeval dat de confessionelen daar de 
macht in handen hebben? De JOVD riep 
vorig jaar december in de nota “mikken op 
het midden” op tot het stopzetten van het

overhevelen van staatstaken naar dat mid
denveld. In onze ogen moet wat er overblijft 
van het middenveld radicaal gedemocrati
seerd worden. In plaats van naar het midden
veld moeten staatstaken overgeheveld wor
den naar provincies en gemeenten, die immers 
wel democratisch controleerbaar zijn. Met 
deze voorstellen poogt de JOVD tevens een 
bijdrage te leveren aan de discussie over 
staatsrechtelijke hervorming, die vaak blijft 
steken in de roep om een gekozen burge
meester, terwijl het eigenlijk gaat om het 
veiligstellen van de democratie en het terug
krijgen van het vertrouwen van de burger in 
de overheid.

Blauw-rood kabinet

Om terug te komen op dat kabinet PvdA- 
VV D -D ’66: vanuit twee invalshoeken is de 
komst vait zo’n regering dus wenselijk. Zowel 
omdat zij samen tot veel in staat zijn, wat nu 
door het CDA wordt geblokkeerd, als omdat 
het van belang is voor onze democratie dat 
het CDA eens vanuit de oppositiebankjes kan 
opereren. Een blauw-rode coalitie zal een 
appèl doen op de creativiteit in de Neder
landse samenleving; Tot de verbeelding 
spreken en niet langer accepteren dat mensen 
buiten de boot vallen, omdat ze niet kunnen 
meekomen of weigeren zich neer te leggen 
bij de confessioneel-burgerlijke moraal.

x> Geld nodig voor een activiteit

JO S HELPT door Annette Nijs

De Jongeren Ontwikkelings Stichting, kortweg JOS, is een clubje van JOVD-leden, dat zich 
inzet om subsidies te verkrijgen voor JOVD aktiviteiten. Het HB heeft JOS al ontdekt. Voor 
de HB technologiedag vorig jaar sleepte JOS een subsidie in dc wacht. Maar JOS is er niet 
alleen voor het HB! Elk JOVD district kan profiteren van JOS. Heb je een concrete activiteit 
op het oog waarvoor je nog een sponsor zoekt? Maak hier een projectvoorstel van en doe een 
subsidieaanvraag bij het secretariaat van JOS (t.a.v. Hilda de Wijn, Gerecht 10, 2311 TC 
Leiden) Het JOS-bestuur zal dan -eventueel in samenwerking met de regionale fiuidraisers 
van JOS in jouw eigen district subsidie hiervoor zoeken. Binnen twee of drie maanden heb 

.je bericht of dit gelukt is. Wat let je om JOS aan het werk te zetten? Niks toch? Het bestuur 
van JOS is er klaar voor! AN



PARIS '89
politique ou la folie?

door Kei Koenen, redacteur

Frankrijk vierde vorig jaar de bicentenaire, de tweehonderdste verjaardag van haar revolutie. Dit feit werd door de Fransozen 
aangegrepen om het hele jaar door, de gehele wereld uit te nodigen voor allerlei soorten culturele en politieke evenementen. 
Dus ook voor de politiek geëngageerde jeugd ‘dumonde’ . Dit hooggeëerd publiek werd de gelegenheid geboden om in augustus 
in het Parijse Bois-de-Bologne te discussiëren over Liberté, Egalité et Fratemité. Ook de JOVD was nadrukkelijk aanwezig, 
een verslag van achttien jonge liberalen in de stad van het Louvre, de Tour Eiffel, Dior, Jan Brusse en Franyois Mitterand.

Vanaf zondag 27 augustus 1989 konden dè 
beambten, werkzaam op het Parijse metro
station Port d’Auteuil in “de Bois” , weer 
rustig ademhalen en werken. Die hele week 
hadden ze zingende, uitgelaten groepen jon
geren voorbij zien trekken. Het had geleken 
of de “ Woodstock-spirit” opnieuw was op
gestaan. Een afwisseling met het publiek dat 
normaliter op het station kwam, was het 
zeker geweest. Alleen de bestemming was 
hetzelfde: Le stade Hypodrome, de grootste 
en oudste renbaan van Parijs. In die augus- 
tusweek was deze baan het decor van Paris 
quatre-vingtneuf (lees: Paris ’ 89), een hap
pening van bijna tienduizend jongeren, die 
daar namens 247 politieke en non-politieke 
jongerenorganisaties uit de gehele wereld 
discussieerden over de idealen -of wat daar 
van over is- van één of andere revolutie uit 
1789.

Wereld-ontmoetingen
Paris’89 kan worden samengevat als: Eén 
week lang mensen uit de hele wereld ont
moeten.
Uit werkelijk ieder land, windstreek of ge
hucht was men naar Parijs gekomen: 
Canadezen,pro-onafhankelijken uit Litauwen, 
Zuidafrikaners, Russen, Yanks, Zweedse 
meisjes, etc. Ook de andere Nederlandse 
politieke jongeren organisaties hadden zich 
niet onbetuigd gelaten: sympathieke JD ’ers, 
nurkse J S ’ers en wereldvreemde C D JA ’ers; 
Over de laatsten gesproken, wie beweerde 
dat de JOVD de-blauwe-blazer cq ruitrokjes- 
club was?

JOVD
De JOVD-delegatie bestond uit: student van 
Gilse; limbo’s Van der Laak en Mengelers; 
Delflander Louie; mensen uit Noord kunnen 
dus toch aardig zijn: Robbie Bakker; patser 
de Ruijter; Gooienaren Van Olm en de Way; 
aanvoerder der zingende cohorten, Gelder
lands W P  Schuurbeest;
Tilburgse Pieter; fotograaf van Bergeijk; 
mafketel van Reeuwijk; JO en DO en het 
fotomodel Femke. Deze losgeslagen horde 
stond onder leiding van moeder-overste Fris
hert. Deze JOVD afvaardiging hield zich

meer bezig met het randgebeuren en het sight
seeing, dan de politiek inhoudelijke discus
sies. Dit laatste bleef eigenlijk alleen beperkt 
tot het organiseren van een slecht bezochte 
discussie met Russisch jongere bejaarden. 
Onder leiding van ‘ stropdas’ Balemans, het 
was ong. 32 graden celcius, bogen veertien! 
jongeren zich over het onderwerp: vrijheid.

Franse slag

Overigens werd er die week wel meer met 
de spreekwoordelijke franse slag georgani
seerd. De ‘torche de la Liberté ’ , een fakkelop
tocht door de straten van Parijs. Voor zoiets 
zijn de meeste mensen wel te motiveren, voor 
de bijna drieduizend deelnemers waren er 
‘slechts’ 900 fakkels; rekenfoutje van de 
organisatie. Het afscheidsconcert op zater
dag, ter ere van de ingebruikname van Mitte- 
rand’s laatste bouwwerk: L ’arche de la Dé- 
fense, waarvoor alle Paris’89 deelnemers waren 
uitgenodigd, moest de klapper van de week 
worden. Zowel Mitterand, alsmede de Eu-

rythmics -zo was ons verzekerd- zouden 
aanwezig zijn.
Wiens ontbreken uiteindeli jk meer werd ? 
Ging het gehele Paris’89 spektakel naar de 
filistijnen door de slechte Franse organisa
tie? Neen. Er waren veel originele en ook 
leuke evenementen, bijvoorbeeld ‘The am- 
bassadors of Equality’ , waarbij iedere in 
Parijs aanwezige ambassade overspoelt werd 
door Paris 89’ers om daar het Statuut van tic 
mensenrechten te overhandigen. Ook op het 
festival terrein was er iedere avond genoeg 
te doen, zodat je je gewoon niet kon verve 
len.

Cliché

Paris Quatre-vingtneuf was, ondanks een 
aantal oneffenheden, een onvergefelijke 
ervaring. Zodat op die bewuste zondag 27 
augustus 1989 voor alle deelnemers gold, 
clichés altijd bevestigen:

'Le  partir c ’éla il m ourir un pen ’. K K



TV-EROTIEK door Ronald Niemeijer, redacteur

De eenzame strijd van Paul Rosenmöller tegen de tv-erotiek: 
“Vrouwenimago daalt naar nul komma nul”

Na amper een jaar op het scherm geweest te zijn is Club Verotique,het ‘ late night’ seks-programma van RTL-Veronique, van 
het scherm verdwenen. Volgens een woordvoerder van de commerciële televisiezender waren adverteerders niet meer bereid 
hun commercials tussen het programma door uit te zenden. Verotique kreeg hierdoor onvoldoende geld binnen, waardoor zij 
de ‘tent’ wel kon sluiten. Vreemd: het Duitstalige RTL-plus - een volle ‘ zuster’ van Veronique - zendt al een aantal jaar het 
erotische Mannermagazin uit. “ M ” , zoals de Duitsers het afkorten, wordt regelmatig onderbroken door een zwevend 
reclameblok. Geen Duitse adverteerder die er dus aan denkt om van de buis te verdwijnen. Blijkbaar ligt er een smet op de 
erotiek in Nederland, want de reclamemaker zal ongetwijfeld zi jn redenen hebben om met ‘tv-pensioen’ te gaan. Seks kan in 
Nederland waarschijnlijk niet door de beugel...

De kans is groot dat de Verotique-adverteer- 
der is geschrokken van Groen Linkser Paul 
Rosenmöller. Het Tweede Kamerlid bracht 
nog maar kort geleden een ‘maatschappelij
ke discussie ’ op gang waarin hij fors uithaal
de naar programma’s als de Pin Up Club en 
Club Verotique. “De vrouw wordt daarin als 
een lustobject beschouwd,” riep de ex-vak- 
bondsman verbolgen in een rood/vrouwelijk 
tv-programma. “ Het tv-beleid met betrek
king tot de vrouwenemancipatie verschuift 
zorgwekkend.” Even leek het erop dat Ro
senmöller met de ‘ strijd’ tegen de erotische 
TV-clubs een politieke slag wilde slaan. Maar 
dit wees hij in een vraaggesprek met de 
Haagse Post resoluut van de hand. “ Ik denk 
absoluut niet aan wetswijzigingen, maar wil 
gewoon even stilstaan bij het op gang ge
brachte proces. De bedoeling van deze dis
cussie is niet dat de politiek zich erom be
kommert, maar dat het publiek dat doet.” En 
die publieke discussie heeft Rosenmöller 
ongetwijfeld een push gegeven. Het Tweede 
Kamerlid wordt bijgestaan door duizenden 
vrouwen, die vinden dat ‘dit soort program
ma’s ’ niet door de beugel kunnen. “ Mensen 
die zulke schunnige en vunzige program
ma’s maken verdienen totaal geen respect,” 
schreef een vrouwelijke ‘ volgeling’ van 
Rosenmöller in de Podium-bijlage van de 
Volkskrant. “Het vrouwenimago daalt naar 
nul komma nul. Het li jkt wel of wij met ons 
lichaam mannen moeten gaan behagen! Leuk 
beeld voor opgroeiende meisjes.” Rosen
möller heeft het in zi jn ‘ eenzame stri jd’ want 
daar mogen we toch wel over spreken als je 
het enige Kamerlid bent, die zich over een 
dergelijke kwestie publiekelijk uitlaat - tel
kens over een ‘ verschuivend tv-beleid’ . Maar 
houdt hij er wel rekening mee, dat de Neder
landse televisiekijker dit beleid zelf bepaalt? 
Een programmamaker past zich immers aan 
de wens van de kijker aan. En die wens is in 
dit geval dus duidelijk: Erotiek. De stelling 
die Rosenmöller zo leuk en vriendelijk in 
elke talk-show poneert is dus een volstrekt 
onjuist. “De Nederlandse tv-kijker wordt steeds 
vunziger” zou hij eigenlijk moeten zeggen. 
Maar dat kost kiezers - niet doen, dus.

Pin-down Club

Ook de Pin Down Club, de feministische 
tegenhanger van de Pin Up Club, verzet zich 
fel tegen de Nederlandse tv-erotiek. Volgens 
de vereniging gaan erotische tv-program- 
ma’s uit van een “vrouw als lichaam en niet 
als persoon” . Maarsimpel geredeneerd is het 
meer dan logisch dat de Pin Up Club juist ‘die 
ene kant’ van de vrouw laat zien - de stempel 
‘ erotisch getint’ zou dan niet meer van toe
passing zijn. En eigenlijk zou de vereniging 
zich dan ook tegen modeshows moeten gaan 
verzetten, want daar worden modellen alleen 
maar als kleerhanger gepresenteerd.Een zekere 
mevrouw Kut uit Uithoorn schreef onlangs 
in een ingezonden stuk dat erotische pro
gramma’s agressiviteit uitlokken. “Geen 
wonder dat er zoveel aanrandingen gebeu
ren. Dat kan toch niet anders met al die 
naakte meiden op tv?” Seksuoloog Frenken 
wijst dergelijke ‘beschuldigingen’ echter 
resoluut van de hand. “ De Pin Up Club en 
Verotique hebben geen enkel effect. Er ont
staat pas agressief gedrag als ze worden 
vermengd met geweld - bij sommige kij
kers.” Rosenmöller heeft zeker niet alle vrou
wen op zijn hand, want in de Podium-bijlage 
van de Volkskrant zi jn ook ‘ andere geluiden ’ 
te horen. Zo schreef een zekere Geeske van 
Kranen uit Hoorn dat niemand in de gaten 
blijkt te hebben dat Nederlanders‘ontzettend 
bekrompen, kleinburgelijk en hokjesgees- 
tig’ bezig zijn. “ Zoveel mensen, zoveel zin
nen,” was haar conclusie. Ook een Utrechtse 
ventileerde een ‘ afwijkende mening’ . “Wij 
vinden dat vrouwen de mogelijkheden moe
ten nemen én krijgen om te doen wat ze leuk 
en lekker vinden.” De media-erotiek is zeker 
niet nieuw in Nederland. Al geruime tijd 
worden bladen als Penthouse en Play Boy 
uitgegeven. En vreemd genoeg zijn zij, naar 
mijn weten, nooit beschuldigd van vrouwon
vriendelijkheid. Een uitzondering? Nee, 
magazines bereiken maar een beperkt pu
bliek. Bij de Pin Up Club en Verotique is dat 
anders. Deze programma’s bereiken, soms 
ongewild, bijna elke televisiekijkende Ne
derlander. De TV-clubs zijn veel toeganke

lijker en dus een ‘betere’ prooi voor de 
moralisten.

Seksistisch

Samengevat hebben Rosenmöller en zijn 
‘ volgelingen’ kritiek op erotische tv-pro
gramma’s omdat deze vrouwonvriendelijk, 
seksistisch en eenzi jdig zijn. Maar als we een 
programma gaan maken met manli jk bloot, 
zijn we dan niet manonvriendelijk bezig? De 
‘maatschappelijke discussie’ , die Rosenmöl
ler op gang heeft gebracht, blijkt dus vele 
haken en ogen te hebben. “ De Pin Up Club 
mag blijven” is mijn conclusie. Tja, maar 
wie ben ik. Eén van de 1,5 miljoen ki jkers, 
dus... RN

Enquête
Het Nederlands Instituut voor Sociaal Sek- 
suologisch Onderzoek (Nisso) hield een 
willekeurige steekproef onder 500 mannen 
en vrouwen over seks op televisie en in films. 
Onderstaande cijfers waren het resultaat.

1. Een tv-programma met bloot zou verboden 
moeten worden, ook al wordt dit programma 
laat op de avond uitgezonden

Mannen Vrouwen
Mee eens 11 % 18%
Niet mee eens 80% 67%
Geen mening 9% 15%
2. Naar een tv-programma met veel bh
kijken...

Mannen Vrouwen
Vind ik fijn 74% 38%
Staat me tegen 26% 62%
3. Naar een expliciete seks/ilm kijken...

Mannen Vrouwen
Vind ik fijn 48% 29%
Staat me tegen 52% 71%
4. Wordt u seksueel opgewonden door s
suele passages in een romantische film ?

Mannen Vrouwen
Sterk opgew. 9% 4%
Tamelijk opgew.33% 31%
Niet/nauwelijks
opgewonden 58% 67%



GESCHIEDENIS (+1990) R.I.P.
GEEN BLOEMEN
WEL TOESPRAKEN door Jeroen den Hartog, redacteur
Cicero schreef, dat Herodotus de vader van de geschiedenis was; van de heer Fukuyama schijnen we te moeten begrijpen, dat 
het liberalisme de moordenaar van de geschiedenis zal zijn. Het betreft hier een stelling, waarvan Big Brother(metde memory- 
holes) uit George Orwell’s “ Nineteen Eighty-Four” zou hebben opgekeken. En niet alleen hij. De essentie van het artikel, 
waarin genoemde bewering gedaan wordt is, dat de huidige generatie getuige zou zijn van “het eindpunt van de ideologische 
evolutie van de mensheid’ , terwijl de liberale westerse democratie als de universele regeringsvorm overblijft.

Om dit waarschijnlijk te maken heeft de heer 
Fukuyama kennelijk in zijn “ History of 
European Philosophy” (of zoiets) zitten bla
deren, zoekend naar een filosoof met een 
klinkende naam, wiens theorieën hem goed 
uitkwamen. Helemaal aan het eind van die 
geschiedenis kwam hij Friedrich Hegel te
gen. Passend gezelschap voor een neo-con- 
servatieve Amerikaan, die (anno 1990, let 
wel!) nog eens het zogenaamde ongelijk van 
Marx wil aantonen.

Ouderwetse blamage
Nu wil het geval, dat we in het algemeen niet 
per se onder de indruk zijn van namen van 
beroemde filosofen en van stromingen uit de 
wijsbegeerte: reden om te willen uiteenzet
ten, waar het geschrijf van mijn waarde 
opponent aan oppositie blootgesteld zou 
kunnen worden en waar het (en dat is ernsti
ger) niet gefalsifieerd kan v/orden; op die 
plaatsen verdwijnt het in een dikke mist van 
volstrekte vrijblijvendheid. Reden,dat dat in 
dit tijdschrift gebeurt is de stellige overtui
ging, dat de werkgroep E van het laatste 
congres ale kenmerken van een ouderwetse 
blamage droeg. De werkgroep was om te 
beginnen voorbereid door de foute mensen: 
zij kopieerden met dodelijke trefzekerheid 
precies de verkeerde artikelen en combineer
den dat met het over het hoofd zien van wél 
relevante artikelen. Voorts nodigden zij spre
kers uit, die zelf met de grootst mogelijke 
moeite nog niet op een filosofische gedachte 
betrapt konden worden. Tot zover het inhou
delijke falen. Het organisatorisch, of zo u 
wilt, het methodisch falen beek uit de denk
fout, dat het uitnodigen van meersprekers de 
qualiteit van de sessie verhoogt. Eén voor
stander en één tegenstander, die beide helder 
hun visie kunnen formuleren zou voldoende 
zijn. Over het publiek kan ik kort zijn: dat 
bestond grotendeels uit mensen, die het inte
ressant vinden interessante mensen te ont
moeten. En dan de voorzitter! Je zult maar 
niets van filosofie weten en een half uur 
tevoren te horen krijgen, dat je uitgerekend 
werkgroep E gaat voorzitten! Een artikel 
daarover zou gratis kleiduiven schieten kunnen 
worden. Ik ben echter niet van plan het aapje 
te blijven pesten als de orgeldraaier zélf in

mijn bereik is. Terug dus naar de heer Fu
kuyama; laat hij hier mijn schietschijf zijn.

Fukuyama
Eenbelangrijkbezwaartegen zijn verhaal is, 
dat (ondanks de retorische trucjes) zijn uit
gangspunt uiterst aanvechtbaar blijft: hi j citeert 
met instemming de stelling van Hegel (en 
van Marx!) dat er een dialectisch proces zou 
zi jn met een begin, een midden en een einde. 
Dit proces zou uiteindeli jk culmineren in een 
“non plus ultra’’ , dat nu bereikt zou zi jn in “ de 
westerse liberale idee” , wat dat dan ook 
precies moge zijn. Met Hegel, en anders dan 
Marx, neemt hij bovendien aan, dat de dri j
vende kracht achter het historisch proces 
gevormd zou worden niet door de materiële 
omstandigheden, waarin mensen zich bevin
den, maar door de ideeën, die mensen er op 
onder andere cultureel en politiek gebied op 
na houden.

Bezwaren

Mijn bezwaren: in de eerste plaats: waarom 
zou de geschiedenis een systeem vertonen en 
als er dan al een patroon in de historie zou 
zi jn, waarom zou er dan sprake zi jn van een 
overwegend lineaire beweging en dan nog 
wel in positieve richting? Anders gezegd: 
wellicht is de menselijke geschiedenis wel 
volstrekt zonder zin, chaotisch, absurd en 
onvoorspelbaar. Het is heel wel vol te hou
den, dat een ieder, die, terugki jkend naar het 
verleden, probeert dat verleden in een sys
teem onder te brengen eenzijdig is en een 
(misschien wel belangrijk) deel van de gege
vens verwaarloost. Maar laat er dan eens 
inderdaad een waarneembaar systeem in de 
geschiedenis zitten, waarom zou dat ons naar 
een heilstaat brengen? (Wat zowel Marx als 
Fukuyama beweren, bien étonné de les trou- 
ver ensemble!) Ik moet overigens zeggen, 
dat ik liever niet te maken heb met mensen, 
die het lokkende perspectief van een paradi j
selijke heilstaat voor ogen hebben; waar zij 
aan de macht zijn is het niet zelden heel 
sinister, met prikkeldraad en martelgevange- 
nissen. Als men zo graag een begrijpelijk 
patroon wil hebben, zijn er waarachtig nog

wel andere historische schema’s denkbaar, 
bijvoorbeeld de gedachte, dat de tijd in ons 
nadeel werkt. Dat wil zeggen: het paradijs 
zouden we allang achter ons hebben en we 
zouden op weg zijn naar een negatieve of 
omgekeerde heilstaat. Verder zou men kun
nen aannemen, dat er per saldo niets verbe
tert of verslechtert, maar er slechts fluctua
ties bestaan. Een soort permanent einde van 
de geschiedenis zogezegd: een maatschappij 
met het zelfde patroon. Tot zover een kleine 
greep uit de mogelijke bezwaren tegen het 
geschiedsbeeld van Hegel, dat Fukuyama zo 
zonder blijk te geven van kritiek omarmt.

Geld en macht
En waarom zou, dat is het volgende bezwaar, 
het menselijk handelen eigenlijk op gang 
gehouden worden door ideeën en niet heel 
platvloers- door geld en macht of door ande
re materiële factoren, die de mogelijkheden 
van de mensen begrenzen? De heer Fukuya- 
ma kan wel verwijzen naar de Byzantijnse 
geschiedenis, die gekenmerkt werd door 
eindeloze steriele theologische haarkloverij
en, inaar bi j dit voorbeeld vergeet hi j, dat dit 
de hobby van een tamelijk beperkte groep 
was en dat de theologie (zoals tegenwoordig 
nog steeds) niet zelden een middel was voor 
ordinaire machtsspelletjes a la de JOVD. Het 
enkele feit, dat in een bepaalde maatschappi j 
de debatten over ideeën gaan hoeft helemaal 
niet te betekenen, dat dan dus ook de om wik
keling van die maatschappij door ideeën be
heerst wordt. Het is heel goed mogeli jk, dat, 
terwi jl de mensen over ideeën debatteren, de 
ontwikkeling gegenereerd en gestuurd word 
door geld, macht en andere hoogst vulgaire 
materiële zaken. Andersom kunnen mensen 
ook dennate op hun bankrekening en maat
schappelijke positie gefixeerd zijn, dat ze 
niet doorhebben, dat een élite met nieuwe 
ideeën aan de poten van hun (meestal ver
molmde) stoel zit te zagen. Ik wil betogen, 
dat Fukuyama, zoals zeer velen, verwaar
loost, dat, ondanks alle ontwikkelingen in 
Oost-Europa, er geen spoor van ongelijk 
bespeurbaar is voor het materialistische concept 
van Marx en anderen. Marx heeft zich fors 
vergist in zijn analyse van de toekomst van 
het kapitalisme en zijn alternatief voor het



kapitalisme heeft in de praktijk gefaald, maar 
de materialistische filosofie als zodanig is 
vooreventuele idealisten nog net zo’n uitda
ging als hij altijd al geweest is. Andersom 
geldt dat uiteraard evenzeer. Tot zover (in 
een notedop) de historisch-filosofische kri
tiek.

Atistoteles
Vanuit het contemporaine politiek-theoreti- 
sche perspectief bezien betoont de heer 
Fukuyama zich minstens een man met een 
beperkte blik. Zoals Aristoteles er in zijn 
“Politika” van uit ging, dat de Griekse polis, 
de zogeheten stadstaat, de hoogste graad van 
menselijke ontwikkeling vertegenwoordig
de en dat dat de staatsvorm van de toekomst 
zou zijn, terwijl in zi jn eigen tijd al de grote 
Hellenistische kon i n kri j ken 
ontstonden, zo slaagt ook de 
heer Fukuyama er niet in om 
over de schaduw van zijn eigen 
tijd heen te springen. Maar 
hoewel de zeer grote geleer
de Aristoteles in deze een wat 
beperkte blik had, betekent 
dat nog niet, dat een ieder met 
een beperkte blik direct een 
Aristoteles zouzijn. De kans, 
dat zich nieuwe uitdagingen 
voor de zogenaamde “wes
terse liberale maatschappij” 
in de toekomst gaan voor
doen is zeer groot. Wie had 
halverwege de vorige eeuw 
de opkomst van het commu
nisme en van het fascisme 
voorspeld? Uiterst links en 
uiterst rechts zouden wel eens, 
wellicht in gewijzigde vorm, 
blijvende uitdagingen kunnen zijn. Ook de 
mogelijkheid van opkomst van andere uitda
gingen, die n iet direct in het schema van links 
of rechts passen, moet niet uitgesloten ge
acht worden. In het slot van dit artikel zal ik 
er enkele noemen.

Democratie
De moord op de geschiedenis zou gepleegd 
kruinen worden door het liberalisme; het 
Fukuyamaanse signalement van de moorde
naar suggereert een tamelijk primitieve en 
ongecompliceerde dader, die er weinig blijk 
van geeft ook zoiets als een eigen karakter te 
hebben. Wat die westerse liberale idee of 
idem dito democratie, die tenslotte onder
werp van het artikel is, nu precies is, wordt 
nergens zelfs maar bij benadering duidelijk 
gemaakt. Hij doet het voorkomen, alsof het 
al net zo’n monoliet zou zijn als het commu
nisme (“de voorhoede van de mensheid”), 
maar dat lijkt me moeilijk vol te houden en 
bovendien een weinig aanlokkelijk perspec

tief. Differentiatie zal er ongetwijfeld zijn en 
dan kan men zich afvragen; wie hoort er wel 
bij en wie niet? Een derde-wereldland met 
een vrije markteconomie, waarin bepaalde 
bedrijfstakken beheerst worden door het 
staatshoofd met zijn familie en vrienden en 
waarin het parlement slechts een operette 
instelling is, hoort zo’n land evenzeer bij de 
eredivisie als oude democratien, zoals Ne
derland, Frankri jk en Engeland? Of begrijp 
ik de heer Fukuyama goed als ik hem parafra
seer met: “ iedereen mag zich bekeren tot het 
Amerikaanse systeem” ? De zogeheten uni
versele homogene toestandomschri jfthij als 
“ liberale democratie in de politieke sfeer in 
combinatie met gemakkelijke verkrijgbaar
heid van video camera’ s en stereo’s in de 
economische sfeer” . (Sic! boeken en blad
muziek noemt hij niet.) Alles wat naar zijn

smaak goed is w'ordt voor het liberalisme 
geannexeerd. Verder lopen er op deze aard
bol slechts communisten en fascisten rond. 
Over hen is zonder veel (houdbare) argu
mentatie gezegd, dat ze uitgepraat zouden 
zijn en slechts in enkele uithoeken nog wat 
rondspartelen. Het is maar goed, dat mijn 
geachte opponent achter zijn filosofisch klin
kende wolligheid slechts evidente vaagheid 
en onhoudbare theorien verbergt. Ikhoef niet 
zo nodig staatsburger te zijn van zo’n geeuw- 
verwekkende liberale heilstaat, waarin het 
culturele peil niet boven Mickey Mouse en 
Donald Duck uitkomt.

Strafpunt

En dan de Oostaziatische newly industiali- 
zing countries als demonstratie van de theo
rie. Neen, mijnheer! In Korea, Taiwan, Hong
Kong en andere goedkope elektronica repu
blieken dringen slechts enkele westerse ver
worvenheden door, die men selectief over
neemt. Bepaalde zaken worden overgeno

men, eventueel om het westen te li jf te gaan. 
Een heel aardig voorbeeld in deze is Iran, 
waar altijd al een vorm van vri je markteco
nomie bestaan heeft. In dit verband merkt 
mijn waarde opponent op, dat politiek libera
lisme steeds is gevolgd op economisch libe
ralisme.
Als dat zo zou zijn (quod non voorlopig!), 
dan zou dat een punt voor de materialist 
Marx zijn, ten nadele van de idealist Hegel en 
dus een strafpunt voor Fukuyama.

Uitdagingen

In het kader van de ringcompositie kom ik 
nog eens terug op de essentie van het artikel 
van Fukuyama, de stelling genoemd in mijn 
eerste alinea. Als Fukuyama stelt, dat hij 
geen uitdagingen ziet, die niet oplosbaar zijn 

binnen de kaders van het 
liberalisme, ishij niet falsi
fieerbaar. Hier duikt de waag 
weer op wat dat liberalisme 
nu eigenlijk is en hoeveel 
vertrouwen men daarin heeft. 
Hij is niet falsifieerbaar, 
doordat ik heel goed kan 
volhouden, dat er uitdagin
gen zijn, die het liberalisme 
(nogmaals: wat dat ook moge 
zijn) niet binnen de eigen 
kader aankan. Men kan 
denken aan het nationalis
me in met name de Sovjet
unie, dat wellicht de poten
tie heeft door te slaan in de 
richting van een moderne 
variant op het fascisme. Ver
volgens kan men denken aan 
de grote groepen in zowel 
Azië als in de westerse 

wereld, in de Islam en in het Christendom, 
die de samenleving willen inrichten naar de 
eisen, die de godsdienst stelt. Ten derde zou
den de steeds acuter wordende ecologische 
problemen wel eens minder goed op liberale 
wijze oplosbaar kunnen zijn. Ten slotte kan 
men denken aan de schrijnende Noord-Zuid 
problemen, die eveneens acuut zijn.

Gebakken lucht
Het ware te wensen, dat de heer Fukuyama 
meer aandacht besteed zou hebben aan de 
genoemde problemen met betrekking tot zi jn 
artikel.
Voorlopig wekt hij de indruk ofwel voor zijn 
beurt gepraat te hebben ofwel een portie 
gebakken lucht geserveerd te hebben. In riet 
tweede geval zou ons meer dan in het eerste 
blijken, dat in de Verenigde Staten niet al
leen iedereen president kan worden, maar 
ook dat iedereen maar beleidsmedewerker 
kan worden.

JdH

Uit: De Volkskrant van 3 maart 1990
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LIBERALISME, VRIJZINNIG DEMOCRATIE 
OF (GEEN VAN) BEIDE?
KANSEN VOOR EEN NIEUWE POLITIEKE JONGERENORGANISATIE

Carin Tiggeloven (oud-voorzitter JD Leiden e.o.) 
Rogier van der Sande (oud-voorzitter JOVD Leiden e.o.)

“ Liberalisme laat geen ruimte voor eigen keuzes.”
“ Fusie VVD en D ’66 onwenselijk.”
Onder dit mom ageerde JD-voorzitter Roel van de Poort tegen de avances van de JO VD (Trouw, 5 januari 1990; Demo 7 .1; 
Driemaster 42.1). De jonge liberalen hadden in het rapport “ Mikken op het Midden” hun voorkeur uitgesproken voor een 
“purperen coalitie” van PvdA, VVD en D ’66. Een eventuele fusie tussen VVD en D ’66 werd niet uitgesloten. En binnen de 
JOVD gingen al stemmen op om door middel van een fusie met de Jonge Democraten hiertoe alvast een aanzet te geven. Dat 
idee werd door de JD geen warm onthaal gegund. Het is echter de vraag of dit wel een juiste wijze van reageren was. Is een 
samenwerkingsverband tussen de Jonge Democraten en JOVD wenselijk? Of is een dergelijke optie in het geheel niet 
bespreekbaar? In dit artikel willen wij die optie wel bespreekbaar maken, al ontkennen we niet dat er de nodige bezwaren aan 
een eventuele fusie kleven.

Om te kijken of de verschillen tussen beide 
organisaties overbrugbaar zijn, zullen we 
eerst onze visie opeen politieke jongerenor
ganisatie ten toon spreiden. Met die visie in 
het achterhoofd zal vervolgens de verhou
ding JO VD-JD in ogenschouw worden geno
men om een antwoord te geven op de vraag 
of er kansen bestaan voor een nieuwe, gefu
seerde politieke jongerenorganisatie.

Partij gewoel
In de huidige situatie kent iedere zichzelf 
respecterende politieke partij een jongere
norganisatie. De ene vereniging heeft een 
zeer nauwe band met de moederorganisatie 
(het CDJA is vertegenwoordigd in CDA- 
besturen), de andere pretendeert daarentegen 
grotendeels onafhankelijk te zijn (de VVD 
erkent de JOVD als jongerenorganisatie, maar 
de JOVD weet telkens de nadruk te leggen op 
haar zelfstandigheid). Je kunt je echter afvra
gen, of een dergelijke situatie waarin alle 
politieke jongerenorganisaties min of meer 
verbonden zijn met een moederpartij wel 
ideaal is. Mag je van jongeren verlangen dat 
zij zich al vroeg voor een politieke lijn uit
spreken? Lid worden van de JD of de JOVD 
kan immers reeds op respectievelijk twaalf-

danwel veertienjarige leeftijd. Het is aanne
melijk te veronderstellen dat jongeren lid 
worden van een politieke jongerenorganisa
tie om met generatiegenoten overpolitiek te 
discussiëren. Zij zullen zich niet direct in het 
partijgewoel willen storten, maar zich eerst 
vanuit enkele algemene beginselen willen 
oriënteren.

Kleur bekennen

Een politieke jongerenorganisatie zou daar
om vanuit een niet al te strak omlijnde basis
opvatting ruimte moeten bieden voor inhou
delijke discussie. Allereerst is het noodzake
lijk je eigen mening te ontwikkelen en te 
leren verwoorden en daarnaast inzicht te 
krijgen in andermans opvattingen. Met die 
kennis (die je dus in een politieke jongeren
organisatie kunt opdoen) kun je later politie
ke kleur bekennen. Politieke jongerenorga
nisaties zouden daarom ook onafhankelijker 
van “ Den Haag” en de aldaar opererende 
partijen moeten optreden. Zij kunnen het 
zich veroorloven een hoofdstroming te ver
tegenwoordigen die niet direct bij een be
paalde partij “hoort” . Binnen dit kader kan 
een vrije discussie plaatsvinden, die naar de 
leden toe een vormende functie heeft. Uitein

delijk is een vereniging er voor haar lede».

Meest liberaal

Na deze algemene visie op de gedachte ach
ter een politieke jongerenorganisatie willen 
we nu dieper ingaan op de verhouding tussen 
JOVD en JD. Beide organisaties zijn vanuit 
eenzelfde (radicaal) liberale traditie ontstaan. 
Ze betwisten elkaar dan ook dikwijls de 
kwalificatie “ meest liberaal” . Gezien deze 
achtergrond zouden beide verenigingen de 
eerst aangewezenen zijn om tot nadere sa
menwerking te komen in een politieke jonge
renorganisatie die als basisopvatting “ont
plooiing van het individu” hanteert. Wan 
neer je immers de beginselverklaring van JD 
en JOVD ter hand neemt dan keren in beide 
gevallen begrippen als “gelijkwaardigheid” , 
“ individuele vrijheid” , “ onderlinge solidari 
teit” , “ sociale rechtvaardigheid” en “ rechts 
zekerheid” terug.

Samengaan

Een samengaan van JOVD en Jonge Demo
craten zal natuurlijk niet probleemloos kun 
nen verlopen; Op een drietal terreinen zullen
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zeker hinderpalen worden opgeworpen.
Het centrale probleem is het verschil in 
opvatting over ideologie. De JOVD kiest 
onomstotelijk voor het liberalisme, de JD 
voor vrijzinnig-democratie. Daarbij dient te 
worden opgemerkt, dat er in JD-gelederen al 
jarenlang een discussie gaande is over de 
vraag of het vrijzinnig-democratisch gedach
tengoed wel als ideologie te kwalificeren is. 
Veen zijn van mening dat een en ander eerder 
te maken heeft met een bepaalde (politieke) 
houding. De mogelijkheid tot individuele 
ontplooiing van de mens en het waarderen 
van verscheidenheid als een groot goed staan 
daarin centraal. Er wordt niet uitgegaan van 
strakke ideologische dogma ’s die leiden naar 
een zeker ideaal (blauwdruk voor de maat
schappij / spoorboekje voor de toekomst).

Open wijze
De JD zou op open wijze problemen benade
ren, terwijl de JOVD oplossingen zal aandra
gen met het liberale gedachtengoed in het 
achterhoofd. Er ligt op dit gebied een ver
schil tussen JD en JOVD. Ons inziens komt 
dit echter niet zozeer voort uit principiële 
overwegingen, maar veeleer uit een soort 
schennen met termen. Door te goochelen 
met het begrip “ ideologie” willen beide 
organisaties aantonen dat er wel degelijk 
onderscheid bestaat. Maar is de liberale ideo
logie wel zo dogmatisch als sommigen wil
len doen voorkomen, en het vrijzinnig-de
mocratisch gedachtengoed wel zo “ blauw- 
druk-vrij” ?
Kortom, het onderscheid wel of geen ideolo
gie refereert niet aan een wezenlijk verschil 
tussen JD en JOVD. De discussie over dit 
onderwerp is leuk en ook interessant (en dit 
is niet schertsend bedoeld) voor een zondag
middag, maar kan ook, of zelfs beter in de 
door ons voorgestane politieke jongerenor
ganisatie gevoerd worden.
De problemen doen zich vooral voor op 
politiek-mhoudelijk gebied. Doorgaans lig
gen de opvattingen van de Jonge-Democra- 
ten ter linker zijde van de JOVD. Het is 
echter niet zo, als sommige JD-ers denken, 
dat de JOVD dezelfde plaats op de politieke 
schaal inneemt als de VVD. Wil je gezamen
lijk tot een politieke jongerenorganisatie 
komen, dan zullen beide verenigingen niet

rigide moeten blijven vasthouden aan alle 
eigen standpunten. Door het ontstane brede
re spectrum zullen ze juist meer jongeren 
voor politiek kunnen interesseren en hen 
bovendien meer discussievrijheid bieden.

Formalisme versus 
Inhoudsloze sfeer

Tot slot zijn er dan de cultuur- en organisato
rische verschillen. Met name de heersende 
cultuur bij de andere organisatie zal de een 
een doom in het oog zijn en aanleiding tot het 
afwijzen van een fusie. Een aantal Jonge 
Democraten knapt bij voorbaat al af op het 
formalisme (waaronder ook de “jasje-das- 
je ” -traditie valt) dat binnen de JOVD opgeld 
doet. Daarnaast geven sommige JOVD-ers 
weer af tegen de zeer vrijblijvende en in
houdsloze sfeer die zij bij de JD menen te 
moeten constateren. Edoch, komen deze 
gedachten niet voort uit een gebrek aan kennis 
van eikaars organisatie? Een betere omgang 
door ook eens bij de ander een kijkje te 
nemen (bijvoorbeeld op congressen) zou zeker 
duidelijkheid kunnen verschaffen en voor
oordelen wegnemen. In overlegorganen blijkt 
maar al te vaak dat JOVD en JD heel goed 
kunnen samenwerken en dat best met te 
praten valt.
Zou er zich uiteindelijk een fusie voordoen, 
dan zullen ook organisatorische 
kwesties om de hoek komen kij
ken. Hoe zal er bijvoorbeeld op 
congressen worden gestemd? Gaat 
dat via de “one man, one vote” - 
procedure zoals dat nu binnen de 
JD gebruikelijk is, of net als de 
JOVD dat doet, via afdelingsafge- 
vaardigden? Het issowieso zinvol 
dat men zich weer eens over deze 
problematiek buigt. Naar ons in
zicht is dit echter n iet de plaats om 
reeds op dergelijke verschilpun
ten, die zich in tweede instantie 
zullen voordoen, in te gaan. Hier 
gaat het voornamelijk over de 
inhoudelijke aspecten van een mo
gelijke fusie.
Nu de drie grootste struikelblok
ken aan de orde zijn gesteld, wil
len we terugkomen op de centrale

vraag: Is het wenselijk dat deze obstakels uit 
de weg worden geruimd om te komen tot een 
politieke jongerenorganisatie, waarvan zowel 
de JOVD als JD  deel uitmaken?
Zoals gebleken is uit het voorgaande betoog 
achten wij dit wenselijk wanneer een derge
lijke organisatie zich kenmerkt door een 
brede opzet en uitgaat van een basisop vatting 
waarin de ontplooiing van het individu cen
traal wordt gesteld. Ze dient voornamelijk 
als een discussieplatform voor haar leden te 
fungeren.
Een dergelijke politieke jongerenorganisatie 
biedt een grotere speelruimte aan de leden 
dan JD en JOVD nu ieder afzonderlijk doen. 
Zij hoeft zich niet meer de identificeren met 
een politieke partij en kan zich voor het 
verkrijgen van subsidie door zowel de VVD 
als door D ’66 laten erkennen.
Deze vereniging moet er niet zijn als het 
kindje van de moeder - want JOVD-ers en JD- 
ers zijn geen partij-jongeren-, maar als een 
forum voor politieke discussie voor haar 
leden, opdat zij zich kunnen verdiepen en tot 
een weloverwogen keuze kunnen komen.

Laat de leden van de JD  en de JOVD zich hier 
maar eens over beraden!

Beide auteurs schreven dit stuk op persoon
lijke titel.

CT/RvdS

A S T M A . 
ERG ER DAN  

U DENKT.

Astma Fonds
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VOORJAARSCONGRES JOVD IN DEVENTER:

JEZUS, MOOIE VROUWEN, SLECHTE 
LUNCH

door Fred Akkerma, redacteur

Deventer, 17 en 18 maart 1990 - “Het eerste geval van euthanasie vond plaats toen Jezus aan het kruis geslagen werd.” Zware 
kritiek op de veelal christeli jke tegenstanders van euthanasie. Ten overstaan van RPF-leider Meindert Leerling poneert een 
anoniem JOVD-lid haar opmerkelijke stelling. Leerling, fractieleider van de RPF, reageert geschokt. “Op deze opmerking wil 
ik niet ingaan, i k ben nu echt heel erg emotioneel aangedaan” , kan h i j ternauwernood nog uitbrengen. Een andere vragenste lier 
brengt Leerling nogmaals in de problemen. “ In de oorspronkelijke Hebreeuwse Bijbel staat het gebod ‘Gij zult niet doden’ 
helemaal niet geschreven. Dat kimt U niet gebruiken als argument tegen euthanasie” , luidt de bewering. De voormalig EO- 
voorzitter probeert zijn gezicht -tevergeefs- nog te redden. “ Ik lees de Nederlandse Bijbel en daar baseer ik mij op” is zijn 
excuus.

Hoogtepunt
De discussie met Meindert Leerling 
was één van de hoogtepunten van het 
voorjaarscongres van de JOVD in 
Deventer. Op 17 en 18 maart streken 
in het Postiljon Hotel aldaar een klei
ne twee honderd jonge liberalen neer. 
Onderwerp van de Algemene Verga
dering: de resoluties Emancipatie en 
Ruimtelijke Ordening. Daarnaast na
tuurlijk veel politiek geleuter aan de 
zijlijn en bovenal: feest! Een resum.
De discussie met Leerling is een groot 
succes. Net als de rede van VVD- 
kamerlid Jorritsina-Lebbink. “Als ik 
moeilijke politieke taal begin uit te 
slaan, moeten jullie gewoon ‘boeh!’ 
roepen” , spoort ze het publiek aan. En 
klant is koning. Het woord ‘ambiva
lent’ blijkt te hoogdravend voor de 
jonge liberalen en boeh-geroep volgt. 
Jorritsma corrigeert zichzelf en maakt 
van ‘ ambivalent’ ‘dubbelhartig’ tot 
genoegen van de aanwezigen. Ze 
bespeelt het publiek behendig.
“Die Jorritsma zou een goede fractie 
leider zijn voor de VVD ” , zegt iemand. Een 
vooruitziende blik?

Afscheid
Feest

Na Jorritsma is het tijd voor afscheid. A f
scheid van de hoofdredacteur van dit blad, 
Waltcr Römelingh en secretaris Ferry van 
Dijk. De heren valt respectievelijk een zit
tende en een staande ovatie ten deel. De 
opvolgers Andr van Schie en Leo Custers 
houden hun maiden speech.
Het feest op de late avond is -hoe kan het ook 
anders?- een groot succes. District Noord 
toont zich verbolgen over de bepaling dat na 
half' vier ‘ s morgens geen feestjes op de 
kamers meer plaats mogen vinden. Noord

vindt geen gehoor bij de rest van de vereni
ging. Het hoofdbestuur redeneert dan de JOVD 
van geluk mag spreken dat zij nog steeds 
welkom is bij Postiljon. “ En we willen graag 
welkom blijven” , aldus de vice-voorzitter 
organisatie (VVO), Joost Otterloo.

Emancipatie
nederlaag

Tijdens de Algemene Vergadering op zon
dag valt uiteraard weinig te beleven. Het 
behandelen van de resoluties Emancipatie en 
Ruimtelijke Ordening is slechts voor enke
len interessant. De voorzitter van de Project
groep Emancipatie, Mirjam Mol, lijdt een gi
gantische nederlaag. Haar resolutie wordt in 
z’n geheel verworpen. Een alternatieve reso

lutie van het district Utrecht (Arthur 
Kocken schreef hem in één avond) wordt 
aangenomen, maar niet voordat Mol 
haar grenzeloze kritiek heeft kunnen 
spuien over haar opponenten.

Meer mooie vrouwen 
op televisie

Het behandelen van de door afdelingen 
en districten ingediënde moties is niet 
meer of minder saai dan de amendering 
van de resoluties. De meeste grappige 
moties zijn in de werkgroepen zater
dagmiddag al van tafel geveegd. 
Alleen de motie “meer mooie vrouwen 
op tv” heeft de werkgroepen overleefd. 
Unaniem wordt ingestemd met de mode, 
die er op aandringt meer mooie vrou
wen op de televisie te vertonen. W P  en 
voorlichter Eduard van der Biezen deelt 
mede niets publicitairs met de motie te 
gaan doen. Een teleurstelling voor de 
indiener.

Slaapneigingen: 
Jonge Socialisten!

Aan JOVD-ers, die hun slaapneigingen tij
dens de algemene vergadering niet meer 
kunnen onderdrukken, heeft het HB ook 
gedacht. In een klein zaaltje vindt een discus
sie plaats tussen de Jonge Socialisten en de 
JOVD. “Wat zijn de resultaten van een half 
jaar regeren door CDA en PvdA” , is de 
vraagstelling. Een verhitte discussie leidt 
niet tot een duidelijk antwoord.
Het eten in het Postiljon hotel blijkt uitste
kend. Op de lunch na. Die is zeer karig: 
slechts drie witte bolletjes met kaas. Boven
dien blijkt dat voor dit maal teveel betaald is. 
Aanleiding tot vragen aan het hoofdbestuur. 
Dat weet zich er moeilijk uit te redden en 
doet de zaak af met: “het ontbijt en het 
diner waren toch goed9” FA
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André Schuurman:

“GOD, WAT BEN IK INHOUDELIJK”
DE VISIE VAN EEN DISTRICTS-WP door Kei Koenen, redacteur

De reden dat hij in 1986 als een rechts mannetje lid werd van de JOVD, was om zich te wapenen tegen die afgrijselijk linkse 
leraren van zijn middelbare school. Zijn uitspraak dat de "echte economen alleen uit Rotterdam komen” en zijn consequent 
op ieder congres ingediende moties tegen de monarchie maakten hem een beruchte JOVD-er. Ook op congressen valt hi j op; 
in iedere sprekersronde kun je hem horen. Zodanig dat technisch voorzitter van Zanen eens verzuchtte: “het wordt weer 
cabaret” . Andr Schuurman dus. De 21 jarige student bedrijfseconomie is tot en met 6 mei vice-voorzitter politiek van district 
Gelderland. Een gesprek over lollies en boxers in de JOVD, Gelderland en de monarchie.

“Ik doe bijna alles ongeveer één jaar, dus ook 
het VVP-schap. Dat is niet zozeer een princi
pe maar meer een soort ervaring. Als je iets 
een jaar hebt gedaan, dan beginnen veel 
dingen routine te worden. Op het moment dat 
iets routine wordt, dan heb ikhet gehad: wéér 
een congres, wéér een cvb, wéér een be
stuursvergadering, op dat moment wordt het 
routine, dan ga ik vastzitten. Dat is nu nog 
niet zo, maar dat gevaar komt er wel in te 
zitten en daarnaast roest je gewoon vast en 
plak je aan je plaats. Verder hoef ik niet dat 
HB trekt me totaal niet, als je ziet wat je daar 
een tijd in moet steken en het nut wat daarte
genover staat gezien mijn ‘ loopbaanplan
ning’ dan is het voor mij een totaal onaan
trekkelijke optie. Je hoeft niet alti jd verder in 
de JOVD, dat is oogkleppenwerk. Mensen 
komen in de JOVD, vinden het leuk en con
centreren zich verder alleen op de organisa
tie: dat is him hele wereld, daar gaan ze 
volledig in op. Kijk maar naar de mensen die 
in het HB zitten. Op een enkele uitzondering 
na (Jean-Paul bijvoorbeeld want daar weetik 
het een beetje van) zijn het allemaal mensen 
die volledig op de JOVD gefocused zijn. 
Echt van die oogkleppen-mensen. Dat vindt 
ik zelf heel ongezond.”

Links
"Qua opvatting is Gelderland een links dis
trict, gelukkig wel. Ik ben zelf wat meer links 
geneigd en dan is het fijn als je een links 
district vertegenwoordigt op een congres. 
Gelderland is niet links om op te vallen, dat 
zeker niet. Ik denk dat Gelderland linkser 
zijn dan de gemiddelde JOVD-ers. Het dis
trictsbestuur en afdelingsbesturen proberen 
hun leden naar rechts te sturen. InGelderland 
is dat nooit geweest, daar wordt je vrijgelaten 
en kri jg je alle meningen te horen. En zo zie 
je dat politiek heel leuk is in een T-shirt, dat 
je daar dus gee n das voor hoeft te hebben. Dat 
bepaalde dingen in deze maatschappij hele
maal vastgeroest zijn, daar w'ordt dan op 
gewezen. En dan wil ik niet zeggen dat wij 
mensen links maken, maar ze worden dan 
vanzelf wat linkser. Toen ik de JOVD in 
kwam w'as ik vreselijk rechts. En ik werd lid 
om mezelf te wapenen tegen die afgrijselijk

linkse leraren die wij op de middelbare school 
hadden. Binnen een paar maanden werd ik 
een stuk genuanceerder en kon ik goed met 
die leraren opschieten en nu zou ik dikke 
maatjes met ze kunnen zijn. Die nuancering 
wordt je in Gelderland goed bijgebracht. 
Gelderland is het mooiste district dat er 
bestaat. Alles is vrij, een jong, dynamisch 
district waar alles mogelijk is, waar mensen 
elkaar niet afmaken omdat ze zo graag in het 
DB willen zitten. Dat gekloot dat er nu in 
West en Brabant is, dat kan ik me in Gelder
land niet voorstellen; Een aardig district.”

Monarchie
“ Mijn standpunt ten aanzien van de monar
chie is heel simpel: Waarom heeft dat mens 
(Beatrix? red.) méér recht dan ik? Ik ben li
beraal, ik ga uit van het gelijkwaardigheids- 
beginsel en op dat moment is het dus puur 
politiek, da’s heel simpel. Als je gelijkwaar
dig bent, ben je geli jkwaardig en dan is er 
geen uitzondering te maken. Ook niet voor 
iemand die toevallig uit de buik van ene 
Juliana komt en zich koningin noemt. Dat 
mens dat heeft geen enkel recht meer dan ik. 
Ik vind het een prima w ijf verder, daar niet 
van. Enalserpresidentsverkiezingen zouden 
zi jn, zou ik misschien nog wel op haar stem
men. Maar ik ben een volledig anti-monar- 
chist. Kijk maar eens naar België wat daar 
voor een gekke situaties ontstaan als een of 
andere koning (Boudew'ijn)’ red.) een wet 
weigert te tekenen. Zoiets kan gewoon niet.”

“ Rutte? Wel een redelijke voorzitter, hij 
heeft de zaakjes goed in de hand. Dat is wel 
jammer, we hebben de laatste tijd niet echt 
groot gezeik gehad in de JOVD. Alleen dan

die inkrimping. Ik ben blij dat hij er niet door 
is gekomen want ik vond het HB een beetje 
arrogant worden, een beetje CDA-achtige 
arrogantie van de macht en ik ben blij dat de 
vereniging d t HB een keertje onderuit heeft 
gehaald, op goede gronden, dat wel. Maar 
om even terug te komen op Rutte: Het is een 
goede matigende voorzitter.”

Ego
“ Ik ben een enorme egotripper, natuurlijk. Ik 
vind mezelf ook een goede W P ; Ik ben 
actief, betrek de afdelingen in de discussie en 
probeer ze op het politieke vlak zo goed 
mogelijk te begeleiden. Die lollie was een 
promotiestunt van mezelf, niet van: God, 
God, wat ben ik nou inhoudelijk, maar ieder
een kende me daarna wel. Als ik ergens een 
rothekel heb binnen de JOVD, dan is het de 
jasje-dasje mentaliteit. Niet dat ik een hekel 
heb aan mensen met jasje-dasje, maar in de 
JOVD wel: Jantje Pietersen komt binnen, 
leent het jasje van zijn vader, doet en of 
andere lelijke das om -meestal een JOVD 
das- (over een lelijke das gesproken! red.) en 
denkt dat hij een of ander heertje is. Nou, 
absoluut niet dus, hij is op dat moment een 
klein bral-aapje, die net komt kijken. Als ik 
ergens een schijthekel aan heb is het dat wel. 
Wat dat betreft vind ik de JD (Jonge Demo’s) 
een mooiere organisatie. Daar lopen ook 
mensen met jasje-dasje rond, daar niet van 
maar daar kom je binnen als LID, niet als 
afdelingsvertegenwoordiger. Bij ons is het 
allemaal zo geïnstitutionaliseerd, je  komt 
naar het congres als afdelingsbestuurder en 
daar komt automatisch het jasje-dasje bij, dat 
hangt met elkaar samen. Het mag best een 
beetje formeel zijn af en toe, maar zeker op 
afdelingsniveau: een beetje normaal doen. 
En om me daar een beetje tegen af te zetten 
doe ik op een bepaald moment een boxer
short aan en ga staan pleiten. Daar komt bij 
dat ik het heerlijk vind als Joost Manusama 
daar helemaal van over zijn nek gaat. De 
JOVD is een leuke speeltuin, als je je nek 
durft uit te steken en je grenzen wit verleg
gen. Ik ben zelf altijd bereid geweest dat te 
doen.”

KK



ZEILWEEKEINDE FORUM
door Frans Kools DISTRICT W EST

Schrijf de datum alvast maar op, 7 en 8 juli, “ Sail 90” , een daverend 
zeilweekend in de provincie Zeeland. Helaas niet met Driemasters, 
maar wel met vier andere zeilboten zullen we de strijd met het water 
aangaan. Spektakel is gegarandeerd, zeilen onder de Zeelandbrug 
door, met aanlegplaatsen in vele schone Zeeuwse kustplaatsen; 
tikkertje op het water; stootkloten overboord gooien en dan slapen in 
het kasteel Westhove in Oostkapelle, maar ook genieten van het 
mooie landschap tijdens een ware survival-dropping. Juist ja, een 
weekend vol spektakel voor een prijs die evenveel spektakel biedt. 
Voor meer informatie over dit grootse evenement kan je gerust even 
de hoont van de haak nemen om de afdeling Bergen op Zoom op te 
bellen (01640-59125 Frans Kools), maar we snappen het best wan
neer je de onderstaande bon al gelijk opstuurt voor meer informatie.

Ib o  n

| \ a a m :_____  ______ _ ________ ....................... ......

Adres: _.

Postcode: — - ____ ________ _____________ ______________  1

Woonplaats: ...... ________ _________ ________ .... |

Telefoon- ......... ................... ..........................................  .... i

Kopiëren (uitknippen), invullen en opsturen ,
laar: Secretariaat JOVD Bergen op Zoom '

Postbus 19036 I
I 4602 BA Bergen op Zoom |
I-------------------------------------------1

I k 1' Hulzenseweij 10-20
6534 AN Nijmegen-Holland2KT \ Postbus 217 - 8500 AE Nijmegen'K \ Tel. 080-561044* (8 lijnen)

■r ' Telex 48694 Telefax 080-566631

h u ? u t  1 IToTïïo rTPÜTItp 1DIO U fdïw ta

door Jeroen den Hartog

Het bestuur van de JOVD District West nodigt iedere geïnteresseerde 
uit om te konten naar het forum over de recente en toekomstige 
ontwikkelingen in Oost-Europa in het kader van de Europese integra
tie. In het forum zullen zitting hebben:
De Hongaarse ambassadeur Dr Istvan Csejtei
De kanselier van de Poolse ambassade Dhr Zbigniew Szymanski 
De persattaché van de DDR-ambassade Dr Franke
De secretaris van de Oost-Europa Commissie van de Werelddiako- 
naten Drs Th. \  .A. van der Voort
En een politicoloog aan de rijksuniversiteit te Leiden.

Datum: Dinsdag 8 mei 1990
Plaats: “Het Gulden Vlies ”

Breestraat 125 te Leiden 
Aanvang: 20.00 uur

Het geheel wordt georganiseerd door de commissie internationale 
politiek van het District West.
Er zal gediscussieerd worden aan de hand van provocerende stellin
gen, waarna natuurlijk de aanwezigen zelf mogen reageren. De toe
gang is vrij. De zaal is vanaf het station leiden gemakkelijk te vinden. 
Voor verdere informatie: W P  District West en lid commissie 
internationale politiek Anco Sesselaar 071-127002.
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UIT.... IS  GOED VOOR ONS
door Kei Koenen, redacteur

Hoog genoteerd in de JOVD “uit”-li jst staan de (zwaar gesubsidieerde) reisjes naar Europese instellingen. Brussel, Straatsburg 
of Luxemburg, les capitaux d ’Europe, worden minstens drie maal per jaar bezocht door horden jonge liberalen. Aldan niet goed 
voorbereid, maar zeker goed gemotiveerd krijgt men tijdens het bezoek vaak een koude douche. De saaiheid en levenloosheid 
zi jn daarvoor de belangrijkste oorzaken. Daarom volgt hier een handleiding voor een bezoek aan een EG-instelling. Leer het 
van buiten en zorg ervoor dat men de kennis alti jd paraat heeft.

Lederen fauteuills
1. Bereid je erop voor dat de groep zich 
meestal vroeg moet melden bi j de betreffen
de instelling. Het is nog altijd niet zodat men 
bij die instelling rekening houdt met haar 
bezoekers (lees: jeugd) en de heersende slui
tingstijden van de etablissementen in de stad. 
Suggestie: neem een opblaaskussentje mee, 
probeer vervolgens je vermoeidheid kwijt te 
raken in een van de gemakkelijke lederen 
fauteuills die de gastheren ongetwijfeld 
bezitten.

Gehoorapparaat
2. De stem van de beste man (=ambtenaar), 
die je te woord staat is vaak monotoon dus
luisteren....  Daar komt bij dat hi j meestal
gekleed is in een donkerblauwe broek, ko
baltblauwe pullover en daarbi j gecombineerd 
draagt Wim een bi jpassende, door zi jn vrouw' 
gekochte, donkerblauwe stropdas. En je verzint 
het ook niet...

Suggestie: zorg dat je per ongeluk de batte
rijen van het gehoorapparaat bent vergeten; 
of probeer hiervoor genoemde zo goed als 
mogelijk te imiteren (als je geen gehoorap
paraat bezit).

Ahhh...!
3. Dan zegt Willem:”En nu: de film!”; de 
lichten gaan uit en je hoort je mede-bezoe- 
kers denken: “Ahhh”. Na twee minuten blijkt 
het een complete maatsehappijleer-film te 
zijn. Kortom, je hebt de film, maar bovenal 
zijn informatie al ongeveer twaalf maal gezien. 
Suggestie: zie opblaaskussentje en de ge
makkelijke lederen fauteuil van suggestie 1.

Pennen en stickers
4. Na de film is het tijd voor de koffie cq. 
thee. Dit is kennelijk een zeer positief item, 
nog nooit een klacht erover gehoord. Let 
goed op of er folders liggen met info over de 
instelling die bezocht wordt, dit vooral voor

de gegevens die je gemist hebt door een 
vruchtbaar gebruik van suggestie 1 t/m 3. 
Suggestie: neem voor de te verzamelen za
ken een grote! Jac. Hermans-tas mee. Vul 
deze vooral met pennen en stickers onder het 
motto van: “Wij den (leer)gierigen Hollan
ders".

Mooiste punt
5. Het mooiste punt: afscheid. Doe eens wat 
anders dan het afgezaagde flesje wijn. 
Suggestie: geef de gehele EG-instantie een 
herrinnering aan het JOVD bezoek door o.a. 
een Camel-trophy te organiseren op het gras 
veld voor het gebouw.
Benodigdheden: minimaal twee 9-persoons 
busjes, genoeg mensen voor in de busjes, 
gras met zachte ondergrond én Erik Noord 
hoek. Het is weer eens iets anders. 
Bovenstaande suggesties/ideeën voor een 
vruchtbaar EG-bezoek werden door de au 
teur verzameld tijdens een reisje van 18 
Gelderse JOVD’ers naar Luxemburg. KK

DE JOVD OP AVONTUUR IN BOEDAPEST
door Hans-Peter Lassche

Na alle ontwikkelingen in Oost-Europa in de herfst van het vorige jaar, vinden er dit voorjaar in veel Oost-Europese landen 
verkiezingen plaats om alle veranderingen ook democratisch te bekronen. Zo waren er 25 maart jongstleden verkiezingen in 
Hongarije, de eerste vrije verkiezingen in meer dan 40 jaar, en het leek IFLRY (International Federation of Liberal and Radical 
Youth, een internationale jongeren organisatie w'aar de JOVD één van de leden van is) een goed idee om daar een delegatie 
naar toe te sturen. Vele JOVD-ers bleken diezelfde mening te zijn toegedaan en zo vertrok op donderdag een groep van 14
JOVD-ers richting Boedapest.

IFLRY
Na een soepel verlopen reis (in drie gloed
nieuwe Citroens BX, die nu zéér goed inge
reden zijn) kwamen wi j op vrijdagmiddag in 
Boedapest aan, alwaar wij van Rozy Francis 
van IFLRY zouden vernemen, wat er voor 
ons op het programma stond. Na een eerste 
mislukte poging hadden wij ‘s avonds de 
onverdeelde aandacht van Rozy, maar uit de 
enorme woordenbrij die over ons uitgestort

werd, werd ons al snel duideli jk, dat hij niets 
georganiseerd had. Hij bleek namelijk te 
werken volgens de beproefde (?) Angelsak
sische methode, die inhoud, datje kijkt welke 
mogelijkheden zich voordoen, om er vervol
gens gebruik van te maken. De handleiding 
vermeldt niet hoe te handelen, wanneer zich 
geen mogelijkheden voordoen.
Om niet in herhaling te vervallen zal ik 
verder zwijgen over Rozy/IFLRY en verder 
gaan met wat we wel gedaan hebben.

SzDSz, Fidesz en MDF
‘s Zaterdags zijn we begonnen met enige 
sightseeing, maar op een gegeven moment 
kwamen we langs een gezamenlijk kantoor 
van de SzDSz en Fidesz waar we naar binnen 
zijn gegaan .We werden daar heel vriendelijk 
ontvangen en hebben daar lange tijd met 
iemand van SzDSz gesproken. De SzDSz 
wordt in de pers meestal omschreven als 
links-liberaal, maar in de Oost-Europese
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verhoudingen wil dat zeggen, dat ze een 
snelle invoering van de markteconomie 
voorstaan, dat ze zo snel mogelijk de best
aande (politieke structuren willen vervangen 
etc. De grootste concurrent van SzDSz (en 
naar later zou blijken de grote winnaar van de 
verkiezingen) is het MDF, dat als conserva- 
tief-nationalistisch te boek staat en dat wil in 
Oost-Europese verhoudingen zeggen, dat zij 
de breuk met het verleden veel langzamer 
willen later verlopen, zonder al te grote schok
ken. De partij, die de meesten van ons het 
meest aansprak, was Fidesz, het verbond van 
jonge democraten. Fidesz, dat wel normaal 
als politieke partij functioneert, heeft als 
opvallendste kenmerk, dat het een jongeren
partij is met een leeftijdsgrens van 35 jaar. 
Qua ideeën lijkt Fidesz het meest op de 
SzDSz en beide partijen zien elkaar dan ook 
als natuurlijke bondgenoten, zij het dat Fi
desz wat radicaler is.
De verschillen russen MDF en SzDSz moe
ten overigens niet overdreven worden, al 
hebben ze elkaar in de campagnes totaal 
verpletterd, velen in de SzDSz en Fidesz 
komen zelf uit het MDF, omdat dat de eerste 
grote oppositiebeweging was. Volgens de 
SzDSz-vertegenwoordiger waren de verschil
len vooral een kwestie van “partijcultuur” 
van persoonlijkheden of van emoties. Hij 
vergeleek het met het supporter zijn van een 
voetbalclub: je kunt niet beredeneren waar
om je juist van dié club supporter ben, maar 
je weet zeker dat het zo is en niet zal veran
deren.

Lage opkomst
Eén van onze vragen aan hem was of hij zich 
geen zorgen maakte over de voorspelde lage 
opkomst (voorspellingen die zeer juist ble
ken te zijn). Volgens hem waren daarvoor 
twee belangrijke oorzaken aan te wijzen. Ten 
eerste wees hij er op dat als de mensen alleen 
hadden hoeven stemmen voor of tegen de 
communisten, dat dan de opkomst hoog zou 
zijn geweest. Nu echter was het zo, dat 
mensen wel tegen de communisten wilden 
stemmen, maar dat de tientallen partijen, die 
als alternatief voorhanden waren zich nog 
niet bewezen hebben zodat mensen niet weten 
waar ze voor staan. Ten tweede willen men
sen de kat uit de boom kijken, oindat ze er 
nog steeds niet van overtuigd zijn of de de
mocratie werkelijk door zal zetten. Volgens 
onze gesprekspartner zou het best kunnen, 
dat de opkomst bij volgende verkiezingen 
hoger zal zijn, omdat er dan een meer over
zichtelijk politiek landschap zal zijn ont
staan.

Genscher
‘s Zaterdags hebben wij ook nog een ander 
kantoor van SzDSz bezocht, alwaar een pers

conferentie gegeven werd n.a.v. een bezoek, 
dat minister Genscher op dat moment aan 
SzDSz bracht.
‘s Avonds zijn we voor de enige keer als 
gehele delegatie bijeen geweest voor een 
gezamenlijke maaltijd. Buiten onszelf als 
JOVD-ers waren er ook nog enige JD-ers, 
Denen en Britten. Dit eten was overigens 
door de Denen geregeld, zodat zij Rozy niet 
hoefden te belasten met deze zware verant
woordelijkheid.

Uitslagenavond
De volgende dag, de dag des Heren, vonden 
de verkiezingen plaats. Het grootste deel van 
de groep heeft deze dag verdeeld tussen 
verder sightseeën en het bezoeken van Fi
desz en SzDSz, want omdat wij geen officië
le status hadden mochten wi j niet in stembu
reaus komen. Toch hebben we ook deze dag 
weer met veel mensen kunnen spreken, waarbij 
weer opviel hoe graag mensen met ons wil-

Tijdcns het vooi ja nscongrvs te Deventer 
maakte de JOVD kennis met de nieuwe al
gemeen secretaris, I .e; ■ Custers Maar bij een 
dergelijk welkom hoort ook een onvermijde
lijk afscheid van iemand ander, in dit geval 
Ferry van Dijk. Na twee jaar hoofdbestuurs
lidmaatschap legde Ferry zijn functie als al
gemeen secretaris neer.

Ovatie1
Mark Rutte gaf in zijn rede aan dat een van de 
grootste verdiensten van Ferry ongetwijfeld 
de vervanging van bi jna het gehele kantoor- 
inventaris en de vergaande automatisering 
was. Terwijl Mark, na zijn rede, aan Ferry de 
gebruikelijke pen overhandigde stond de zaal, 
alsof afgesproken, en-blok op en verzorgde 
een langdurige staande ovatie.
Enigszins emotioneel, of waren het de zenu
wen, begon Ferry vervolgens aan zijn af
scheidsrede. Hij verhaalde over zijn werk 
achter de schennen waar hij niet altijd de 
waardering voor kreeg die hij meende te 
verdienen en gunde ons een blik in de hoofd
bestuurlijke keuken.
En na zijn rede, wederom een staande ovatie. 
Slechts weinigen valt de eer te beurt om een 
staande ovatie in ontvangst te nemen, laat 
staan twee. Het zegt iets over Ferry in de 
JOVD. ' '
De afdeling Eindhoven had op 22 maart haar 
algemene ledenvergadering. Op deze druk

den spreken en hoe enthousiast ze waren, dat 
wij als “jonge liberalen uit Holland” de 
Hongaarse verkiezingen bezochten.
‘s Avonds was er tenslotte nog een uitslagen
avond bij Fidesz en deze avond bewees (maar 
laat het alsjeblieft een uitzondering blijven) 
dat een alcoholvrij feest zeer gezellig kan 
zijn. Bij dit feest waren ook kandidaten en 
bestuursleden van Fidesz aanwezig, die het 
eveneens, leuk vonden met ons te spreken. 
Na deze geslaagde afsluiting zijn we op 
maandagmorgen weer uit Boedapest ver
trokken en zijn we dinsdags heelhuids weer 
in Nederland aangekomen.

Succes
Al met ai kan de reis politiek-inhoudelijk en 
anderszins toch wel een succes genoemd 
worden, maar dat kwam dus omdat er een 
gemotiveerde groep bijeen was, die zich er 
niet bij neergelegd heeft, dat er geen pro
gramma was en dus zelf op pad is gegaan.

~ HP

bezochte vergaderingie.a.ist een HB delega
tie waren ruim 50 personen aanwezig’, werd 
besloten om aan Ferry het lidmaatschap van 
verdienste te verlenen

Betrokkenheid
De afdelingsvoorzilter. Annette Romijn, roem 
Je Ferry om zijn bijzondere betrokkenheid 
bij de afdeling. In de tijd dat Ferry afdelings
voorzitter wasmaakte Eindhoven haargroot
ste groei door, terwijl tijdens zijn districts- en 
hoofdbestuursperiode hij bijzonder vaak kans 
zsu» om allerlei aktiv iteiten te blijven be/oe 
ken en met woord en daad bijsprong indien 
daar behoefte aan was.
Nadat ook Mark Rutte zijn rede van het 
congres nog eens dunnetjes had overgedaan 
gaf Ferry aan dat hij ruim een half jaar 
geleden wel iets aan geruchten had gehoord, 
maar de laatste maanden sterk begon te twij
felen aan de juistheid van die geruchten omdat 
hij maar niets hoorde.

Verdienste
Alle aanwezigen vonden dat het lidmaat
schap van verdienste meer dan verdiend was. 
En dat vond hij zelf ook. Net als met de 
misverstanden die best.i.u1 bh hit zijn van 
algemeen secretaris, ook met dit bijzondere 
lidmaatschap zal hij wel leren leven.

FvD

Bij het afscheid van een algemeen secretaris
FERRY: “IK HEB ER MEE 
LEREN LEVEN”

Frank van Dalen
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WEG UIT HET MIDDEN
door Folkert Bolkestein 

Politieke Commissie JOVD Kennemerlaiid

Politiek Midden
Een deel van het Nederlandse electoraat zou 
graag stemmen op een rechtse partijd, die 
duidelijke standpunten heeft en die deze 
standpunten ook hardop durft te verdedigen. 
Aan de rechterzijde van de politiek bevindt' 
zich momenteel echter geen serieuze partij, 
zodat deze kiezers hetzij op het CDA stem
men, hetzij niet stemmen. Ook dreigen zij in 
de toekomst uit annoede op ultra-rechtse 
partijen te zullen stemmen. (Thans nog heb
ben deze partijen te weinig allure om veel 
stemmen te trekken.)
Deze ongezonde situatie is ontstaan doordat 
de VVD -waarop van oudsher een deel van 
deze kiezers stemde- naar het overvolle po
litieke midden is verhuisd, en een soort namaak- 
CDA is geworden. Hierbij geven de meeste 
mensen hun stem liever aan minister-presi
dent Lubbers, dan aan de niet erg krachtig 
optredende Voorhoeve.

Nu de VVD hierdoor zware verliezen heeft 
geleden, gaan in de VVD sternen op om ng 
verder naar links te schuiven en zelfs gaan 
samen te gaan met D 66 , om een rood-blau- 
we coalitie te vormen.

Onlogisch
JOVD-Kennemerland vindt dit volstrekt 
onlogisch. Als de VVDhaarfractievoorzitter 
zou vervangen, naar rechts zou gaan en weer 
aan de kiezers zou tonen dat zij staat voor 
haar idealen, zou zij als vanzelf stemmen 
winnen. Dit is een goede basis om weer in de 
regering te gaan en aldaar haar liberale idea
len te verwezenlijken.
Voor het verwezenlijken van die idealen is 
het echter ook nodig dat geen onliberale 
partijen aan de regering deelnemen. Een 
onliberale partij is momenteel niet zozeer het 
CDA, als wel de PvdA en in mindere mate 
D'66.

Tekens weer blijkt bij socialisten de drang 
om voor de bevolking uit te maken wat goed 
is en wat niet. Het gaat dan niet alleen om 
nonnen en waarden (gedwongen emancipa
tie), maar ook om financile zaken (huurwaar- 
deforfait). Om hun denkbeelden aan de bur
ger op te leggen hebben socialisten de over
heid nodig, waardoor deze een dwingend en 
intolerant karakter krijgt.
Dit gaat recht in tegen de liberale tolerantie, 
die de VVD voorstaat.

Ook het CDA als coalitiepartner heeft nade
len, maar deze zijn kleiner. Dit komt doordat 
het CDA vooral een opportunistische poli
tiek voert, en de christelijke waarden nauwe
lijks verdedigt. Het CDA is namelijk vooral 
uit op macht, wat het wel eens tot een verve
lende coalitiepartner maakt.
Maarmen bedenke wel wat een rood-blauwe 
regering, gedomineerd door de PvdA, voor 
de liberale waarden in ons land betekent.

FB

fcONGRESBON
Congresbon voor het zomercongres van de JOVD op 16 en 17 juni 1990 
in Postiljon Hotel Haren.

Ik, M / V

Naam:__________________ ________________

Adres. __ _______ ________ __________

Postcode:_______ _________________  _ ____

Plaats:.............._ .... .. _________________ __

Telefoon: ...... . . . ___ ____ _______  _______

Afdeling;_____________ ___________________

kom naar het JOVD-zomercongres

Handtekening:

□
□
□□
□

1 overnachting hotel, ontbijt, lunch,
diner, disco en congresboek 

2 overnachting hotel, ontbijt, disco
(Hfl 91,50)

en congresboek (Hfl 57,50)
3 diner (Hfl 27,50)
4 disco (Hfl 7,50)
5 congresboek (Hfl 5,00)

^ — S x

Kruis je keuze aan en ■ 
maak het bijbehorend I 
bedragoveropgiroreke- I 
ning 5467270 (JOVD ae- I 
tiviteitenrekening) te , 
Amsterdam. De congres
bon en het bedrag dienen ■ 
vóór 2 juni 1990 op het I 
Algemeen secretariaat | 
binnen te zijn. In diert je I 
voor 9 juni 1990 afzegt, i 
wordt het bedrag minus 
Hfl 7,50 teruggestort. Na ‘ 

deze datum blijf je het I 
hele bedrag verschuldigd.' | 
Wie ter plaatse betaalt I 
moet apart intekenen, i 
Voorkom die ellende en . 
betaal van te voren. ' 

Ovennaken is niet ge- I 
noeg: het bedrag moet | 
binnen zijn. Neem daar- I 
om een betalingsbewijs i 
mee. Wanbetalers kun- . 
nen geen gebrui k maken 1 
van de arrangementen. I 
Uitknippen en opsturen | 
naar: I

Algemeen secretariaat . 
JOVD
Prins Hendrikkade 104 I 
1011 AJ Amsterdam

De JOVD bijeen in Haren: 
resolutie leven, spreker voor.
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EEN RECHTSE JOVD IS  
GEEN UP-TO-DATE JOVD 
MEER!

door Bert Brouwer

Hierbij wilde ik even reageren op het stukje “bewust een hokje niet te 
rood maken", geschreven door O laf Baas in Driemaster nummer 2. Ik 
zal proberen het zo kort mogelijk te houden.
Globaal gezien stelt O laf Baas hier in dat de VVD met in haar kielzog 
de JOVD (dacht trouwens dat die zich als onafhankelijk van de VVD 
beschouwde?) weer zoals in “the good old times” flink rechts moet 
worden. Goed ieder heeft z’n voorkeuren.

Jongeren Organisatie 
Vrijheid en Democratie

Algemeen Secretariaat 
Pr. Hendrikkade 104 
1 0 11 A.I Amsterdam 
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Toch is de werkelijkheid anders geachte 
Olaf! Er is namelijk geen plaats meer 
voor een rechts liberalisme, niet in Ne
derland en ook niet in Europa. Om met 
dat laatste maar even verder te gaan. Als 
je de ontwikkelingen goed volgt in Oost- 
Europa dan zie je  daar in razendsnel 
tempo de dictatoriale communistische 
regimes afbrokkelcn (en gelukkig maar!). 
In deze landen worden dan vaak nieuwe 
verkiezingen gehouden, met nieuwe 
partijen. Ook nieuwe liberaal georiën
teerde partijen steken hier dan de kop op, 
deze partijen doen het ook vaak goed bij 
de verkiezingen daar, waarom? Omdat 
ze een stuk sociaal liberalisme naar bui
ten brengen dat aanslaat bij de bevol
king!

Geld bij defensie

Waarom dat dan aanslaat? Omdat deze 
partijen niet propageren dat er bijvoor
beeld meer geld bij defensie moet, ze 
kijken wel uit! De bevolking heeft ge
noeg belasting betaald om het defensie- 
apparaat in stand te houden. Ze hebben 
meer behoefte aan een goed milieu waar 
hun kinderen dan in kunnen opgroeien

(misschien nu nog niet een heel erg pri
maire behoefte maar het gaat zeker spe
len).
Nu is er, om maar weer even terug te 
keren naar ons eigen land, natuurlijk niet 
een communistisch systeem dat afbrok
kelt, maar toch is de link wel te leggen. 
Dit is ook één van de redenen waarom 
D66 het in ons land zo goed doet, ze staat 
namelijk een stuk sociaal liberalisme voor 
dat gewoon aanslaat bij de bevolking, 
dus ook bij jongeren!
Deze partij biedt praktische oplossingen 
voor problemen die nu in deze tijd spe
len, en daar past echt niet, en geloof me, 
nu een rechtse JOVD of een rechtse VVD 
bij thuis! Tijden veranderen in de eerste 
plaats in Oost-Europa, en in de tweede 
plaats hier in Nederland.

Koppige koers

JOVD speel hier op in (en doe dit niet 
door een koppige rechtse koers te gaan 
varen). We zijn toch immers de “waak
honden" van het liberalisme? (om An
nette Nijs, oud voorzitster van de JOVD 
maar even te citeren).
Please, be up-to-date!

RE(D)ACTIE
D riem aster is een schip, waar naast de tienkoppige bemanning ook nog zo’n 2500 
passagiers meevaren. Veel van deze passagiers blijven gedurende hun reis met de 
JOVD onderdeks, maar menigeen waagt het om de kapiteinskajuit te betreden en 
aldaar enige koerssuggesties te doen. Op deze plaats willen wij benadrukken dal dit 
een zeer gewenst verschijnsel is! Graag ziet de bemanning van D riem aster haar taak 
verlicht door schrijfsels van de overige opvarenden; als er iets is waarover jij de 
vereniging wilt informeren, waarvoor je wilt waarschuwen of oproepen, gebruik dan 
de scheeps-omroepinstallatie van D riem aster en schrijf eens een artikel.

Dit zou kunnen gaan over “lo k a le  p a r t ic ip a t ie  ” bij jou in de buurt, voor de speciale 
thema-cruise die D riem aster is augustus maakt om belangstellenden te informeren 
over het reilen en zeilen van onze vereniging.
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CONGRES
3

door Mark Rutte, landelijk voorzitter

Tijdens het weekend 16/17 juni zal het zomercongres van de JOVD plaatsvinden. De JOVD organiseert ieder jaar 
drie congressen, in de maanden maart, juni en november. In het onderstaande zal ik vooruitblikken op het congres 
in juni. Wellicht valt deze driemaster pas na dit congres in de bus; dat is niet zo’n ramp, omdat dit verhaal ook voor 
de andere congressen opgaat.

Genoeg te doen
Ieder congres wordt bezocht door een 
kleine driehonderd JOVD’- ers. Onge
veer 150 a 180 logeren in de accommo
datie die het hoofdbestuur aanbiedt door 
middel van de congresbon die in dit blad 
verschijnt.
De anderen komen één dag/avond of 
logeren bij familie in de buurt. Het con
gres wordt niet alleen bezocht door be
stuursleden.
Ook veel leden die geen functie in de 
JOVD bekleden bezoeken het congres. 
Er is voor iedereen gedurende zo’n 
weekend genoeg te doen.

Woord aan de leden

Centraal tijdens het congres staat de 
politieke resolutie. Deze gaat in juni 
over het onderwerp LEV E N .
De conceptresolutie verschijnt drie 
maanden vóór het congres in Driemas
ter. Een projectgroep schrijft die resolu
tie onder verantwoordelijkheid van het 
hoofdbestuur. De projectgroep wordt 
begeleid door een politiek secretaris uit 
het hoofdbestuur.
Dan is het woord aan de leden. In afde- 
lingsverband gaan zij wijzigingsvoor
stellen schrijven, de zogenaamde amen
dementen. In de meeste gevallen worden 
die amendementen ook in districtsver- 
band besproken. Soms worden meer dan 
vijfhonderd amendementen ingediend! 
Al deze wijzigingsvoorstellen, met reac
tie en advies van de projectgroep, komen 
in het congresboek, dat de om vang heeft 
van een telefoonboek van een middel
grote gemeente.
Behalve de amendementen staan in dat 
congresboek ook de moties die door de 
afdelingen zijn ingediend. Die gaan over 
alle mogclijke onderwerpen, van afschaf
fing van het volkslied tot erkenning van 
de Baltische Republieken.
Tenslotte verschijnen in het congres
boek alle huishoudelijke voorstellen van

het hoofdbestuur. Deze zijn verder al 
aan alle afdelingen gezonden.

Nieuwe krachten

Het junicongres is tevens de jaarverga
dering van de JOVD. Daarom worden 
het jaarverslag en de jaarrekening daar 
behandeld. Bovendien moeten het hoofd
bestuur en de hoofdredacteur van Drie
master gekozen worden.
De hoofdredacteur en de meeste leden 
van het hoofdbestuur zijn herkiesbaar. 
A d r ia a n  V os en J o la n d a  H ek m a n  helaas 
niet, in verband met de zwaarte van hun 
werkkring. Het is altijd jam m er colle
ga’s te zien vertrekken, maar gelukkig 
kunnen we ons weer verheugen op de 
komst van een paar goede nieuwe krach
ten.

Minder eng

Tijdens het congres wordt op zaterdag 
de congresstof verdeeld over een vijftal 
werkgroepen. Eén daarvan gaat over de 
moties, twee over de amendementen, 
één over de huishoudelijke voorstellen 
en één behandelt een filosofisch onder
werp; In juni het gewenste economi

sche- en arbeidsmarktbeleid.
Het grote voordeel van het werken met 
werkgroepen is, dat veel problemen al 
van tafel zijn als het congres in plenaire 
zitting bijeenkomt, op zaterdagavond en 
zondag. Bovendien leert de ervaring dat 
veel mensen het minder erg vinden in 
een werkgroep te spreken, dan tijdens de 
plenaire sessie.

Sfeertje

Zaterdagavond zijn er ook enige gast
sprekers en wordt afscheid genomen van 
de vertrekkende bestuursleden. De JOVD 
zou de JOVD niet zijn als er des nachts 
niet een enorm feest georganiseerd zou 
worden.
Het congres in juni vindt plaats in Haren, 
bij Groningen. In november congres- 
seert de JOVD in Dordrecht.
Mocht je  nog nooit congressen bezocht 
hebben, kom dan in juni en/of november 
eens langs. Maak kennis met JOVD’-ers 
uit het hele land en lever een bijdrage 
aan de meningsvorming binnen onze ver
eniging.
En niet in de laatste plaats: p r o e f  d a t  
s p e c ia le  s f e e r tje  en d ie  g e z e l l ig h e id  d ie  
d e  J O V D  z o  g r o o t  g e m a a k t h eb b en .

LIEVERDEWEEKEND
door Louise de Blécourt

Ook dit jaar heeft district Gelderland weer traditiegetrouw het specta
culaire Lieverdc- weckend georganiseerd. Deze keer op het idyllische 
landgoed "D e G r o te  B unte"  tc Nunspcet.

Op vrijdag 24 augustus zal om 19.00 uur 
dit weekend aanvangen, dat als thema 
draagt: "‘Waarom ontwikkelingshulp?” 
met als sub- thema: “De filosofische 
aspecten van de ontwikkelingssamen
werking.” Er zal een forum discussie 
zijn, sprekers, werkgroepen en natuur
lijk borrels en een feest!
Daarom, geef je nu snel op door Hfl 
39,— (voor leden van district Gelder

land) of Hfl 59.— (voor JOVD-ers bui
ten ons district) over te maken op giro 
3948327 ten name van penningmeester 
JOVD district Gelderland tc Silvoldc. 
onder vermelding van “I.icvcrdc 1990” . 
Aarzel niet, en breng van 24 tot en met 
26 augustus je weckend door in het 
Gelderse Nunspcet!
Meer info bij Lonisc de Blécourt, tel 
05430-19279
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SVOBODNE VOLBY
(vrije verkiezingen  in  Praag)

door Margritt de Waij

De IFLRY (International Federation of Liberal and Radical Youth) had besloten om een delegatie naar 
Tsjechoslowakije te sturen om te observeren o f de vrije verkiezingen inderdaad democratisch zouden verlopen op 
7 en 8 juni 1990. Onze delegatie bestond uit 21 jongeren uit 6 landen van West-Europa en Noord-Amerika. De 
JOVD was vertegenwoordigd door 4 leden uit de afdeling ‘t Gooi e.o. en 1 lid uit Utrecht.

O p  d e  f o t o :v in r  M a r g r it t  d e  W aij, C a s p e r  va n  H o o ren , A r th u r  K o ek en  en  L eo  
V o g e lza n g . A c h te r  d e  C a m e ra :  W o u ter  F o n ta in e .

Ondanks een moeizame organisatie 
kwamen wij woensdag goed aan in Praag 
met een gehuurde Citroen BX. Na drie 
mislukte pogingen hebben wij de vol
gende dag contact kunnen leggen met de 
vertegenwoordigster van IFLRY: Ulla 
Tomes.

Persconferentie
Er was een programma door haar opge
steld voor de komende dagen. Donder
dagmiddag hebben wij eerst een pers
conferentie bezocht waar de verschillen
de partijen zich introduceerden zoals het 
Civic Forum met Vaclav Havel, de Chris
ten Democraten, de Socialisten als oud
ste partij (welke haar naam na de verkie
zingen zal veranderen in Consistent 
Liberal Socialist Party en in strijd zal 
gaan met elke monopoly van macht). 
De rest van de dag hadden we vrij voor 
Sightseeing.

Observeerpassen

Vrijdags waren de stemlokalen open van
14.00 tot 22.00 uur. Omdat de Neder
landse afgevaardigden geen officiële ob
serveerpassen hadden (door een foutje 
in de organisatie) werden we opgesplitst 
in groepjes van 2 en 3 waarvan 1 met ob- 
serveerpas.
In totaal heeft de delegatie zo’n 100 
stemlokalen bezocht in Praag, in lokalen 
voor meer dan 1000 stemgemachtigden, 
maar ook in de kleine dorpjes buiten 
Praag, met minder dan 60 stemgemach
tigden.
Door de observeer-pas mochten we alles 
bekijken, bijvoorbeeld of de stembussen 
inderdaad leeg waren bij het begin en of 
ze verzegeld bleven.
Verder wilden we weten welke politieke 
partijen vertegenwoordigd waren in het 
stembureau (van het Civic Forum tot en 
met de Communisten).

Wij hebben geen onrechtmatigheden of 
oneerlijke praktijken ontdekt. Wel wa
ren er wat kleine technische dingen die 
opvielen. Bijvoorbeeld Dan Press uit 
Noord-Amerika kreeg na het vertonen 
van zijn observeerpas en paspoort een 
enveloppe met stembiljetten en of hij 
maar even wilde gaan stemmen.
Dan heeft toen uitgelegd dat dit niet de 
bedoeling was.

Stemlokalen

In sommige stemlokalen hingen foto’s 
van Vaclav Havel wat ook wel logisch 
was omdat hij de president is. Bij één 
stemlokaal kwamen wij bij de deur een 
groot spandoek tegen met “Volby Civic 
Forum” (stem Civic Forum) wat natuur
lijk stemgemachtigden kon beïnvloeden. 
Om 22.00 uur werden de stembureaus 
gesloten tot 7.00 uur, dit was een moment 
waar fraude mogelijk zou kunnen gebeu
ren. Daarom hebben we om 23.00 uur 
een controle gehouden door verschillen
de stembureaus te bezoeken en samen

met de conciërge te kijken of de deuren 
inderdaad wel verzegeld waren.
Om 7.00 uur ‘s morgens waren wij daar 
weer aanwezig, bij het openen van de 
deuren om  te controleren of de stembus 
volgens de regels ontzegeld zou wor
den. Gedurende de nacht stonden er bij 
ieder stembureau in Praag 2 politiea
genten de wacht te houden voor de deur. 
Zaterdagmiddag om 14.00 uur werden 
de deuren van de stembureaus gesloten 
en de stemmen werden geteld. 
Natuurlijk waren wij hier weer bij aan
wezig om te observeren of dit ook alle
maal volgens de regels zou gaan.
Er was wel enige verschil in interpreta
tie van verkeerd gebruikte stembiljet
ten, maar dit was zo minimaal dat het 
eerlijk gebeurde.
De Tsjechoslowaken hebben laten zien 
dat ze na 40 jaar communisme de demo
cratie niet zijn vergeten.
Ze hebben hun democratische traditie 
laten zien bij deze verkiezingen die vrij, 
eerlijk, open en vreedzaam zijn verlo
pen. ->■ - ► “*•



Uitslagen... PROJECTGROEPEN
Na het tellen van de stemmen zijn we 
eerst naar een persconferentie geweest 
voor de journalisten. Hier hoorden we 
ook dat bij de tussentijdse telling het 
Civic Forum de meeste stemmen had, 
daarna de Communisten en dan de Chris
ten Democraten.

Bierpartij
Op de verkiezingslijst stond ook de Bier
partij, deze heeft het niet gehaald. Een 
vertegenwoordiger van deze partij had 
aan enkelen van ons verteld dit ook ver
wacht te hebben maar dat de alcoholis
ten in ieder geval niet op de communis
ten zouden stemmen, maar op de Bier
partij, waardoor de communisten m in
der stemmen zouden krijgen.
Na deze persconferentie is de JOVD-de- 
legatie in 2 groepjes gesplitst.
Drie hebben de Nederlandse Radio 
Omroep ontmoet op het Wenslaschplein 
en kregen een interview welke recht
streeks werd uitgezonden in Nederland. 
De twee anderen (waaronder ikzelf) zijn 
met Dan Press en Frank Leone meege
gaan naar het Civic Forum Centrum.

Havel & Simon

Hier stonden wel 500 mensen, maar Dan 
kreeg het voor elkaar ons op zijn obser- 
veerderspas bimien te krijgen terwijl de 
BBC niet toegelaten werd. Zo hadden 
wij de gelegenheid om Vaclav Havel en 
Paul Simon van dichtbij te ontmoeten. 
Paul Simon heeft een optreden gegeven 
op het Starometskeplein ter gelegenheid 
van de overwinning van het Civic Fo
rum.

Feestgewoel
Hierna was er op straat een feestgewoel. 
Veel Tsjechen liepen uitgelaten rond of 
dansten bij het Jazz-Café.
De reis was een waar succes zowel poli- 
tiek-inhoudelijk als anderszins.
Het viel op hoe gastvrij de mensen waren 
en hoe leuk ze het vonden om met ons te 
praten.
De IFLRY en met name Dan Press (die 
het meeste regelde) en Ulla Tomes had
den een gevarieerd programma en zorg
de ervoor dat de hele internationale dele
gatie één groep vormde.

Voor onderstaande projectgroepen geldt dat ze op zoek zijn naar 
nieuwe, enthousiaste projectgroepleden. Voel je  je  aangesproken 
door een van deze politieke steunpilaren van de JOVD, twijfel dan 
niet langer, en vraag om meer informatie bij de projectgroep, o f bij 
Eddy Habben Jansen, Parkstraat 45, 3581 PE Utrecht, telefoon 030 
- 334343. Bij hem kun je  je  ook telefonisch, danwel schriftelijk 
aanmelden. Bij alle projectgroepen worden reiskosten vergoed.

MINDERHEDENBELEID
In november 1991 zal een van de onderwerpen van het JOVD- congres het 
Nederlandse minderhedenbeleid zijn. De voorbereiding van de ontwerp-resolutie en 
de uitvoering van het project (bijvoorbeeld het uitbrengen van een nota en het orga
niseren van cursussen of thema-dagen) zal in handen zijn van de Projectgroep 
Minderhedenbeleid. Deze projectgroep zal voor het eerst bijeenkomen in oktober of 
november van dit jaar. Daarna zal ongeveer eenmaal per maand vergaderd worden.

DEMOSTAAT / JUSTITIE
Vijfjaar geleden heeft de JOVD de (herziene) resolutie Demostaat vastgesteld, met 
daarin voorstellen tot democratisering van de staatsinstellingen. Sinds kort houdt de 
projectgroep zich weer met dit onderwerp bezig, door de dicussiëren over Staats
rechtelijke Vernieuwing.
Het is de bedoeling om onder meer door middel van een notitie en het schrijven van 
moties voor de landelijke congressen de discussie in de vereniging te bevorderen.

OOST-WEST
Op het zomercongres in 1991 zullen de ontwikkelingen in Oost- Europa centraal 
staan. De projectgroep Oost-W est zal de discussie voorbereiden door middel van het 
aanleveren van een concept-resolutie en de organisatie van een landelijke them a
dag.
Om dit karwij te klaren zal de projectgroep met enkele mensen uitgebreid worden. 
Daarom is nu het moment aangebroken om je  belangstelling voor deze project-groep 
kenbaar te maken.

RUIMTELIJKE ORDENING / MILIEU
Ook de projectgroep R.O./Milieu is op zoek naar nieuwe leden. Leden die geïnteres
seerd zijn in de milieuproblematiek, en zich de komende maanden willen bezighou
den met het opstellen van een m ilie u re so lu tie  voor het maartcongres 1991.

Oproep

BEURSSPELCOMMISSIE
door Mark Aalders

In het Kader van het achtste lustrum is vorig jaar een beursspel in de 
vereniging georganiseerd.

Dit spel is dermate positief en enthousiast door de vereniging ontvangen, dat 
een herhaling nu overwogen wordt. Een oproep in de HB-info heeft enige 
belangstellenden hiervoor opgeleverd. Er zijn echter nog enkele personen 
nodig.

De commissie zal als taak hebben: fondswerving, op zet en uitvoering van het 
spel. Uitvoeringsperiode zal waarschijnlijk de eerste helft van 1991 worden. 
Personen die interesse hebben kunnen zich bij mij opgeven, o f een bericht 
sturen naar het Algemeen Secretariaat.

MdW MA



ZIJ LEVEN HET HEERLIJKST IN HUN 
VÉRST VERLEDEN

door Jeroen den Hartog, redacteur

Een van de charmes van het deelnemen aan het politieke & culturele leven, is dat men met een zekere regelmaat 
en tot z 'n  afgrijzen geconfronteerd wordt met betreurenswaardige meningen, die nodig rechtgezet moeten 
worden. Zo ben ik diegenen dankbaar, die uiteenzetten, dat de VVD weer - net als in de glorieuze Wicgcl-jaren 
- eeu populistische plat-rechtse middenstanderspartij moet worden met een vooral economisch geïnteresseerd en 
conservatief publiek. In het algemeen wordt het althans minder openlijk en onbeschaamd geformuleerd, maar 
niettemin moeten deze mensen corrigerend toegesproken worden.

Het ongelijk van rechts

Ik wil het dus een met U hebben over het 
ongelijk van rechts. Om tc beginnen wil 
ik een ding wel toegeven: dat tenminste 
de allereerste schakel in de redenering 
ter rechterzijde wel eens juist zou kun
nen zijn.
Mijn opponenten zijn zelf een aanwij
zing ervoor. Klaarblijkelijk zijn er in dit 
land mogelijkheden voor een klassieke 
conservatieve partij. Daaronder kan 
verstaan worden een partij, die maat
schappelijk behoudend is, economisch 
liberaal en niet religieus gefundeerd. 
Dit kan een alleszins beschaafde, demo
cratische partij zijn met een overtuigen
de boodschap, die in alle redelijkheid en 
hardop verdedigd kan worden.

Liberaal/ Conservatief

Maar dit was wel genoeg toegeeflijk
heid. Na deze kleine frontcorrectic kan 
de aanval ingezet worden.
Bij de tweede schakel begint het onge
lijk reeds: waarom moet de partij, die 
zichzelf d e  liberale partij vindt, deze rol 
gaan spelen? Als de VVD dat inderdaad 
wil, zal ze luid & duidelijk afstand moeten 
doen van het predicaat liberaal om dat 
even openlijk te vervangen door de 
benaming conservatief.
Als dat gebeurt mag men verwachten, 
dat D66 de liberale partij wordt en als zo
danig naar ik hoop zal groeien. 
Bovendien zal er in dat geval sprake zijn 
van een min of meer nieuwe conserva
tieve partij naast een (hopelijk verklein
de) christendemocratische partij.
Een dcrgclijkc constructie heeft, naar ik 
verwacht, weinig zin: de liberale stro
ming blijft waarschijnlijk klein en dus 
tamelijk machteloos ten opzichte van 
sociaaldemocraten en - in sterke mate - 
christendemocraten. De laatstgenoem
den kunnen bij deze constellatie blijven

dreigen met een coalitie met conserva
tieven of met sociaaldemocraten. De 
liberale partij hoeft dan niet noodzake
lijkerwijs de comfortabele positie van de 
Westduitse FDP te krijgen.
Veel blijft echter afhankelijk van de 
zetelverdeling in het parlement en de 
wederzijdse sympathiën en antipathiën.

Opening

Wil de VVD een liberale partij blijven 
(wat mij betreft graag), dan lijkt het me 
zeer gewenst, dat zij een opening naar 
D66 en - op nog langere termijn - de 
PvdA maakt.

Geen trek in avances

Overigens zal de VVD om ook maar iets 
te kunnen doen eerst intern orde op za
ken moeten stellen. Op dit moment heeft 
de VVD in het geheel geen koers en 
heeft men het veel te druk met het elkaar 
de hals afsnijden.
Het is geen wonder, dat leden en kiezers 
weglopen, dat de partij politiek-inhou- 
delijk niets noemenswaardige produceert, 
dat andere partijen geen trek hebben in 
avances richting VVD en dat de regering 
garen spint bij een hopeloos verdeelde 
oppositie.
De tot op de draad versleten en goedkope 
praatjes over neuzen, die de zelfde kant 
op wijzen en over het feit, dat “wc er zo 
niet uit komen” overtuigen alleen nog 
absolute leeghoofden. Zo komt men er 
inderdaad niet uit.
Zolang de discussie wordt doodgeslagen 
wordt de al jaren slepende ruzie niet 
bijgelegd en wordt de VVD gemargina
liseerd.

Maar stel, dat het nu onvoorstelbare 
gebeurt en de VVD uit het moeras komt. 
En dan - zoals hier & daar voorgcsteld 
wordt - rechtsaf gaat. Wat dan? Dat

betekent, dat de VVD zichzelf aan het 
toch al veel tc machtige CDA uitlevert: 
ze kan dan kiezen tussen oppositie of een 
coalitie met het CDA.
De christendemocraten, ook niet vies 
van de macht, kunnen dan hun eisen net 
zo hoog opschroeven as ze zelf willen. 
Dat hebben we bij de laatste kabinetsfor
matie duidelijk gezien: wie het eerst de 
witte vlag hijst mag bij de christendemo
craten, op hun voorwaarden, aanschui
ven, de rest gaat onverbiddelijk in de 
oppositie.
We hebben het ook in de vorige kabinet
speriode gezien: hoe liberaal de VVD 
zich gedroeg in de discussie over eutha
nasie.

Ongerijmd

De roep om een krachtige, rechts-con- 
servatieve VVD is dus ongerijmd. Het 
lijkt op een heimwee naar een tijd, die de 
meeste roependen niet hebben mccgc- 
maakt of die ze zich niet goed kunnen 
herinneren.
Het was de tijd, waarin een stem op een 
confessionele partij geen keuze inhield; 
de echte keuze was namelijk de rode, 
linkse PvdA of de behoudende, rechtse 
VVD.
Het waren even later de jaren waarin een 
stem op Dries een stem op Joop was. Nu 
is een stem op Ruud niets anders dan een 
stem op Ruud: een stem op een econo
misch liberale en maatschappelijk be
houdende partij, die, ongeacht wat zij 
doet, altijd in het centrum van de macht 
zit. Sindsdien gaat het bergafwaards met 
de VVD.
Gek hè? Het is dan ook volstrekte klets
koek van de PvdA te verlangen weer een 
onverantwoordelijk rode partij te wor
den. Behalve als de VVD ook in de 
komende decennia niet zozeer aan de 
liberale toekomst denkt, maar meer aan 
de volgende verkiezingen, waarna oppo-



sitic of een coalitie met het CDA dient te 
volgen (zie boven).

Kortzichtigheid
Het zou getuigen van minder kortzich
tigheid en meer liberale politieke fanta
sie als de VVD een opening naar D66 en 
-op nog langere termijn - de PvdA maakt. 
Er zullen vast wel bezwaren geopperd 
kunnen worden, bijvoorbeeld de angsti
ge vraag of de leden en de kiezers het wel 
zullen pikken.
Welnu, in de eerste plaats doet het er 
voor veel mensen niet veel toe wat voor 
koers een partij heeft, als ze maar een 
koers heeft (zie wederom hierboven). 
Wellicht zullen er wat leden en kiezers 
weglopen, maar deden ze dat niet al? Het 
electorale risico is op het moment nogal 
beperkt voor de VVD zou ik zeggen. Als 
er met vaste hand op samenwerking met 
D66 aangestuurd wordt, komen de macht 
en dus de leden en kiezers we weer terug. 
Heeft men wel eens gedacht aan de reac
tie van kiezers en leden op rechtsaf gaan? 
Zouden ze dat wel accepteren?
Is die koers niet sinds halverwege de 
jaren ’80 failliet?

Gezamenlijke oppositie
Het is voor het eerst sinds het oprichten 
van D66, dat VVD en D66 aan dezelfde 
kant staan in het parlement.
Als de VVD weer een overtuigende echt 
liberale partij wordt zijn er prachtige 
kansen voor een gezamenlijke opposi
tie: de VVD profileert zich vooral op 
financieel-economisch gebied en heeft 
daar zeer nuttige ideeën. Op staatsrech
telijk en immaterieel gebied profileert 
zij zich doorgaans minder, maar heeft 
daar redelijk progressieve ideeën, die 
dicht in de buurt van die van D66 komen. 
Bij D66 is het andersom: deze partij pro
fileert zich vooral op immaterieel ge
bied en minder met haar tamelijk recht
se financieel economische ideeën.
Als VVD en D66 bereid en in staat zijn 
dit elkaar uit te leggen, kan de afhouden
de reactie aan beide zijden wellicht minder 
worden en kan men gezamenlijk opposi
tie voeren. Dit is wel de meest vrijblij
vende wijze van samenwerken. Mocht 
men concluderen, dat dit succesvol is, 
dan kan men na enkele jaren een stap 
verder gaan met bijvoorbeeld een lijst- 
verbinding. Gepraat over een fusie van 
de twee partijen is in de komende jaren

nog totaal overbodig en voorbarig en zal 
vermoedelijk allen koudwatervrees over 
en weer vergroten.

Wolken koekoeksland

Ter afsluiting van dit artikel wil ik u een 
moment meenemen naar het politieke 
wolken koekoeksland, naar de situatie, 
die ontstaat als de liberale stroming niet 
meer verdeeld is over een vrijzinnig- 
democratische en een min of meer con
servatief- liberale partij.
In de eerste plaats vindt er een uitwisse
ling van leden en kiezers plaats: een 
aantal rechtsere PvdA-leden wordt lid 
van, o f stemt althans op de gloednieuwe 
L ib e ra le n  '96  en een enkele verdwaalde 
christen-democraat wil wel eens per 
ongeluk op een onbewaakt moment dat 
voorbeeld volgen.
Voor de rest bestaat de nieuwe partij uit 
het publiek van de voormalige D66 en 
VVD. Hoewel ik er rekening mee wil 
houden, dat een aantal echte conserva
tieven uit de VVD bij het CDA blijft 
hangen, want het CDA mag dan een 
partij zijn van foute burgermannetjes in 
verkeerde pakken, de C staat in toene
mende mate voor Conservatief in plaats 
van Christelijk.

Liberalen '96

L ib e ra le n  '96  staat sterker ten opzichte 
van het CDA, doordat het ook met de 
PvdA wil samenwerken.
Er is in de laatste jaren van de XXe eeuw 
namelijk een verantwoordelijke Willem 
Drees- achtige sociaaldemocratische 
partij, doordat in de Wim Kok- periode 
de liberale tendenzen, die er in de PvdA 
al waren sinds er geschoven werd met de 
panelen, aangemoedigd werden door 
verstandig beleid valide voormalig VVD 
fractie.

Ruim voor 1996 werd in het buitenland 
en op plaatselijk niveau al aangetoond, 
dat samenwerking tussen liberalen en 
sociaal- democraten zeer vruchtbaar kan 
zijn. Een fraai voorbeeld van het eerste 
bood de FDP in West-Duitsland (dat was 
toen nog een afzonderlijk land). Het nadeel 
van de FDPals immer-dabei- Partei heeft 
L ib e ra le n  '96  niet, doordat ieder van de 
drie grote partijen in Nederland bereid is 
tot samenwerking met telkens een van 
de andere twee.
Zo kan een partij duidelijk laten zien 
waar ze voor staat. Liberalen ’96 is zo 
niet m eereen altijd kleinere coalitiepart
ner, maar kan ook zelf politieke initiatie
ven nemen en eventueel dreigen met 
overlopen naar een andere partner.
Een van de meest heilzame effecten van 
het oprichten van L ib e ra le n  '96  was, dat 
het CDA (dat, zoals iedereen weet nooit 
meer was dan een met de AR vergrote 
KVP, die de CHU heeft doen oplossen 
als een bruistabletje) eindelijk eens in de 
oppositie kwam.
Als KVP of als CDA had het sinds 1917 
onafgebroken in de regering gezeten. 
Het kon doen waar het zin in had, door 
de volstrekte zekerheid, dat het toch wel 
in de regering kwam: PvdA en VVD 
sloten elkaar op landelijk niveau als coa
litiepartner uit.
Nu kon een begin gemaakt worden met 
de ontmanteling van de christendemo
cratische macht.

Slechts een droom

Helaas, het is slechts een droom. Het 
CDA kan nog steeds doen waar het zin in 
heeft.
Bijvoorbeeld 35,3 % van de stemmen 
krijgen bij de parlementsverkiezingen. 
Het hoogste percentage, dat een politie
ke partij in dit land ooit gekregen heeft.

JdH

A5 - OVERLEG:
contacten intensiveren

door Connie Franz
Op initiatief van de afdeling Groningen heeft er op zaterdag 19 mei j.1. een 
voorbereidings (? red.) A-5-overleg plaatsgevonden.
Dit overleg bestaande uit de grootste 5 afdelingen van het land, heeft als doel 
de contacten tussen de grote afdelingen te intensiveren (? red.). Het uitwisse
len van ideeën, het wisselen van gedachten en het gezamenlijk zoeken naar 
oplossingen voor problemen die spelen bij de grotere afdelingen (? red.) zijn 
de achterliggende gedachten en uitgangspunten voor dit overleg.
In één van de komende HB-info's zullen wij onze plannen nader toelichten 
c.q. uiteenzetten (? red.). CF



8 R E M
Onderstaande concept-resolutie is het startpunt voor een discussie over ontwikkelingssamenwerking, De twee preambules zijn varianten in 
de discussie over uitgangspunten van ontwikkelingssamenwerking, het zijn twee ‘polen’ in deze discussie (zie verder de bijbehorende nota). 
De keuze voor een preambule kan ook gevolgen hebben voor verdere stellingen. Dit stuk geeft niet noodzakelijk de mening van de commissie 
weer._____________________ _______________________________________________________________________________ _________ _

C O N C E P T -R E S O L U T IE

‘ONTWIKKELINGSSAMENWERKING9
Preambule A

1. Iedereen heeft als individu het recht te kunnen leven in 
een samenleving die minimaal zijn lijfsbehoud veilig stelt.
2. Uit de internationale plicht tot broederschap en solida
riteit vloeit voort dat andere samenlevingen een samenle
ving bijstaan die het lijfsbehoud van zijn individuen niet 
langer veilig stelt.
3. Hoe een samenleving wordt ingericht is alleen te 
bepalen door die samenleving zelf. Andere samenlevin
gen dienen hier geen invloed op uit te oefenen. Doen zij dit 
wel, dan tasten zij de aan de mens eigen autonomie van 
de samenleving aan.
4. Hieruit volgt dat ontwikkelingslanden bestedingsvrij
heid t.a.v. ontwikkelingshulp hebben.

Preambule B
1. De mens is een rationeel en autonoom wezen dat door 
zijn handelen een leefomgeving dient vorm te geven die in 
overeenstemming is met de ratio.
2. Om zijn autonomie recht te doen, kiest de mens er voor 
in samenlevingsverband te leven maar binnen een sa
menleving zal zijn autonomie gewaarborgd dienen te 
worden. De democratie, naar westers model, is hiervoor 
het beste middel.
3. leder individu heeft de ongeschreven plicht een ander 
individu hetzelfde rechtop het beleven van zijn autonomie 
te geven. Ontwikkelingssamenwerking dient in dit licht 
gezien te worden en is het middel bij uitstek om te zorgen 
dat overal de westerse democratie gegrondvest wordt.
4. Een democratische samenleving die de ontwikkelings
hulp aanbiedt is per definitie de samenleving die zijn 
individuen de meeste autonomie biedt. Daarom dient 
deze te bepalen hoe de hulp wordt aangewend. Neder
lands Ontwikkelingssamenwerkingsbeleid.

5. Ontwikkelingslanden moeten een grotere autonomie 
verkrijgen ten aanzien van de besteding cq. aanwending 
van ontwikkelingshulp, daarbij uitgaande van de bestaan
de sectorprogramma's.
6. Bilaterale Nederlandse ontwikkelingshulp dient in het 
kader van het programmalandenbeleid te geschieden. Dit 
programmalandenbeleid moet verder uitgebouwd en 
geïntensiveerd worden.
7. Noodhulp dient alleen voor incidentele noodsituaties 
aangewend te worden. Structurele nood dient via het pro
jectenbeleid aangepakt te worden.
8. Hulp via de grote mulilaterale instellingen kan, door het 
bredere kennisvlak en ondersteuning, een grotere effec
tiviteit dan bilaterale hulp hebben, en zal dus in ieder geval 
op het huidige niveau gehandhaafd moeten worden.
9. Om een coherent beleid te verkrijgen, moeten de 
diverse onderdelen van de ministeries die zich met ontwik- 
kelingssamenwerkingsprojecten bezighouden, samenge
voegd worden tot een nieuw ministerie. Het Directoraat-

Generaal Internationale Samenwerking (DGIS) van Bui
tenlandse Zaken dient daarbij verzelfstandigd te worden 
en aangevuld te worden met andere onderdelen. Het 
roulatiesysteem van ambtenaren tussen DGIS en Buiten
landse Zaken moet opgeheven worden. De verkokering bij 
DGIS wordt daarbij afgewogen tegen het veel grotere 
voordeel van kennisvergroting.
10. De gesubsidieerde verzuiling in Nederland dient stop
gezet te worden. De Medefinancieringsorganisaties die
nen niet langer van overheidswege gefinancierd te wor
den.
11. De middelen die hierdoor vrijkomen, moeten worden 
ondergebracht bij een afdeling van het ministerie voor Ont
wikkelingssamenwerking. Deze dienteen aantal projecten 
te plannen. Voor de uitvoering ervan vraagt zij aan hulpor
ganisaties een offerte (uitbesteding). Het financiële risico 
is voor deze organisaties. Deze organisaties rapporteren 
achteraf. Het falen van projecten kan gevolgen hebben 
voor toekomstige toewijzingen aan deze organisaties. Een 
te lage effectiviteit kan ook leiden tot een herverdeling van 
middelen binnen Ontwikkelingssamenwerking ten nadele 
van de afdeling die deze uitbesteding uitvoert.
12. Het Nederlandse mensenrechtenbeleid is een taak van 
het ministerie van Buitenlandse Zaken. Dit ministerie kan 
bij de uitvoering gebruik maken van de expertise en 
middelen van andere ministeries, voorzover door de Wet
gever in de Rijksbegroting bepaald.
13. Daar de Oost-Europese landen noch gekenmerkt 
worden door een inkomen per hoofd wat onder de Neder
landse hulpgrens ligt, noch gekenmerkt worden door een 
bijna geheel ontbrekende infrastructuur, is een structurele 
hulp uit de begroting van ontwikkelingssamenwerking voor 
deze landen ongewenst. Wel kan uit deze begroting hulp 
verstrekt worden om de sociale gevolgen van aanpassing
sprogramma’s deels op te vangen.
14. Binnen de begroting van ontwikkelingssamenwerking 
dienen gelden vrijgemaakt te worden voor schuldconver- 
sie. Met de gelden (in lokale valuta) die bij het met korting 
opkopen van schulden op de tweede-hands schuldmarkt in 
bezit komen, kunnen projecten in deze landen uitgevoerd 
worden.
15. In principe dienen lokale overheden zich niet bezig te 
houden met ontwikkelingssamenwerking. De voorlichtings- 
en bewustwordingstaak van de lokale overheden dient zo 
eng mogelijk te worden opgevat.

Toelichting Preambules:
Zie de nota m.b.t. de twee visies t.o.v. ontwikkelingssamenwerking 
die vanuit het liberalisme aangehangen kunnen worden. Uit preambu
le A kan afgeleid worden dat in principe ook dictaturen gesteund 
worden (bijv. Ethiopië bij hongersnoden) en dat dit ook voedselhulp 
en wapens kan zijn.Preambule B vertegenwoordigt de Pronk-variant. 
Landen die stout zi jn moeten straf krijgen. Landen zijn bij wijze van 
spreken al fout als de vrouw daar wel achter het fornuis moet staan.
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ONTWIKKELINGSSAMENWERKING
door Mark Aalders

In dc JOVD is momenteel een project Ontwikkelingssamenwerking opgestart. Ontwikkelingssamenwerking is 
het resolutie- onderwerp voor november. Naast de resolutie bestaat het project uit een aantal andere onderdelen, 
waanwee de afdelingen en districten aan de slag kunnen om activiteiten rond het onderwerp Ontwikkelingssamen
werking te ondernemen. Deze komen hieronder aan de orde.

Nota

Sprekers-'pool'

Naast de resolutie is er een nota. Deze 
nota geeft in ruim 15 pagina’s achter- 
grondinfonnatie bij de resolutie, en gaat 
in op de volgende onderwerpen: 
Liberalisme cn ontwikkelingssamenwer
king; Geschiedenis van het OS-beleid in 
Nederland; Kwaliteit en effectiviteit van 
het OS-beleid; Structuur van het Neder
landse OS-beleid.
De nota kost Hfl. 2,50 en is te verkrijgen 
op het secretariaat.

F oldermateriaal

Er zal vanaf augustus een pakket folder
materiaal op het secretariaat liggen. Een 
nadere specificatie over aantallen en 
soorten komt op het moment dat de 
folders er zijn; het is nu (juli) nog onze
ker welke folders in welke aantallen 
gereed zijn. We praten in elk geval over 
grote aantallen (vele honderden). De 
folders zijn gratis.

Video-films

Verder zullen wij een vijftal korte VI- 
DEO-FILMS over het OS- beleid be
stellen (15 min., VHS). Deze worden 
gratis aan afdelingen/districten ter be
schikking gesteld (bestellen via het 
Algemeen Secretariaat).

Dan is er nog de Sprekers”pool” . De 
pool bestaat uit ongeveer 250 mensen 
die in ontwikkelingslanden hebben 
gewerkt en die bereid zijn een lezing te 
geven, en ook bereid zijn verdere onder
steuning bij het programma te bieden. 
Deze mensen wonen in heel Nederland, 
reiskosten voor de sprekers zijn dus gering.

Mensen uit deze pool kunnen benaderd 
worden via twee instanties die deze pool 
beheren:

- SNV (organisatie voor ontwikkelings
samenwerking en bewustwording): Be- 
zuidenhoutseweg 161, 2594 AG Den 
Haag; 070- 381.41.41

- KNV (kontaktgroep van Nederlandse 
ontwikkelingswerkers): Keizersgracht 
181,1061 DR Amsterdam; 020-25.72.12

Deze instanties zijn over het project van 
de JOVD ingelicht.

Rollenspelen

Tot slot zijn er, naast het wereldhandels- 
spel, een vijftal andere ROLLENSPE
LEN. Nadere informatie (lengte, aantal 
deelnemers) volgt in de komende HB- 
info (eind augustus), en is voorlopig te 
verkrijgen bij M a r k  A a ld e r s  (010- 
4141366/4082259), of bij de commissie 
Ontwikkelingssamenwerking (zie adres
senvraagbaak). (Ook voor verdere infor
matie over het gehele project!).

Z oek in uw k en n issen krin g  n aar  de M ooiste D a m e ,

OF DE MEEST GALANTE HEER, WANT HEI’ DlSTRKT UTRECHT 

ORGANISEERT HET GALA!

P rim us sin e  p a r e s
( e e r s t e  ZONDER GELIJKEN')

D it M eest  Opw indende G a la  uit de gesch ieden is
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Z a t e r d a g  1 s e p t e m b e r  1990.
O p o i.v i.n  k\\ ijooK(vmiR 10ai ru m i s  1990) Hi i.. 55.-o v i -.r  ii-. 
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HET INTERNATIONAAL SECRETARIAAT
“een beetje avontuurlijkheid moetje in je  hebben”

door Kei Koenen, redacteur
Eind vorig jaar werd de vereniging geconfronteerd met de handel en wandel van de toenmalig internationaal 
secretaris. Via Driemaster werd uitvoerig uit de doeken gedaan, hoe men in het internationale wereldje van de 
JOVD was omgesprongen met de centen. Enfin, het verhaal is bekend. Hoe is het een naar na dato gesteld met 
de internationale tak van de JOVD boom? Het internationaal secretariaat, de ondersteuningscommissie van de 
internationaal secretaris functioneert weer; de internationaal secretaris functioneert weer. Driemaster achtte de 
tijd rijp voor een gesprek en denderde een Utrechtse bovenwoning binnen waar het Internationaal Secretariaat 
(IS) in vergadering bijeen was, plantte een recorder neer cn ving het volgende gesprek op tussen Mirjam Mol, 
Michiel van Turnhout, Alex Stumpels, Hans- Peter Lassche en internationaal secretaris Ron Batten. Het gesprek 
begon met de vraag: “ H o e fu n c t io n e e r t  h e t I n te rn a tio n a a l S e c r e ta r ia a t  nu, e en  h a l f ja a r  n a  K le in ? ”

Zonder excessen

M ich a e l: “In ieder geval zonder exces
sen”.
R on: “Het secretariaat is voornamelijk 
een zeer gezellige groep mensen die met 
hard werken en veel energie op het inter
nationale vlak activiteiten ontplooien voor 
zoveel mogelijk mensen. De strategie 
is: iedereen die wil, mag meedoen. Als 
wij, als JOVD weer een positie in het 
internationale jongerenwerk willen ver
werven, dan ligt het niet alleen aan het 
aantal aktiviteiten, maar ook aan het 
aantal deelnemers waar wij ons op kun
nen beroepen.”
M ic h a e l. “Er zijn (natuurlijk) meer doel
en, die na tc streven zijn. Als organisatie 
willen we ons bij andere organisaties in
ternationaal presenteren, waardoor er 
contacten gelegd worden waaruit wij 
informatie kunnen putten. Daarnaast moet 
je  je als Internationaal Secretariaat 
bezighouden met het coördineren en be
geleiden van aktiviteiten en zorgen 
dat er richting de vereniging de moge
lijkheden zijn om de leden kennis te 
laten maken met het onderwerp.”
Ron: “Het achterliggend ideologisch doel 
is het streven van liberalen naar een wc- 
reldmaatschappij waarin vrede en sa
menwerking tussen volkeren heerst. Om 
dat vanuit ons clubje na te streven is 
zorgen dat er vele contacten zijn, maar 
ook het creëren van uitwisselingen en 
uitwisselingsmogclijkheden om zoveel 
mogclijk JOVD-ers te laten participe
ren.”

Slechte naam

H a n s-P e te r:  “Het is nu vooral belangrijk 
dat het internationale werk in de JOVD 
van zijn slechte naam afkomt, zoals het 
delegeren van reisjes naar vrienden die

nog wat te goed hadden.” A le x  valt hem 
bij: “Ja, dat is momenteel nog onze groot
ste handicap: de periode van vorig jaar, 
daardoor staan wij allemaal onder enige 
druk en daardoor zijn we wel extra 
gemotiveerd het goed te doen, teneinde 
weer vertrouwen te kweken bij de vere
niging.”
M ic h a e l: “Daarvoor hebben wc de 
Nieuwsbrief in het leven geroepen om 
alles met open vizier tc doen, maar ook 
moeten we zorgen om op congressen als 
Internationaal Secretariaat naar buiten 
te treden als instantie waar mensen met 
vragen of opmerkingen terecht kun
nen”.
R on: “Toen wij na de periode Klein 
hieraan begonnen, wisten we weinig cn 
hadden géén of praktisch geen ervaring. 
We hadden allemaal wc het een of ander 
meegemaakt, maar dat wil niet zeggen 
dat dit genoeg is om de trein weer te laten 
rijden” .

IFLRY

H a n s -P e te r :  “Maar wc leren snel, neem 
als voorbeeld de verschillen tussen de 
Hongarije en Roemenië reis. Bij de eerste 
hebben wc ons op IFLRY (International 
Federation of Liberal and Radical Youth, 
een overkoepelende organisatie van li
beralen cn radicale partijen. KK) laten 
vertrouwen, toen dat mis bleek te gaan, 
heeft Alex de Roemenië reis georgani
seerd en niets van IFLRY aangetrokken. 
Uiteindelijk heeft IFLRY meer met de 
JOVD meegedaan dan andersom. Dat is 
iets directs dat je als Internationaal 
Secretariaat leert binnen twee maanden. 
En zo gaat het met het organiseren van 
allerlei aktiviteiten”.

N a h e t o rg a n isa to r is c h  f ia s c o  d o o r  IF L- 
R Y  va n  d e  H o n g a r ije  re  is  g in g e n  s te m 

m en  o p  om  a ls  v e re n ig in g  m a a r  u it IFL- 
R Y  te  s ta p p e n . H e t k o s t v e e l g e ld , ze  
d o en  n ie t z o v e e l  v o o r  o n s  en w a l ze  
d o en , d o en  zo  o o k  n ie t h ijs te r  g o e d . S la a t  
h e t In te rn a tio n a a l S e c r e ta r ia a t  a c h te r  
d ie  k r itie k ?

R on: “Nee, dat niet. IFLRY is een orga
nisatie die de vereniging tweeduizend 
gulden per jaar aan lidmaatschap kost. 
Dat lidmaatschap hebben we omdat we 
op die manier een boel informatie krij
gen over veel activiteiten van collega li
dorganisaties. Daarbij komt dat je aan 
het organiseren van uitwisselingen op 
afdclings-, districts- of landelijk niveau 
niet eens hoeft te beginnen als je geen lid 
van IFLRY bent. Maar als je beiden lid 
bent en er gaat iets mis, dan kan je 
verhaal halen bij de Internationaal Se
cretariaat, die het vervolgens weer op
neemt met zijn collega van desbetref
fende organisatie. Een buitenlandse 
organisatie zou niet een geïnteresseerd 
zijn in ons, als wc geen lid waren. Dan 
zou men denken: als ze niet eens lid zijn 
van IFLRY, is het vast geen goede club.” 
M irja m :  “ik vind het eigenlijk wel een 
giller; Er lopen wat dingen scheef, dan is 
er absoluut geen begrip; Nee dan moet 
meteen IFLRY maar aan de kant”.
Ron: “De Oost-Europa reizen waren voor 
het IFLRY bestuur ook nieuw, ze wisten 
ook niet wat ze moesten verwachten. 
Het bestuur van IFLRY wordt op een 
hele aparte manier samengesteld. Je 
bent als vereniging lid en dan heb je een 
aantal stemmen. We zijn met zijn veer
tigen en het bestuur bestaat uit 6 man. 
Door het vormen van allianties komen 
de mensen in het bestuur en dat is het 
altijd weer zo dat er mensen tussen 
zitten, die organisatorisch niets kunnen. 
Jules Maaten (JOVD-er; 8 jaar bestuur
slid en 6 jaar president van IFLRY) had



er al last van en dit bestuur heeft er ook 
last van. Het probleem is alleen dat ze 
eens in de twee jaar vervangen kunnen 
worden en in de tussentijd moet je  zor
gen dat het loopt. Dat is wel moeilijk, 
maar het kan”.
A le.x: “Het is zonder meer zo dat de orga
nisatiegraad van IFLRY beter kan. In 
1991 komt het IFLRY-congres waar
schijnlijk naar Nederland zodat de JOVD 
iets meer invloed kan uitoefenen. In ieder 
geval kunnen meer JOVD-ers dan ken
nis maken met het verschijnsel IFLRY.

N a a lle  p e r ik e le n  van  v o r ig  j a a r  w o rd e n  
ju l l i e  o p  h e t g e b ie d  van  f in a n c ië n  n a 
tuurlijk m et a rgu sogen  bekeken. H oe g a a t

h e t nu m e t d e  cen ten  ?

R on: “Het budget is laag: op dit 
moment draaien we van twee
duizend gulden. Daarvan orga
niseren we; Het Hongarije pro
ject had op de begroting een 
omzet van zes a zeven duizend 
gulden, plak daar een portie on
voorzien in, dat is meestal 10%, 
hetzelfde geldt voor de Roeme
nië en Tsjechoslowakije rei
zen. Met andere woorden er had 
maar iets mis hoeven gaan en 
tot aan het eind van het jaar 
hadden we niets meer kunnen 
doen, omdat het geld op zou 
zijn” .
A lex: “Bij de Roemenië reis is 
er sprake geweest van afgelas
ting, was dit gebeurt, hadden 
we wel een forse schadepost 
gehad. Je zit met dit secretariaat onder 
grote verantwoording, met name finan
cieel. Probeer maar voor 500 gulden 
een programma aan te bieden in een 
volstrekt onbekend land, dat net een 
revolutie achter de rug heeft” . 
H a n s-P e te r: “Als je met een budget van 
2000 gulden zit is het ook wel verkoop
baar dat men geacht wordt het zelf te be
talen. Het idee heerst nog dat dit soort 
reisjes zwaar gesponsord is” .
Ron: “Dat is het vroeger ook wel ge
weest. Het ministerie van WVC heeft 
veel gesubsidieerd, maar de laatste ja 
ren willen ze er vanaf, omdat interna
tionaal jongerenwerk een post is waar 
volledig op bezuinigd kan worden. Voor 
dit jaar krijgen we een paar duizend 
gulden om een buitenlandse delegatie 
uit Polen of Hongarije te halen. Maar 
meer krijgen we niet, terwijl je  hoort

verhalen van vijf jaar geleden, waar ze 
voor zoiets tienduizend gulden kregen. 
Waarvan dus rustig de helft aan de st
rijkstok bleef hangen”.
M ic h a e l:  “Geld kan toch wel een drem
pel zijn om actief te worden in het 
internationale wereldje. Hoewel ik wel 
wil bestrijden dat je  veel geld nodig 
hebt om actief te zijn. Vaak zitten er op 
seminars subsidies die ervoor zorgen 
dat het redelijk is op tc brengen door ie
dereen die wat voor de JOVD over 
heeft. Want het is en blijft een hobby en 
een hobby kost geld” .
H a n s-P e te r :  “Er komt bij het runnen 
van een Internationaal Secretariaat na
tuurlijk meer kijken, dan het organise

ren van reizen en het op reis sturen van 
mensen. Wij kunnen ook ondersteunend 
zijn voor districten met internationale 
cursussen; we kunnen projectgroepen die 
zich internationaal bezighouden voor
zien van allerlei soorten documentatie” . 
R on: “Je zult niet geloven hoeveel rom 
mel er altijd in mijn postvak ligt. Over 
zaken als Oost-West is cr altijd heel 
veel, ik krijg partijkrantjes uit Roeme
nië, uit Oost-Duitsland. Het kan voor 
een Project Groep heel interessant zijn 
om die dingen tc lezen. Als een afdeling 
een uitwisseling wil met een buitenland
se politieke organisatie wat doe je dan? 
Je belt met één van de Internationaal 
Secretariaat-lcden, vraagt wat de moge
lijkheden zijn en de uitwisseling is 
opgestart met één telefoontje. Verder 
moet je een paar idioten hebben die van 
plan zijn er tijd in te steken en de verant

woordelijkheid willen nemen” .
A le x :  “Voorheen was het zo, dat het 
eigenlijk allemaal eigen werk was. Je 
kon niet echt rekenen op de ondersteu
ning van een Internationaal Secreta
riaat. Daarom is het fijn dat na, door een 
actief Internationaal Secretariaat waar 
overigens steeds meer kennis komt, ook 
afdelingen de mogelijkheid wordt gebo
den om gemakkelijker projecten te kunnen 
beginnen. Ieder van ons krijgt een taak, 
Koers de Vries wordt de subsidieman en 
Mirjam doet de (internationale) cursus
sen en de rest kan afdelingen en distric
ten ondersteunen bij internationale pro
jecten. Dat zijn de voordelen voor de 
vereniging van het actief functioneren

van de eerbiedwaardige colle
ge”-
R on : “Zeker op de manier waar
op het nu draait, er is altijd een 
Internationaal Secretariaat ge
weest maar onder iedere Inter
nationaal Secretaris functioneer
de het anders. De enige over
eenkomst is dat een Internatio
naal Secretariaat altijd beschul
digd wordt van het achterhou
den van goedkope reisjes. Maar 
er wordt wel vergeten dat er nu 5 
seminars liggen van IFLRY, 
waarvoor we geen aanmeldin
gen krijgen. Dat is altijd zo 
geweest. Angst voor het vreem
de, dat begrijp ik wel, je  weet 
niet waar je heen gaat, je weet 
niet wat je  te wachten staat. 
Maar veel mensen zullen daar
voor afschrikken. Een beetje 

avontuurlijkheid moet jc  wel in je heb
ben” .
M ic h a e l:  “Een boel dingen worden echt 
op het allerlaatste moment geregeld, we 
zijn natuurlijk geen reisbureau dat plan
matig aangeleverde reisjes in haar pro
gramma heeft, participatie moet berus
ten op (grote) flexibiliteit".
R on: “Al is het zo dat wc met zes man het 
Internationaal Secretariaat doen, we 
kunnen niet elk project zelf opstarten, 
maar men kan altijd om tips cn adviezen 
vragen als men bijvoorbeeld wil weten 
hoe een begroting voor zoiets in elkaar 
steekt, gewoon bellen; Dat is helemaal 
niet zo moeilijk”.
H a n s -P e te r :  “Wij staan dag en nacht 
voor U klaar”.

R on: (aarzelend) “...’s nachts vieren wij 
feest” . KK



PACIFISTE SAAR BOERLAGE:
“V onhoff is  in to lera n t en a rro g a n t”
Oud PSP-voorzitter en Nolympics-leider slaat terug

door Fred Akkerma, redacteur

HAREN, 16 juni 1990 - Met Bolkestein wil ze niet samen werken, Vonhoff kan ze niet luchten en Ritzen vindt ze 
arroganter dan Deetman: Saar Boerlage (58), pacifistc, oud-voorzitter van de PSP en ooit strijder tegen de komst 
van de Olympische Spelen naar Amsterdam. Vooral in die laatste hoedanigheid kreeg zij grote landelijke 
bekendheid. Met ludieke acties in Nederland en daarbuiten wisten Boerlage en haar actiecomié Nolympics te 
voorkomen dat de Olympische Spelen in 1992 in Amsterdam plaats zouden vinden.
Over het centrum-linkse kabinet Lubbers/Kok is Boerlage ontevreden. “Centrum-links of centrum-rechts, het lijkt 
niets uit te maken.” PSP-kamerlid Andree van ES, een van de leidende figuren achter haar val als partijvoorzitter, 
komt er genadig van af: “Ze wilde mij niet langer als partijvoorzitter, maar ach, een fractievoorzitter en een 
partijvoorzitter liggen elkaar nooit zo.”
Een interview over arrogante politici, carrière makers en topsport.

S a a r  B o e r la g e  (5 8 ):  ...het gelijk van de PSP

Te weinig onderwijs

“Ik ben opgegroeid in een links-intellec
tueel gezin. Mijn vader was advocaat en 
ging later theologie studeren. Hij werd 
hervormd predikant in Friesland. Tij
dens de oorlog zet-ie in het verzet - hielp 
onderduikers. Na de oorlog werd hij 
predikant in Uitgeest. Ik ging er naar de 
ULO, maar lag ver achter, omdat ik 
alleen maar Fries sprak en te weinig 
onderwijs had gehad.

Anti Militaristische 
Studenten

Ik haalde het toch en ging via de HBS 
naar de Universiteit van Amsterdam. 
Tijdens mijn studie sociale geografie 
kwam ik in contact met de Werkgroep 
van Anti Militaristische Studenten, ei
genlijk een voorloper van de PSP. Ik 
werd er actief en toen in 1958 de PSP 
werd opgericht, lag het voor de hand dat 
ik daarin ook actief zou worden. Ik werd 
lid van de afdeling Amsterdam. Van ’66 
tot ’70 was ik gemeenteraadslid, maar 
daarna bedankte ik voor de PSP.

Er waren tc veel carrière-makers geko
men - mensen, die er niet zitten voor de 
partij-ideologie, maar voor zichzelf. 
Het gezellige kleine clubje van voorh
een, was uitgegroeid tot een afstandelij
ke grote partij; er ontstonden ruzies en 
de carrière makers namen langzaam de 
overhand.”

Kritiek van Van Es

“Ik werd intussen docent aan de univer
siteit van Amsterdam. Dat ben ik nu nog 
steeds.
Het is inderdaad een goedbetaalde baan 
en uit oogpunt van het socialisme voel 
ik mij ook wel eens schuldig. Immers: 
met zo’n hoog inkomen ben ik eigenlijk 
een deel van de “happy few” . Ik geef 
daarentegen ook heel veel geld aan goede 
doelen, zo’n tien procent van mijn inko
men - dat is fiscaal aftrekbaar natuur
lijk.

Groen Links

In 1986 werd ik toch weer lid van de 
PSP omdat de wording van Groen Links

op handen was.
Ik ben daar altijd een groot voorstander 
van geweest. Van ’87 tot ’89 was ik 
landelijk voorzitter van de partij. Op 
mijn voorzitterschap was echter vee kri
tiek - ook van Andree van Es (toen 
fractievoorzitter van de PSP in de Twcc- 
de Kamer - FA).
Ik zou niet lang genoeg lid zijn van de 
partij om landelijk voorzitter tc kunnen 
zijn. Kortom: Andree wilde mij niet meer 
als voorzitter van de partij. Ik ben daar
om maar afgetreden.
Ach ja , een fractievoorzitter en een par
tijvoorzitter liggen elkaar nooit zo...”

“Het liberalisme is mij heel dierbaar. 
Maar de VVD draagt dat liberalisme niet 
uit. De JOVD overigens ook niet. De 
VVD gaat veel te snel door de bocht. Dat
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hebben we gezien in de afgelopen kabi
netten van CDA en VVD. Op het gebied 
van abortus, euthanasie en de wet op 
gelijke behandeling, laat de VVD ge
makkelijk haar opvattingen varen. De 
VVD is te opportunistisch. Op dit m o
ment moet de VVD, zeker onder Bolkes- 
tein, oppassen dat zij niet een heel klein 
cn heel rechts partijtje wordt.
Die Bolkestein heb ik wel eens horen 
praten en als het aan hem ligt, wordt er 
nooit ontwapend. Nee, ik geef de voor
keur aan Voorhoeve - ik vind het ook 
jam m er dat hij afgetreden is. En Pieter 
Winsemius, die zou een nog betere frac
tieleider zijn. Dat was indertijd een goed 
milieuminister - Nijpels deed het trou
wens ook niet slechte - en hij is nu nog 
altijd actief in de milieubeweging. Ja, 
met Winsemius zou Groen Links nog 
wel samen kunnen werken. Maar met 
Bolkestein niet.”

W D’ers zijn arrogant

“Veel W D ’ers zijn mateloos arrogant. 
Denk maar aan Wiegel, De Korte, Van 
Aardenne cn Vonhoff. Allemaal zijn ze 
overtuigd van hun gelijk en ze staan niet 
open voor andere opvattingen. Ze voe
len zich te verheven.
Ook in de PvdA heb je  dat soort perso
nen. Minister Ritzen bijvoorbeeld. Groen 
Links zou met zulke personen nooit samen 
kunnen werken. Nauwe samenwerking 
met de VVD op landelijk niveau is nau
welijks haalbaar. Op lokaal niveau ech
ter wel. Op het gebied van de gelijke 
behandeling bijvoorbeeld zouden Groen 
Links en de VVD samen best een vuist 
kunnen maken. Maar de VVD en Groen 
Links samen in één regering? Nee, dat is 
ondenkbaar.”

JOVD

“De JOVD mag in naam dan links staan 
van de VVD, in werkelijkheid valt dat 
nogal tegen. De JOVD zegt bijvoorbeeld 
voor individualisering te zijn, maar 
ondertussen blijft wel de leefgemeen
schap -getrouwd, samenwonend o f al
leenstaand- bepalend voor de economi
sche positie van de individu. De JOVD 
blijft onderscheid maken en is daarmee 
nauwelijks beter dan de VVD. Boven
dien ontbreekt het aan idealisme in de 
JOVD, ja  toch? De inzet van de jongeren 
organisatie van de PSP, de PSJG is vol

gens mij veel groter.”

Geen verschil

“Het huidige kabinet verschilt nauwe
lijks van het vorige. Dat er minder geld 
aan defensie wordt uitgegeven, ligt naar 
mijn mening niet aan de PvdA. In een 
centrum-rechts kabinet zou ongetwijfeld 
hetzelfde zijn gebeurd. Op Onderwijs zit 
nu Ritzen. Nou, die is niets beter dan 
Deetman, misschien zelfs slechter. Ik 
had liever gezien dat D66 in het kabinet 
had gezeten. Dan had het CDA m is
schien niet zo overheerst. D66 is een 
liberale en een groene partij en had zeker 
een extra dimensie aan de regering kun
nen geven.”

Groen Links in de 
regering

“Als Groen Links in de regering zou 
zitten, dan zouden economische gelijk
heid en het milieu prioriteit krijgen. 
Misschien is dat met elkaar in tegen
spraak, maar we zouden geprobeerd 
hebben er het beste van te maken. Na
tuurlijk: het is een dilemma, maar met 
dilemma’s heeft de PSP altijd al te maken 
gehad. Tot voor kort was dat het dilem
ma: moeten we kiezen voor absolute 
geweldloosheid of voor de Westerse 
vrijheid. Want geloof me: hoewel ik 
vaak kritiek heb op de westerse con
sumptiemaatschappij, ben ik wel van 
mening dat we er beter mee af zijn dan 
met het voormalige communistische 
systeem in het Oostblok. Een lastig di
lemma dus: geweldloosheid o f behoud 
van vrijheid. Een dilemma dat langzaam 
aan het verdwijnen is, nu het Oostblok 
drastisch aan het hervormen en demo

cratiseren is. De wederzijdse geweld
loosheid lijkt alle problemen op te los
sen.
Je zou dat het gelijk van de PSP kunnen 
noemen.”

Vonhoff

“Henk Vonhoff kan ik niet waarderen. 
Maar ik heb hem als aanvoerder van 
Nolympics nooit in het gezicht gespuwd, 
zoals vaak beweerd is. Dat was iemand 
anders van de groep. Tja, we waren met 
z’n allen tegen de komst van de Olympi
sche Spelen naar Amsterdam. Er zouden 
veel bossen voor gekapt moeten worden 
en er zou veel geld verloren gaan. Dat 
vonden wij het niet waard. We zijn toen 
naar Lausanne gegaan en zijn daar de 
orde op straat gaan verstoren. We heb
ben het verkeer in Lausanne minstens 
een half uur lam gelegd.
Het IOC (Internationaal Olympisch 
Comité - FA) is doodsbenauwd voor 
ordeverstoringen. Die Olympische Spe
len kon Amsterdam toen dus wel op z ’n 
buik schrijven. Vonhoff heeft mij nader
hand een “minvariant” genoemd, onder 
andere omdat ik hem in het gezicht ge
spuwd zou hebben, wat dus helemaal 
niet waar is. Die man is zo intolerant en 
arrogant; hij legt de nadruk op het uiter
lijk van mensen en daar selecteert hij op. 
Hij heeft mij later z’n excuses aangebo
den, maar wel met een heel klein en 
voddig briefje.
Zeker, ik ben trots op die actie tegen de 
Olympische Spelen. Ik vind in z’n alge
meenheid dat topsport steeds ongezon
der wordt. Door de commercialisering 
van de sport, wordt nationalisme in de 
hand gewerkt. Kijk maar naar het WK- 
voetbal, daar zie je  dat overduidelijk.”

FA

Twee Driemaster-rcdacteuren, Fred Akkerma en Ronald Niemeijer schreven 
het boekje

DE AFBRAAK VAN EEN  
LIBERAAL IMPERIUM

Het behandelt de recente historie van de JOVD- 
afdeling De Compagnie.
Dat het boekje onthullend van aard is, lijdt geen twijfel.
De kosten? Hfl. 2,50 per exemplaar texci. verzendkosten)te bestellen bij Driemaster 
o f op 05990-13694 / 05987-17644.
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Een analyse:

Ondanks boycot wel in de Kamer:

“CENTRUM DEMOCRATEN”
door Ronald Niemeijer, redacteur

Allochtonen in Nederland - het schijnt een probleem te zijn. Want het splinterpartijtje de Centrum Democraten 
heeft niet voor niets een zetel in de Kamer weten te bemachtigen. De politieke partij keek immers naar de “wens” 
van de kiezer. Met andere woorden: minderheden horen in ons land niet thuis. Maar zijn buitenlanders dan echt 
een probleem? “Nee,” zou ik zo zeggen, “want van die mensen heb ik nog nooit last gehad.”

Lubbers 
minder soft

Toch berichtte de media onlangs heftig 
over de allochtonen. Minister-president 
Lubbers zei voor de IKON-radio, dat 
migranten “minder soft” benaderd moes
ten worden. Lubbers kreeg zelfs steun 
vanuit een onverwachte hoek. K. Woei- 
A-Tsoi, directeur van de Surinaamse 
welzijnsstichting Krosbe in Rotterdam, 
verklaarde het volledig met de minister
president eens te zijn. Tsoi had echter 
wél andere redenen. De welzijnswerker 
vindt dat migranten eindelijk door de 
overheid serieus moeten worden geno
men. “Meer respect cn erkenning voor 
de eigen initiatieven.”

Geen kwaliteiten

En die opmerking maakte de Krosbe - 
directeur niet onterecht. Want het is 
gebleken dat de overheid initiatieven 
van minderheden doodgewoon niet se
rieus neemt. Zo was de stichting van 
plan om een groep Surinaamse werklo
zen op te leiden tot allochtone arbeids
bemiddelaars. Van het plaatselijk arbeids
bureau kreeg zij echter niet veel steun. 
Sterker nog: totaal geen steun. Allochto
nen hebben immers geen kwaliteiten, 
moet het arbeidsbureau gedacht hebben. 
Toch hield Krosbe “de moed erin” . Na 
wat gelobby kon het project, dankzij EG 
gelden (!) alsnog van start gaan. En het 
resultaat is verbluffend: driekwart van 
de deelnemers heeft inmiddels al een 
baan.
Allochtonen hebben dus wel degelijk 
kwaliteiten - ze worden alleen onder
schat. Waarom? Over het antwoord 
kunnen we kort zijn: vooroordelen. Want 
daar zit Nederland vol mee. Buitenlan
ders kunnen immers niets, mogen niets.

En dat deze stelling niet uit de lucht is 
gegrepen blijkt wel uit de praktijk - heel 
wat minderheden lopen in ons kleine 
landje zonder werk rond. Och, werken 
willen ze ongetwijfeld - het is alleen de 
maatschappij die tegenwerkt.

Opvangbeleid

Niet alleen dc minderheden, maar ook 
het opvangbeleid staat al enige tijd ter 
discussie. “Hoe kunnen wc allochtonen 
het beste in de samenleving laten inte
greren?” vraagt de overheid zich a jaren 
af. Martijn P. Verbrugge, voorzitter van 
het Humanistisch Verbond afdeling Den 
Haag-Wassenaar, heeft d e  oplossing. “Het 
Nederlandse taalonderwijs moet voor 
minderheden professioneel worden op
gezet.” Verbrugge heeft hier zeker geen 
ongelijk in. Want het is gebleken dat er 
nog steeds een taalbarrière tussen beide 
culturen bestaat. En door die kloof is een 
goede integratie onmogelijk geworden. 
Verbrugge vindt overigens dat de over
heid op het “Canadese systeem moet 
overstappen. Als bedrijven geen m in
derheden in dienst nemen, krijgen zij 
geen overheidsopdrachten meer. Een 
onsmakelijke zaak. Want op deze m a
nier geef je  de discriminatie alleen maar 
een push. Een ondernemer neemt im 
mers een buitenlander tegen zijn zin in 
dienst. En wat zal er dan in veel gevallen 
gaan gebeuren? Inderdaad: kleine peste
rijen - de allochtoon is immers niet welk
om.

Slecht betaalde baantjes

Uit een onderzoek van F. Buijns, ver
bonden aan dc Rijksuniversiteit in Rot
terdam, is gebleken dat allochtonen vaak 
ongeschoolde en slecht betaalde baant
jes krijgen toegeschoven, die nauwelijks 
enig perspectief bieden. “Buitenlanders 
gaan het de gewoonste zaak van de wereld 
vinden, dat ze bijvoorbeeld in een bui- 
zenfabriek werken. Angstaanjagend,” 
aldus Buijns. De onderzoeker vindt dan 
ook dat het “gekleurde werk: moet wor
den aangepakt. Echter: os dat niet iets tc 
hoog gegrepen? Nederlanders voelen er 
in veel gevallen niets voor om de taken 
van de buitenlandse arbeider over te 
nemen. Te “smerig werk". In de jaren 
zestig werden er immers niet voor niets 
Turken en Marokkanen naar Nederland 
gehaald. Ook toen al moesten zij onze 
“karweitjes” opknappen, puur omdat de 
Nederlandse arbeider dat vertikte.

Falend minderheden
beleid

Dat de overheid een falend minderhe
denbeleid heeft gevoerd mag wel duide
lijk zijn. Van een goede integratie kun
nen we immers nog niet spreken - de 
Centrum Democraten wisten, ondanks 
een boycot, in de Kamer te komen. Tijd 
voor een ander beleid, dus. Tijd voor 
nieuwe ideeën. Misschien wel tijd voor 
een nieuwe regering...

Dc JOVD a fd e lin g  G ro n in g e n  organiseert men sprekers» vond met de nieuwe fractie
voorzitter van de VVD:

Dhr. B o lkeste in
Na afloop is er natuurlijk volop gelegenheid tot het stellen van vragen.
Deze avond -die je  gewoon niet mag missen- zal plaatsvinden op m aandag 24  
septem ber. Nadere informatie te verkrijgen bij: Robert Femandes (050-779803).
Ie d e re e n  is  va n  h a r te  w e lk o m !
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De opmars van het particulier onderwijs:

DE REACTIE OP RITZEN
onderwijsmarkt is nog niet verzadigd

door Fred Akkerma, redacteur
Wat vroeger klein, exclusief cn vooral elitair was, is thans niet meer uit dc Nederlandse samenleving weg te 
denken: particulier onderwijs. Traditionele instituten zoals Nijenrode en Schoevers hebben talloze navolgers 
gekregen. LOI, ISW, PBN A, NIVE, MP&P: het zijn inmiddels gevestigde afkortingen in de onderwijswereld. Het 
regulier onderwijs (lees: overheidsonderwijs) voldoet blijkbaar niet. De aansluiting op het bedrijfsleven laat te 
wensen over en maatwerk is onmogelijk. Een reactie bleef niet uit. Particulier onderwijs verovert Nederland. In 
onderwijskringen spreekt met wel van de reactie op Ritzen.

“Het regulier onderwijs is aan zoveel 
regeltjes gebonden, dat er een enorme 
starheid is ontstaan. Daardoor is de aan
sluiting op het bedrijfsleven volledig 
verziekt." Aldus formuleert Herman 
Kranenborg (40) de huidige situatie in 
het onderwijs. Kranenborg is een per
soon met koffers vol ervaring in de par
ticuliere onderwijssector. Tot 1984 was 
hij bedrijsdocent bij Mercedes-Benz 
Nederland en vanaf die tijd is hij mede
directeur van het particuliere opleidings
bureau MultiProject & Panters (MP&P) 
in Groningen. Tot voor kort was hij 
bovendien projectleider van de manage- 
mcntsopleidingen bij het Instituut Schoe
vers, een keten van particuliere scholen, 
die opleidingen verzorgen voor admini
stratieve functies. Het bureau MP&P is 
gespecialiseerd in bedrijfsopleidingen. 
Het sleutelbegrip van het zes jaar jonge 
bedrijf is dc combinatie van opleiding, 
training cn begeleiding.
“In het regulier onderwijs wordt meestal 
alleen aandacht besteed aan de oplei
ding. Dc praktijkgerichte training en de 
begeleiding achteraf ontbreken dikwijls 
en daardoor worden leerlingen niet goed 
voorbereid. Door de drie-eenheid van 
opleiding, training en begeleiding ont
staat er een niveau dat voor het bedrijf
sleven zeer aantrekkelijk is,” aldus Kra
nenborg.

Overheid wordt soepeler

De houding van dc overheid ten aanzien 
van particulier onderwijs is langzaam 
aan het versoepelen, constateert Kra
nenborg. “Er worden steeds meer insti
tuten door de overheid erkend. Het groot
ste voordeel daarvan is dat het volgen 
van een opleiding aan zo’n instituut recht 
geeft op studiefinanciering. Daardoor 
vallen mensen met een wat lager inko

M P &  P  d ir e c te u r  K ra n e n b o rg :  “O n d e r 
w ijsm a r k t is  n o g  lan g  n ie t  v e r z a d ig d . ”

men niet langer buiten de boot.” Er kleeft 
echter ook een groot nadeel aan de er
kenning van particulier onderwijs door 
de overheid. “Als een instituut erkend is, 
moet het zich houden aan allerlei regels. 
Daardoor dreigt het gevaar dat de parti
culiere instelling even bureaucratisch en 
star wordt als het huidige regulier onder
wijs. Natuurlijk, op korte termijn is het 
voordelig: meer leerlingen, dus meer 
inkomsten. Maar op de lange termijn 
verdwijnt dc flexibiliteit en wordt de 
opleiding waardeloos.”

De voornaamste reden, waarom de over
heid steeds toleranter wordt ten opzichte 
van het particulier onderwijs, is volgens 
de MP&P-directeur dc krappe onder
wijsbegroting. “Ritzen (minister van 
onderwijs -FA) kampt met een groot 
tekort op zijn begroting. Hij is daarom 
niet langer vies van sponsoring van scho
len door het bedrijfsleven. Ook geeft hij 
steeds meer ruimte voor privatisering 
van het Nederlands onderwijs. Tja, hij 
moet wel, want hij kampt naast een geld
tekort ook nog eens met een personeel
stekort. D’r is bijna geen leraar meer te 
vinden, die aan een HBO-instelling les 
wil geven. De verdiensten zijn laag en de 
desbetreffende leraar heeft geen eer van 
zijn werk.”

Groeimarkt

Kranenborg juicht dc toenemende 
commercialisering van het onder
wijs toe. In het particulier onderwijs 
is volgens hem, ondanks de grote 
concurrentie en het dalende geboor
tecijfer, nog altijd sprake van een 
groeimarkt. Kranenborg: “De markt 
is verzadigd waar het de traditionele 
opleidingen voor administratieve en 
toeristische beroepen betreft. Daar is 
het een kwestie van het verdelen van 
de koek. Maar voor de innoverende 
opleidingen, die praktijkgericht zijn 
en regelmatig hun lesprogramma’s 
bijstellen aan de wensen van het 
bedrijfsleven, zijn er volop moge
lijkheden.”

Kranenborg is niet van mening dat 
het regulier onderwijs op zijn laatste 
benen loopt. “Nee, integendeel. Het 
regulier onderwijs kan dienen als 
een goede basisvorming. Iedere in
gezetene heeft recht op onderwijs en 
dat kan het beste geregeld worden 
door de overheid. Maar het praktijk
gerichte gedeelte, dat na de basis
vorming volgt, kan beter overgela
ten worden aan particulieren. De starre 
bureaucratie van de overheid is daar
voor niet geschikt.”

Tot slot schetst Kranenborg het ka
rakter van de huidige bedrijfsoplei
dingen, ofwel de succesfonnule van 
dit moment. “Geen specialistische, 
maar algemene lesprogramma's, 
aangevuld met een aantal specialis
men. Daar is momenteel behoefte 
aan - mensen, die over een brede 
basiskennis beschikken en op som
mige fronten specialistische vaar
digheden hebben.” FA
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Zuid-A frïka en sancties:
SLAAFSE NAVOLGING ANC OPROEP NIET 
GEWENST

door Ernest Landheer, redacteur

Zuid-Afrika is een land in verandering. Het is bezig de verderfelijke apartheids wetten af te schaffen en alle burgers 
als gelijken te beschouwen. Het gaat te snel vinden sommigen. Anderen zeggen juist dat het te langzaam gaat, of 
zelfs dat er eigenlijk nog maar weinig veranderd is. Belangrijker is hoe met het gestarte proces van verandering 
het beste zal kunnen bevorderen. Moeten bijvoorbeeld de veelbesproken sancties worden opgeheven, verminder, 
of moeten ze zelfs verscherpt worden? Allemaal zaken die spelen. Zeker ook in Nederland nu de leider van de 
zwarte bevrijdingsbeweging, Nelson Mandela, een bezoek aan ons land heeft gebracht.

Opheffen sancties

Opheffen van de EG-sancties tegen het 
blanke minderheidsbewind in zuid-Afri
ka betekent -zelfs wanneer dat geleide
lijk of gedeeltelijk zou gebeuren- een 
dolksteek in de rug van het Zuidafri- 
kaanse volk. Dat zei Nelson Mandela 13 
juni jl. in Straatsburg voor het Europees 
Parlement.
De veranderingen in Zuid-Afrika zou
den nog niet onomkeerbaar zijn. Sanc
ties blijven dus gewenst, aldus Mandela. 
Mandela gaat er dus vanuit dat de enor
me veranderingen die de Zuidafrikaanse 
president de Klerk, sinds zijn intrede 
ongeveer een jaar geleden, heeft doorge
voerd nog teruggedraaid kunnen wor
den.
Dit is onrealistisch. Het ANC zal moei
lijk weer te verbieden zijn en Nelson 
Mandela opnieuw opsluiten is zo goed 
als uitgesloten. De noodtoestand is in 
drie van de vier provincies opgeheven en 
zowel de kleine als grote apartheid is 
vrijwel opgeheven.
Alleen een slaper zal zeggen dat presi
dent de Klerk’s hervormingen weer even 
terug te draaien zijn. Onwaarschijnlijk 
dus. Belangrijker lijkt nu de vraag: Hoe 
kan het democratiseringsproces het best 
gestimuleerd worden en hoe kunnen we 
de levensstandaard van de zwarte bevol
king zo snel mogelijk op een hoger peil 
brengen? zijn om dit doel te bereiken 
sancties nodig, en wat wil het volk?

Sancties handhaven

Volgens Mandela mogen de economi
sche maatregelen (lees: sancties) tegen 
Zuid-Afrika pas worden teruggedraaid 
na overleg met het ANC. Zoals men 
normaal gesproken in de internationale 
politiek bepaalde besluiten, of stappen,

meestal neemt in overleg met regerin
gen (hoe corrupt of onderdrukkend dan 
ook), daar eist het ANC hier dus een be
slissende rol.
Opvallend omdat het ANC ten eerste 
niet de regering van Zuid-Afrika is, en 
het tevens onduidelijk is of alle zwarten 
het wel op het gebied van de sancties met 
het ANC eens zijn.
Uit vrijwel alle onderzoeken in Zuid- 
Afrika naar de wens van de zwarten voor 
sancties, valt het onderzoek in ruime 
mate negatief uit, wat sancties betreft. 
De zwarten blijken niet bereid hun baan 
te verliezen, of minder tc gaan verdie
nen, terwille van sancties.
Het ANC heeft dan ook geen mandaat 
van het volk op het gebied van sancties, 
nog lijken ze die te willen vragen. Ande
re zwarte leiders as Buthelezi van Inka- 
th a , welke meer dan 1,3 miljoen leden 
heeft, is bijvoorbeeld tegen sancties. 
Evenals kerkelijke leiders als Bisschop 
Mokoena en Lekhanyane, van de 'z io 
n is t  ch u rch  welke respectievelijk 4,5

miljoen en 4 tot 6 miljoen leden verte
genwoordigen.
In zwarte woonwijken in Zuid-Afrika 
valt dan ook herhaaldelijk de leus: 'No 
sa n c tio n s . W e w a n t jo b s .  ’, te aanschou
wen.
Het is dus hoogst twijfelachtig of Nelson 
Mandela, door middel van het ANC, op 
het gebied van sancties wel de steun van 
de bevolking heeft.

Moraliteit
Er is echter nog een ander aspect en dat 
Ls de kwestie van moraliteit. Moreel gezien 
is het natuurlijk ook van belang dat, ge
geven de westerse totaal politiek, sanc
ties juist tegen Zuid-Afrika te rechtvaar
digen zijn. Daar namelijk waar het wes
ten alles in het werk stelt het bepaald niet 
vlekkeloze regime van Gorbatsjov in de 
Sovjet-Unie te ondersteunen, daar wil 
men die andere hervormer, president de 
Klerk in Zuid-Afrika, juist de voet dwars

zetten. y y y y y y y y
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En daar waar men in het geval van Gor
batsjov in het westen angstig loert naar 
de, overigens aftanende, macht van de 
conservatieven, daar wordt de, groeien
de, conservatieve aanhang in Zuid-Afri
ka als een probleem van president de 
Klerk afgewimpeld.

Scheef t.o.v. de 
rest van Afrika

Maar ook als men Zuid-Afrika vergelijkt 
met de rest van Afrika zit er iets duide
lijk scheef.
De een na de andere oppositieleider in 
Afrika, meestal een balling of verzets
strijder aangezien openlijke oppositie 
vrijwel overal verboden is, meldt dat 
hun land er op het gebied van mensen
rechten cn onderdrukking vele malen 
slechter aan toe is dan de zwarten in 
Zuid-Afrika.
Wanneer Nelson Mandela in Angola de 
regering aldaar prijst en dankt voor haar 
steun aan het ANC, dan vergeet hij te 
melden dat elk oppositioneel geluid in 
Angola jarenlange gevangenschap, of 
zelfs executie, kan opleveren. Stakingen 
zijn er bij de wet verboden en het is 
verboden je er vrij te vestigen.
De britse freelance journalist Fred Bridg- 
land beschrijft de situatie in Zuid-Afrika 
dan ook als volgt:
'K ijk  d e  zw a r te n  h eb b en  h ie r  n o g  g e e n  

s te m re c h t, h e tg een  o v e r ig e n s  v r i jw e l  
n e rg e n s  o  h e t a fr ik a a n se  c o n tin e n t h e t  
g e v a l  is, m a a r  ik  kan  j e  w e l v e r te lle n  d a t  
o p  d i t  m o m en t d e  zw a r te n  in Z u id -A fr ik a  
v r i je r  kunnen sp re k e n  d a n  b ijv o o r b e e ld  
d e  in d ie rs  in een  d e m o c r a tisc h  g e a c h t  
la n d  a ls  In d ia . N a tu u r lijk  h e b b e n  z e  in  
In d ia  s tem rech t, m a a r  z o d r a  d e  s te m 
m in g  v o o rb ij  is  w o r d t d e  m o n d  g e sn o e r d .  
H e t is  d e  v ra a g  o f  h e t  A N C  en  N e lso n  
M a n d e la  d i t  b eseffen . H e t l i jk t  e r  in  
ie d e r  g e v a l  n ie t o p  ’.

Hypocriet

Vooral Nelson Mandela lijkt enigszins 
de kluts kwijt over wat door het volk als 
vrijheid en democratie wordt bezien. 
Wanneer Mandela in Libië is roemt hij 
'm a d  d o g ’ Khadaffi met de volgende 
woorden: ‘M ijn w a p en b ro ed er  in d e  s tr ijd  
v o o r  v re d e  en  m en se n re c h te n  ’. Het tota
litaire Cuba omschreef Mandela onlangs 
als een land dat ‘m e t k o p  en  s c h o u d e r s  
bo ven  d e  r e s t  u i t s t e e k t ... in  z ijn  lie fd e  
v o o r  m en sen rech ten  en v r e d e ' .

Hoogverraad

Buitengewoon hypocriet, daar inwoners 
van zowel Libië als Cuba het niet in hun 
hoofd zouden moeten halen het westen 
te vragen sancties tegen hun land in te 
voeren, daar dat onmiddellijk als hoog
verraad bestempeld zou worden. 
Natuurlijk doen deze opmerkingen niets 
af aan het onrecht dat de zwarte bevol
king in Zuid-Afrika nog steeds treft. 
Maar het stelt wel de moraliteit ter dis
cussie over de vraag of juist tegen dat 
ene land, Zuid-Afrika, sancties nodig 
zijn en gehandhaafd moeten blijven. 
Tevens komt in het geding of slaafse na
volging van ANC oproepen wel gewenst 
is, Zeker gezien de recente uitspraken 
van Nelson Mandela zelf.
Zijn de door Mandela zo zeer geprezen 
landen wel de juiste voorbeelden voor 
een toekomstig staatsmodel in Zuid- 
Afrika?

Onafhankelijk beleid

beschrijft:
‘ W a n n eer  e en  k e rk  in  een  b e p a a ld  la n d  
m e e r m e n s e n  to t  h e t  g e lo o f  w il  b ek eren , 
w a t d e n k  j e  d a n  ? D a n  h a a lt  zo  ’n k erk  
to c h  n ie t  a l  z i jn  m iss io n a r is se n  w e g '.

Hoger levensniveau

Oftewel wij, in het westen, willen de 
zwarten op een hoger levensniveau bren
gen. Wat doen we? We halen het geld 
weg. Sancties!

Nee, zowel het levensniveau van de 
zwarten als de voortgang van de inge
zette hervormingen zullen bevorderd 
worden met het opheffen van de cultu
rele boycot en het herstellen van de 
contacten op sportgebied, maar ook het 
opheffen, onder bepaalde voorwaarden, 
van het investeringsverbod.

In een gezonde economie zijn namelijk 
de kansen vooreen toekomstige werke
lijke democratie het grootst en dat is de 
wens van alle Zuidafrikanen!

EL

Het zou beter zijn 
als de EG een 
eigen onafhanke
lijk beleid ten op
zichte van Zuid- 
Afrika uitstippelt 
en zijn beleid niet 
laat bepalen door 
een bepaalde par
tij o f stroming.

Vermin
derde

sancties

Het huidige her
vorm ingsproces 
in Zuid-Afrika 
zou dan ook on
dersteund en ge
stimuleerd moe
ten worden. Niet 
met sancties, maar 
ju ist met vermin
dering daarvan. 
Of zoals de redac
teur van het pro
gressieve Zuida- 
frikaanse tijd 
schrift ‘Frontline’, 
Don Caldwell, het
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W D ORGANISEERT E SSA Y WEDSTRIJD 
VOOR JONGEREN
In het vereningingsplan van de VVD wordt een aantal themacongressen over belangrijke, in het brandpunt van 
de belangstelling staande onderwerpen, genoemd. Een van de activiteiten in het kader van de voorbereiding op 
deze themacongressen bestaat uit een wedstrijd voor jongeren tot 30 jaar. Zij worden uitgenodigd tot het inzenden 
van een essay over het onderwerp van de themadag. Het beste essay (per themadag) wordt gepubliceerd in 
Liberaal Reveil, (waaaauw red.) Een essay mag maximaal 1000 woorden bevatten

De Liberaal Sam enhangend
stim ulerende beleid  in

overheid
Het eerst komende themacongres vindt plaats op 6 oktober 
1990 en heeft als thema: de liberaal stimulerende overheid. 
In het verenigingsplan van de VVD, waarin onderwerpen 
voor de themacongressen worden genoemd, wordt aangege
ven dat het bij een stimulerende staat gaat om de taak, plaats 
en het functioneren van de overheid als dienend orgaan voor 
de overigens onafhankelijke en vrije burgers.

Bij de discussie over een liberaal stimulerende overheid kan 
een groot aantal invalshoeken worden gekozen.
Te denken valt daarbij onder meer aan de vraag of staatkun
dige vernieuwingen gewenst zijn, aan de kwaliteit van het 
bestuur, aan een mogelijke functionele decentralisatie, aan 
de vele liberale ideeën die thans worden gevangen in het 
begrip sociale vernieuwing, maar ook aan de vraag wat de 
consequenties zijn van de verdere ontwikkeling van Europa 
voor de nationaal stimulerende overheid.
Waarom is de belangstelling van de burger voor het openbaar 
bestuur en de politiek zo gering, gezien de slechte opkomst 
bij de laatste gemeenteraadsverkiezingen en hoe is te berei
ken dat de burger zich meer dan het nu lijkt verantwoordelijk 
voelt voor zijn omgeving. Op welke wijze kan de stimuleren
de overheid de betrokkenheid van de burger bevorderen en 
welke rol speelt daarbij in een liberale visie het zogenaamde 
maatschappelijk middenveld.

Het is een opsomming van vragen en invalshoeken, die 
slechts een deel van het onderwerp bestrijken. Vele andere 
benaderingen zijn mogelijk. U kunt ze weergeven in een door 
U te schrijven essay.
D e s lu it in g sd a tu m  v o o r  d e  in z e n d in g  v a n  d e  b ijd ra g e  is  1 
s e p te m b e r  a .s.

De inzendingen dienen te worden gestuurd aan de secretaris 
van de werkgroep “T h em a d a g  L ib e ra a l S tim u le re n d e  S ta a t”, 
p/a VVD, postbus 30836, 2500 GV ‘s Gravenhage.

Volkspartij voor 
Vrijheid en 
Democratie

ru im te lijke  
ordening, vervoer, 

landbouw  en  
m ilieu

Op 24 november 1990 vindt een themacongres plaats 
over: samenhangend beleid in ruimtelijke ordening, 
vervoer, landbouw en milieu. W at betekenen de 
begrippen “individuele (keuze) vrijheid” en “indivi
duele verantwoordelijkheid” in het kader van de 
ruimtelijke ordening, het vervoer, de landbouw en 
het milieu. Hoe kunnen liberalen met deze begrippen 
werken naar een duurzame ontwikkeling op deze ge
bieden.
Een aantal begrippen komt in de gedachte op: 
Keuzevrijheid: optimale vervoersmogelijkheden; ves- 
tigingsvrijheid; ontpooiïngsvrijheid. 
Verantwoordelijkheid: maximaliseren individuele 
bijdrage aan oplossingen; nu doen en niet afschuiven 
op de volgende generatie; stimuleren van schone 
technologie.
Zijn de ontwikkelingen op vier terreinen niet diver
gerende trends? Hoe zijn de trendbreuken in de 
divergerende ontwikkelingstendenzen in het secto
rale beleid te verenigen met de liberale doelstellin
gen die door de VVD worden gehanteerd?

Het onderwerp voor de essay is: een duurzame ont
wikkeling alleen door een trendbreuk. Wat zijn de 
consequenties in de dagelijkse leefomgeving? Hoe 
kunnen liberalen leven in een wereld waar de moge
lijkheden voor een duurzame samenleving wellicht 
leiden tot een beknotting van de basisvoorwaarden 
voor vrije keuze en individuele ontplooiing?

Dc deadline (doodstreep? red.) voor de inzending is 
gesteld op 2 5  o k to b e r  a .s . U kunt Uw opstel zenden 
naar: de secretaris van de werkgroep “T h em a d a g  
sa m e n h a n g e n d  b e le id  in ru im te lijk e  o rd en in g , v e r 
vo er, la n d b o u w  en  m il ie u ’', p/a VVD, postbus 30836, 
2500 GV ‘s Gravenhage.
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GINJAAR MAG BLIJVEN, BOLKESTEIN 
NIET

door Fred Akkerma, redacteur

STADSKANAAL, 19 mei 1990 - Joris Voorhoeve heeft de pijp aan Maarten gegeven, of liever gezegd aan Frits. 
Frits Bolkestein wel te verstaan, de nieuwe fractieleider van de VVD in de Tweede Kamer. Voorhoeve zag het 
niet meer zitten. Op aanraden van partijvoorzitter Leendert Ginjaar legde hij het voorzitterschap neer. Zonder 
rancuneuze gevoelens overigens. Geen kan naar het partijbestuur, geen brul richting achterban. Niks. Joris 
Voorhoeve is voorzitter-af omdat dat in het belang van de partij was. No hard feelings - simpel toch. O f niet?

Kop moest rollen

De kranten dachten er anders over. Want 
had Voorhoeve niet nog alle steun van 
zijn fractie? En was het niet Leendert 
Ginjaar, de partijvoorzitter, die in z’n 
eentje Voorhoeve min of meer tot aftre
den dwong? Kortom: de schrijvende pers 
stuurde aan op een politieke rel; de kop 
van Ginjaar moest rollen.

Aftreden toegejuicht

Doch, de praktijk leerde anders. De rol 
van Ginjaar was voor liberaal Nederland 
helemaal niet omstreden.
Het aftreden van Voorhoeve werd onder 
vrijwel het gehele VVD-electoraat toe
gejuicht. “G in ja a r  h eeft ju i s t  g eh a n d e ld ,” 
luidde dan ook de conclusie van zeven
tien van dc achttien Kamercentrale- 
voorzitters (de rol van de Kamercentra
les van dc VVD is te vergelijken met die 
van de Districten van de JOVD - FA). 
Met andere woorden: er was, in tegen
stelling tot wat de dagbladen suggereer
den, helemaal niets aan de hand.

Strijd tegen vrede

Toch waren de landelijke media nog niet 
helemaal gerust gesteld. Hun strijd tegen 
de vrede in de VVD duurde voort: de val 
van Ginjaar op het VVD-congres werd 
voorspeld. Maar wederom zaten ze er
naast. De macht van de media, naast de 
wetgevende, de uitvoerende, de rechter
lijke en de ambtelijke ook wel de vijfde 
macht genoemd, bleek geen invloed te 
hebben. Terecht.
De partij-voorzitter van de VVD heeft 
de taak de verlangens van de leden van 
de VVD in zich te verenigen. Die taak 
heeft Ginjaar uitstekend vervuld. Hij heeft 
V oorhoeve het advies gegeven, zijn frac
tie voorzitterschap tc (her-her-her?) over

wegen. Dat advies is niet bindend, want 
alleen de Tweede Kamcr-fractie van de 
VVD kan het aftreden van de fractie
voorzitter eisen.
Ginjaar baseerde zich op geluiden, die 
hij in de W D -achterban opving. Het 
vertrouwen in Voorhoeve slonk onop
houdelijk. De motieven zijn bekend: 
“ V o o rh o eve  is  een  b ek w a a m  p e r s o o n  o p  
in te lle c tu e e l en  p o li t ie k  g e b ie d . M a a r  h ij 
m is t d e  c h a rism a , d ie  e en  p a r t i j  s tem m en  

b e z o r g t.”
Voorhoeve zag zijn gebrek in en trok 
zijn conclusie. De in 1986 als tussenpaus 
benoemde doctor ingenieur zit nu als 
‘gewoon’ kamerlid in de groene bankjes 
van het parlementsgebouw aan het Bin
nenhof.

Opmerkelijke opvolger

opvolger?
Toch niet iemand uit de huidige Tweede 
Kamerfractie? Het enige Kamerlid, dat 
geschikt zou zijn geweest als fractielei
der is de jonge media-specialist Loek 
Hermans. Hij heeft evenwel duidelijk 
gemaakt het baantje van burgemeester 
in Zwolle te ambiëren boven het fractie- 
voorzitterschap van de VVD, waarschijn
lijk, om met Robin Linschoten te spre
ken, “o m d a t h e t f r a c tie v o o r z i t te r s c h a p  
een  ro tb a a n  is .” De overige fractieleden 
hebben hetzij niet de kwaliteiten hetzij 
niet de ambitie om de zware taak van 
fractieleider op zich te nemen.
Logisch, want het leiden van een partij 
die in een historisch diep dal verkeert is 
geen pretje...

Wiegel?

Hans Wiegel dan misschien? Hoogst 
onwaarschijnlijk. Deze populaire onder
koning van Friesland, heeft nu al zo vaak 
de voorkeur gegeven aan zijn geliefde 
provincie, dat een come-back uitgeslo
ten lijkt. In een recent interview met De 
Telegraaf bevestigde hij die veronder
stelling nog eens.
Bovendien zou de VVD door Wiegel 
weer op te trommelen, onderkennen, dat 
zij geen kwaliteit in huis heeft. Teren op 
de roem van je  voorvaderen, dwingt geen 
respect af.
Zelfs niet in electoraal Nederland.

Opmerkelijk is de opvolger van Voor
hoeve. In plaats van een echte paus wordt 
tussenpaus Voorhoeve opgevolgd door 
weer een tussenpaus: F rits  Bolkestein. 
Deze voormalige minister van Defensie 
en tevens een van de leidende figuren 
achter de val van fractieleider Nijpels in 
1986, heeft net als zijn voorganger geen 
uitstraling op het volk.
Een ad intcrimpje dus, mogen we hopen. 
De vraag luidt dan ook: wie wordt zijn

?

De vraag over de opvolging blijft dus 
nog open. En dat is jammer, want de 
kans is niet denkbeeldig, dat Bolkestein 
van tussenpaus verwatert tot een echte 
paus. Geen fractieleider a.i., maar frac
tieleider voor de rest van deze kabinet
speriode. De gevolgen voor de verkie
zingen in 1993 (of eerder) lijken dan niet 
te overzien.
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INVLOED OP HET GEMEENTEBELEID
door Eduard van der Biezen, redacteur q.q.

Wat is er leuker dan lid te zijn van een politieke jongeren organisatie en dan nog merken d a tje  politieke invloed 
kunt uitoefenen ook? Dat was één van de achterliggende gedachten van de beleidsvoornemens die in 1989 de 
vereniging werden ingeslingerd via de “B re u k y la k n o tit ie” . JOVD-leden moeten meer aangeboden krijgen dan 
discussieavonden, ledenvergaderingen en congressen. Er moet een tweede spoor gelegd worden vol met 
mogelijkheden tot actieve invloedsuitoefening, acties en participatie.

De afdelingen in de JOVD zijn het meest 
geschikt om dit tweede spoor te gaan 
volgen. Daarom staat het jaar 1990 in het 
kader van de lokale participatie; Lokale 
participatie door JOVD leden en afdelin
gen. Dat betekent actieve bemoeienis 
met gemeentepolitiek. In woord en ge
schrift. Maar moet het bij woorden blij
ven? Waarom zouden er door JOVD-ers 
geen acties gevoerd mogen worden? 
“JOVD-afdeling maakt zich sterk voor 
autovrije binnenstad" zou een krant kunnen 
koppen.
Toch is dit allemaal makkelijker gezegd 
dan gedaan. Want als je  als JOVD-afde
ling met je commissie gemeentepolitiek 
actief wit gaan participeren in dat ge
meentebeleid, als je  je  als afdeling er
gens sterk voor wilt maken of tegen af 
wilt zetten, steven je  af op een groot 
aantal onbekenden. Welke ambtenaren 
m oetje benaderen? Hoe kan je  argumen
ten het beste kenbaar maken? Je zult 
goed beslagen ten ijs moeten komen.

Enige tijd geleden verscheen de vraag
baak Gemeentepolitiek van B a k k er  en 
D o lm a n s. Hierin leggen zij heel begrij
pelijk uit hoe de gemeente als democra
tisch georganiseerde bestuurslaag in elkaar 
zit. De vraagbaak echter gaat vooral in 
op gemeentelijke procedures. Goed en 
leerzaam om te lezen en verplichte kost 
voor iedereen die zich in de JOVD met 
gemeentepolitiek wil bezighouden. Maar 
als je  meer wilt, als je wilt proberen 
direct invloed uit te oefenen, dan kan je 
ook wel wat praktische handleiding 
gebruiken.

Die handleiding zou het boekje “In v lo e d  

o p  h e t G e m e e n te b e le id ” van Frans Poort 
kunnen zijn (uitgegeven door de Stich
ting Burgerschapskunde, Leiden). Dit 
boekwerkje is vooral op de praktijk ge
richt. Na een korte beschrijving van de 
bestuursstructuur van de gemeente wordt 
al heel snel de overstap naar de praktijk 
gemaakt. Aan de hand van een misschien 
niet al te sprankelend voorbeeld (een

groep mensen die een kinderboerderij 
exploiteren) wordt het gemeentelijk 
doolhof binnengetrokken, teneinde een 
subsidie-aanvraag gehonoreerd te krij
gen. Eerst wordt uitgelegd hoe ambtelij
ke molens, langzaam, draaien, en wordt 
de nadruk gelegd op het feit dat burgers 
meer “macht” hebben dan eens in de vier 
jaar een hokje roodkleuren.
Die macht kan je  dan, volgens het boek
je, het best uitoefenen in georganiseerd 
verband. Liefst in een stichting. De meest 
ondemocratische rechtspersoonlijkheid 
bezittende rechtsvonn die er bestaat. Toch 
een beetje een schoonheidsfoutje in een 
boekje dat uitlegt hoe de wegen van de 
democratie moeten worden bewandeld. 
Gelukkig volgen er daarna een heleboel 
goede tips om als organisatie op de poli
tiek agenda te komen. Veel aandacht 
wordt geschonken aan het leggen van 
contacten met wethouders, ambtenaren, 
raadsfracties en de pers. Dit practische 
gedeelte, met een voorbeeldbrief aan het 
College van Burgemeester en W ethou
ders, is voor een politieke jongerenorga
nisatie niet te versmaden. Denk daarbij 
aan de presentatie van het geheel, is één 
van de boodschappen van de auteur. Dit 
wordt geïllustreerd met een mooi Frans 
gezegde: “C 'e s t le  to n  q u i f a i t  la  m u si-  
q u e” . De tip: “Gebruik geen woorden of 
zinnen die je  niet gewend bent te gebrui

ken” tegelijk onderbouwend.
W anneer het bewandelen van de “gewo
ne” weg niet werkt, o f te saai bevonden 
wordt, is het tijd voor harde acties. Het 
boekje geeft een aantal actiemogelijkhe
den aan: protest-optochten, spandoe
ken, kraken van huizen, opplakken 
van affiches. Het nut van deze acties 
wordt gerelativeerd: je  zult er niet gauw 
je  zin mee krijgen, maar het trekt wel de 
aandacht. Nog een waarde volle tip van 
de auteur: als je  een straat blokkeert, 
licht daar dan wel de bewoners over in! 
Ondanks de soms wat voorzichtige en 
“duffe” toonzetting van het boekje, is 
“invloed op het gemeentebeleid” een 
aardige steun in de rug wanneer je met je  
afdeling je  stem richting de gemeente 
wilt laten horen. In de zeer nabije toe
komst zullen daar nog een heleboel 
mogelijkheden toe aangedragen worden: 
in september verschijnt een brochure - 
reeks van het hoofdbestuur, vol met al
lerlei praktische tips gericht op een groot 
aantal politieke issues op gemeentelijk 
terrein. Ook zullen zeer binnenkort de 
door M50 georganiseerde werkdagen op 
het gemeentehuis van start gaan.
L o k a le  P a r tic ip a tie :  S u c c e s  v e rze k e rd !

“Invloed op het Gemeentebeleid" door Frans 
Poort is te bestellen bij de Stichting Burger
schapskunde te Leiden, tel. 071-121841, en 
kost Hfl. 9,25

GEFUNDEERD BLATEN
door Eduard van der Biezen, redacteur q.q.

“ Zou jij ook wel eens willen weten wat de JOVD op dit moment van de ontwikke
lingen in het Oostblok vindt? liet staat gewoon in de nota Oost-West. Wil jij nu 
eindelijk dat beruchte rapport: "Mikken op het Midden” lezen? Wat vindt de JOVD 
eigenlijk van het NMP? Bestel dan nu uit de huisdrukkerij van dc JOVD:

Bestellen: Bellen naar het Algem
een Secretariaat JOVD: 020 -

JOVD-politiek Kern Programma (PKP) 
NOTA Mikken op het Midden 
NOTA Naar een morgen zonder zorgen 
NOTA Oost-West
NOTA Ontwikkelingssamenwerking 
NOTA Jeugdwerkloosheid 
Politieke vraagbaak 1988 
Politieke vraagbaak 1989 
NOTA Internationaal Jongerenwerk 
Vraagbaak Gemeentepolitiek

5.00
1.50
2.50
2.00
2.50
2.50
2.50
2.50
1.50
1.50

242000. Na bestelling ontvang je  
een accept-girokaart. Zodra je  hebt 
betaald worden dc bestelde arti
kelen onmiddellijk opgestuurd. 
Afhalen op het secretariaat kan 
natuurlijk ook!
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Hoe bere-in teressant en  
gezellig  p o litie k  k a n  
zijn .

door Mark Rutte, landelijk voorzitter.
In dit speciale introductie-nummer van Driemaster (het orgaan van dc 
JOVD, dat ongeveer 8 maal per jaar bij alle leden in de bus valt) over 
lokale participatie zul jc  ccn indruk.kunnen krijgen van de JOVD, de 
Jongeren Organisatie voor Vrijheid cn Democatic. Welke activiteiten 
onderneemt dc vereniging, hoe steekt ze organisatorisch in elkaar, wat 
zijn haar idealen etc.

Als onafhankelijke liberale jongeren 
organisatie bemoeit de JOVD zich met 
allehande politieke processen, zowel 
landelijk als op lokaal niveau.

Snotneuzen

Het wordt weliswaar niet altijd even serieus
genomen als JOVD-ers hun grote snot
neuzen weer eens in bijvoorbeeld gc- 
mcenteraadszaken steken, maar als blijkt 
dat de jongeren zich goed voorbereid in 
de discussie storten, en met verrassende 
voorstellen komen, verandert de mening 
doorgaans van sceptisch in geïnteres
seerd afwachtend. Soms heeft dit heel 
leuke effecten, bijna altijd wordt er ge
luisterd: dan heeft dc JOVD haar doel 
bereikt; h e t l ib e r a le  g e d a c h te n g o e d  is  
v e rk o n d ig d , v a a k  o p  lu d ie k e  w ijz e , m a a r  
w e l e ffec tie f. Gezond verstand moet de 
rest doen.

De JOVD is niet alleen lokaal actief, er is 
ook een actief landelijk beleid, cn zelfs 
in de internationale politiek wil de JOVD 
een woordje meespreken d.m.v. het zeer 
boeiende internationale secretariaat. Dit 
organiseert naast allerlei activiteiten in 
Nederland ook zeer boeiende politieke 
reisjes. In het verleden werden onder 
meer de verkiezingen in diverse Oost
blok landen bezocht, alsook internatio
nale congressen van de IFLRY , de inter
nationale liberale jongcren-organisatie,' 
waar de JOVD lid van is.

Er gebeurt echter 
m eer in de 

J O V D

dan alleen politiek wauwelen. Dc JOVD 
is ook een gezellige club jongelieden, 
die met elkaar kunnen filosoferen over 
politiek, maar even gemakkelijk een biertje 
drinken, of samen op vakantie gaan.. 
Juist door de verwantschap van de poli
tieke interesse tussen leden van de JOVD 
zijn de contacten vaak ook privé inten
siever dan bij menig andere jongeren-or- 
ganisatie, terwijl men politiek heel an
ders geplaats kan zijn. Jongeren uit de 
JOVD zijn niet per definitie al voorge
bakken voor één bepaalde politieke voor
keur, ze komen terecht in alle partijen, cn 
ook in kaderfuncties van alle partijen. 
Juist die gedifferentieerde groep jonge
ren maakt de discussie binnen de JOVD 
interessant.

Actief

Ieder lid kan binnen dc JOVD wel op een 
of andere manier actief worden; er zijn 
talloze groepjes (commissies, project
groepen, discussiegroepen) die zich bezig 
houden met actuele, of juist in vergetel
heid geraakte politieke onderwerpen. Men 
organiseert dan een discussieavond met 
een spreker, of dient over het onderwerp 
een motie (of meer) in op het landelijk 
congres.

Wordt lid!

Wordt lid van de JOVD, en leer haar in al 
haar facetten kennen; kom cr achter hoe 
berc-intercssanten vooral gezellig po
litiek kan zijn, juist voor jonge
ren.
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BE A  GOOD MEMBER, 
OR BE A  COCONUT.

door Kei Koenen

De een: vice-voorzitter organisatie (VV O), belast met organisatie en alle daarmee verwante zaken. De ander: vice- 
voorzitter politiek (W P ) , verantwoordelijke op het gebied van het politieke gebeuren binnen onze vereniging. 
Welke vereniging ?
De onafhankelijk , liberale Jongeren  O rganisatie  V rijheid en D em ocratie, een politieke jongeren organisatie. 
Om een (goed) inzicht te krijgen in de verwarde structuren van deze politieke ‘kinder’-club of gewoon ter 
kennismaking met het politieke jongeren gebeuren, een gesprek met de respectievelijke tweede en eerste 
onderkoning van de JOVD, de VVO en de W P .

Kloppend H art...

Het gesprek vindt plaats op het algemeen 
secretariaat van de JOVD, op de tweede 
verdieping van een Amsterdams haven- 
pand. De VVO, om zich heen kijkend: 
“Dit is de spil van dc vereniging, hier 
wordt alles bijgehouden, mutaties in het 
ledenbestand, hier wordt de post ontvan
gen, het kloppend hart”. De W P ,  valt 
hem bij: “Ja, zonder dit secretariaat en 
uiteraard alle mensen die zich actief met 
de JOVD bezig houden waren we ner
gens”.
Gebruikmakend van de korte stilte, merk 
ik razendsnel op: “ W at is  nu e ig e n lijk  
on ze veren ig in g , g e e f  e e n s  e e n  schets'" . 
De W P  gaat er voor zitten en begint: 
“De JOVD is een liberaal, onafhankelij
ke jongerenorganisatie. We zijn liberaal, 
dat wil zeggen dat we geloven in een 
grote vrijheid in het handelen van ieder 
individu”.
VVO: “Mits het individu in zijn hande
len niet dc vrijheid van een ander indivi
du beperkt” . De V VP, verstoord: “ Uite
raard. Goed, de JOVD is in 1949 opge
richt, en we hebben in 1989 dus ons 
achtste lustrum gevierd.
We zijn veruit de grootste en oudste 
politieke jongerenorganisatie van Neder
land. Het ledenaantal is stijgende, het 
aantal kaderleden neemt toe, zowel in 
kwantiteit alsmede in kwaliteit.
Het enige probleem waar we al jaren mee 
kampen, is het etiket dat we altijd krijgen 
opgeplakt als dc jongerenorganisatie van 
de VVD. Dit moet eens duidelijk gezegd 
worden: dat zijn we das pertinent NIET”. 
De VVO, voorzichtiger: “We hebben 
wel banden met de VVD, maar zijn 
onafhankelijk”.
W P : “Inderdaad zijn de banden die we 
hebben, niet onbelangrijke. Veel leden 
van de JOVD stromen, als ze groot zijn,

door naar de VVD en verder hebben de 
meeste JOVD-ers enige affiniteit met de 
VVD, omdat ze dat van huis uit hebben 
meegekregen, doordat pa of ma VVD- 
lid is”. De VVO : “Maar we huisvesten 
ook leden die zich meer tot andere par
tijen voelen aangetrokken. D 66, G ro en  
L inks, P vdA , we hebben ze allemaal in 
huis. Als derde en laatste hebben we nog 
de partijlozen, de politiek geïnteresseer
den die eerst de kat uit de boom willen 
kijken, die zich nog niet aan een partij' 
gebonden hebben. Voor al deze mensen 
is de JOVD een goede speelplaats, die 
iedereen de gelegenheid geeft om spe
lenderwijs de politiek in al haar facetten 
te leren”.

De afdelingen
De VVO: “Als men lid wordt van do 
JOVD, wordt men automatisch lid van 
één van de 77 afdelingen verspreid over 
ons gehele land. De afdelingen zijn geheel 
zelfstandig wat een aantal zaken betreft, 
maar men blijft een deel van de JOVD. 
Dit betekent dat de landelijke statuten 
van onze vereniging nagelccfd dienen te 
worden.
Maar als men lid wordt, is dc afdeling dc 
plaats om actief te worden en de vereni
ging te leren kennen. Daarom is het voor 
onze vereniging ook belangrijk dat de 
afdelingen goed draaien".
V VP: “Dc afdeling is dc broedplaats van 
het nieuwe kader, een beetje afdeling 
heeft een aantal commissies die zich 
bezig houden met oa. dc gemeentepoli
tiek. Vooral die commissie is de manier 
om de (plaatsclijke) politiek te leren 
kennen, een stuk lokale participatie dus”. 
Wederom gebruik makend van een stil
te, vraag ik dc twee hoofdbestuursleden 
wat een nieuw lid eigenlijk merkt van de 
landelijke JOVD; Merkt een nieuw lid

daar überhaupt wel iets van, in het be
gin?
De VVO, grappend: “Ja hoor, hij leest 
over ons in de landelijke pers. Nee, zonder 
gekheid, ieder nieuw lid ontvangt ons 
liberale magazine Driemaster, waar uit
voerig wordt ingegaan op het vereni
gingsleven en alles wat daarmee samen
hangt. W anneer je je op het landelijke 
vlak actief bezig wilt houden met poli
tiek kun je  in Driemaster de oproepen 
lezen voorde landelijke commissies, die 
de congressen voorbereiden”. Ik reageer, 
met herkenning: “Ahh, d e  con gressen ..." .

Ahh, de congressen

De VVO, haakt daar op in: “Dc evene
menten van het jaar, die congressen. 
Drie maal per jaar, dé gelegenheid om 
met vereniging kennis te maken en met 
de mensen achter dc vereniging.
Ieder congres heeft dezelfde fonnat, er 
wordt altijd een resolutie -een aantal 
stellingen- over een bepaald onderwerp 
behandeld. Aan het eind van dat congres 
heeft de JOVD dus een bepaald stand
punt over dat onderwerp.
Verder zijn er op de congressen altijd 
sprekers aanwezig, dit kunnen mensen 
zijn uit de ‘grote m ensen’-politiek, het 
bedrijfsleven of dc diplomatiek. Ten
slotte is het feest op dc zaterdagavond, 
berucht in de vereniging". "En b ij  d e  
e ig e n a r e n  van  d e  m o te ls , w a a r  d e  c o n 
g r e s s e n  g e h o u d e n  w o rd en  ”, vu l ik  o n 
d eu g en d  aan. “Tja”,verzucht de VVP,”het 
zou soms wel iets stiller mogen zijn, 
maar dat is ook dc charme van deze 
spektakels. Politiek cn ontspanning wor
den bij ons op bijzonder adequate wijze 
gemixed, dat kom je nergens anders 
tegen” . De VVO: “H e t is  m o e ili jk  u i t 
le g g e n  v a n  d e  c o n g re s se n , j e  m o e t  e r  
g e w o o n  g e w e e s t  z i jn  ”,
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AFDELING UTRECHT:
ACTIEF
LEUKER
HET ONDERNEMENDST

door Nicolette Cremers

In het midden des lands ligt Utrecht. Deze stad is het kloppende hart van de provincie, waar altijd iets valt te 
beleven, ongeacht waar je  interesses liggen.
Ook de JOVD is in deze stad gezeteld en leidt hier een bruisend bestaan.

Het afdelingsjaar van de afdeling Utrecht 
gaat eigenlijk veel te snel voorbij. Daar
om wil ik met dit artikel proberen een 
paar hoogtepunten uit het afdelingsjaar 
aan de vergetelheid te onttrekken. 
Allereerst schieten mij daarbij de gran
dioze ledenwerfacties van de afdeling in 
augustus vorig jaar te binnen. We had
den een grandioze speakerscomer geor
ganiseerd op het Utrechtse Wed. Ingre
diënten: Een oud zielig uitgekleed lelijk 
eendje.
Zoals vele sportauto’s had ook deze een 
open dak. Verder een x-tal gezette en 
minder gezette heren die “onze" JOVD 
met veel enthousiasme (en terecht!) weten 
aan te prijzen. De terrasjes stroomden 
vol met geïnteresseerde luisteraars, ui
teraard door de inspanningen van de 
heren en minder dankzij het weer.

Politieke avonden

Beroemd zijn de politieke avonden over 
actuele politiek. Eén daarvan vond plaats 
onder het motto: “C o m m e rc ië le  TV, z e g  
w a a r  nee, w a n t d a n  k r ijg  j e  e r  tw ee .1" 
Sprekers van de NCRV, NOS en de 
Media Buying Company stonden garant 
voor een smeuïge discussie.
De avond over voetbalvandalisme werd 
voorafgegaan door een bezoek aan een 
heuse voetbalwedstrijd (FC-Utrecht te
gen Roda-JC). “Onze” fans zijn nog nèt 
heelhuids thuisgekomen (met wat psy
chiatrische hulp waren ze snel weer de 
oude). De avond in ons politieke stam
café ging er gemoedelijker aan toe, 
er werd niet 
geknokt, 
kwamen geen 
kneedbommen
e.d. aan te pas.
Tijdens een PR- 
avond kwam een

'creatief directeur' van een reclamebu
reau eens kijken hoe (hem citerend): 
“J o n g e  V V D -ers  e r  in h e t w ild  u itza g e n ” . 
Aan de hand van een video toonde hij dat 
‘s lands ministers er erg saai grijsge- 
streept/geplooid bij lopen.

Excursies

Het hoofdstuk excursies is een verhaal 
apart. Naarde Rijksmunt, gelegen aan de 
rand van de Domstad, vertrok een dozijn 
mensen om het hele muntslagproces te 
bewonderen van plaatje tot munt.
Alles onder het motto: “h a n d en  in  j e  
e ig e n  za k  h ou den " .

In januari 1990 hebben we menig balle
tje laten rollen tijdeas een bowling-avond. 
Dit werd door een ieder zeer serieus 
opgevat, dat wil zeggen: er was dus geen 
alcohol en slechts uiterste concentratie. 
Na afloop werd er uitgepuft en de beste 
techniek besproken onder het genot van 
een lekket glaasje.

Weekend lachen

De studiereis naar Texel; dit betekende 
een weekend lang lachen, gieren, brul
len. Het brullen was overigens van toe
passing op de kinderen van dc buren. 
Dit alles vond plaats in een zeer geriefe
lijk appartement. De aanwezigheid van 
zandbak, schommel, klimrek, trampoli
ne en dergelijke werden helaas alleen 
door de liefhebbers(?) gewaardeerd. 
Tot slot onze jaarlijkse uitsmijter: het 
bezoekje aan het casino in Schevenin- 
gen. Menigeen is hier meer dan blut 
vandaan gekomen (d.w.z. met omge
keerde binnenzakken), een ander met 
winst.
Het bleek tot nu toe steeds mogclijk de 
hierdoor ontstane problemen in onze 
eigen “praatgroep” op te lossen.
En dat tekent de sfeer in de JOVD- 
Utrecht: het maakt mijn stadsie dé: "B ig  
c ity , y o u  're s o  p r e t t y T

O * * * "'
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Elke eerste vrijdag van de maand augustus wordt de Sneekweek geopend, het op één na 
grootste zeilevenement van Europa.

Naast de zeilfanaten, die het het evenement uiteraard aantrekt, komen ook de mensen die voor de bijbe
horende gezelligheid en sfeer komen, uitgebreid aan bod.

Tijdens de Sneekweek blijven nl. de kroegen, die normaliter om 10.00 uur ‘s avonds moeten sluiten, open tot 04.00 uur 
‘s nachts. J o e h o e !  Dat dit veel jongeren aantrekt behoeft geen nadere uitleg.

Afdeling Sneek
Daarom is de afdeling Sneek tijdens de Sneekweek nog actiever 
dan normaal! Ook dit jaar zal het promotieteam iedere loslopen
de man (m/v) aanschieten om hem of haar kennis te laten maken 
met deze watervlugge afdeling. Het promotieteam zal, net als in 
voorgaande jaren, rondvaren in een zeilbootje met de blauw
witte JOVD-vlag in top.
De secretaris stelt daarvoor zijn jacht (een flying junior) beschik
baar. (Voor de leken is dat een soort Driemaster, maar dan een 
stuk kleiner en met maar één mast.)

(Sfeer) Proeven
Wij hopen dat menig (aanstaand) JOVD-cr dc Sneekweek 
komt bezoeken en ons afdeling Sneek-schip met een 
bezoekje vereert. Het is trouwens voor elke zichzelf 
respecterende waterliefhebber aan tc raden om met een 
tentje en/of zeilboot naar Sneek te komen en de sfeer (en 
niet alleen de sfeer) te proeven.

AMSTERDAM MAAKT ZICH STERK TEGEN 
RACISME
Liberalen en com m unisten spil in  organisatie van dem onstratie.

Op maandag 20 augustus is voor de 7e maal de moord op Kerwin Duinmeijcr herdacht. Hiertoe nam het 
Algemeen Nederlands Jeugd Verbond (ANJV) het initiatief, daarin gesteund door het STO JO S, Rebel, 
de JO V D  en het platfo rm  tegen fascisme en racism e in Amsterdam. Bij de actie stond het belang van 
een breed gedragen, gezamenlijke strijd tegen opkomend racisme centraal, onder het motto: “We 
laten ons niet verdelen!” De acties vroegen met name aandacht voor het belang van een multi
culturele samenleving. Door het mede organiseren van dit soort acties laten JOVD-ers 
steeds vaker zien dat ze heel wel in staat zijn om op alle mogelijke manieren 
mee te doen aan het beïnvloeden van de publieke opinie.

* * * * *
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JOVD
MAAKT
WOERDEN
SCHOON!
In de herfst wordt in de stad Woerden een nieuwe JOVD- 
afdeling opgcricht. Als eerste activiteit is een m ilie u -w e d -  
s t r i jd  uitgeschreven.

Milieu

De JOVD ziet milieu als een van de 
weinige terreinen waar geen sprake kan 
zijn van een terugtredende overheid. Zo 
moeten de prijzen van milieuvervuilen
de produkten door heffingen verhoogd 
worden terwijl de prijzen van milieu
vriendelijke produkten door subsidies 
verlaagd worden. Zo wordt milieuvrien
delijk gedrag economisch aantrekke
lijk gemaakt.
Het tegengaan van een verdere ver
slechtering van de kwaliteit van het 
milieu is voor de JOVD belangrijker 
dan lastenverlichting of vermindering 
van het financieringstekort.
Voor toekomstige generaties is een 
schoon milieu belangrijker dan een lagere 
staatsschuld.

Gemeente Woerden

De milieuproblematiek raakt natuurlijk 
ook de Woerdenaren. Dat blijkt ook uit 
de laatste gemeenteraadsverkiezingen. 
Alle partijen dragen in hun program
m a’s allerlei ideeën aan om de kwaliteit

$010

van het milieu te handhaven of te verbe
teren. Het CDA wil het rioleringsstelsel 
uitbreiden en het gebruik van onkruid
bestrijdingsmiddelen zoveel mogelijk 
beperken.
De PvdA noemt het leeghalen van oude, 
ondergrondse olietanks en besteedt veel 
aandacht aan energiebesparing. G roen 
L inks hecht er veel waarde aan dat dc 
gemeente ook haar hand in eigen boe
zem steekt en veel zorg besteedt aan de 
milieu-effecten van haar eigen doen cn 
laten. Voor D66 staat voorop dat het 
menselijk handelen geen schade aan het 
milieu mag toebrengen. De VVD wil 
een actieve ondersteuning voor particu
liere initiatieven en een consequente 
opsporing en vervolging van milieude
licten. Alle partijen willen het geschei
den inzamelen van afval zoveel mogc- 
lijk bevorderen.

Suggesties

De JOVD is er van overtuigd dat onder 
de Woerdenaren veel bruikbare ideeën 
voor het milieubeleid leven, vandaar 
deze milieuwedstrijd. Iedereen wordt 
van harte uitgenodigd kleine en grote 
suggesties voor het verbeteren van het 
Woerdense milieu in dc ruimste zin des 
woords aan te leveren. Alle ideeën zul
len worden gebundeld en onder de aan
dacht van de plaatselijke politici en pers 
worden gebracht. Voor het beste idee 
zal de nieuwe afdeling Woerden een 
pakket m ilie u v r ie n d e lijk e  levensmidde
len uitloven!
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PARTICIPATIE IN  
GEMEENTEBELEID: 
AFDELING 
NIEUWEGEIN ZET  
DE TREND.

door Eddy Habben Jansen
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ioVD koopt rte romende
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De gemeentepolitiek in de verstedelijkte plattelands
gemeente IJsselstein (U) is op het eerste gezicht 
weinig boeiend. Sinds een jaar of twaalf wordt het 
college van B& W gevormd door dc drie grote par
tijen. PvdA, CDA en VVD maken de dienst uit. De 
gemeenteraadsverkiezingen brachten regelmatig 
veranderingen in de zetelaantallen van de politie
ke partijen; maar nooit in de samenstelling van 
het college. Ook de laatste keer bleef alles bij 
het oude.

De JOVD afdeling N ie u w e g e in  en omstreken zou het 
liever anders zien. Na de verkiezingen riep de afdeling dc IJsselstcinse 

fracties van Dn(>. VVD en PvdA op om een einde te maken aan de CDA- 
liccrschappij.

Pers aangenaam verrast

&^3s«;8S"~werven, moe
maken ■ meerder

De
r.

Er werd op de avond van de verkiezingen al een persbericht van deze strekking 
uiigebi acht en enkele dagen later volgde een notitie, die één en ander verder on
derbouwde. De plaatselijke pers was aangenaam verrast en berichtte enkele 
malen redelijk uitvoerig. Ook dc aandacht van de regionale omroep was 
getrokken.

en Geringe invloed burger
Viend Ben__  'VVD de «n*S we«nWkvan deJ^Too* ffl*wan eraan v«*1 ir\f»Z£I

Naast de college-vorming vroeg de notitie ook aandacht voor dc geringe be
langstelling voor de IJsselsteinse politiek (lage verkiezingsopkomst) cn de 
geringe invloed van de burger. Met name D66 en in mindere mate dc VVD 
reageerden positief op deze kritiek. Niettemin werd ten aanzien van de 

Analen aai. » - - hlen ne» op college-vorming de weg van de minste weerstand gekozen. Het oude 
^n'dutóeUlk e lg eP ^^ u tv n en  college “regeerde voort".
rte iiemeenttïP0

Bereidheid tot verdere discussie

van gaan va»-- kVezep
^ m & “ wee«'voor W e « vandem^ 0̂,p weg van

de ge" ■ukk'dru .en
De 30V D ^ bS a & ^ .deWntm-i-̂ -̂ eer

Op korte termijn had de JO.VD-actie dus niet het beoogde effect. De 
. aandacht van de plaatselijkc politiek werd echter getrokken en er lijkt 

bereidheid te bestaan tot verdere discussie over de politieke participatie
De

Bruün'd -®®n c0rtf*n d^en van dc burger
0 ^ " - ^  een ristco^» In vervolg op de notitie kan bijvoorbeeld aandacht worden gevraagd 
sommige" rist-
5 ^ . * 5 r a s s  voor verbetering van de inspraak voor de burger, voor betere voorlich- 
dat enkel Be“ltsptaak ting en voor het politieke debat binnen de plaatselijkc partijen.?. v.i>rMkt> »J!L a  .frtnrav T» . . ........  ..... .*®ld^ndeWlke C D ^ v o o r^  Het spreekt voor zich dat in dergelijke discussies meer resultaat 
te? Van behaald kan worden dan bij de college- vorming. Al was het maar
meenten vanoaWteVnD e n ^  op omcjat j e  persoonlijke belangen van de zittende wethouders daarbijm'lSde coattue -duidt op on 
"?votgd *"?®LTrtadtn «emeCI'  peen rol spelen.gevolga "‘"matcW tn

De op «1° aeWD5r?^spoedtR^®KdeCoaU-
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JOVD-BLOED STROOMT HET 
V* SNELST DOOR HET ‘HART VAN 

BRABANT’
door Jos Even

Studeren is meer dan alleen maar blokken en tentamens maken. Ook in dit post-Deetmaniakale tijdperk blijven er 
genoeg mogelijkheden om jezelf als student of scholier te ontplooien. Een kersverse student in Tilburg. Middelbare 
school achter de rug, papiertje op zak. Kamer gevonden of iedere dag in de trein? In ieder geval nog altijd geen 
collegekaart gezien. Je deelt je  lot met je  mentorgroep: evenementje hier, terrasje daar - je  mentoren slepen je  
overal naar toe. Eén ding is je  duidelijk: een nieuwe periode in je  leven breekt aan !

Ware leven...

Is dit de periode die je  voorbereidt op het 
ware leven? O f is dit de periode die je  het 
ware leven brengt?
Hoe dan ook zal je  deze tijd moeten benut
ten, misschien zelfs uitbuiten, zoveel je 
kan. D a tje  hierbij niet alleen aan tenta
mens en boeken moet denken ligt voor de 
hand. Gezelligheid en lol moeten er ook 
zijn, evenals de mogelijkheid om je  naast 
je studie bezig te houden met dingen die 
echt interesseren.
D it a lle s  b ie d t  T ilb u rg  v o lo p . Tilburg her
bergt hiervoor een hele rits van studenten
verenigingen die vaak nauw met het uit
gaansleven verbonden zijn.

Één van die verenigingen is de JOVD-Af
deling ‘H a r t  va n  B r a b a n t’, A t oudste (on

afhankelijke!) politieke jongerenorga
nisatie van Tilburg e.o. Al meer dan 15 
jaar is de JOVD in Tilburg bijzonder 
actief en al die tijd al vormen studenten 
uit Tilburg de ruggegraat van deze afde
ling.
Landelijk bekende namen zoals oud- 
ministers Ed Nijpels en Ginjaar-Maas 
hebben de afdeling ‘Hart van Brabant’ 
reeds bezocht en deden er hun zegje. 
Ook burgemeester Brokx was eens spre
ker bij de Tilburgse JOVD-afdeling.

Activiteiten
Het hele jaar gonst het van de JOVD- 
activiteiten in Tilburg. Altijd is er wel 
wat te beleven. Zo worden er leerzame 
activiteiten georganiseerd zoals cursus
sen (o.a. ‘Spreken in het openbaar’,

‘Discussie- en vergadertechniek'), dis- 
cussie-avonden over een actueel poli
tiek onderwerp of een forum (n o te e r  in  

j e  a g en d a : 1 se p te m b e r  ‘D e  v e rzo rg in g s
s ta a t' )  waarvoor dan prominente spre
kers van allerlei pluimage worden uit
genodigd.
Ook is er genoeg gezelligheid te bele
ven, daar staan de borrels (maandelijks) 
en de jaarlijkse barbecue garant voor. 
Verder zijn er ook nog de bijeenkom
sten van de Algemene Ledenvergade
ring en verschillende commissies ( ‘p r o 
m o t ie ’, ‘I s r a ë l ’, ‘L ib e r a l is m e ’). 
Natuurlijk is de JOVD-afdeling ‘Hart 
van Brabant’ ook van de partij bij de 
landelijke en districtsaktiviteiten.

Leer je  mogelijkheden
kennen...



EINDHOVEN, HET LICHTPUNTJE IN DE JOVD
door Frank van Dalen

Het lichtpuntje in de JOVD is de afdeling Eindhoven, en dat niet omdat Eindhoven een van de grootste afdelingen van het land 
is, of omdat ze zo veel verschillende activiteiten aan haar leden te bieden heeft, evenmin omdat het altijd gezellig is in Eindhoven. 
Neen, het is de combinatie van al deze factoren, die de afdeling Eindhoven maakt tot wat ze is.
Een kleine greep uit de vele activiteiten van deze afdeling:

Zeer regelmatig worden er over allerlei zaken cursussen gege
ven.
Cursussen over ruimtelijke ordening, over discussie en vcrga- 
dertechniek, liberalisme, spreken in het openbaar of politieke 
stromingen.
Omdat er zoveel verschillende cursussen gegeven worden, is er 
voor ieder wel iets bij, waar hij o f zij zich in wil verdiepen. 
Alle cursussen hebben een overeenkomst, hoe verschillend ze 
ook zijn:als je  ze volgt heb je  er 
echt wat aan en het is ook nog leuk!

Sprekers

Zo twee maal per maand worden 
sprekers uitgenodigd.
Dit kunnen politici zijn, zoals het Tweede Kamerlid Franssen 
die op donderdag 13 september 1990 de afdeling bezoekt. (Je 
bent bij deze van harte uitgenodigd.) Ook worden deskundigen 
uit het bedrijfsleven en vertegenwoordigers van maatschappe
lijke organisaties uitgenodigd om voor de JOVD te komen 
spreken. Je kunt komen om alleen een verhaaltje aan te horen, 
maar ook om je intensief in de discussie te storten.
Na afloop wordt er uiteraard gezellig nageborreld aan de bar. 
Verder worden regelmatig excursies georganiseerd naar be
drijven en overheidsinstellingen. Gezellig stappen dus... 
Natuurlijk wordt er, hoe kan het ook anders veel aan politiek 
gedaan. Door middel van discussie worden standpunten inge

Cursus Internationaal Jongerenwerk

Op 8 cn 9 december wordt er een cursus Internationaal 
Jongerenwerk gegeven. Dc cursus is speciaal bedoeld voor 
mensen in afdelingen en districten die kennis willen maken 
niet internationaal jongem werk cn na afloop ook wal met die 
kennis willen doen.
Naast internationale betrekkingen cn dc infrastructuur van het 
internationale jongerenwerk zal aandacht worden geschonken 
aan ontwikkelingssamenwerking op gemeentelijk niveau.

Dc cursus vindt plaats in een jeugdherberg bij Hattein. Dc 
eigen bijdrage per deelnemer is 35 gulden, daar zitten over
nachting, maaltijden cn cursusmateriaal bij inbegrepen.

Opgcvcn, meer informatie o f een programma aanvragen? Bel
Mirjam Mol: 040-115740

nomen, die naar buiten toe worden uitgedragen. Er zijn po
litieke projectgroepen die allerlei onderwerpen onder de loep 
nemen, en vervolgens op speciale avonden die politieke 
items bespreken.
Naast de gezelligheid bij de normale activiteiten, worden 
ook sociale evenementen niet vergeten: g a la  ’s, f e e s te n  en  
b a rb e c u e  ’s  m a a r  o o k  k a n o to c h te n  en  b e zo e k e n  a a n  b u ite n 

la n d s e  s te d e n .

Leven op bier

•  De afdeling in de JOVD is bij uit
stek dè plaats om sociale vaardighe
den onder de knie te krijgen, om 
snel te leren denken en juiste con

clusies te trekken. Ook voor de afdeling Eindhoven is het 
motto: van bier alleen heeft nog niemand kunnen leven. 
JOVD afdeling Eindhoven, het lichtpuntje in dc JOVD.

En niet alleen vanwege die lampenfabrikant.
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Oud JOVD’er maakt politieke 
bliksemcarrière:
LOEK HERMANS :
“De JOVD heeft voor mij een 
grote rol gespeeld ”

door Fred Akkerma

Lock Hermans maakte een ware bliksemcarrière in 
de Nederlandse politiek.
In 1972 stonden hij en Ed Nijpels tegenover elkaar 
als kandidaten voor dezelfde hoofdbestuurspost in de 
JOVD. Hermans won. Zijn eerste stap in de landelijke 
politiek was gezet. Nijpels droop teleurgesteld af. Maar vijanden zijn ze allang niet meer. “Ik heb een heel goede relatie 
met Nijpels,” vertelt Hermans. De 39-jarige V V D ’er hield de Tweede Kamer na dertien jaar voor gezien. Opvolger van 
Voorhoeve wilde hij niet worden. “O m  privé redenen,” beweert hij. Hermans’ nieuwe residentie is sinds september de 
burgemeesterswoning in Zwolle. Kort en duidelijk zegt hij: “Ik verwacht er heel veel van.”
Een interview.

De politieke loopbaan van Hennans begon 
in de JOVD.
“De J O V D  heeft grote betekenis voor 
mij gehad. Juist omdat in de J O V D  niet 
iedereen a priori lid is van de V V D  
onstaat er een uitennate verfrissende 
discussie. In de J V O D  leerde ik te dis
cussiëren, te argumenteren en standpun
ten te vormen. Dat zijn allemaal dingen, 
die mij zeer behulpzaam zijn geweest 
bij mijn verdere politieke activiteiten.”

Belangrijke rol in 
politieke vorming

Een lidmaatschap van de J O V D  bete
kent nog geen carrière in de landelijke 
politiek, weet Hennans. Slechts enkele 
oud-JOVD’ers komen in de Tweede 
Kamer. “Een JOVD-lidmaatschap is niet 
een paspoort voor een politieke carrière. 
Daar zijn veel verschillende factoren 
van invloed op. Ik weet niet, of ik de
zelfde loopbaan zou hebben doorlopen 
als ik niet bij de J O V D  had gezeten. 
Zeker is wèl, dat de J O V D  een belangrij
ke rol heeft gespeeld in mijn politieke 
vorming.”

Het hoofdbestuur

Toen Hennans twintig was werd hij lid 
van de JOVD. “Ik sloot mij in 1971 aan 
bij de J O V D  -van de V V D  was ik al 
langer lid. Een jaar later k w a m  ik in het 
hoofdbestuur - mijn tegenkandidaat was 
Ed Nijpels. Na verloop van tijd werd ik 
vice-voorzitter politiek ( W P )  en dat 
bleef ik tot 1973. Toen stapte ik uit de

J O V D  en ging voor mijn studie politico
logie stage lopen bij de Tweede Kamer
fractie van de V V D .
In ’74 werd ik raadslid in Nijmegen cn in 
’77 kamerlid.”

Opvolger Voorhoeve

Na het aftreden van Joris Voorhoeve in 
april 1990, werd Hennans dikwijls ge
noemd als zijn opvolger. Hij was inmid
dels vice-fractievoorzitter.
“Of ik fractievoorzitter had kunnen wor
den, weet ik niet. Ik ben niet exact op dc 
hoogte van de verhoudingen in de fractie. 
D ’r zullen ongetwijfeld mensen voor mij 
hebben gestemd, maar ik had vantevoren 
aangegeven, dat ik niet beschikbaar was 
voor de functie. Dat was onder meer o m  
privé redenen, waar ik nu niet over uit zal 
weiden.
Daarnaast zat ik midden in de sollicitatie- 
voor het burgemeesterschap van Zwolle. 
En het is niet zo netjes o m  dat dan opeens 
af te zeggen.
Overigens: na dertien jaar kamerwerk 
leek het m e  nuttig iets nieuws te toe te 
voegen aan mijn maatschappelijke car
rière.
Frits Bolkestein vind ik een uitstekend 
leider. Het gaat goed en ik denk dat de 
V V D  zich steeds verder gaat profileren. 
Ik heb alle vertrouwen in hem.

ZWOLLE

Vanaf september ’90 is Hermans burge
meester van Zwolle. “Van het burge
meesterschap verwacht ik veel. Politiek

bestuur heeft m e  altijd al getrokken. Het 
is overigens niet zo dat ik, nu ik in 
Zwolle zit, van plan ben de landelijke 
politiek te laten rusten. Ik zal mijn stem 
intern zeker laten horen. Dat verbindt 
mij met Ed Nijpels, die als burgemees
ter van Breda, ook landelijk actief wil 
blijven.
Nijpels en ik hebben een heel goede 
relatie - we zaten ook in dezelfde tijd in 
de JOVD. Toen ik aftrad als vice-voor
zitter politiek, k w a m  hij er net in.

Kabinet loop niet lekker

Voor het huidige kabinet CDA/PvdA 
heeft Hermans geen goed woord over. 
“Het kabinet loopt niet lekker.
De PvdA laat telkens over zich heen 
lopen. De christen-democraten nemen 
een overheersende positie in - dat was 
ook al het geval toen de V V D  in het 
kabinet zat. Maar de V V D  zal in elk 
geval niet stil en ontplooide nog initia
tieven; van de PvdA heb ik tot nog toe 
weinig gezien. Vroeg of laat - bij de 
socialisten zal dat ongetwijfeld laat zijn 
- leidt dat tot spanningen. Ook dat was 
bij de V V D  het geval.
De macht van het C D A  wordt niet zo 
gemakkelijk doorbroken, ze hebben 
immers 54 zetels.
De V V D  moet daar ook niet per defini
tie naar streven. W e  moeten niet op 
emotionele gronden het C D A  bij voor
baat uitsluiten. W e  moeten samenwer
ken met die partij, waannec we het door 
ons gewenste beleid het beste kunnen 
verwezen 1 ij ken.”
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Zomercongres in Haren:

ERICA TERPSTRA EN VOETBAL
door Fred Akkerma

Haren, 16 en 17 juni 1990 - Goed bezocht. Andere gezichten dan voorheen. Positieve discussie. Interessante 
sprekers. Het is een aantal kwalificaties, die door uiteenlopende personen gegeven zijn aan het zomercongres, dat 
op 16 en 17 juni in het Groningse Haren gehouden werd. Een groot aantal JOVD-ers, waaronder uiteraard veel 
Noorderlingen, getroostten zich de moeite zich per trein, bus of auto naar het Postiljon Motel aldaar te begeven.

Het weekend van 16 en 17 juni is het 
weekend van de WK-interland Neder- 
land-Engeland. Thans kennen wij de 
uitslag en de uiteindclijke afloop - toen 
nog niet. Een paar J O V D ’ers weten met 
een ‘pool’ munt te slaan uit de w ed
strijd, die op twee grote beeldschermen 
vertoond wordt. Het schaarse aantal 
mensen dat een gulden heeft ingezet op 
de uitslag 0-0 kan de rest van de avond 
iets meer drinken dan gepland was. 
Mark Rutte, Eduard van der Biezen en 
Eddy Habbcn-Jansen (enkele JOVD- 
hoofdbestuurslcden) verzorgen een al
ternatief programma, omdat zij naar eigen 
zeggen “voetbalhaters zijn”. Een quiz 
over heden cn verleden van de J O V D  is 
de schamele tweede optie.

Vergaderen & Leven

Het aanzien van dc prestaties van Gullit, 
van Basten, Rijkaard en Van der Biezen

wordt vooraf gegaan door politiek ge
babbel. ‘s Middags vergaderen vier 
werkgroepen over de amendementen 
en moties, die door dc afdelingen zijn 
ingediend. Het congresonderwerp is 
“leven”, een breed begrip, waaronder 
vooral abortus en euthanasie moeten 
worden gezien.

Twee uitersten

hi de vijfde, zogeheten filosofische werk
groep, de werkgroep voor mensen, die 
niet van discussies over punten en 
k o m m a ’s houden, wordt gesproken over 
sociale zekerheid. Twee uitersten m o 
gen elkaar bestrijden. Jong en rechts 
versus oud en links oftewel VVD-par- 
lementariër Robin Linschoten in debat 
met oud-PSP-voorzitter Saar Boerla
ge. Eens worden ze het niet, maar dat is 
ook niet dc bedoeling. Boerlage weet 
na afloop van de werkgroep te melden

dat “Je JOVD helemaal niet links staat 
van de VVD.”

Pleidooi tegen kabinet

‘s Avonds geeft opnieuw een VVD-ka- 
merlid acte de présence: Erica Terpstra, 
vroeger zwemster en thans een gezellige 
VVD-tante. Haar redevoering is een plei
dooi tegen het kabinet cn vóór de VV D .  
Verrassend dus.

Tot vroeg in de morgen

En dan is het negen uur: voetbal kijken of 
quizvragen beantwoorden al naar gelang 
de voorkeur.
Na de teleurstellende prestaties van het 
Oranje-team wordt de plenaire vergade
ring nog even voortgezet.
O m  twaalf uur is het evenwel fini: het is 
party-time tot vroeg in de morgen.

O p  zondag begint na een stevig ontbijt het 
serieuzere werk: de Algemene Vergade
ring van de J O V D .  Jaarverslag zus, be
noeming zo, kortom stof voor millimeter- 
neukers.
De resolutie “leven” is zondagmiddag al 
goed voor een berichtje op Teletekst.
Dc op het congres ingenomen politieke 
standpunten over aspecten van het mense
lijk leven en relatievorming zouden nog 
heel wat politici in beroering brengen.

Maar, daar heb je  immers een politieke 
ionserenorsanisatie voor?
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INVLOED OP HET GEMEENTEBELEID
door Eduard van der Biezen

Wat is er leuker dan lid tc zijn van een politieke jongeren organisatie en dan nog merken datje politieke invloed 
kunt uitoefenen ook? Dat was één van de achterliggende gedachten van de beleidsvoornemens die in 1989 de 
vereniging werden ingeslingerd via de “Breukvlaknotitie". JOVD-leden moeten meer aangeboden krijgen dan 
discussieavonden, ledenvergaderingen en congressen. Er moet een tweede spoor gelegd worden vol met 
mogelijkheden tot actieve invloedsuitoefening, acties en participatie.

De afdelingen in de J O V D  zijn het meest 
geschikt o m  dit tweede spoor te gaan 
volgen. Daarom staat het jaar 1990 in het 
kader van de lokale participatie; Lokale 
participatie door J O V D  leden en afdelin
gen. Dat betekent actieve bemoeienis met
gemeentepolitiek. In woord en geschrift. 
Maar moet het bij woorden blijven? 
Waarom zouden er door JOVD-ers geen 
acties gevoerd mogen worden? “JOVD- 
afdeling maakt zich sterk voor autovrije 
binnenstad” zou een krant kunnen kop
pen.
Toch is dit allemaal makkelijkcr gezegd 
dan gedaan. Want als je als JOVD-afde
ling met je commissie gemeentepolitiek 
actief wilt gaan participeren in dat ge
meentebeleid, alsjeje 
als afdeling er
gens sterk 
voor wilt 
maken of 
tegen af 
wilt zet
ten, steven 
je af op 
een groot
aantal onbekenden. Welke ambtenaren 
moetje benaderen? Hoe kan je argumen
ten het beste kenbaar maken? Je zult goed 
beslagen ten ijs moeten komen.

Vy *

Vraagbaak Gemeentepoli
tiek

Enige tijd geleden verscheen de vraag
baak Gemeentepolitiek van Bakker en 
Dolmans. Hierin leggen zij heel begrijpe
lijk uit hoe dc gemeente als democratisch 
georganiseerde bestuurslaag in elkaar zit. 
De vraagbaak echter gaat vooral in op 
gemeentelijke procedures. Goed en leer
zaam o m  te lezen en verplichte kost voor 
iedereen die zich in de J O V D  met ge
meentepolitiek wil bezighouden. Maar 
als je meer wilt, als je wilt proberen direct 
invloed uit te oefenen, dan kan je ook wel 
wat praktische handleiding gebruiken.

"Invloed
op het gemeentebeleid"

Die handleiding zou het boekje “In
vloed op het Gemeentebeleid” van Frans 
Poort kunnen zijn (uitgegeven door dc 
Stichting Burgerschapskunde, Leiden). 
Dit boekwerkje is vooral op dc praktijk 
gericht. Na een korte beschrijving van 
de bestuursstructuur van de gemeente 
wordt al heel snel dc overstap naar de 
praktijk gemaakt. Aan de hand van een 
misschien niet al te sprankelend voor
beeld (een groep mensen die een kin
derboerderij exploiteren) wordt het ge
meentelijk doolhof binnengetrokken, te
neinde een subsidic-aanvraag gehono

reerd tc krijgen. Eerst 
wordt uit

een politieke jongerenorganisatie niette 
versmaden. Denk daarbij aan de presen
tatie van het geheel, is één van dc bood
schappen van de auteur. Dit wordt geïl
lustreerd met een mooi Frans gezegde: 
“C  ’estle ton quifait la musique". De tip: 
“Gebruik geen woorden of zinnen die je 
niet gewend bent te gebruiken" tegelijk 
onderbouwend.
Walmeer het bewandelen van dc “gewo
ne” weg niet werkt, of te saai bevonden 
wordt, is het tijd voor harde acties. Het 
boekje geeft een aantal actiemogelijkhe
den aan: protest-optochten, spandoe
ken, kraken van huizen, opplakken 
van affiches. Het nut van deze acties 
wordt gerelativeerd: je zult er niet gauw 
je zin mee krijgen, maar het trekt wel de 

aandacht. Nog een waardevolle tip 
van de auteur: als je een straat 
blokkeert, licht daar dan wel de 
bewoners over in!

Aardige steun 
in de mg

Ondanks de soms wat voorzich
tige en “duffe” toonzetting van 

het boekje, is “invloed op het gemeen
tebeleid” een aardige steun in dc rug 
wanneer je met je afdeling je stem rich
ting de gemeente wilt laten horen. In de 
zeer nabije toekomst zullen daar nog een 
heleboel mogelijkheden toe aangedra
gen worden: in september verschijnt een 
brochurereeks van het hoofdbestuur, vol 
met allerlei praktische tips gericht op 
een groot aantal politieke issues op ge
meentelijk terrein. Ook zullen zeer bin
nenkort de door M 5 0  georganiseerde 
werkdagen op het gemeentehuis van start 
gaan.

Lokale Participatie: Succes verzekerd!

“Invloed op het Gemeentebeleid" door Frans 
Poort is te bestellen bij de Stichting Burger
schapskunde te Leiden, tel. 071-121841, en 
kost Hfl. 9,25

*

f t

gelegd hoe ambtelijke molens, lang 
zaam, draaien, cn wordt de nadruk ge
legd op het feit dat burgers meer “macht” 
hebben dan eens in dc vier jaar een 
hokje roodklcurcn.
Die macht kan je dan, volgens het boek
je, het best uitoefenen in georganiseerd 
verband. Liefst in een stichting. De 
meest ondemocratische rechtspersoon
lijkheid bezittende rechtsvorm die er 
bestaat. Toch een beetje een schoon
heidsfoutje in een boekje dat uitlegt hoe 
de wegen van de democratie moeten 
worden bewandeld. Gelukkig volgen er 
daarna een heleboel goede tips o m  als 
organisatie op dc politieke agenda te 
komen. Veel aandacht wordt geschon
ken aan het leggen van contacten met 
wethouders, ambtenaren, raadsfracties 
en de pers. Dit praktische gedeelte, met 
een voorbeeldbrief aan het College van 
Burgemeester en Wethouders, is voor
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JOVD, B L IJF  
AANTREKKELIJK VOOR 
JONGEREN!

door Bert Brouwer
Politiek is saai

Met zo’n antwoord word je vaak geconfronteerd als je als gemotiveer
de jonge liberaal aan leeftijdgenoten vraagt wat zij nu van de politiek 
vinden. Ze kijken je dan aan met een blik of je een vlaag van verstands
verbijstering hebt opgelopen. Het is vaak droevig gesteld met de inte
resse van jongeren in de politiek.
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Hoe dit komt? “Politiek is saai”, zegt 
een jongen als ik hem daarvoor met de 
vraag wat hij nu van politiek vindt heb 
geconfronteerd, waarna hij achteloos 
zijn pilsje verder opdrinkt zonder aan 
mij nog maar enige aandacht te schen
ken. Het geeft mij toch een zeker gevoel 
van onbehagen, al weet ik dat er met mij 
samen genoeg jongeren wel geïnteres
seerd zijn in de politiek, en met name in 
liberale politiek.

Liberalisme, de sleutel 
naar de politieke inte

resse van jongeren.

Veel jongeren zijn dus wel bereid o m  
warm te lopen voor politiek. Dit is een 
goede zaak! De trend die zich dan vaak 
voordoet is dat als jongeren eenmaal 
geïnteresseerd zijn in politiek, dit meest
al liberale politiek is. Een verklaring 
hiervoor is simpel. Liberale standpun
ten, en dus vaak standpunten van onze 
eigen JOVD, zijn standpunten die jon
geren aanspreken. O m  een voorbeeld te 
noemen. Dc J O V D  is voorstander van

Overzicht cursus-activiteiten:

District Utrecht (info: Lotte van Aalzum 
02979-85292)
3/4 november: Regionale kadercursus 
J O V D - V V D  over Provinciale politiek 
1 december: V D S  2 / C F H  2 
District Noord: (info: Jannic Hogen Esch 
05990-13236)
26 oktober: cursus afdeling Rodcn-Leek 
16 november: cursus afdeling Hooge- 
vee n " ■ v-
23 november: cursus afdeling Meppcl

commerciële TV, dit is iets wat ook bij 
veel jongeren leeft. Moderne eigentijdse 
jongeren spreekt dit aan, zij hebben ook 
de behoefte aan een omroepbestel dat 
met zijn tijd meegaat. Dit is maar een 
klein voorbeeld uit een scala van voor
beelden die ik zou kunnen geven.
De strekking van dit artikel zal u als up- 
to-date J O V D ’er duidelijk zijn (althans 
dat hoop ik dan).

JOVD wees je ervan be
wust datje aantrekkelijk 

bent voor jongeren.

Doelgroep: jongeren van 14 tot en met 
30 jaar. Het voorgaande van dit artikel in 
ogenschouw nemend zal het duidelijk 
zijn dat hier een taak voor onze liberale 
jongerenorganisatie is weggelegd. Laten 
w e  hier met z’n allen gebruik van m a 
ken! Het hoeft niet moeilijk te zijn, er is 
altijd wel iemand in je omgeving die oor 
heeft voor hetgeen jij te zeggen hebt. 
Maak eens een losse opmerking in je 
stamkroeg, disco... etc.
Wit.h liberal greetings...

7 december: cursus afdeling Franckcr- 
Harlingen
14 december: cursus afdeling Hcere- 
veen-Scharsterland 
District Gelderland 
november: P R  cn Redactie 
Overijssel
november:afdeling Zwolle e.o.: V D S  I 
3 november: afdeling Twente: conflict- 
behandeling
december: afdeling Z W  Salland: V D S  I 
januari: afdeling Zwolle e.o.: bestuur- 
derscursus

Vorming & Scholing



VOORUITBLIK
Het is op dit moment begin oktober. Behalve de crisis in de Golf is er nog iets anders dat m e  de afgelopen tijd 
heeft beziggehouden: het halfjaarlijkse beleidsweekend van het Hoofdbestuur dat eind augustus plaatsvond. Dat 
samenzijn bood ons de gelegenheid in alle rust de afgelopen periode te evalueren en vooruit te kijken naar het 
komende jaar. Als ik de vergaderstukken doorkijk word ik gewoonweg enthousiast over alle plannen en 
activiteiten die van start gaan. Een greep.

Ter tafel ligt een beleidsnota over de rol 
die afdelingen kunnen spelen in het bij 
elkaar brengen van V V D  en D66. Eer
der dit jaar verscheen een nota over 
afdelingen en gemeentepolitiek. De 
notitie over V V D / D 6 6  biedt concrete 
aanknopingspunten en is bovendien 
hoogst actueel. Daarmee worden de 
standpunten van de J O V D  niet alleen 
landelijk uitgedragen.

Meisjes minder actief

Een ander stuk behandelt de vraag of de 
J O V D  een mannenzaak is. Cijfers lie
gen niet en tonen aan dat veel minder 
meisjes dan mannen actief zijn in de 
JOVD. Het hoofdbestuur zal pogen wegen 
aan te geven o m  deze scheefgroei goed 
te maken.
Beide stukken zullen voor advies wor
den doorgestuurd naar de Adviesraad. 
Daarin zitten naast het Hoofdbestuur de 
voorzitters van de districten, uit ieder 
districtsbestuur nog een bestuurslid en 
zes ‘oude rotten’, die door de Algemene 
Vergadering zijn gekozen, te weten: Leo- 
Pieter Stoel (oud-wp), Annette Nijs (oud- 
vz), Guy Kerpen (oud-districts-vz), Jan 
van der Laag (oud-penningmeester), 
Jeroen Princen (oud-wp) en Bemard 
Wastiaux (oud-wp).

Inhoudelijk debat

Het hoofdbestuur heeft zich ook gebo
gen over de vraag hoe het inhoudelijke 
debat binnen de J O V D  verder gestimu
leerd kan worden. Met de nieuwe opzet 
van de denktank, de filosofische werk
groep op de congressen en de vernieu
wing van het bestand aan politieke pro- 
jektgroepen is al veel verbeterd. Maar 
we zijn er nog niet. Mede op verzoek 
van de adviesraad zal gekeken worden 
naar de opzet van de resolutie en de dis- 
cussie-resoluties op de congressen.
Het beleidsweekend vond plaats tijdens 
de jaarlijkse ledenwerfactie in augustus, 
voorafgaand aan het nieuwe school- en 
universiteitsjaar. Half augustus zijn de

Het hoofdbestuur
organisatiemensen uit de districten (en 
sommige afdelingen) naar Utrecht ge
komen o m  de speciale strooifolders voor 
hun werkgebied af te halen. Het was een 
gezellige avond, waarbij de organisatie- 
hoek binnen het Hoofdbestuur voor drank 
en happen had gezorgd.

Speciale 3M

De  nieuwe leden en belangstellenden

reiding is de nota ‘Vormgeving’ die een 
liberaal antwoord formuleert op het vraag
stuk van de veel voorkomende crimina
liteit, zonder in de bekende kretologie te 
vervallen van ‘meer cellen’ en ‘meer 
normbesef. Een uitdaging. Samen met 
de resoluties milieu en onderwijs (maart- 
congres 1991)en de reactie van de J O V D  
op de eerste troonrede/ miljoenennota 
van Lubbers/ K o k  zal dit stuk hoofdbe
standdeel zijn van het hoofdbestuur voor 
de komende maanden.

hebben een specia
le Driemaster ont
vangen. In deze 
Driemaster staat kort 
en bondig wat de 
J O V D  allemaal te 
bieden heeft. Uit de 
strooifolder en die 
extra Driemaster 
blijkt dat ook de 
JOVD, met enige 
vertraging, het tijd
perk van de moder
ne vormgeving is 
binnengetreden. En 
nu maar hopen dat 
het werkt!
Tot slot: In voorbe-

KANTOORVISIE 
VOOR MORGEN!

H u lzen sew eg  10-20 
6534 A N  N ijm egen-H olland 
Postbus 217 - 6500 AE  N ijm egen  

Tel. 080-561044* (8 lijnen)
T e le x  48694 T e le fa x  080-566631
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DE s p e c ia l e : d r ie m a s t e r ,
HET HOE, HET WAAROM EN HET HB
“Wat is dit in vredesnaam” moet menig lid gedacht hebben toen in de week van 2 tot 7 september een bijzonder 
uitgedoste en kleurige 3 M  in zijn bus viel. ‘Dit’ was de speciale glossy 3 M  -uitgebracht onder auspiciën van het 
HB- welke artikelen bevatte over lokale participatie van onze organisatie, bestemd voor de belangstellenden die 
de J O V D  zou opduikelen tijdens het zogenoemde ‘Augustusoffcnsicf.

Daar deze artikelen een algemeen karakter droegen, moet 
het geheel op de doorgewinterde J O V D ’er enigszins infan
tiel zijn overgekomen, omdat er gekozen was voor een mix 
van luchtige en leesbare artikelen. In eerste instantie was 
het van redaktiewege niet de bedoeling geweest o m  deze 
‘special’ op te sturen naar de reeds bestaande leden. De 
projectgroep ‘augustusoffensief hield er echter een diffe
rente mening op na: de special moest naar ieder lid worden 
gestuurd. N a  enig touwtrekken besloot de redactie deze 
special dan maar mee te sturen met een reguliere 3M, 
waarin de bijlage verklaard kon worden. Aldus besloten, 
werd de special verzonden naar de drukker, deze deed wat 
van hem verlangd werd en zes dagen later lag de special te 
wachten, op de dingen die met haar zouden gebeuren. Tot 
dusver was alles in orde, ware het niet dat de drukker deed 
wat hij gewend was normaliter met de 3 M  te doen, hij verzond de special naar U, de leden. Vandaar dat deze 3 M  u w  
brievenbus bereikte, plompverloren en niet in het bijzijn van een reguliere editie van ons magazine.
D e  redaktie hoopt dat met deze verklaring, de verwarring waarvoor de special had gezorgd, nu geheel in goede banen is 
geleid. Wij danken die lieden die in uiterste vertwijfeling de pen hebben gegrepen, teneinde ons o m  opheldering te vragen. 
Het is altijd leuk post te ontvangen.

REACTIE OP REACTIE
Bert Brouwers reactie op het artikel van Olaf Baas, lokte bij mij weer 
een reactie uit.

door Ron Hogenboom

Bert schrijft, dat er geen plaats is voor een rechtse liberale partij. Hij onderbouwt dat met een link tussen D66 en 
de sociaal-liberale partijen in het oostblok. Alle krijgen, volgens Bert vanwege het sociaal-liberalisme, behoorlijk 
wat stemmen. Maar dat klopt niet helemaal, aangezien D66 juist het grootste gedeelte van de stemmen krijgt door 
Hans van Mierlo en niet vanwege haar sociaal liberalisme.

Van Mierlo = D66 = Van Mierlo en 
D66 - Van Mierlo = 0 (afgerond).
Velen vinden Hansje sympathiek en ge
ven hem daarom hun stem, net als het 
C D A  vanwege Lubbers veel stemmen 
krijgt. Als Van Mierlo dus verdwijnt, is 
D66 weer een stukje kleiner. Ook kwa
men veel stemmen richting D66 door het, 
tijdens de formatie, buiten spel zetten van 
D66 door de PvdA. Veel kiezers straften 
dit met de gemeenteraadsverkiezingen 
weer af. Want helaas kijken mensen bij 
de gemeenteraadsverkiezingen te veel naar

de landelijke politiek. Bij D66 ont
breekt het aan een fundament. Zoals 
iemand eens over Van Mierlo opmerk
te: “Als je ontleedt wat hij zegt, blijjt er 
zo goed als niets over.” Gewoon, zoals 
Bolkestein al opmerkte, een inhoudslo
ze partij.

Bert heeft het over een rechtse liberale 
partij. Wat is eigenlijk een rechtse libe
rale partij? Ben je links als je een mi- 
lieu-freak bent? Of juist rechts? Waar
om? Wie wil er nu in een vervuilde

omgeving wonen. Een goed milieube
leid is niet te plaatsen in termen als rechts 
of links. Links of rechts heeft evenmin 
betrekking op euthanasie of op onze 
cultuur. Bert, laat a.u.b. dat “in hokjes 
duwen”.

In Nederland is een plaats, en wat voor 
een, voor een partij die de logge overheid 
eens grondig saneert. (Veel effectiever.) 
Een partij die opkomt voor de automobi
listen. (Maak alle auto’s schoon in plaats 
van in de marge rommelen met z.g. mi-
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lieumaatregelen als 100 km/uur of het 
reiskostenforfait.) Een partij die het fi
nanciële beleid van de overheid eens op 
orde stelt (De overheid besteedt nu geld, 
dat toekomstige generaties nog moeten 
verdienen! En W i m  Kok maar spreken 
over rechtvaardigheid inzake de koppe
ling) . Een partij die voor een goed milieu
beleid staat. (Ed Nijpels heeft dit laten 
zien.) Een partij die de criminaliteit eens 
aanpakt. (De schade bedraagt jaarlijks 
miljarden.) Een partij die realistisch staat 
ten opzichte van de veranderingen in de 
wereld. (De Sovjetunie produceerde vo
rig jaar iedere maand een atoomonder- 
zeeër. De productie van tanks was sinds 
de 2e wereldoorlog nog nooit zo hoog in 
dat zelfde land. De  politiek in dat land is 
toch ook zo duidelijk? Boven het Mid- 
den-Oosten hangen grote zwarte wolken; 
vandaag of morgen kan er zo een oorlog 
uitbreken. Pakistan bezit evenals vele 
andere dubieuze landen kernwapens en 
hier maar demonstreren dat de regering 
drastisch moet bezuinigen op defensie.)

Een partij die hoge belastingen ver
laagt. (Bevordert de economie.) Een 
partij die het minderhedenprobleem 
reëel probeert op te lossen. Een partij 
die een helder mediabeleid voorstaat. 
Een partij die tegen de koppeling is en 
die de W A O  eens aanpakt.

WD

Een partij die bij bovengenoemde het 
meeste aansluit is de Volkspartij voor 
Vrijheid en Democratie. Dat de V V D  
veel zetels heeft verloren is te wijten 
aan de presentatie van de partij en niet 
aan het niet-up-to-date zijn. (Denk aan 
het reiskostenforfait, dat voor driekwart 
blijft zoals het is, en niet zoals het 
C D A  wilde, wordt afgeschaft.)
De  V V D  heeft al vele jaren een zeer 
herkenbaar en duidelijk partijprogram
ma. De koers is al jaren dezelfde, al 
was er een partijleider die een meer 
sociaal-liberalere koers wilde (een oud- 
D66-er, toeval?). Dit ging onder druk
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van een zeer ruime meerderheid der 
W D ’ers niet door. Andere partijen komen 
zelf steeds meer in de richting van de 
W D .  Het C D A  heeft zelfs bepaalde stand
punten overgenomen. En zoals Bolke
stein al opmerkte dat de P v d A ’ers zich 
vandaag sociaal-democraten in plaats van 
socialisten noemen.

Naar links gaan

Binnen de V V D  zijn helaas personen die 
praten over “het naar links moeten gaan” 
van de V V D .  Die personen moeten echter 
de hand eens in eigen boezem steken. 
“ VVD-ers” die het hebben over “het naar 
links moeten gaan”, moeten lid worden 
van een andere partij, i.p.v. de enige libe
rale partij van het Koninkrijk der Neder
landen o m  zeep te helpen met hun irreële 
denkbeelden.

En Bert Brouwer, jij zou eens up-to-date 
moeten zijn!

ZUID-AFRIKA EN DE SANCTIES:
KRITIEKLOOS STEUNEN de KLERK ONGEWENST

door Jan  Weijers en Hans-Peter Lassche

Emest Landheer schreef in Driemaster 4 een artikel over de sancties tegen Zuid-Afrika. Dit artikel heeft op ons 
een erg eenzijdige indruk gemaakt. De  situatie in Zuid-Afrika verbetert weliswaar langzamerhand, maar het is 
op nog geen stukken na een vrij en democratisch land. Het artikel vroeg dus o m  een reactie.
Emest stelt, dat de kleine en grote apartheid vrijwel zijn opgeheven. Weliswaar zijn bijv. de pasjeswetten en de 
wetten tegen gemengde huwelijken verdwenen, maar de thuislanden bestaan nog, het staat gemeenten nog steeds 
vrij allerlei racistische maatregelen te nemen (denk aan bijv. Boksburg) en het algemeen kiesrecht laatnog steeds 
op zich wachten. Wij twijfelen niet aan de integriteit en goede intenties van de Klerk, maar er moet nog veel 
veranderen.

Opheffen sancties?
Vervolgens gebruikt Emest een aantal 
twijfelachtige argumenten voor het op
heffen van de sancties tegen Zuid-Afrika.
- Hij vraagt zich af of Mandela de meer
derheid van de zwarten vertegenwoor
digt.
- Hij gebruikt enige ongelukkige uitspra
ken van Mandela als argument voor het 
opheffen van de sancties.
-Hij roert de kwestie van de moraliteit (?) 
aan.
-Hij gebruikt materiële argumenten o m  
idealen te ontkrachten. Wij zullen probe
ren het geringe inhoudelijke gehalte van 
deze argumenten aan te tonen.

Mandela wordt alom, zelfs door de 
Zuidafrikaanse regering van de Klerk, 
beschouwd als leider en spreekbuis 
van zwart Zuid-Afrika. Volgens Er- 
nest heeft Mandela en met hem het 
ANC ,  geen mandaat van het volk op 
het gebied van de sancties en lijkt dat 
mandaat ook niet te willen vragen. De 
vraag is maar of Inkatha en de Zionist 
Church, waar Emest blijkbaar naar 
luistert (wie niet? red.), dit mandaat 
wel hebben. Ernest voert eenlingen op 
die tegen sancties pleiten (oa. Buthele- 
zi en Mokoena), maar er zijn naast 
Mandela, ook vele wereldwijd geres
pecteerde Zuidafrikanen, zoals domi

nee Boesak en Bisschop Tutu, die 
ook voor sancties pleiten.
In het artikel worden een paar op 
zich ongelukkige uitspraken van 
Mandela over Libië en Cuba ge
bruikt o m  de geloofwaardigheid 
van het A N C  in het algemeen en 
Mandela in het bijzonder aan te 
tasten. Natuurlijk heeft Mandela 
de wijsheid niet in pacht. Echter 
uit een paar fouten van Mandela 
mag niet worden geconcludeerd, 
dat hij dus ook op andere gebieden 
ongelijk heeft. Het is overigens 
wel aardig o m  te constateren, dat 
Emest de kwalificatie ‘mad dog’
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ovemeemt van cowboy Ronald Reagen, 
iemand die wereldwijd bekend staat als 
een subtiel m a n  en een expert op het 
gebied van de internationale politiek.

Andere landen

Emest vergelijkt Zuid-afrika met een 
aantal andere landen in de wereld. N a 
tuurlijk zijn er meer uithoeken waar het 
met de individuele vrijheid en de m e n 
senrechten niet zo nauw genomen wordt. 
Wij erkennen dat en willen dat niet 
goedpraten, maar het verandert niets 
aan de trieste situatie in Zuid-Afrika. 
Tenslotte wordt het argument gebruikt, 
dat de zwarten het in Zuid-Afrika het 
materieel beter hebben dan op de rest 
van het continent. Communisten smul
len van dit soort argumenten gebaseerd 
op het materialisme, maar voor libera
len gelden ook andere waarden: indivi
duele vrijheid, gelijkwaardigheid en 
volkssoevereiniteit o m  er maar eens een 
paar te noemen. Waarden die in Zuid- 
Afrika nog lang niet gerealiseerd zijn.

3

Besluitvorming

In de internationale politiek zouden 
besluiten en stappen eigenlijk alleen 
genomen moeten worden in overleg met 
regeringen die een legitieme vertegen
woordiging van hun volk zijn. In het 
geval van Zuid-Afrika vertegenwoordigt 
de regering slechts een deel van het volk, 
terwijl het A N C  een belangrijke woord
voerder is van een ander, groter deel van 
het Zuidafrikaanse volk. Dit was des
tijds voor de E G  reden genoeg o m  zon
der overleg met de Zuidafrikaanse rege
ring economische sancties in te stellen. 
De eis van Emest, dat over de sancties 
met de Zuidafrikaanse regering over
legd zou moeten worden, gaat alleen 
daarom al niet op.
De  E G  zal zelf, op basis van alle feiten 
en argumenten, moeten beslissen over 
handhaven of afschaffen van de sanc
ties. Van een beslissende rol van het 
A N C ,  die Emest meent te signaleren, is 
geen sprake.

Sancties handhaven

Het mag dus duidelijk zijn, dat wij voor 
het handhaven van de sancties zijn. De 
eerste voorzichtige veranderingen in Zuid- 
Afrika zijn mede tot stand gekomen door 
zware internationale druk en de niet af
latende strijd van anti-apartheidsactivis- 
ten in en buiten Zuid-Afrika. Deze inter
nationale druk k w a m  onder andere tot

uiting in de economische sancties. Wij 
zijn van mening, dat de internationale 
gemeenschap druk op de ketel moet blij
ven houden. Het nu opheffen van de 
sancties zou een verkeerd signaal zijn, 
omdat de Zuidafrikaanse regering daar
uit zou kunnen concluderen dat dc her
vormingen volgens het westen voltooid 
zouden zijn. Echter, er zij op gewezen 
dat Zuid-Afrika nog lang geen democra
tische rechtsstaat is waarin iedereen, blank, 
zwart, kleurling of Indiër, gelijkwaardig 
is.

Conclusie

Wij hopen aangetoond te hebben, dat het 
nu opheffen van alle sancties ongewenst 
is. Het is echter het overwegen waard de 
sancties geleidelijkte verminderen naar
mate de onderhandelingen tussen oppo
sitie en regering meer vruchten afwer
pen. Zuid-Afrika is het enige land ter 
wereld waar racisme nog in de wet is 
vastgelegd, iets wat voor liberalen abso
luut onverteerbaar is.

MEDEDELINGEN PROJECT 
ONTWIKKELINGSSAMENWERKING

Kwestie van Verdeling

- O p  het Algemeen Secretariaat ligt een 
vijftal exemplaren van de video-film 
“Kwestie van Verdeling" (VHS, 15 min.) 
waar een inleiding gegeven wordt over 
het Nederlands beleid op het gebied van 
ontwikkelingssamenwerking. Deze films 
kunnen gratis door afdelingen en distric
ten gehuurd worden, voor thema-avond- 
en e.d.. Wel zelf halen en brengen, en 
van te voren reserveren.

Folders

- Verder liggen er enige honderden exem
plaren van een drietal folders over Ont
wikkelingssamenwerking en resp. Mi 
lieu, Bevolking en Plattelandsontwikke
ling.
Deze kunnen tevens gratis afgehaald 
worden (max. 25 per soort per afdeling). 
De  folders zullen in principe op de ver
schillende districtscusussen uitgedeeld 
worden.

door Mark Aalders, HB 

Nota

- Naast de nota van de J O V D  over ont
wikkelingssamenwerking is er tevens een 
nota van Ideals, een stichting met libera
le inslag die zich bezighoudt met ont
wikkelingssamenwerking, overgemccn- 
ten en ontwikkelingssamenwerking. 
Beide nota’s kosten f 2,50 en zijn onder
deel van het cursusmateriaal voor de 
weekend-cursussen.
Voor verdere informatie: Mark Aalders 
(010-4141366/4082259)
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ZUID- AFRIKA EN DE TOEKOMST.
door Emest Landheer, redacteur

In het uiterste zuiden van het afrikaanse continent ligt het veel besproken land Zuid-Afrika. Samen met Nigeria 
behoort het tot de militair sterkste landen van Afrika. Economisch gezien is het waarschijnlijk het sterkst. Zuid- 
Afrika is echter niet veel besproken vanwege deze prestaties, maar vanwege het feit dat er een blanke 
minderheidsregering aan de macht is, die niet-blanken buiten elke besluitvorming houdt en ze zelfs verplicht 
gescheiden van blanken te leven, te wonen en het ze vrijwel onmogelijk maakt tot zelfstandige ontplooiing te 
komen. Het land van de apartheid zo noemt men Zuid-Afrika. Een land vol tegenstellingen en tegenstrijdigheden, 
maar ook een boeiend land dat op weg lijkt naar een nieuwe toekomst.

Onderdrukking

Als men in Zuid-Afrika de blank-zwarte 
tegenstelling wegdenkt valt het, behalve 
op militair- of economisch gebied, ook 
op het gebied van mensenrechten tot op 
zekere hoogte positief op ten opzichte 
van de rest van Afrika. De wereld zwijgt 
bijvoorbeeld wanneer in Burundi de 
heersende minderheidsstam van de Tut- 
si’s 15.000 Hutsi’s vermoordt omdat deze 
stam, die 80% van de bevolking verte
genwoordigt, in opstand komt tegen de 
louter uit Tutsi’s bestaande regering. Ook 
zwijgt de wereld wanneer in Zimbabwe 
1500 Ndbeles vermoord worden omdat 
ze in opstand tegen de onderdrukking 
zijn gekomen. Verder zwijgt de wereld 
over landen als Angola, Ethiopië en 
Somalië, waar elk oppositioneel geluid 
op brute en repressieve wijze in de kiem 
gesmoord wordt. Eventuele verzetsgroe
pen aldaar (geweldloos is in dit soort 
landen vanwege het totalitaire karakter 
van de regimes onmogelij k) worden door 
het westen met de nek aangekeken. Puur 
racistisch! Wanneer in Afrikaanse lan
den een zwarte regering de meerderheid 
van het volk op vaak beestachtige wijze 
onderdrukt, dient m e n  in het westen ook 
te protesteren. Maar hier reageert men 
anders. "In die landen regeert in ieder 
geval een zwarte regering", zo oppert 
men dan. Alsof op die wijze de wanda
den van zo’n meestal niet gekozen rege
ring goed gepraat kunnen worden.

Veiligheidsapparaat

Dit wil echter niet zeggen dat in Zuid- 
Afrika alles koek en ei is. Zeker niet! De 
rechten van de meerderheid van het volk 
worden onderdrukt en vanuit die positie 
is steun aan oppositioneel geluid te on
dersteunen. Oppositioneel geluid wordt 
overigens in tegenstelling tot de meeste 
Afrikaanse landen, in Zuid-Afrika niet

totaal onmogelijk gemaakt. Voor lei
ders van de onderdrukte meerderheid, 
als aartsbisschop Desmond Tutu, Alan 
Boesak, Winnie Mandela en Beyers 
Naudé, is het mogelijk hun stem in bin
nen- en buitenland vrij te laten horen. 
Tegelijkertijd moet men echter beseffen 
dat dit alleen voor door de internationale 
pers als leiders uitgeroepen figuren 
mogelijk was. Zuid-Afrika heeft name
lijk de beschikking over een feilloos 
veiligheidsapparaat, dat er voor zorgt 
talentvolle toekomstige leiders vlug te 
signaleren en op te pakken voor ze in 
bredere kring (lees: de internationale 
gemeenschap) bekend zullen worden. 
O o k  was er het uiterst geheime Burger
lijke Samenwerkingsbureau (CCB). Een 
onafhankelijk opererende organisatie van 
de veiligheidsdienst waarvan tot voor 
kort slechts enkelen het bestaan wisten. 
Het doel was zwarte leiders o m  te bren
gen of het leven zo zuur te maken dat de 
psychische angst te groot zou worden 
o m  de strijd voort te zetten. Alle middel
en o m  dit doel te bereiken konden wor
den aangevoerd. Tevens moet m e n  de 
pasjeswetten, de noodtoestand, het ge
vangen zetten van opposanten zonder 
enige rechtsprocedure, martelingen en 
de restricties op de persvrijheid niet 
vergeten. Wel moet m e n  bedenken dat 
sinds de vrijlating van A N C  leider Nel
son Mandela, begin 1990, veel restric
ties zijn opgeheven, waaronder het ver
bod op het ANC, African National 
Congress, de grootste vertegenwoordi
ger van het zwarte volk.

Dissidenten gedood

De  direct verantwoordelijke voor dit 
angstaanjagende apparaat is de aan de 
macht zijnde regering van de Nationale 
Partij (NP) onder leiding van president 
F.W. de Klerk. Aan de kant van de 
onderdrukten is het A N C  de voornaam

ste vertegenwoordiger. Maar ook het 
blazoen van deze al sinds de jaren ’60 
voor de vrijheid strijdende organisatie is 
niet bepaald smetteloos. Enkele maan
den geleden kwamen verhalen naar bui
ten van A N C  dissidenten. Deze vertel
den dat in de A N C  kampen (vooral in 
Angola) tientallen dissidenten gedood 
zouden zijn vanwege oppositioneel ge
luid tegen de koers van de organisatie. 
Honderden anderen werden in gevan
genkampen gezet. Niet mals is ook de 
getuigenis van Kenny Kgasi van de moord 
begin 1989 op de 14 jarige Stompie 
Moeketsie. Deze Kenny beschrijft op 
indrukwekkende wijze de medeplichtig
heid van Winnie Mandela, de vrouw van 
de A N C  leider, aan deze moord. O o k  aan 
andere moorden op zwarten zou Winnie 
Mandela direct medeplichtig zijn.

Achterban verdeeld

Niet alleen heeft de regering onder de 
blanken, maar ook het A N C  onder de 
zwarten heeft met de nodige oppositie te 
maken. De regerende N P  vertegenwoor
digt maar een deel van de blanke bevol
king. Groeiende is de conservatieve partij. 
Een partij die terug lijkt te grijpen op de 
historie en oude ideëen, zoals het herin
voeren van de apartheid. Helaas met 
succes. Aan de andere kant van het blan
ke spectrum is de democratische partij 
het grootst. De  partij is sterk gekant 
tegen de apartheid en bestaat deels uit 
belanghebbende multinationals en vrije 
markt jongens. Dit lijkt tegenstrijdig, 
maar verderop zullen w e  het verschil 
zien. Tevens is er de tot voor kort verbo
den communistische partij (SACP). Deze 
heeft zich bij het A N C  aangesloten. Vooral 
bij het uiterst rechtse kamp is een toene
mende geweldspiraal te ontdekken.

Voor vervolg zie pagina 19
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Over Jan , Jannetje, hun jongste kind en 
missers in Neêrlands bestrijding van de 

jeugdwerk loos heid
door Arthur Koeken

In mei j.1. heeft de landelijke projectgroep Jeugdwerkgelegenheid een nota gepubliceerd over de Nederlandse 
pogingen tot bestrijding van de jeugdwerkloosheid. “Pogingen” want meer is het volgens de projectgroep tot op 
heden helaas niet geweest. Hooguit is er door het ene kabinet harder en door het andere kabinet anders gepoogd, 
ondanks alle goede bedoelingen.

Desinteresse

Wie het in de J O V D  over “langdurig 
werkloze jongeren” heeft, ontvangt niet 
overal evenveel blijk van interesse. Dc 
reacties ten negatieve variëren van de 
meest primitieve vooroordelen die onze 
voorouders nog bij de Neanderthalers op
gedaan moeten hebben tot een sceptisch 
“ze willen toch niet werken”. O p  zich 
staat hierin de J O V D  niet ver af van de 
meeste politieke partijen (de J O V D  blinkt 
qua officiële standpunten echter als een 
opgepoetst zilveren vorkje in een berg 
oud lood). Dat dit geen bijzonder ge
waagde conclusie is, is iets dat duidelijk 
wordt na onderzoek van het beleid van 
verschillende kabinetten in deze.

Jan Salie: beeld van de 
werkloze of

werkloosheidsbestrijder?

In zijn essay “Jan, Jannetje en het jongste 
kind” (1841) hekelt E.J.Potgieter de slap
te van zijn vaderlandse tijdgenoten (Jan 
Salie). Niets lukt en m e n  klaagt enkel 
maar dat niets lukt, dat niets meezit. Elke 
nieuwe onderneming wordt een fiasco. 
Jan Salie deugt nergens voor. Een verdere 
karakterisering? “welke doffe ogen!-welk 
een meelgezigt!- welk eene houding van 
slierislarie!- (...) hij, de patroon aller 
slaapmutsen, aller soepjurken; aller slof
fen te onzent! hij, Jan Salie F' 
Bovenstaand citaat doet in eerste opwel
ling de lezer wellicht denken aan de 
omschrijving van langdurig werklozen 
door ene Ruding, voormalig minister van 
het Koninkrijk der Nederlanden, ex-kan- 
didaat voor twee internationale functies 
(niets lukte), voorzitter van Nederlands 
christelijk grootkapitaal in wording en 
potentiëel commissariatenverzamelaar. 
Veel meer klopt de omschrijving als

metafoor (zij het pas sinds zo’n 20 jaar 
betekenisvol) van het Nederlands beleid 
ter bestrijding van de jeugdwerkloos
heid. Bestofte literatuur kan dus toch 
actueel zijn!

Het voortvarende beleid 
der jaren tachtig

Het C D A ,  onder Godvruchtige leiding 
van Lubbers, De Koning, De  Graaf en 
Ruding, heeft de Jan Salie-mentaliteit 
{“Tante Truus"), die zij bij werklozen 
meent (meende?) waar tc nemen, willen 
veranderen. En op welke wijze! Niets 
lukt en men klaagt enkel maar dat niets 
lukt, dat niets meezit. En de schuld ligt 
altijd bij anderen, natuurlijk. De leef

tijdsgrens van het minimumjeugdloon 
moest en zou naar 27 jaar, hetgeen 
waarschijnlijk maar een paar 16-/17- 
jarigen aan het werk zou helpen. Het 
J.W.G. moest en zou worden ingevoerd 
....per 1 juli 1988! Met het J.O.B.-plan is 
het niets geworden. De Tijdelijkc Voor
ziening (T.V.) is vooral succesvol ge
weest in het opvangen van mensen die 
via een al bestaande regeling vaak ook 
geholpen hadden kunnen worden. Bo
vendien is het bereik niet echt o m  en
thousiast over tc zijn. De pot verwijt dc
ketel..? In ieder geval kan gesteld
worden dat de C.D.A.-bcwindslicdcn 
een voorliefde hadden voor al bij voor
baat niet werkende plannen. De vraag is 
of dit zeer zal veranderen.

Matrix van verschillende instrumeten, geordend naar leeftijd en duur werkloosheid 
(cijfers januari 1990 G.A.B. - gewest Utrecht, afgerond)



Model voor een geïntegreerde aanpak van werkloosheid, samenhang van instru
menten.

Wat de toekomst ons 
gaat brengen....

Weliswaar staat in het regeeraccoord van 
het huidige PvdA/CDA-kabinet dat het 
J W G  met grote voortvarendheid gaat 
worden aangepakt en dat het wellicht 
zelfs uitbreiding ondergaat, nog niet is 
duidelijk hoe één en ander gaat worden 
aangepakt. De sociale partners hebben 
enige tijd geleden hun twijfel geuit over 
de sluitende aanpak van het J W G  (een 
volledige wcrk/scholingsgarantic voor 
jongeren tot 21 jaar) en ontvangen van 
minister De Vries niets dan begrip: hij 
stelde dat de sluitende aanpak een doel
stelling op langere termijn is!

JOVD:
nog steeds actueel

De J O V D  heeft tegen deze gang van 
zaken vaak stelling genomen d.m.v. 
moties, een resolutie en bijbehorende 
nota. Dat deze laatste nota uit 1984 nog 
steeds enige actualiteitswaarde bezit, zegt 
genoeg over het beleid in de afgelopen 
jaren. De huidige projectgroep heeft het 
daarom niet nodig gevonden het werk 
dat in de vorige nota verzet is over te

doen en heeft zich gericht op het huidige 
instrumentarium. Er heeft een analyse 
en vergelijking van verschillende maat
regelen plaatsgevonden waarbij de lands
grenzen niet het onderzoeksgebied be
paalden.

Tegen corporatisme en 
parkeergarages

Daarnaast stelt de projectgroep een aan
tal veranderingen in het beleid voor. Zij 
meent dat de werkloze moet kunnen 
kiezen tussen deelname aan de maat
schappij of niet. Niemand dient moralis
tisch gedwongen te worden op arbeid uit 
te zijn. Daar staat dan wel tegenover dat 
iemand die aangeeft niet te willen wer
ken en dus kiest voor niet-deelname, 
geen recht heeft op een uitkering. Voor 
de uitkeringsgerechtigde werkloze zijn 
er een aantal trappen die genomen kun
nen worden.

- Participatie (=recht op uitkering)
oriëntatie-gesprek
1. arbeidsbemiddeling
2. om-,her-of bijscholing
3. werkervaringsplaats/project

- N o n  participatie (=geen recht op 
uitkering)

E R

Voorts wordt een grotere rol voor de 
gemeenten in het arbeidsvoorzienings- 
beleid bepleit en dan niet enkel in uit
voerende zin. De tripartisering (het be
leid wordt voor 1/3 door werkgevers, 
voor 1/3 door werknemers en voor 1/3 
door de overheid bepaald) wordt afge
wezen door het gebrek aan behoorlijke 
democratische controle. In het arbeids- 
voorzieningsbeleid gaan namelijk per 
jaar zo’n 2 miljard harde Nederlandse 
guldens aan gemeenschapsgeld o m  en 
volgens het tripartiseringsmodel heeft 
de gemeenschap, via de volksvertegen
woordiging, daar maar voor 1/3 zeggen
schap over. De arbeidsbemiddeling moet 
daarentegen bij de gemeentelijke socia
le diensten worden ondergebracht. Deze 
hebben meer gegevens in huis en heb
ben daardoor een beter beeld van de 
situatie. Voor de werkloze is bovendien 
de drempel lager (ook voor andere za
ken komt iemand bij de GSD; de G S D  
staat dichter bij de burger). Verder is de 
democratische controle door de gemeen
teraad directer. In de nota wordt vastge
houden aan de sluitende aanpak van het 
J W G  (met sanctiemogelijkheden) maar 
tevens wordt het gezien als een laatste 
redmiddel. Onze twijfel aan de zinvol
heid van de JWG-banen is dermate groot 
dat de voorkeur gegegeven moet wor
den aan (bedrijfs)scholing en leer/ar- 
beidsplaatsen. In de nota wordt niet 
geschuwd de collectieve sector te ge
bruiken maar onder de voorwaarde dat 
de markt onvoldoende werkt en dat de 
werkloze er ook iets aan heeft. O m  het in 
termen van auto’s te zeggen: er is geen 
behoefte aan nieuwe parkeergarages, wel 
aan een (grote) onderhoudsbeurt.
De  nota is voor f 2,50 te bestellen bij het 
Algemeen Secretariaat.

Meer informatie (gratis) over het N e 
derlandse arbeidsvoorzieningsbeleid is 
te verkrijgen bij het Directoraat-Gene- 
raal voor de Arbeidsvoorziening van het 
ministerie van Sociale Zaken en Werk
gelegenheid te Rijswijk. Met name het 
jaarverslag en het Overzicht scholings- 
plaatsings- en andere (subsidie)regelingen 
geven een goed beeld.

Namens de projectgroep ontwikkelings
samenwerking, Arthur Koeken.



OP DE
KENTERING DER TIJDEN

door Jeroen den Hartog, redacteur.

In de laatste decennia der de XlXe eeuw, een kleine honderd jaar geleden, werden, net als nu, de contacten op 
zakelijk en cultureel terrein tussen Europeanen van verschillende nationaliteiten steeds intensiever en 
uitgebreider. D e  eerste wereldoorlog, die in vele opzichten beschouwd mag worden als een historische breuk 
en als het begin van de X X e  eeuw, maakte vervolgens een einde aan een opbloeiende Europese uitwisseling, 
die niet of nauwelijks -en dan nog in afnemende mate- door grenzen gehinderd werd. N a  1918 zijn de contacten 
vrijwel altijd verstoord geweest door totalitaire systemen, maatschappelijke chaos, verarming en oorlog. Sinds 
de revoluties in Midden-Eyropa in de tweede helft van 1989 bestaat voor het eerst sinds 1914 weer het 
perspectief van ongehinderde contacten voor nagenoeg alle Europeanen. Het lijkt er op, dat de X X e  eeuw 
geduurd heeft van circa 1917 tot 1989. W e  zullen pas later kunnen overzien hoe diep de ontwikkelingen van 
1989 Europa als geheel beïnvloed hebben, maar nu de laatste der totalitaire systemen, het reëel bestaande 
socialisme, in scherven gevallen is, kunnen w e  in de verleden tijd schrijven over de totalitaire ervaring. Als 
kleine bijdrage een impressionistisch vierluik over begin &  eind van een tijdperk.

Van Wals naar Jazz

Toen in de nazomer van 1914 de eerste 
wereldoorlog uitbrak, zou de Britse pre
mier, Grey, de profetische woorden ge
sproken hebben: “In Europa gaan nu de 
lichten uit en tijdens ons leven zullen ze 
niet meer aan gaan”. Inderdaad zijn onze 
grootvaders en grootmoeders omstreeks 
1917 plotseling X X e  eeuwer geworden 
als gevolg van de schokkende ervarin
gen van hen die uit de loopgraven terug
keerden. Het optimisme en de zekerhe
den van de XlXe eeuw waren op de slag
velden van Vlaanderen en Noord-Frank- 
rijk aan flarden geschoten en in de ga
saanvallen verstikt.
In de eerste oorlogsjaren had nog de 
verwachting geleefd, dat als de soldaten 
waren teruggekeerd, de bourgeois-we- 
reld van vroeger zou terugkomen. Het 
leek vanzelfsprekend, dat men na het 
gewelddadige intermezzo weer tot de 
orde van de dag zou overgaan: de inter
nationale treinen zouden weer gaan rij
den, de Russische adel zou zich weer 
verpozen in Italië en aan de Cöte d’A- 
zur. Dat was even normaal geweest als 
tentoonstellingen van Duitse schilders 
in Parijs, het opvoeren van Franse to
neelstukken in Warschau en St. Peters- 
burg en al die andere vormen van Euro
pese uitwisseling.
Het liep heel anders dan m e n  zich voor
gesteld had: in enkele jaren waren het 
uiterlij k en het levensgevoel van Europa 
totaal veranderd. De  jaren ’20 werden in 
het westen de roaring twenties: een col
lectieve roes, waarin over de ervaringen 
van de oorlog heen geschreeuwd werd

(“happy days are here agairi"), maar waarin 
ook de nieuwe tijd zijn uitdrukking en 
verwerking kreeg. De oorlog en de ingrij
pende veranderingen er na deden de 
Westeuropese demokratieën schudden op 
hun grondvesten, maar ze bleven over
eind. De  structuren in Midden- en Oost- 
Europa daarentegen waren niet tegen de 
schok bestand en braken af. Tot halver
wege de oorlog had de burgerlijke en 
agrarische samenleving daar nog redelijk 
goed gefunctioneerd. Duitsland en Rus
land, Oostenrijk-Hongarije en de staten 
op de Balkan waren, in vergelijking met 
de latere kwaadaardige totalitaire syste
men, tamelijk goedmoedige autokratieën. 
D e  landadel en de boeren bepaalden het 
nog half feodale gezicht van het platte
land. In de hoofdsteden en provinciestad
jes bleven (business as usual) de kranten 
verschijnen en bleven de schilders en 
schrijvers, de intellectuelen en journalis
ten in hun koffiehuizen en café’s debatte
ren. Het publiek ging naar theaters, naar 
concerten en naar bals. Het bleek een 
dans op de vulkaan te zijn: in korte tijd 
eindigde de in wezen nog XlXe eeuwse 
belle époque in chaos, verarming en tota
litaire systemen, die pretendeerden het 
enige juiste alternatief te bieden voor de 
in discrediet gebrachte vooroorlogse 
omstandigheden. Europa was verdeeld in 
winnaars en verliezers, in meer opzichten 
zelfs, en in grote delen van Europa bleven 
de lichten uit.
W a  nu voor ons geschiedenis is (zwart
wit foto’s van heren met bolhoeden, dames 
met voiles, en van rijtuigen en paarde- 
trams in rustige straten...) heeft de gene
ratie van onze grootouders dagelijks in

levenden lijve gezien. En zij hebben er 
even weinig aandacht aan besteed als 
wij besteden aan het straatbeeld van 
onze dagen. Hoevelen zullen er reke
ning mee gehouden hebben, dat het tijd
perk, waarin zij geworteld waren nog 
ruimschoots tijdens hun leven kon ein
digen en hoevelen hebben zich er reken
schap van gegeven toen alles aan het 
kantelen was?

Van Marx naar Markt.

Onze generatie is sinds eind vorig jaar 
getuige van spectaculaire gebeurtenis
sen in dezelfde landen: in Midden- cn 
Oost-Europa en op de Balkan. Verande
ringen, die sinds 1919 hun gelijke nau
welijks gehad hebben en die zes jaar 
geleden nog ondenkbaar leken. Het lijkt 
wel, alsof men de weg, die in het begin 
van deze eeuw verlaten was, opnieuw 
gaat bewandelen. Het grootgrondbezit 
op het platteland zal wel niet terug ke
ren. Een herstel van de burgerlijke 
samenleving in de steden is daarentegen 
niet uit te sluiten. Uiteraard in laat X X e  
eeuwse vorm, maar toch. De ingrediën
ten daarvoor: kunstenaars, intellectue
len en yuppies, benevens theaters cn 
rokerige koffiehuizen zijn er niet alleen 
in de Amsterdamse grachtengordel, maar 
ook in Dresden, Praag, Boedapest en 
Berlijn.
Wat de toekomst ook zal brengen, het is 
zeker, dat het reëel bestaande socialis
m e  in wat nu nog generaliserend Oost- 
Europa genoemd wordt, in korte tijd 
weggevaagd zal zijn. Het zal net zo snel 
verdwijnen als de XlXe eeuw verdween
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of het koloniale Nederlands Oost-Indië. 
Voor velen is het een boze droom ge
weest, uiteraard, maar nu het happy end 
van de nieuw verworven vrijheid nau
welijks meer kan uitblijven (en de te
leurstellingen daarvan...), lijkt het m e  
niet misplaatst enkele woorden van spij t 
te schrijven. Hetzelfde gevoel bekruipt 
m e  als bij het zien van een film of 
toneelstuk, waarin de tragiek van dc 
condition humaine getoond wordt: vlak 
voor het einde is er weliswaar opluch
ting, omdat er voor de personages een 
einde aan het lijden komt, maar ook 
spijt, dat nu de film of het toneelspel is 
afgelopen. D e  realiteit is er dan ineens 
weer, lelijk en middelmatig. Ze is het 
hier ook. Degenen, die nog voor de 
revoluties achter het ijzeren gordijn 
geweest zijn, zijn getuige geweest van 
iets, dat nu onherroepelijk voorbij is. 
Zij hebben de ervaring gehad iets te 
zien en mee te maken, dat natuurlijk erg 
fout en dreigend was en dat de levens 
van miljoenen mensen diep beïnvloed 
heeft, maar dat voor de westerling en 
voor de dissident ook een zekere char
m e  en iets fascinerends had. Zij hebben 
het gezien, misschien niet eens zo heel 
bewust en intens (want: “als w e  de vol
gende keer naar Praag gaan, zal het nog 
net zo zijn”), maar hoe dan ook: ze 
hebben het met eigen ogen aanschouwd. 
Zo worden w e  zelfs al aan het begin van 
ons leven dinosauriërs uit een voorbij 
tijdperk, die dingen gezien hebben, die 
niemand na ons nog te zien zal krijgen.

Een onwerkelijke wereld

In de zomer van 1984 reisde ik naar de 
DDR. Acheraf kunnen w e  vaststellen, 
dat dat het laatste jaar was, waar in heel 
Oost-Europa zelfs de hoop op verande
ringen in de betonnen ordening zinloos 
was. (En daarmee wordt de titel van het 
boek van George Orwell helemaal tref
fend.)
Midden in de nacht stopte de trein op 
een vervallen uitziend station. De ge
bouwen, de perrons en rangeerterreinen 
werden helder verlicht door gele halo
geenlampen in hoge masten. D e  naar
geestige sfeer werd nog beklemmender 
door het prikkeldraad, de wachttorens 
en de heen &  weer drentelende, zicht
baar bewapende geüniformeerden, van 
wie sommigen in gezelschap van hon
den. Een doorlaatpost op de grens van 
twee landen, die het slecht met elkaar

kunnen vinden. Nadat douaniers in slecht 
zittende, vale uniformen mijn paspoort 
ondergekladderd hadden met stempels, 
handtekeningen en zegels, kon de reis 
voortgezet worden. Buiten zag het er 
vooralsnog vooral verduisterd uit.

In de volgende dagen bleek ik terecht
gekomen te zijn in een uiterst vervreem
dende wereld: men sprak wel Duits, 
zoals in de Bondsrepubliek, en het straat
beeld zag er ook wel min of meer be
kend uit, maar toch klopte er iets niet.Ook 
nu nog kost het m e  moeite het precies 
onder woorden te brengen: het had iets 
te maken met de algehele schraalheid 
van het straatbeeld, hier ontbrak een 
kleine, maar kennelijk belangrijke 
dimensie aan de werkelijkheid. Een 
voorbeeld daarvan was iets, dat niet in 
eerste instantie, maar pas na enkele 
dagen opviel. In het westen wordt 
(meestal niet eens helemaal bewust) de 
aandacht voortdurend bestookt met 
reclame. Toen en daar heerste er in dat 
opzicht een weldadige stilte. De  recla
m e  was veel minder alom tegenwoordig 
en maakte een gedateerde indruk. Dit 
land was in het algemeen niet zo m o 
dem, snel, glanzend en verzorgd als het 
andere Duitsland, dat nu ook veel ver- 
derwegleek dan het in feite was. Eig en
lijk was het één groot understatement 
ten opzichte van de Bondsrepubliek. 
Het fascinerende en het vervreemdende 
scholen vooral in het steeds weer terug
komende idee, dat het een reis door een 
fotoreportage over West-Duitsland in 
de jaren ’50 leek. Ik durf zelfs te preci
seren en te stellen, dat het een serie 
zwart-wit foto’s betrof. Hoewel: de 
gedempte kleuren, die een generatie 
geleden gebruikelijk waren, zouden de 
toon van de D D R  anno '84 ook heel 
goed getroffen hebben. Datgene wat in 
de Bondsrepubliek de struggle fo r  sur
vival al lang geleden niet overleefd had 
bleef daar nog gewoon in gebruik. De 
tijd deed in de socialistische staat rare 
dingen: hij was in het verleden blijven 
stilstaan en men was vergeten hem weer 
op te winden. Of misschien had ook de 
tijd het socialistische werktempo aan
genomen en was eenvoudigweg langza
mer gaan lopen. Niettemin had hij dras
tisch toegeslagen: oudere gebouwen - 
vooroorlogse villa’s, stations, musea- 
zagen er grauwer en meer vervallen uit 
of waren eenvoudiger en provisorischer 
gerestaureerd. Moderne gebouwen waren

net zulke deprimerende strict-functionele 
dingen als m e n  te onzent in de jaren ’ 50 en 
’60 pleegde te bouwen. Hoewel zeker in 
een staat, die ontsproten is aan het syste
matische brein van Pruisische militairen 
en ambtenaren het één nauwelijks van het 
ander te scheiden is, is dit toch niet hetge- 
ne, dat het gevoel van heimwee oproept.

Een absurd toneelstuk

Ondanks of ook wel dankzij de onont
koombare repressie is juist het beeld van 
een film of toneelstuk zo adequaat o m  uit 
te drukken hoe de atmosfeer in het socia
listische boeren - en arbeidersparadijs was. 
Niets was eigenlijk wat het leek te zijn of 
wat het officieel moest zijn: het leven 
werd een gecostumeerd bal of een toneel
stuk met overvloedig gebruik van decors, 
maskers en andere requisieten. Hier en 
daar was het zelf niets minder dat een 
leugenachtige en schizofrene schertsver
toning. Er was bijvoorbeeld het verschil 
tussen valuta en geld. Valuta (vooral D- 
marken en dollars) waren het als echt 
beschouwde geld. DDR-marken heetten 
Spielgeld of ook wel Blechmarken. Zo 
was er ook het verschil tussen een auto, die 
uiteraard uit het westen kwam, en de van 
plastic gemaakte Trabants (“Trabbi’s”), 
die alleen van elkaar afweken in hun ver
schillende pastelkleuren. Een van plastic 
gemaakte auto: is er iets denkbaar, dat nog 
onechter is? Uiteraard was de komedie 
ook in het staatsbestel diep verankerd. 
Formeel was er een meerpartijensysteem 
en er werd ijverig parlementje gespeeld, 
in feite werd de boel geregisseerd als een 
marionettentheater.
Als tegenwicht tegen de intens deprime
rende volkseigen cafe’s, de slecht gevulde 
winkels, de alom aanwezige lucht van 
bruinkool en inferieure benzine zorgde de 
overheid voor opwekkende propaganda- 
borden met positieve leuzen, waarin nie
mand meer geloofde, voor rode sterren op 
pompeuze gebouwen en voor standbeel
den van de marxistisch-leninistische hel
den: overbodige decors voor het officiële 
straattoneel.
Diegenen, die de opmerkingsgave, de 
kritische zin en de uitdrukkingsbekwaam- 
heden hadden, beeldden de absurde wer
kelijkheid af in hun romans, in hun toneel
stukken en cabarets. Met hun half-legale 
uitgeverijtjes en theatertjes maakten ze 
zich tot het geweten van althans het den
kende deel van het land. De  (officiële) 
waarheid was een fictie en de fictie van de
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romans bleek realiteit te zijn. Bij hen die 
de officiële hersenschimmen in stand 
wilden houden waren de dissidenten niet 
geliefd: ze werden voortdurend tegenge
werkt.
Ondanks dat, maar vermoedelijk even
eens juist daardoor kwamen de dissiden
ten tot scheppingen van hoog artistiek 
gehalte. Het publiek genoot: dit was kunst, 
die over hun dagelijkse situatie sprak, 
het liet hun hoogstpersoonlijke condi- 
tion humaine zien en het fascineerde 
juist doordat het eigenlijk verboden was

zo’n scherp inzicht te krijgen. De  staatsfi- 
losofie, waarin eigenlijk niemand meer 
echt geloofde werd zo een moment be
zworen: het bleek een hypokriet Potem- 
kindorp te zijn. Het was even een papie
ren tijger: tussen lampen en coulissen van 
het toneel of tussen de kaften van het 
boek. De  groteske gang van zaken, die de 
aanleiding voor zoveel fascinerende lite
ratuur was, is niet meer. Schrijvers en 
dichters moeten nu in Oost-Europa een 
andere weg vinden en hun eigen hersen
spinsels creëren. Het systeem was op het

laatst zo absurd, dat een schrijver het 
als het ware bedacht had kunnen heb
ben, maar nu bestaat het niet meer en 
krijgen de angry young men niet ineer 
de stimulans van de tegenwerking.
Als inderdaad de bourgeoiswereld van 
vroeger terugkeert, betekent dat dan 
een algehele verburgerlijking van Eu
ropa, een eind van de geschiedenis, of 
gaan er in de komende jaren dingen 
gebeuren, waarvan w e  ons nu absoluut 
geen voorstelling kunnen maken?

CONGRES “LEVEN” IN HAREN.
Probleemstelling: Hoe zorg ik ervoor dat nieuwe leden van de JOVD 
zo snel mogelijk hun lidmaatschap opzeggen?
Antwoord: Laat ze naar een congres komen.

door Ellis Doele

Voor mij was dit, als relatief nieuw lid van de JOVD, de eerste keer dat ik een J O V D  congres bijwoonde. 
Tijdens het congres heb ik in een werkgroep gezeten die een aantal amendementen “behandelde”. Wat mij 
mateloos heeft gestoord is dat interrumperen absoluut niet was toegestaan. Natuurlijk moet je op een of andere 
manier een gesprek in bepaalde banen leiden, maar als je het absoluut niet eens bent met een opmerking en
je moet dan wachten met spreken 
weer vergeten.
Discussie gesloten.

Monoloog
Je krijgt op deze manier een monoloog 
die door verschillende mensen wordt 
gevoerd, van een gedachtenwisseling is 
op deze manier geen sprake meer. Een 
congres is in dit geval eigenlijk overbo
dig, de verschillende afdelingen kunnen 
hun standpunt ook op papier zetten en 
rondsturen.
O p  zondag werd de saaiheid ten top 
gepresenteerd op het vervolg van een 
plenaire vergadering.

Ongewoon

En ook hierbij is mij iets opgevallen dat 
mij nogal ongewoon voorkwam. O p  de 
vergadering worden de amendementen 
en moties ‘behandeld’ die in de werk
groepen niet ingetrokken of aangeno
men zijn. Van behandelen of van het 
uitwisselen van gedachtegangen was hier 
wederom geen sprake. Er wordt d o m 
weg niet naar elkaar geluisterd!!
Stel je voor: achter de microfoon staat 
iemand een standpunt te verdedigen, de

tot je het woord krijgt in een eventuele

gehele zaal praat gewoon door en wel op 
zo’n niveau dat achter in de zaal de per
soon achter de microfoon niet meer te 
verstaan is. Hoe denk je dat zoiets over
komt op een luisteraar die wel wil luiste
ren en die eventueel met de gedachte 
speelt o m  zelf zijn mening voor diezelfde 
microfoon te uiten?

Gezicht laten zien

Vreemd genoeg leek het de sprekers zelf 
nauwelijks te storen. Is het soms al ge
noeg je gezicht achter de microfoon te 
laten zien, is het soms niet belangrijk wat 
je te zeggen hebt, maar gaat het er alleen 
o m  dat je iets te zeggen hebt?

Fatsoen

Is dit een manier o m  je standpunt te bepa
len? Naar mijn opvatting bestaat er nog 
steeds zoiets als fatsoen. Zelfs als je mening 
al van te voren vaststaat, houd dan in ieder 
geval je mon d  dicht. Ik heb het argument 
gehoord dat het praten in feite over de te 
nemen standpunten gaat. Echter, ik heb

nde ronde, dan is het item al

her en der mijn oor te luisteren gelegd 
en de onderwerpen van gesprek waren 
voornamelijk ‘de terugreis’, ‘het feest 
van gisterenavond’, en ‘wie met wie 
wat had uitgespookt tijdens of na het 
feest’, weinig politiek dus.

Zeer negatief beeld 
van de JOVD

Het gevolg van dit congres is in ieder 
geval dat ik met een zeer negatief beeld 
van de J O V D  ben opgescheept. Ik had 
gedacht iets anders in de J O V D  te vin
den, misschien een iets volwasscner 
gedrag. Leuke start voor een nieuw lid.

Ordelijker

Wellicht kan dat beeld iets veranderen 
door een voorzitter die er in ieder geval 
op kan toezien dat een en ander wat 
ordelijker toegaat. Rest mij verder niets 
meer dan te hopen dat naar mijn m e 
ning geluisterd wordt, maar de J O V D  
kennende,...
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DE LIBERALE ASTERIX FANCLUB
door Harold Makaske

Anno 1990 is het stripverhaal niet meer weg te denken uit de samenleving; 31 jaar geleden verscheen het 
eerste verhaal van een stripheld die nog steeds door velen op de voet wordt gevolgd. Ingewijden in het 
stripwezen weten nu direkt dat ik het over Asterix heb. De Asterix-verhalen behoren m.i. tot de beste strips 
die ooit verschenen zijn. De schrijvers en tekenaar weten op meesterlijke wijze humor aan een groot 
historisch besef te koppelen. De  conclusie lijkt dan ook gerechtvaardigd de strip onbevangen te benaderen; 
deze houding kan echter na nadere bestudering geen stand houden. Asterix is namelijk gevaarlijker dan U  
denkt! O m  deze keerzijde van de strip naar voren te brengen, is in 1989 de Liberale Asterix Fanclub 
opgericht.

Helaas beseft de argeloze lezer van de 
stripverhalen meestal niet dat hij/zij bloot
staat aan zeer subtiele politieke propa
ganda. Zo is het bekend dat het C D A  zijn 
machtspositie voornamelijk te danken heeft 
aan de infiltratie van Christen-democra- 
tische theorieën in de samenleving door 
middel van de Suske en Wiske stripver
halen. Het conservatisme wordt in stand 
gehouden door de Bommel-verhalen. 
Asterix moet in dit kader ook genoemd 
worden. Deze strip bevat zeer subtiele 
Marxistisch-Leninistische propaganda. De 
verleiding is groot uitvoerig op deze stel
ling in te gaan, maar ik wil volstaan met 
een korte opmerking.
Het dorp van Asterix moet niet gezien 
worden als een geografische of ethnische 
eenheid, maar als een symbolische ver
beelding van het proletariaat. D e  belang
rijkste beslissingen in de verhalen wor
den niet door de massa genomen, maar 
door een selecte groep binnen het dorp. 
Deze groep moet gezien worden als de 
voorhoed van het proletariaat: de C o m 
munistische Partij.
In de diverse verhalen trachten de helden 
Asterix en Obelix hun terroristische ideo
logie en strategie (de toverdrank) te ex
ploiteren over de hele wereld. Het is niet 
zo, dat steeds een verschillende agressor 
wordt bestreden, maar in alle verhalen 
draait het o m  de strijd tussen de “onder
drukte” proletariërs en de imperialisti
sche kapitalistische Romeinen.
De belangrijke personen uit het dorp 
kunnen allemaal gezien worden als een 
personificatie van een bepaald onderdeel 
van de Marxistisch-Leninistische organi
satie. Ik geef U  enkele voorbeelden. De 
toverdrank is de Marxistisch-Leninisti
sche ideologie. Zonder deze drank zou 
het verhaal niet bestaan. Panoramix is 
dan ook het levende symbool van de 
filosofen Marx en Lenin. Obelix is te zien 
als het proletariaat. D e  kracht van de
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filosofie zit in hem ingebakken (hij hoeft 
in de verhalen geen toverdrank).

Waarom liberale fan
club?

Tot zover de uiteenzetting over de poli
tieke boodschap van de strip. U  zult zich 
wel afvragen: waarom dan een liberale 
Asterix fanclub? Welnu, de oprichters 
van de L A F  hebben ten aanzien hiervan 
een aantal overwegingen.
Asterix is zonder meer de beste strip die 
ooit verschenen is en wij willen deze 
strip op alle mogelijke manieren pro
moten.
De  beste manier o m  dit te doen is door 
middel van een fanclub. Gelet op de 
inhoud van de verhalen zijn wij ons 
echter óók bewust van het gevaar dat 
sluipt in het dragen van de naam fan
club. D e  naam fanclub wordt namelijk 
meestal geassocieerd met blinde ver
ering. Dit is wat betreft de L A F  niet het 
geval. De L A F  geeft op basis van libera
le ideëen voorlichting over de inhoud 
van de Asterix-strips en pleit ervoor dat 
ouders hun kinderen begeleiden bij het 
lezen van de verhalen. De jongere lezers 
van de strip zijn namelijk nog niet in 
staat een kritisch oordeel te vellen over 
de aan hen aangeboden informatie. Het 
is dan ook niet denkbeeldig dat deze 
groep blijvend beïnvloed raakt door de

subtiele Marxistisch-Leninistische infil- 
tratiepogingen van de auteurs. Een in dit 
kader te noemen strijdpunt van de L A F  
betreft de overheveling van politieke strip
verhalen in bibliotheken en boekhandels 
van de afdeling “stripverhalen” naar de 
afdeling “politiek”. De  Asterix verhalen 
zouden dan onder “communisme” on
dergebracht moeten worden.

De  L A F  tracht in discussie met de au
teurs van de strip Asterix o m  te buigen 
tot een liberaal stripverhaal. Teneinde de" 
auteurs te overtuigen van het feit, dat 
niet alleen het communisme humoris
tisch en spannend is, zullen wij binnen
kort een video opsturen met opnamen 
van de laatste VVD-ledenvergadering te 
Zwolle.
Binnen de L A F  is overigens na uitvoeri
ge discussie besloten de filosofie van het 
“waarborgdorp” af te wijzen en te plei
ten voor de realisering van een sociaal- 
liberaal Asterixparadijs. Hiermee is de 
term liberaal in de naam van de fanclub 
verklaard. D e  term behelst dus aan te 
geven vanuit welke filosofische basis 
wij opereren. Ik wil nog wel opmerken 
dat de keus tot het dragen van de term 
liberaal in de naam niet gezien moet 
worden als een bijdrage aan restauratie 
van de verzuiling. Dit laten wij graag aan 
het C D A  over.
Mocht U  denken: dit is veel te ver ge
zocht, dan raad ik U  aan direkt contact 
met ons op te nemen, want dan heeft de 
infiltratie reeds schade toegebracht. Ons 
eerstelijns nazorgadres is:
Liberale Asterix Fanclub t.a.v. 
Assurancetourix, Hortensialaan 42, 
2641 C S  Pijnacker 
De dorpsraad van de L A F  bestaat uit 
Wilfried Derksen: Abraracourcix (lei
der en voor niemand bang), Ron Brand: 
Assurancetourix (secretaris en componist), 
Harold Makaske: Panoramix (gifmen
ger en ideoloog).
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TT HURTS TO BE GREAT.
door Arjan Uitentuis, afdeling NO-Overijssel

(zelf een van de kleinere)

Het bericht over een A5-overleg tussen de vijf grote afdelingen in de voorlaatste driemaster heeft bij ons in 
de afdeling heel wat emoties losgemaakt. Eindelijk herkenning. Als een van de grote JOVD-afdelingen 
weten wij als niemand anders hoe veel moeilijkheden je zo in het dagelijks leven tegenkomt. Een muur van 
onbegrip oproepend bij de ons omringende afdelingen.

District

W e  hebben wel eens een keertje hierover 
met het district gesproken, maar zij hebben 
wel iets anders aan het hoofd. En met het 
H B  was het van het zelfde laken een pak. 
W e  kunnen ze dat onmogelijk kwalijk 
nemen. Het is een last die we zelf zullen 
moeten dragen. En w e  hadden ons daar 
min of meer daar bij neer gelegd, toen we  
als een wonder dat bericht van die ene 
Connie Franz lazen; “... Het gezamenlijk 
zoeken naar oplossingen voor proble
men die spelen bij de grotere afdelingen...

Tranen

Bij het schrijven van dit stukje heb iknog 
moeite de tranen niet de vrije loop te 
geven. Wat een moord meid!

A5
A80

De problemen zijn bij ons begonnen 
toen een vrouwelijk lid van ons boven 
de 1 meter 90 uitgroeide. Naief als wij 
toen nog waren vonden w e  dat wel gei
nig. Niet wetende dat na haar nog een

aantal leden zelfs boven de twee meter 
uitstegen. Vergaderen is een crime: te 
lage deuropeningen. Het kopen van hel
men slokt inmiddels ons hele budget op. 
Maar zoals ik al door liet schemeren: er 
gloort weer hoop aan onze horizon.

A80-overleg

Hoop dat het A5-overleg binnenkort uit
groeit tot een A80-overleg. Alle afdelin
gen zijn wel groot in iets. En dat A80- 
overleg zou dan mooi kunnen in een 
motel, met overnachtingen, en natuurlijk 
een feest. En wie weet kunnen we dan 
een aantel stellingen aannemen en m o 
ties.

(U laat zien waar een klein man groot in 
kan zijn. red.)

SYMPOSIUM
O p  zaterdag 24 november a.s. organiseren het Documentatiecentrum Nederlandse Politieke Partijen van de 
Rijksuniversiteit Groningen, het Documentatiecentrum voor Nieuwste geschiedenis van de Universiteit van 
Amsterdam en de werkgroep Sociaal-Democratische geschiedenis van de Wiarda Beekman stichting een 
bijeenkomst over de Vrijzinnig-Democratische Bond (VDB).

Sociaal democratie

De  V D B  splitste zich in 1901 af van de 
liberale Unie en ging in 1946 op in de 
P V D A .  In een viertal bijdragen van his
torici en politicologen zal worden inge
gaan op deze ontwikkeling.
Daarbij zal aan de orde komen: de mid
denpositie die de V D B  in het vooroor
logse bestel innam (de relatie tussen de 
V D B  en aan de ene kant de sociaal- 
democratie en anderzijds het liberalis
me); de interne verhoudingen in de V D B  
in de jaren dertig en de doorwerking van 
het vrijzinnig-democratische gedachten-

RwG
goed in de PVDA.
Eén forum bestaande uit de heren Von
hoff (WD), Jurgens (PVDA) en onder 
voorbehoud Kohnstamm (D66) zal de 
bijeenkomst besluiten met de discussie 
over de vraag welke van deze drie partij

en zich heden ten dage de rechtmatige 
ideologische erfgenaam van de V D B  mag 
noemen.

Politieke Wetenschappen

Het symposium vindt plaats in het ge
bouw van de subfaculteit Politieke W e 
tenschappen op het Binnengasthuister
rein in Amsterdam. D e  kosten bedragen 
f 15,-(inclusief lunch). Aanmelding tot 7 
november bij de Wiardi Beckmanstich- 
ting, postbus 1310, 1000 B H  Amster
dam. Voor meer informatie: Documen
tatiecentrum Nederlandse Politieke Par
tijen, 050-636830.
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Frans Weisglas:

EEN  DOELMATIG IDEALIST.
door Ernest Landheer, redacteur

Sinds 1982 zit Frans Weisglas voor de V V D  in de bankjes van de Tweede Kamer. Weisglas is de 
buitenlandspecialist van de V V D .  Verder is hij zeer actief op het gebied van ontwikkelingssamenwerking 
en buitenlandse handel. Na  een rustige start in de Tweede Kamer treedt hij de laatste tijd steeds meer voor 
het voetlicht. Reden voor een gesprek.

Studie

Frans Weisglas was oorspronkelijk van 
plan o m  econoom te worden. Aan de 
Erasmus Universiteit van Rotterdam stu
deerde hij namelijk economie. Toch was 
juist deze studie ervoor verantwoorde
lijk dat Weisglas zich ging interresse- 
ren voor de buitenlandse politieke pro
blemen. “D e  wereldeconomie moetje 
als een geheel zien”, zo zegt Weisglas. 
“Daar hangen alle politieke ontwikke
lingen mee samen”. Weisglas wil hier
mee zeggen dat de problemen in veel 
landen behalve aan het economische 
beleid ook aan het systeem kunnen lig
gen. Politieke en economische succes
sen hangen dus sterk met elkaar sa
men. Het is een geïntegreerd geheel.

Europese
integratie

Vandaar ook dat Weisglas grote belang
stelling heeft voor de Europese integratie 
in 1992. “Deze integratie is van groot be
lang voor Nederland”, zo meldt hij. Met 
betrekking tot een toekomstig Europa 
meent Weisglas dat de diverse politieke 
partijen het in grote lijnen met elkaar eens 
lijken te zijn. Toch zijn er wel degelijk 
punten te noemen waar de standpunten 
van de V V D  verschillen met die van 
anderen. “Zo vinden wij, als Liberalen, 
dat er in een geïntegreerd Europa meer 
ruimte moet komen voor particulier ini
tiatief. Verder pleiten wij ervoor dat Europa 
niet zwaar centralistisch bestuurd zal wor
den. De politieke besluitvorming in Euro
pa zal zoveel mogelijk gedecentraliseerd 
moeten zijn. Hierin verschillen wij van de 
PvdA. De  PvdA is altijd voor één Europa 
geweest, maar dan wel een socialistisch 
Europa”, aldus Weisglas. Met deze laat
ste opmerking wijst hij op de angst die bij

grote delen van de bevolking leeft, 
namelijk: een bureaucratisch, log en 
inefficiënt Europa, waarin de bevol
king zoveel mogelijk buiten de besluit
vorming wordt gehouden.

Federaal systeem

Weisglas bevestigt deze angst van de 
‘gewone m a n ’. “De democratie in een 
geïntegreerd Europa zal verstevigd 
moeten worden. Het is logisch dat na
tionale parlementen zeggenschap ver
liezen, maar er zal wel een volwaardig 
plaatsvervangend systeem moeten vol
gen. Een federaal Europa is gewenst. 
Vooral voor Nederland zou dit van belang 
zijn. Het zou een slechte zaak zijn als 
w e  in een geïntegreerd Europa juist 
minder democratie krijgen, terwijl in 
Oost-Europa de democratie vergroot 
wordt. Daar moeten w e  sterk voor 
waken!”.

Oost-Europa

D e  naam Oost-Europa is gevallen. “De 
ontwikkelingen in Oost-Europa zijn 
ongelooflijk”, zo zegt Weisglas met

zichtbaar enthousiasme. “Dit is voor een 
groot deel het succes van de mensen zelf. 
Maar het had ook met de veranderde 
politiek van de Sovjet-Unie te maken. 
Het volk wist dat er mogelijkheden waren. 
Het zou geen interventies meer te duch

ten hebben”. De ontwikkelingen in 
Oost-Europa zijn reeds uitvoerig in 
de media besproken. Thans komt er 
internationale hulp op gang voor deze 
nieuwe democratieën in Oost-Euro
pa. Ook wordt er veelvuldig over 
grootscheepse financiële hulp aan een 
nog niet-democratisch land, de Sov- 
jet-Unie, gesproken. Wat moet hier
mee gebeuren? “W e  moeten zoveel 
mogelijk steun aan president Gor
batsjov geven. Maar in de eerste plaats 
moet de Sovjet-Unie zelf orde op 
zaken stellen, politiek en economisch”, 
zo meent Weisglas. “Wanneer de ge
beurtenissen in bijvoorbeeld Litou

wen op repressieve wijze onderdrukt 
zouden worden, dan zullen hier conse
quenties aan verbonden moeten worden. 
In dat geval zal de hulp vanuit de EG, en 
Nederland, niet mogelijk zijn”.

Ontwikkelingshulp

De stap van hulp aan Oost-Europa naar 
die van de zogenoemde Derde Wereld is 
vervolgens snel gemaakt. “Als liberaal 
ben je altijd voor ruimte voor individue
le mensen. De ontwikkelingshulp zal 
zich dan ook moeten richten op particu
liere bedrijven. Verder zullen particulie
re hulporganisaties, die zich bezighou
den met projecten in de Derde Wereld, 
zoveel mogelijk gestimuleerd moeten 
worden. De  overheidsrol bij ontwikke
lingsprojecten zou zo laag mogelijk 
moeten worden gehouden”. Weisglas pleit 
dus voor een grotere rol van particuliere 
instellingen. Dit in tegenstelling tot bij
voorbeeld de PvdA, die een steeds grote-
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re rol van de Staat op het gebied van 
ontwikkelingshulp wil.

Liberaal beleid

Weisglas ziet een liberaal buitenlands 
beleid als een beleid dat gericht is op 
mensen: het individu. Mensenrechten 
spelen hierbij een grote rol. “W e  moeten 
echter voorkomen dat er selectief wordt 
omgesprongen met mensenrechten. Apart
heid bijvoorbeeld druist tegen alle libe
rale beginselen in. Maar er zijn daar 
thans positieve ontwikkelingen te be
speuren. Daarom zouden w e  stap voor 
stap de sancties moeten opheffen. Door 
dit te doen zou m e n  positieve ontwikke
lingen in Zuid-Afrika verder stimule
ren”. Tevens waakt Weisglas voor het 
zogenaamde buitenlands beleid van het 
opgeheven ‘vingertje’. Zo van: Neder
land eist dat ... “Besluiten of stappen 
tegen bepaalde landen zouden in nauwe 
samenwerking met de andere EG-lidsta
ten moeten worden genomen."
Tijdens de C D A - V V D  kabinetten leek 
het opgeheven ‘vingertje’ langzaam maar 
zeker verdwenen te zijn. Maar nu lijkt

E M A

dit ‘vingertje’ weer terug. Kijk naar 
minister Pronk’s uitlatingen, zonder over
leg, over stappen tegen Indonesië, van
wege de mensenrechtensituatie aldaar. 
Of het niet ontvangen van de Zuidafri
kaanse president De Klerk in Nederland, 
terwijl hij in acht of negen andere landen 
wel ontvangen is.

Zuid-Afrika

In een C D A - V V D  kabinet zou president 
De  Klerk gewoon ontvangen zijn. Je 
moet namelijk altijd bereid zijn naar ver
schillende meningen of standpunten te 
luisteren”, aldus Weisglas. “Verder stre
ven wij, als liberalen, ernaar onze stand
punten over een sociale vrije-markteco- 
nomie naar buiten toe over te brengen. 
Ons buitenlands beleid is gericht op ‘doel
matig idealisme’, zoals Voorhoeve het 
eens stelde”.

Toekomst W D

‘Binnen de V V D  heerst de totale anar
chie, niemand weet meer welke richting 
de V V D  op moet’, zo schreef onlangs

een krant. Moet de V V D  naar links, naar 
het midden (waar dat dan ook moge 
zijn), of juist naar rechts opschuiven? 
En, hoe gewenst is een fusie van V V D  en 
D66, waar de J O V D  zich zo sterk voor 
inzet? Allemaal vragen die spelen wan
neer men iemand van de V V D  treft. “Ik 
ben het hierover met onze nieuwe leider 
Bolkestein eens. D e  politiek is niet in 
vakjes in te delen. Wij staan het klas- 
siek-liberalisme voor. Met grote indivi
duele mogelijkheden, maar met een socia
le bodem. Wat is het? Rechts, links? Zeg 
het maar.

Fusie met D66

Een fusie met D66 zie ik nog niet direkt 
gebeuren. Als het ooit gebeurt zal het op 
langere termijn goed zijn voor de Neder
landse politiek. N u  zie ik nog te veel 
verschillen, ook op het gebied van de 
buitenlandse politiek. Wel zou ik een 
fusie van de J O V D  en de Jonge D e m o 
craten interessant vinden. Het zou een 
kiem voor toekomstige ontwikkelingen 
tussen D66 en V V D  kunnen zijn”.

J ’ACCUSE!
door Ramg Scholten

“Als ik zie hoe in de V V D  gepraat wordt over de manier waarop de politicus moet worden gezien; als ik 
Hans Wiegel lees, die zegt: kijk, dar komt Bolkestein en die moet als een soort huurmoordenaar Lubbers 
afmaken en mij (Van Mierlo, RS) en w e  moeten allemaal weer bang worden van de VVD... Die manier van 
praten staat zo ver af van de manier waarop wij met elkaar omgaan, dat dat dan ook een heel grote 
tegenstelling is die ik nog niet zo gemakkelijk overbrugbaar zie.”

Kijk, daar spreekt Van Mierlo, leider 
van die andere (liberale?) club. Welis
waar stoelt deze bewering niet echt op 
steekhoudende argumenten, maar toch 
roert Van Mierlo hier een zeer sterk punt 
aan.
De J O V D  kan zich dan mooi uitspreken 
vóór, of althans daar het pad voor probe
ren te effenen, een fusie tussen V V D  en 
D66, maar het heeft er alle schijn van dat 
de V V D  -na de recente roerige ontwik
kelingen in de partijtop- hier verder vanaf 
staat dan tot voor kort zelfs maar mocht 
worden aangenomen. Dergelijke plan
nen lijken aardig, en persoonlijk gespro
ken, voor het liberalisme als politieke

filosofie meer dan nuttig, maar dienen 
dan wel de k e m  van de zaak ook daad
werkelijk te dienen. Welke die k e m  is, 
daarover gaat dit artikel.
Feitelijk zou die laatste redenering de 
basis moeten zijn voor een fusieplan. 
Maar helaas, fusies komen zelden of 
nooit voort uit ideologische motieven. 
En uit de boezem van de V V D ,  zo er al 
lust was o m  over een fusie te spreken, 
waren het met name opportunistische 
klanken die het fusiespel begeleidden.

Mandaat

Natuurlijk, de politiek is er niet omwille

van de filantropie, maar omwille van het 
besturen. Het besturen op basis van het 
mandaat der kiezers, niet meer en niet 
minder. Elke V V D ’erdie als volksverte
genwoordiger functioneert, heeft een 
dergelijk -direct of indirect- mandaat. 
N u  dat mandaat voor de V V D  steeds 
kleiner wordt, blijkt langzamerhand wat 
telt voor de V V D :  het mandaat van het 
pluche, of het mandaat van het liberalis
me. En deze belangenafweging is ver
keerd, maar dan ook helemaal. Waar 
dient de discussie omtrent een (al dan 
niet gefuseerde) liberale partij dan wel 
o m  te gaan?
Een dergelijke discussie mag alleen maar 
uitgaan van besturen (in oppositie of
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regering c.q. raad), op basis van het 
liberalisme. Want de wezenlijke belan
gen van een fusie tussen V V D  en D66 
zijn, uitgaande van bovenstaande stel
ling, als volgt:
- een samengaan van W D  en D66 kan 
de inhoudelijke verstarring binnen de 
V V D  doorbreken. Dat is heilzaam voor 
het Nederlandse liberalisme;
Een fusie kan een partij opleveren, ana
loog aan de Westduitse FDP,’ die een 
aantrekkelijke regeringspartner is voor 
zowel PvdA als C D A ,  waarbij in het 
geval van samenwerking met de PvdA 
de macht van het C D A  kan worden 
gebroken;
- De huidige situatie van versplintering 
betekent voor het toch al niet zo grote 
liberale kamp een enorme verspilling 
van talent en energie.

Cultuur en inhoud

Het feit dat de twee partijen een “huis- 
cultuur hebben, mag al helemaal geen 
argument zijn o m  een eventuele fusie op 
stuk te laten breken.
Ongetwijfeld zal het tijd vergen o m  de 
geïnstitutionaliseerde partijapparaten van 
het nut te doordringen, maar dat is niet 
onoverbrugbaar.
Waar het wel o m  gaat is de inhoud der 
twee partijen. Het laatste verkiezings
programma van de V V D  ten spijt, de 
V V D  mag dan wel progressief denken, 
de partij handelt conservatief-liberaal en 
houdt daarmee het imago van rechtse 
partij hoog. Materiele belangen gaan nog 
steeds boven de immateriële. Het pro
gramma staat voor het politieke midden, 
de praktijk is gericht op de rechterflank 
van het CDA .  D66 daarentegen kan zich 
schijnbaar alleen nog maar echt sterk 
maken voor staatsrechtelij ke hervormin
gen, de andere punten van het verkie
zingsprogramma komen helemaal niet 
uit de verf, waardoor inderdaad van 
pragmatisme in de politiek gesproken 
kan worden. Een bevorderlijke ontwik
keling is dit echter niet. Enig houvast 
lijkt voor elke politieke partij raadzaam, 
nog afgezien van het personeelstekort 
van deze club.

Koning Thialf 
en Bolkestein

Voorhoeve gaat, Bolkestein komt. Dat 
betekent niet slechts een wisseling van 
de wacht. De  houding van Bolkestein zal

bepalend zijn voor het liberale gehalte in 
de politiek van de W D .  M e n  mag slechts 
hopen dat Bolkestein zich niet aan zijn 
parool houdt:
“Absolute eenvoud en absolute helder
heid streef ik na. Net zoals Hans Wiegel 
dat deed.” Wat kan dat in concreto voor 
de koers van de V V D  betekenen? Vol
gens Bolkestein is er slechts een vraag 
die hem werkelijk interesseert. Niet het 
rechts, links of midden, maar hoe o m 
hoog -in het belang van de kiezer mogen 
w e  hopen, maar welke dan? En als m e n  
het eerste optreden van Bolkestein in het 
openbaar beschouwt, dan zal het welis
waar de V V D  zijn die overleeft, maar zal 
het liberalisme als basis van de partij ge- 
euthanaseerd blijken. Immers, de pre
sentatie was er welhaast een van Koning 
Thialf. En de presentatie kan ook angst
wekkend veel “koers” beduiden. Want, 
“de V V D  heeft niets te winnen bij een 
voortdurende onduidelijkheid over de 
vraag of de partij nu in het politieke 
centrum dan wel aan de rechterkant 
thuishoort.” En dus, meneer Bolkestein? 
...Is echter nu juist de laatste tijd niet 
sterk gebleken dat een conservatief-libe
raal (volgens Bolkestein een meer de 
kiezers aansprekende koers, impliciet 
gezegd weliswaar, maar toch...) credo 
de aansluiting van de partij bij het mid
den deed missen en de V V D  de boot in 
deed gaan?

Exclusieve club

Nogmaals, de V V D  is van oorsprong een 
liberale partij, die aan dat beginsel haar 
leden heeft te danken. Met de huidige 
koers spreekt zij niet zoveel kiezers meer 
aan, zodat ook niet meer gesproken kan 
worden van een gunstig mandaat der 
kiezers voor het liberalisme. De  liberale 
kiezers kennen zich gewoon niet meer in 
deze partij en “lopen over” naar D66, 
conservatieven zijn voor het overgrote 
deel al bij het C D A  ondergebracht, an
deren stemmen gewoon helemaal niet 
meer, en de V V D  overleeft dus straks als 
zeer exclusief-conservatief-liberaal club
je de volgende verkiezingen.
En binnen de partij maar steen en been 
klagen over het gebrek aan belangstel
ling van jongeren voor de partij. Met dat 
verlies zal de V V D  uiteindelijk op de 
huidige weg doodbloeden, terwijl het 
liberalisme onder jongeren wel degelijk 
sterk blijkt te kunnen aanspreken.

Worst

D66 heeft juist in de midden, waar veel 
liberale kiezers zich thuis voelen, van de 
W D  weggezogen, en hoeft bij een der
gelijke koers van Bolkestein beslist niet 
te vrezen voor het ledenbestand. Daar
naast zullen de verschillen alleen maar 
groter worden en een eventuele fusie 
steeds verder wegbrengen. O m  D66 nu 
als een echt liberale partij aan te merken 
zou in deze beslist ook te ver gaan, maar 
in de laatste verkiezingen bood deze 
club wel degelijk een redelijk alterna
tief. Met een echter lang niet overal als 
even liberaal aan te merken koers, zal 
ook deze partij teleurgestelde kiezers 
gaan verliezen.
Noch D66, noch de V V D  dienen daar
mee de zaak van het liberalisme in opti- 
m a  forma, en alleen dat is voor het poli
tiek gehalte in Nederland van wezenlijk 
belang. Daarom, fusie of zelfs maar inni
ge samenwerking, het zal allemaal worst 
zijn, totdat vooral de V V D  duidelijk 
haar positie in het spel van de politiek 
bepaalt. Voor het politieke welzijn van 
de filosofie van het liberalisme zal dat 
snel moeten gebeuren. Zo niet, dan zal er 
in de toekomst nog maar een slachtoffer 
van het partijengekonkel in de Kamer 
zijn: het liberalisme in de Kamer zelf, 
waardoor elke “liberale” partij als volks- 
vertegenwoorder (voor wie of wat, dat 
kun je je zo langzamerhand wel afvra
gen) de twist verloren zal hebben. Daar
mee de liberale kiezers in de kou zet
tend. Van de Van Bolkelo’s hebben zij 
onderhand genoeg gezien. Laat de nieu
we  Thorbeckes daarom opstaan, alstu
blieft. (Ach, zittend politiek maken mag 
ook wel hoor. red.)
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GPV-TWEEDE KAMERLID SCHUTTE:

"Er wordt te veel buiten de kamer 
beslist"

door Ronald Niemeijer

Voor GPV-Tweede Kamerlid Gerrit Jan Schutte (51) uit Zeist staat rechtvaardig politiek bedrijven hoog in 
het vaandel. De  parlementarir, die momenteel twee zetels in het Haagse warmhoudt, heeft bijvoorbeeld een 
hekel aan “bekokstoven” en “vroegtijdig overleg voeren.” Schutte zegt de Kamer daar regelmatig op te 
attenderen. Want een publieke zaak moet publiek worden geregeld,” meent hij.
W e  mogen dus rustig stellen dat Schutte de politieke scheidsrechter in de Hofstad is. Want “Binnenhofse 
onderonsjes” gaan aan de ogen van de G P V ’er zeker niet ongezien voorbij. “Een minister wilde eens met 
een paar Kamer-woordvoerders in een ongedwongen sfeer over een bepaald wetsvoorstel praten. Ik heb dat 
toen gelijk aanhangig gemaakt in de commissie voor de werkwijze van de Kamer.”
Een gesprekmet een christelijk gereformeerd kamerlid over machtsspelletjes en Binnenhofse onderonsjes. 
Maar vooral over de coalitie en de oppositie...

DE COALITIE

Schutte laat zich over de rooms/rode 
coalitie moeilijk uit de tent lokken. 
Als w e  hem vragen hoe lang hij denkt, 
dat de Christen Democraten en de 
Socialisten nog met de scepter zullen 
zwaaien, neemt Schutte ‘voorzichti
ge woorden’ in de mond. “Als de 
PvdA de komende Statenverkiezin
gen niet te groot verliest, dan is de 
kans groot dat dit kabinet het nog drie 
jaar volhoudt. Lukt dat niet, dan zal 
het volgend jaar moeilijk worden.” 
Schutte verwijst naar de afgelopen 
gemeenteraadsverkiezingen. De Par
tij van de Arbeid kreeg toen een forse 
klap te verwerken. In bijna alle plaat
sen van Nederland gingen heel wat 
socialistische zetels naar partijen als 
D66 en Groen Links. Als dat ook 
tijdens de Statenverkiezen gebeurt, 
dan mag de PvdA volgens Schutte 
wel uitkijken. “De Statenverkiezingen 
worden een testkees voor de voortzet
ting van het huidige kabinet,” waarschuwt 
het kamerlid.
Schutte constateert overigens dat er bij 
de wisseling van coalitie, n jaar geleden, 
minder is veranderd “dan je zou ver
wachten”. “D e  politieke marges zijn in 
de praktijk erg klein. Want de huidige 
koers van het derde kabinet-Lubbers staat 
zeker niet haaks op het vorige.” Als 
voorbeeld noemt hij de sociale vernieu
wing en het milieu. “Daar is weinig aan 
veranderd. Accentverschillen zijn zeker 
zichtbaar, maar die zijn gradueel.”
De grootste kritiek van Schutte op het 
huidige kabinet is dat er te veel buiten de 
Kamer wordt beslist. “Te veel zaken 
worden in de wandelgangen bekokstoofd.

En dat gebeurt niet alleen tijdens de hui
dige coalitie - de vorige maakte zich daar 
ook schuldig aan. Ook daar werd vroegtij
dig overleg gevoerd tussen woordvoer

ders van regeringsfracties en bewindslie
den. Helaas schijnt dat tot onze politieke 
cultuur te horen, maar het is slecht voor 
het functioneren van de Staten Generaal.” 
Zelf zegt de G P V ’er nooit aan dergelij

ke onderonsjes mee te werken. “Daar leen 
ik mij niet voor. Dat is geen stijl o m  
politiek te bedrijven. Een publieke zaak 
moet publiek worden besproken.” O m  
zijn standpunt kracht bij te zetten, noemt 
Schutte een Haagse anekdote: “Een mi
nister heeft eens een paar fractie-woord
voerders uitgenodigd o m  in een onge
dwongen sfeer - het liefst in een riante 
gelegenheid buiten Den Haag - over een 
bepaald wetsvoorstel te praten. Toen ze 
mij daarvoor vroegen heb ik keihard ge
zegd: ‘Daar werk ik niet aan mee.’ Als een

minister ergens over wil spreken, dan 
doet hij dat maar in de Kamer. En nog
maals: een publieke zaak moet publiek 
worden besproken.”

En Schutte ‘meent’ dat serieus. Hij 
zegt zelfs eens een paar keer Bin
nenhofse onderonsjes in de Kamer 
aan de orde te hebben gesteld. “Ik 
wil mezelf geen scheidsrechter noe
men, maar het is gewoon nodig o m  
dergelijke praktijken aan de orde te 
stellen. Want er is altijd de neiging 
aanwezig o m  diverse zaken tc be
kokstoven. Ministers die het prettig 
vinden o m  kamerleden te benvloe
den, kamerleden die zich vereerd 
voelen met zo’n uitnodiging. Dat 
alles ondermijnt de positie van de 
Kamer.”
Hoe weinig het derde kabinet-Lub
bers ook van koers is gewijzigd, 
Schutte is tevreden met zijn nieuwe 
regerings- partner. “Het G P V  zou er 
bijvoorbeeld nooit aan denken o m  

dit kabinet te laten vallen. Bij de V V D  
is dat niet het geval. Die partij heeft, 
gezien de huidige politieke verhoudin
gen, maar een doelstelling: het kabinet 
naar huis sturen. De liberalen grijpen 
daartoe alle mogelijkheden met beide 
handen aan. Of dat nu de zondagsrecla- 
m e  of het milieu is - de V V D  zal dat een 
worst zijn. Bij het G P V  is dat anders. 
Wij willen het kabinet alleen maar 
benvloeden, zodat er geen slechte be
sluiten worden genomen.”
Schutte moet het met die besluitvor

ming ongetwijfeld druk hebben, want 
het G P V  heeft ‘maar’ twee zetels in het 
Haagse. Dagelijks worden er bijvoor
beeld vijftien vergaderingen gehouden. 
Kan D66 twaalf mensen inzetten, Schut-
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te moet het met twee doen. Heeft de 
V V D  diverse specialisten in huis, het 
G P V  moet van alle markten thuis zijn. 
“Toen ik nog alleen in de Kamer zat 
bezocht ik alleen de plenaire vergaderin
gen - het is onmogelijk o m  alle bijeen
komsten af te lopen. N u  w e  met zijn 
tweeen zijn, heb ik meer ruimte gekre
gen. Maaralle vergaderingen kan ik nog 
niet bij wonen. Daarom beperk ik m e  tot 
de belangrijkste.”

W D en Centrum 
Democraten

Voor de leider van de kleinste oppositie
partij, de Centrum Democraten, heeft 
Schutte weinig goede woorden over.

“Janmaat is een geval apart. Je kunt hem  
niet vergelijken met welke andere frac
tie in de Tweede Kamer dan ook. Daar 
gedraagt hij ook zich naar. In de politiek 
kun je het altijd met iemand oneens zijn, 
maar men gaat wl zakelijk en collegiaal 
met elkaar om. Bij Janmaat is dat niet het 
geval. Als hij politiek bedrijft, heeft hij 
maar een doel voor ogen: sterk afgeven 
op de buitenlanders.” De  werkwijze van 
de Centrum Democraat is volgens Schut
te wat ‘vreemd’. “Hij bezoektgeen com
missie- vergadering en op debatten be
reidt hij zich nauwelijks voor.”
Schutte constateert overigens wél dat 
Janmaat meer actief is dan zijn vorige 
kamerperiode. “Tijdens debatten neemt 
hij vaker het woord, zij het als laatste. 
Want hij luistert eerst wat anderen over

een bepaald onderwerp zeggen. Maar 
Janmaat haakt totaal niet in op de discus
sie. Een minister is ook zelden in staat 
o m  op hem te reageren.”
En dan is er iets, wat Schutte een “lasti
ge zaak” vindt - tijdens stemmingen blijkt 
dat Janmaat vaak dezelfde mening is 
toegedaan als de V V D .  “Tijdens stem
mingen komt het wel eens voor dat all
een de V V D  en de Centrum Democraten 
tegen of voor een bepaald voorstel stem
men. En dat gebeurt nu vaker dan bij de 
vorige coalitie. Ik denk dat dat komt, 
omdat de V V D  een oppositiepartij is ge
worden. Ze profileren zich nu meer op 
bepaalde punten - punten die Janmaat 
dus aanspreken.”

Zuid-Afrika en de toekomst
Vervolg van pagina  7

Zo is er bijvoorbeeld de psychisch ge
stoorde Barend Strydom, die in Pretoria 
in koelen bloede diverse, gewoon op 
straat lopende zwarten dood schoot. Deze 
Strydom zit nu gevangen. Bij de blanke 
extremisten is deze zinloze racistische 
‘killer’ een vrijheidsheld.

Onderlinge strijd

Maar ook het A N C  heeft te maken met 
diverse andere, elkaar beconcurrerende 
groeperingen, waaronder de conserva
tieve Inkatha, het radicale Pan African 
Congress(PAC), dat blanken in de orga
nisatie weigert en de Black Consious 
Movement (BCM). Deze bewegingen 
bestrijden elkaar niet alleen met argu
menten, maar ook gewapender hand met 
stokken, bijlen en brandende autoban
den. Afschuwelijk is de onderlinge strijd 
in de provincie Natal en sinds kort ook 
Soweto (bij Johannesburg) waar de In
katha en het A N C  strijden o m  de leider
spositie. De Inkatha is na het A N C  waar
schijnlijk de grootste partij onder de 
zwarten. D e  Inkatha is voor een vrije 
markt. Ondanks de retoriek moet echter 
aan het democratisch gehalte van de 
partij en haar leider Mangosuthu Buthe- 
lesi sterk worden getwijfeld. Reeds dui
zenden doden, vrijwel allemaal zwarten, 
heeft de onderlinge strijd al gekost. Maar 
ook in andere delen van Zuid-Afrika 
leidt de onderlinge rivaliteit tot moord

en doodslag. Hier gaat het vooral tussen 
het A N C  aan de ene en het P A C  met de 
B C M  aan de andere kant. D e  P A C  is een 
zwart nationalistische afsplitsing van het 
ANC ,  die de door de inbreng van de 
blanken dominerende communistische 
ideologie als niet afrikaans en verwerpe- 
lij k afwijst. Het P A C  is veel radicaler ten 
opzichte van de regerende N P  en wei
gerde tot voor kort elk contact o m  over 
de toekomst te onderhandelen. De B C M  
zit ongeveer op dezelfde lijn als de PAC, 
maar lijkt iets gematigder en hoewel ze 
blanken als lid weigeren kunnen blanke 
organisaties wel met ze samenwerken, 
maar nooit zullen ze, zoals in het ANC ,  
het beleid van de partij kunnen domine
ren of meebepalen.

Steve Biko

De  B C M  is landelijk gezien vrij zwak 
georganiseerd. In steden waar ze dit wel 
is groeit de aanhang gestaag. D e  B C M  
had oorspronkelijk in Steve Biko haar 
charismatische leider. Biko werd in de 
beginjaren ’70 door de Zuid-Afrikaanse 
regering vermoord. Biko wilde de zwar
ten eerst hun zelfbewustzijn en gevoel 
voor eigenwaarde teruggeven o m  ver
volgens de machtspositie van de blanken 
over te nemen. Biko die een grote popu
lariteit had onder de zwarten was sterk 
tegen het A N C  gekant. Het A N C  noemt 
Biko in haar literatuur dan ook een ‘agent’

van de amerikaanse inlichtingendienst 
CIA. Ook nu lijkt het A N C  bevreesd 
voor een sterke groei van de B C M .  Tal
loze plaatselijke B C M  leiders zijn de 
laatste tijd plotseling onder een auto 
gekomen of op een andere mysterieuze 
wijze wijze o m  het leven gekomen. De 
B C M  wijst de beschuldigende vinger 
niet naar de regering, maar duidelijk 
naar het ANC .  Zuid-Afrika bevindt zich 
thans dan ook duidelijk op een twee
sprong, waarvan niet te zeggen is waar 
dit toe zal leiden. Zal Zuid-Afrika in 
chaos verzanden? Of zullen alle betrok
ken partijen van zowel blank als zwart 
het nog tijdig met elkaar eens worden 
o m  de geweldspiraal te beëindigen en 
een nieuwe constitutie voor bereiden van 
waaruit het land nieuwe economische 
impulsen zal kunnen krijgen? De vraag 
is: Hoe?

Argwaan

Tussen alle belanghebbenden, blank, 
zwart, maar ook kleurling en Indiër (deze 
beide laatste groepen steunen voorna
melijk het A N C ,  hoewel enkelen ook de 
regerende N P  steunen. Beiden zijn ech
ter bang bij een toekomstig verdrag tus
sen de N P  en het A N C  tussen wal en 
schip te geraken), bestaat veel argwaan 
en achterdocht. Zwart vertrouwt de plot
selinge welwillendheid van de blanken 
niet en verwacht een adder onder het
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gras. De  blanken zijn anderzijds bang 
dat Zuid-Afrika onder zwart leiderschap 
zal afglijden naar het bedenkelijke ni
veau van de meeste andere Afrikaanse 
landen. Landen die door leiders van het 
A N C  worden geprezen als voorbeelden 
van vrijheid en democratie. Een ander 
probleem is dat de blanken de zwarten, 
hoewel ze er al jaren mee samen wonen, 
niet kennen en daarom niet begrijpen. 
De vraag rijst hoe een toekomstig Zuid- 
Afrika er uit zal moeten zien.

Onderhandelingen

Er zijn tussen de regering en het A N C  
onderhandelingen op gang gekomen. Deze 
lijken redelijk vlot te verlopen. Zowel 
het A N C  als de N P  is achter de schermen 
bezig een nieuwe constitutie te ontwer
pen. De beste oplossing lijkt een soort 
federaal stelsel met evenredige verte
genwoordiging. Speciaal voor de min
derheden (bijv. de blanken) gereserveer
de zetels lijken niet gewenst, vooral gezien 
de mislukking hiervan in Zimbabwe, 
(het vroegere Rhodesië) waar de blan
ken wel een vast aantal zetels kregen 
toebedeeld. Dit heeft ertoe geleid dat 
80% van de blanken op de speciaal o m  
deze zetels strijdende blanke partijen 
stemden met als gevolg dat ze nog steeds 
niet geïntegreerd zijn in de zwarte parti
jen. Dit heeft weer geleid tot volledig

verlies van invloed. Wel lijkt een oud 
voorstel van de voormalige Ugandese 
leider Obote nuttig. Hij stelde voor dat 
elke partij in elk district tenminste een 
bepaald percentage moet halen. Hier
mee voorkom je puur stamgerichte par
tijen. Mochten deze er toch zijn, dan 
worden ze in ieder geval gedwongen een 
alliantie aan te gaan met andere partijen 
aangezien ze anders in sommige distric
ten niet aan het vereiste percentage zul
len komen. In Zuid-Afrika lijkt een 
eventuele toekomstige verkiezing die 
opengesteld is voor alle rassen, een strijd 
tussen de dan wellicht multiraciale N P  
en het AN C ,  dat al voor alle rassen 
opengesteld is. Daarom zullen we  ons bij 
het volgende punt, het toekomstige eco
nomische beleid, richten op deze twee 
partijen.

Kapitalisme

Wanneer zo’n constitutie er is zal er in 
Zuid-Afrika een zo mogelijk nog zwaar
dere taak volgen. Hoe kunnen alle zwar
ten goed in de economie geintegreerd 
worden zonder de economie ernstig te 
schaden. Volgens velen is er in Zuid- 
Afrika sprake van een kapitalistisch eco
nomisch beleid. Nadere analyse geeft 
echter aan dat het in Zuid-Afrika gevoer
de beleid dichter tegen een sociaal
democratisch ofwel apartheid-socialis- 

tisch beleid zit dan een 
zogenaamd kapitalis
tisch, lees liberaal vrije 
markt, beleid. “N o  
more capitalism”, zegt 
aartsbisschop Tutu. In 
1948 was er een an
dere leider die deze 
uitspraak hanteerde. 
Namelijk de eerste 
president van de N P  
van Zuid-Afrika en 
voorvechter van de 
apartheid, D.F.Malan. 
“Socialisme is nu de 
juiste weg”, zo zei hij. 
Ook is opvallend dat 
de eerste, blanke, vak- 
bondleider die riep dat 
blanke arbeiders, ook 
al waren ze qua sala
ris duurder, de voor
keur boven de zwarte 
arbeiders in de mij
nen dienden te krij
gen, een communist 
was. Het reserveren

van banen voor blanken, en vooral Afri
kaans (Nederlands)sprekenden, is overi
gens op zich al iets zeer a-liberaals. In 
een vrije liberale samenleving zal de 
overheid de markt eventuele etnische 
problemen vanzelf laten oplossen. I let is 
overigens ook niet voor niets dat nu juist 
het A N C  probeert via overheidsingrij
pen de zwarten gelijk te stellen aan de 
blanken, of zoals sommige A N C ’ zeg
slieden voorstellen; ‘Tot het bereiken 
van een balans zullen we de niet-blanke 
bevolking moeten bevoordelen’.

Nationalisatie

Het A N C  denkt via nationalisatie van 
enkele grote multinationals de rijkdom
m e n  in het land eerlijker te kunnen ver
delen. Lariekoek. Ten eerste is cr niet 
veel te nationaliseren, en voor nationali
satie is veel geld nodig voor overname. 
En wat dan? Hoeveel zwarten worden er 
dan beter van? Hoogstwaarschijnlijk 
uiteindelijk voornamelijk enkele partij
bonzen. De vraag rijst waar het A N C  
vervolgens geld vandaan wil halen o m  in 
de zwarte bevolkingsgroep te steken voor 
verbeterd onderwijs, ziekenhuizen, het 
opzetten van eigen bedrijfjes etc. Dat 
geld is op, want dat is aan de eigenaren 
(de aandeelhouders) van de multinatio
nals uitbetaald ter vergoeding. Natuur
lijk zou het A N C  ook kunnen nationali
seren zonder uit te betalen. Wat dan? 
Geen buitenlander die ook maar een cent 
zal investeren!

StaatskapitaHsme

Wat zal het A N C  dan moeten doen? 
Volgens A N C  leider van het eerste uur 
Govan Mbeki wil de beweging in ieder 
geval geen liberalisme. Tijdens een toe
spraak voor de liberale Witwatersrand 
Universiteit zei hij onlangs:”Het is tijd 
dat oude ideologieën als het liberalisme 
begraven worden”. A N C  ideoloog en 
communist Joe Slovo meent dat behalve 
het socialisme ook het kapitalisme in 
Afrika heeft gefaald. Slovo vergist zich 
echter. In Afrika is er vrijwel geen land 
dat zich bedient van het liberaal kapita
lisme, maar van het staatskapitalisme. 
StaatskapitaHsme is gebaseerd op het 
monopolie van bureaucratische initia
tieven, grote handelsrestricties en ge
centraliseerde investeringen vooral in 
grote multinationals. Dit correspondeert 
meer of minder met zogenaamde Afri
kaans ‘kapitalistische’ landen als Ivoor-
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kust en Kenia, waar grote onderne
mingen het voor het zeggen hebben 
en waar een sterke (éénpartij) staat 
gevestigd is met een hogere midden
klasse die dezelfde belangen heeft als 
de regerende elite. Kleinere onderne
mingen bestaan haast niet. Staatska- 
pitalisme leidt altijd zowel tot enor
m e  rijkdom als tot enorme armoede. 
Dit naar het oude fascisme riekende 
systeem, vol corruptie, is altijd ge
doemd te mislukken. Wat dan? De 
economische lijn die de N P  altijd ge
voerd heeft? Nee! Zwarten kunnen 
nauwelijks een eigen bedrijf of zaak 
beginnen en zeker niet op de plaats 
waar ze dat wensen. De te hoge belas
tingen vormen een obstakel. In de 
jaren ’50 heeft er door de N P  een 
grote nationalisatie plaatsgevonden. 
Tevens zijn er hoge importtarieven 
wat op korte termijn voordelig voor 
grote bedrijven is, maar op langere 
termijn desastreus voor de economie. 
Overigens merkwaardig die hoge im
porttarieven, aangezien deze in feite 
extra sancties betekenen tegen het 
land en wel door zichzelf ingesteld.

Vrije ‘liberale markt’

Zuid-Afrika zou het meest gebaat zijn 
bij een volledig vrije markt. Tevens 
zou door vérgaande privatisering de 
efficiëntie van veel nu logge bureau

cratische overheidsinstellingen verbeterd 
kunnen worden. In ieder geval dient dit 
traag werkende, geldverslindende appa
raat aanzienlijk af te slanken. D e  op
brengsten van de privatisering zouden in 
de verbetering van zwart onderwijs ge
stopt moeten worden. Tevens zouden 
zwarten, alsmede alle andere rassen, de 
gelegenheid moeten krijgen overal be
drijfjes op te zetten. Vanuit het westen 
zou in zulk soort bedrijfjes dan geïnves
teerd kunnen worden. Zwarten hebben 
reeds blijk gegeven van grote handels
geest en inventiviteit. Zo hebben zwar
ten een eigen taxi bedrijf opgezet, dat 
bewoners van de zwarte woongebieden 
met kleine busjes van en naar de grote 
steden brengt. Het logge openbaar ver
voer van de overheid, dat zelfs goedko
per is, moet hiertegen het onderspit del
ven. Tevens zouden de belastingen sterk 
omlaag moeten. Juist voor een begin
nend bedrijf, in dit geval vooral van 
zwarten, zouden hoge belastingen de
moraliserend werken en funest zijn. O o k  
zouden de import- en exporttarieven 
omlaag moeten. De N P  lijkt de laatste 
jaren steeds meer deze vrije markt rich
ting op te gaan. Toch blijft de vraag of ze 
datgene wat ze nu met het verstand zeg
gen in hun hart, zeker gezien het verle
den, menen. Voorlopig zijn zelfs de ac
tualiteiten programma’s op de T V  nog 
gemonopoliseerd en in handen van de 
staat.

Afstappen dogma’s

Toch lijkt ook het A N C  van zijn oude 
communistische dogma’s af te stappen 
en nu tegen vergaande nationalisatie te 
zijn. Zo heeft het A N C  goede contacten 
aangeknoopt met de grote multinatio
nals in het land. Volgens de schrijver van 
het zowel door blank als zwart veel 
geprezen boek ‘South-Africa; The N e w  
Revolution’, Don Caldwell, bestaat er in 
dit geval nog een andere angst: “Het 
A N C  en de multinationals zouden het 
met elkaar op een akkoord kunnen gooien. 
Er zal geen nationalisatie komen. Te
vens zullen de importtarieven (dit o m  de 
multinationals tegen buitenlandse con
currentie te beschermen) worden opge
schroefd. Daarentegen zouden de belas
tingen omhoog gaan. Er zal op deze 
wijze een soort fascistisch systeem ont
staan. Een systeem gedomineerd door 
enkele krachtige multinationals waarin 
nauwelijks plaats is voor de kleine on
dernemer. Vooral voor de zwarten zal 
dit funest zijn en dezen zullen hun le
venspeil niet beduidend kunnen verbete
ren. Het is te hopen dat de winnaar van 
toekomstige verkiezingen dit in zal zien 
en zal beseffen dat alleen een werkelijk 
vrije liberale economie het land een roos
kleurige toekomst zal kunnen bieden. Ie
dereen; blank, zwart, kleurling, Indiër, 
zal hierbij gebaat zijn”.
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PRINSJESD AG
door Ruud H. Koning en Martijn Spijk

De  tijd rond de presentatie van de miljoenennota, de derde dinsdag van september, is vanuit een economisch 
gezichtspunt altijd zeer interessant. Het kabinet presenteert dan immers de begroting voor het komende jaar. 
Impliciet in die begroting zit nieuw beleid en mogelijke wijzigingen van het oude beleid. Gelet op het beslag 
van de collectieve sector op het nationaal produkt en het aantal mensen dat voor hun inkomen afhankelijk is van 
de collectieve sector, is deze begroting van groot belang voor het economische wel en wee van Nederland. In 
het onderstaande besteden w e  aandacht aan enige saillante punten uit de miljoenennota. Verder gaan we  in op 
een dreigend gevaar voor de Nederlandse economie, waaraan de regering tot dusverre volstrekt geen aandacht 
heeft besteed. W e  eindigen met enige conclusies. Uiteraard kunnen w e  hier geen volledig overzicht geven van 
de toestand van ‘s Rijks financiën; mensen die meer informatie willen hebben, zouden bijvoorbeeld het recente 
boek van De Kam, De Haan en Sterks kunnen lezen.

De CDA-PvdA begroting

O p  18 september heeft het kabinet Lub- 
bers-Kok zijn eerste miljoenennota ge
presenteerd. Deze nota is daarom de 
eerste toetssteen voor het in het regeer
akkoord afgesproken (nieuwe) beleid. 
Een korte cijfermatige weergave levert 
het volgende beeld op.
De uitgaven van het Rijk zullen het vol
gende jaar stijgen tot bijna 200 miljard. 
Daar de inkomsten rond de 175 miljard 
liggen, resteert een financieringstekort 
van 22,5 miljard. Dit is ruim 11 %  van de 
totale uitgaven en 4,75% van het natio
naal inkomen. Voor elke gulden die de 
overheid uitgeeft, moet ze dus een dub
beltje lenen! Het beroep dat de overheid 
volgend jaar op de kapitaalmarkt zal 
doen, ligt echter aanzienlijk hoger, 
namelijk op circa 45 miljard, omdat de 
aflossingen op de bestaande staatsschuld 
direct weer op de kapitaalmarkt worden 
geleend.
Van de totale uitgaven wordt het groot
ste deel besteed aan de sociale voorzie
ningen (onder meer de bijstand), ca. 43 
miljard, gevolgd door onderwijs, ca. 32 
miljard en rentebetalingen op de staats
schuld, ca. 25 miljard. De  belangrijkste 
inkomstenbronnen zijn de loonbelasting, 
ca. 54 miljard, de omzetbelasting (BTW), 
ca. 38 miljard en vennootschapsbelas
ting 19 miljard. De aardgasopbrengsten 
worden geraamd op ruim 8 miljard.
Voor nieuw beleid heeft het kabinet voor 
het volgende jaar ca. 10 miljard uitge
trokken. De  helft hiervan (5,2 miljard) 
wordt gebruikt voor de verbetering van 
de arbeidsvoorwaarden in de collectieve 
sector en voor een verhoging van de 
uitkeringen. Een en ander is het gevolg 
van de beruchte koppeling. Milieu en 
openbaar vervoer krijgen een extra in

jectie van 1,8 miljard. De overige 3 
miljard wordt verdeeld over onder meer 
de volksgezondheid, onderwijs, politie 
en werkgelegenheidsbeleid.
Tenslotte stelt het kabinet een ombui- 
gingspakket voor van 7 miljard teneinde 
de daling van het financieringstekort en 
genoemd nieuw beleid mogelijk te maken. 
Slechts 2.7 miljard hiervan betreft struc
turele maatregelen. Het restant wordt 
gevonden in incidentele maatregelen c.q. 
boekhoudkundige trucjes: verkoop van 
staatsdeelnemingen, verhoging voorlo
pige aanslag vennootschapsbelasting en 
verschuiving van betalingen van rijks
bijdragen.
Door bovengenoemde maatregelen stemt 
ook deze begroting ons niet tot vreugde. 
Nadat onder minister Ruding de staats
schuld en de daarbij behorende rentelas
ten al torenhoog waren gestegen, zet 
deze trend zich ook in deze begroting 
onverminderd voort. Nederland bevindt 
zich hiermee binnen de E.G.-landen in 
het trieste gezelschap van Griekenland 
en Italië. Ook de keuze van minister Kok 
o m  de ruimte voor het structurele nieu
w e  beleid voor een niet onbelangrijk 
deel te zoeken in incidentele maatrege
len, getuigt van weinig politieke moed. 
Tenslotte ligt er aan de begroting een 
aantal twijfelachtige veronderstellingen 
ten grondslag, waardoor de uitkomst 
volgend jaar aanzienlijk negatiever kan 
zijn. Zo gaat m e n  uit van een olieprijs 
van U $  21 per vat (op dit ogenblik is deze 
bijna U$ 40 per vat) en een rentestand 
van 6 %  (op dit ogenblik is de rente 
9.25%)
D e  toekomst is altijd onzeker, maar o m  
juist op het ogenblik voorspellingen te 
doen is zeker een hachelijke bezigheid. 
Het kabinet is zich hiervan kennelijk wel 
bewust, maar steekt verder het hoofd in

het zand. Dat lijkt niet verstandig. In het 
verleden is immers uit en te na aange
toond dat optimistische economische 
prognoses nooit uitkomen. En voorspel
ling kunnen we in elk geval wel maken: 
de internationale economische situatie 
zal verslechteren. In hoeverre het econo
mische klimaat zal omslaan, is in be
langrijke mate afhankelijk van dc ge
beurtenissen in de Perzische Golf. In
dien het in de internationale economie 
regent, lijdt de Nederlandse economie 
onder een plensbui. Veel Nederlandse 
bedrijven zijn voor hun inkomsten af
hankelijk van de wereldmarkt. Als de 
vraag op deze wereldmarkt afneemt, zal 
dat natuurlijk consequenties hebben voor 
de aanbieders. Een dreigende donder
wolk boven de Nederlandse exportposi
tie is nu de ontwikkeling van de lonen . 
Afgezien van krapte op bepaalde seg
menten op de arbeidsmarkt, staan de 
nominale lonen onder opwaartse druk 
als gevolg van een toenemende inflatie. 
Een belangrijke oorzaak van de recente 
inflatiestijging is, u raadt het al, de stij
ging van de olieprijs. W e  hebben aan de 
depressie van de beginjaren tachtig ge
zien, tot welke rampen automatische 
prijsindexatie kan leiden. Kortom, op dit 
moment bevinden zowel de nationale als 
de internationale economie zich in een 
onzekere situatie. Gelet op de afwezig
heid van enige ruimte in de begroting 
ligt hierdoor onder de financiële positie 
van de Nederlandse overheid een flinke 
tijdbom.

Conclusies

Het financiële overheidsbeleid voor 1991 
is gebaseerd op nogal wat gewaagde 
veronderstellingen. Indien de wereldcon
junctuur tegen zit, is het gevaar niet
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denkbeeldig dat het fi
nancieringstekort zal op
lopen in plaats van da
len.
Het wordt tijd dat het 
financieringstekort snel
ler wordt teruggebracht. 
Bij de huidige stand van 
de conjunctuur moet dit 
mogelijk zijn. O p  dit 
ogenblik is het dan ook 
buitengewoon onver
standig o m  geld uit te 
geven aan een peperdu
re koppeling. Werkne
mers in de collectieve 
sector en uitkeringsge
rechtigden hebben op 
termijn meer baat bij 
een financieel gezonde 
overheid. In haar poli
tiek k e m  programma 
(PKP), heeft de J O V D  
zich daarom in 1989 uit
gesproken voor de gul
den financieringsregel 
als basis voor het finan- 
cile overheidsbeleid. 
Deze regel houdt in dat 
het financieringstekort 
(in het P K P  spreektmen 
van vorderingentekort; 
het financieringstekort 
is een afgeleide van het 
vorderingentekort) niet 
groter mag zijn dan de 
overheidsinvesteringen. 
Anders geformuleerd: 
de lopende uitgaven 
moeten door de lopen
de inkomsten worden 
gedekt. Toepassing van 
deze regel zou leiden 
tot een financieringste
kort van 3 miljard, te
genover het huidige 
tekort van 22,5 mil
jard.
Helaas moeten w e  dan 
ook tot de conclusie 
komen dat het slechte 
financiële beleid van de 
afgelopen twee decen
nia wordt voortgezet, net 
zo min als de V V D ,  het 
C D A  en D ’66 is de PvdA 
in staat de noodzakelij
ke financile maatrege
len te nemen. De mil
joenennota van 1991: 
een gemiste kans....

JOVD’er Jan van Zanen:

“GEMEENTERAADSLID: EEN  
ZWARE JO B”

door Ronald Niemeijer

Voor J O V D ’er mr. Jan H.C. van Zanen is politiek nu ‘routine’ geworden. De 28-jarige (oud) Ed a m 
mer k w a m  begin 1990 in de gemeenteraad van Utrecht terecht. “Maar met de hakken over de sloot,” 
vertrouwt hij ons toe. “Want ik stond als vijfde op de lijst en het zag er even naar uit dat we  vier zetels 
zouden krijgen.” Maar de V V D  haalde dus vijf zetels. En Van Zanen werd het liberale wereldje bin
nengeloodst. Wat de J O V D ’er van het raadswerk vindt? “Een zware job. Het spel is leuk, maar het 
is wèl hard werken.”

En dat er hard gewerkt moet worden 
bewijst het aantal commissies, waarin 
Van Zanen actief is. Financiën, Wel
zijn &  Sociale Zaken, Algemeen 
Bestuurlijke Zaken, o m  er maar een 
paar te noemen. Een behoorlijk zwaar 
pakket. Want raadswerk is leeswerk. 
Verslagen, rapporten - alles moet 
nauwkeurig worden voorbereid. “En 
als nieuweling heb ik een behoorlij
ke achterstand in informatie.”

Maar het politieke werk voor Van 
Zanen zeker niet nieuw. D e  Utrech
ter had immers een prima leerschool: 
de JOVD. “Daar leer je bijna alles. 
Verliezen, lobbyen, emoties beheer
sen, spreken in het openbaar. Okay, 
de J O V D  doet alles in het klein, 
maar het is wèl hard.” En dat ‘har
de’ heeft Van Zanen zeker nodig. 
Want Utrecht is een ‘rode’ gemeen
te. PvdA, Groen Links, D66 - par
tijen, die in de Utrechtse raad veel 
zetels hebben weten te bemachti
gen. Van Zanen moet zich dus veel 
- en zeker fel - verweren.

Het raadslid heeft overigens een wat 
vreemde politieke levensloop. In 
tegenstelling tot de meeste politici 
werd hij eerst lid van de V V D .  “Op  
m ’n veertiende al.” Daarna sloot hij 
zich aan bij de JOVD. “In 1977. Ik 
heb zelfs de afdeling Edam/Volen
dam opgericht.” Van Zanen zegt 
overigens dat de politiek hem met 
de paplepel is ingegoten. “Mijn groot
vader en o o m  waren beiden politiek 
actief, vandaar...”

W U  DRUKKEN 
w  - B IJN A

ALLES!

Buiten bankb ilje tten kunt u
bij ons te rech t voor
al uw  wensen op drukgebied

Dinkij
Druk

Maar niet alleen door ‘familiaire 
omstandigheden’ is de J O V D ’er in 
de gemeentepolitiek beland. Van

Pastoor K o o p m a n w e g  5, tel. 02230-31466 
Postbus 330, 1780 A H  Den Helder
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Zanen zegt ook veel belangstelling voor 
het spel te hebben. “In een gemeenteraad 
praat je concreet over dingen - kun je 
concreet bijdragen aan het bestuur van 
een plaats. Je kunt een samenleving ver
anderen, verbeteren. En, het is gelijk 
zichtbaar. Daar geniet ik echt van.” 
Voorbeelden heeft hij genoeg. B o o m 
stronken die na een storm op een fietspad 
liggen, zwervers die voor grote onrust 
zorgen en luidruchtige dienstplichtigen 
van de plaatselijke kazerne. Kleine regio
nale probleempjes. En Van Zanen mag ze 
oplossen.

De J O V D ’er stond overigens al een twee 
keer eerder op een VVD-lijst. “In 1982 en 
1986. Maar dan niet in Utrecht - Edam/ 
Volendam.” Van Zanen viel in het Noord- 
hollandse echter buiten de politieke boot. 
Het moet dus een hele opluchting voor 
hem zijn, dat hij in Utrecht nu zijn ‘onder

komen’ heeft gevonden. Want volgens 
Van Zanen-kenners is het raadslid een 
échte bestuurder, die wil en moet bestu
ren.

De J O V D ’ er zegt de Utrechtse gemeen
teraad niet als een ‘opstapje’ te gebrui
ken o m  bijvoorbeeld in de Tweede Kamer 
te komen. “Dat zeker niet. Natuurlijk, 
ambities heb ik. Burgemeester worden 
lijkt m e  bijvoorbeeld enig, maar dat is 
niet aan de orde.” Van Zanen weet zich 
overigens een ‘leuke anekdote’ te he
rinneren. “O p  de lagere school moest ik 
eens een psychologische test maken - 
wat beroepen opgeven, enzo. Straten
maker, kok en minister heb ik toen 
ingevuld. Stratenmaker lijkt m e  nog 
steeds leuk. Kok ook, het is een creatief 
vak en ik houd wel van lekker eten. Tja, 
en dan minister. Het bewijst in ieder 
geval dat ik politieke ambities heb...”

rCONGRESBON " N

Congresbon voor het najaarscongres van de JOVD op 17 en 18 
november 1990 in Postiljon Hotel Dordrecht.

Ik, M / V

Naam:____________________________________

Adres:____________________________________

Postcode:__________________________________

Plaats:____________________________________

Telefoon:_________________________________

Afdeling;__________________________________

kom naar het JOVD-najaarscongres

Handtekening!

(Hfl 91,50)

(Hfl 57,50) 
(Hfl 27,50) 
(Hfl 7,50) 
(Hfl 5,00)

V.________________

□ 1 overnachting hotel, ontbijt, lunch,

□
diner, disco en congresboek 

2 overnachting hotel, ontbijt, disco

□ en congresboek
3 diner□ 4 disco□ 5 congresboek

Kruis je keuze aan en I 
maak het bijbehorend | 
bedrag over op giroreke- I 
ning 5467270 (JOVD ac- | 
tiviteitenrekening) te , 
Amsterdam. De congres
bon en het bedrag dienen I 
vóór 31 oktober 1990 op | 
het Algemeen secretariaat I 
binnen te zijn. In dien je  | 
voor 10 november 1990 i 
afzegt, wordt het bedrag 
minus Hfl 7,50 terugges- ■ 
tort. Na deze datum blijf I 
je het hele bedrag ver- | 
schuldigd! Wie ter plaat- I 
se betaalt moet apart i 
intekenen. Voorkom die . 
ellende en betaal van te ‘ 

voren. Overmaken is niet I 
genoeg: hetbedragmoet | 
binnen zijn. Neem daar- I 
om een betalingsbewijs i 
mee. Wanbetalers kun- . 
nen geen gebruik maken ' 

van de arrangementen. I 
Uitknippen en opsturen | 
naar: I

Algemeen secretariaat , 
JOVD 1
Prins Hendrikkade 104 I 
1011 AJ Amsterdam^
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Alle bazen komen met tram 2 

Het Ego en het Boek

Doemdenken

Resoluties

Verhofstadt
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REDACTIONEEL
Alles wat ik schrijf is mooi, dus als u 
wilt weten wat mooi is, moet u mij lezen. 
- Hugo Brandt Corstius

‘O K ’, zei de internationaal secretaris, ‘Je mag naar Hongarije. ‘Perfect’, antwoorde 
ik, ‘Ik ben nog nooit in Praag geweest’.
Deze conversatie vond twee maanden geleden plaats tussen de internationaal secre
taris en schrijver dezes en had betrekking op een politiek logeerparti jtje in 
Hongarije, in Boedapest dus. Reden dat ik deze conversatie aanhaal is niet hel etale
ren van mijn onwetendheid, maar het feit dat er sindsdien veel veranderd is. Toen 
was ik nog ‘gewoon’ redactielid van Driemaster en nu -sinds het novembercongres- 
mag ik mij hoofdredacteur noemen. Geheel in de trend die hoofdredacteuren tegen
woordig eigen is, heb ik mijzelf een stukje Driemaster toegedacht in de vorm van 
een redactioneel. Overigens treft u in deze editie, ten minste nog een artikel van de 
hand van de hoofdredacteur aan, in navolging van Rinus Ferdinandusse die, o m  
overhead te besparen, Vrij Nederland persoonlijk vol lijkt te schrijven. 
Desalniettemin is deze Driemaster gevuld met artikelen van allerlei aard, van een 
gesprek met Hongaarse studenten tot een intervieuw met de leider van de Belgische 
liberalen. Artikelen over verkeer en vervoer tot het hedendaagse doemdenken. Voor 
de volgelingen van Den Hartog heb ik een aangename mededeling: Hij heeft zich dit 
keer over een boek gebogen. Aanvankelijk zag het er naar uit dat w e  H e m  node 
moesten missen in deze editie, maar bovenmenselijke krachtsinspannigen hebben 
ertoe geleid dat u H e m  toch kunt lezen. Ook uw  inhoudelijkheid kunt u op peil bren
gen, daar de twee resoluties voor het maartcongres zijn opgenomen. Tenslotte heb
ben we  oude tradities weer ingevoerd, de fotoreportage en column zijn weer terug
gekeerd in de schemerende regeltjes der tekstverwerkers.
Diegenen die vervallen in enge ziekten bij het zien van de voorkant, wil ik een hart 
onder de riem steken door op te merken dat er nog slechts zesduizendvierhonderd- 
tweeënveertig over zijn.
Veel leesplezier en de beste wensen voor 1991.

Kei Koenen, hoofdredacteur.

OPROEP
PROJECTGROEP EXPLORING>

In 1911 bereikte Amundsen als eerste ontdekkingsreiziger de Zuidpool. En in 1961 
was Gagarin de eerste mens die in een baan o m  de aarde werd gebracht. Het werk 
van deze pioniers wordt nog steeds voortgezet. Nieuwe expedities onderzoeken en 
vervuilen het zuidpool gebied, de ruimte en ook de oceaanbodem. De exploitatie 
van deze nog grotendeels ongerepte gebieden staat wellicht voor de deur. Hoever 
mogen we gaan? ‘Exploring’, het verkennen van nieuwe gebieden, is het exotische 
onderwerp van een resolutie die de J O V D  in maart 1992 zal behandelen.

Een projectgroep die de behandeling van dit onderwerp zal voorbereiden wordt bin
nenkort gevormd. Heb je interesse, vraag dan o m  meer informatie of geef je op als 
lid van de projectgroep. Bel of schrijf naar het Algemeen Secretariaat van de J O V D  
of naar Jan-Kees Martijn( zie adres voorin deze Driemaster)



Norm vervaging
door Mark Rutte, landelijk voorzitter

Zo, denkt u bij deze titel. W e  gaan de mouwen eens 
opstropen. Er hard tegenaan. Dat is dus niet de bedoe
ling. In de nota ‘Normvervaging, stemverklaring of 
noodlot?’, die woensdag 7 november werd aangeboden 
aan Frits Bolkestein, zoekt de J O V D  juist naar nieuwe 
oplossingen. Niet het oude verhaal over meer politie en 
zwaardere straffen. De nota gaat op zoek naar het ver
haal achter de problemen en is in de eerste plaats een 
vorm van zelfverdediging. Nederland is immers een 
liberaal land. O h  ja? Dan hebben de liberalen dus heel 
wat uit te leggen. Hoe heeft het ooit zo ver kunnen 
komen? Waarom is de zaak zo ver uit de hand gelopen? 
De nota komt tot de conclusie dat velen in Nederland 
zich niet meer in de politiek en de daardoor voortge
brachte wetten kunnen herkennen. Wetgeving is onvol
ledig. De politici verschuilen zich achter allerlei vage 
adviesorganen die geen adviezen geven o m  de wetge
ving te verbeteren, maar o m  de ministers af te scher
men. Adviezen verworden tot een excuus. Politici moe
ten deze clubjes opzij schuiven en de beslissingen weer 
zelf nemen; risico lopen en daarmee de politiek grijp
baar maken. De nota gaat verder: er moet een regelka- 
mer komen, die wetten toetst op bruikbaarheid. Die 
gevraagd en ongevraagd advies kan uitbrengen, te ver
gelijken met de rekenkamer. Met de nota over normver
vaging draagt de J O V D  opnieuw bij aan de discussie 
over staatsrechtelijke vernieuwing. Dat doen w e  al 
sinds het begin van de jaren zestig. In deze traditie past 
ook het pleidooi dat tijdens het laatste congres werd 
gehouden over inkrimping van de overheid. Naar de 
mening van de J O V D  is de bureaucratie in Nederland 
veel te omvangrijk en veel te machtig. Te vaak loopt de 
politiek stuk op deze muur van onwil en conservatisme. 
De ambtenarij, de vierde macht, moet zowel kleiner als 
controleerbaarder worden. Kleiner door het totaal aan
tal ambtenaren aan een plafond te koppelen. Niet alleen 
secretaresses en uitzendkrachten eruit, maar ook de 
beleidsafdelingen afslanken. De  trap dus van bovenaf 
schoonvegen. En controleerbaarder door topambtena

ren niet te lang laten zitten. Het zou buitengewoon verfrissend zijn als 
topambtenaren doorstromen naar het bedrijfsleven en de wetenschap. 
Bovendien zou de topambtenarij gepolitiseerd moeten worden. Niet 
alleen het CDA ,  maar alle partijen moeten zich kunnen herkennen in 
deze groep.
U  begrijpt dat het rapport van de commissie Deetman, over staats
rechtelijke vernieuwing en de discussie die nu volgt door ons nauw
lettend gevolgd zal worden.

(ingezonden mededeling)

W E L  LID V A N  D E  JOVD, 
maar geen binding met (meer) met je afdeling?

Maak dan gebruik van deze aanbieding van afdeling 
Gelderse Vallei:

je lidmaatschap over 1991 voor slechts

fl 24 ,95!!!

Dat is z’on tien piek minder dan gebruikelijk.
voor informatie: André 010-4129641

KANT00RVISIE 
VOOR MORGEN!

Hulzenseweg 10-20 
6534 AN NijmegeritoBand 
Postbus 217 - 6500 AE Nijmegen 
fel. 000-561044* (8 lijnen)
Témt 40684 teleiax 080-566631

De méést komplete kantoorleverancier!



MOBILITEIT
door Jan Weijers.

Het laatste J O V D  congres (november 
1990, Dordrecht) heeft een motie aan
genomen waarin een nogal ongenu
anceerde kijk op mobiliteit in Neder
land geventileerd wordt. D e  motie 
“Nederlandse Spoorwegen” spreekt uit 
dat de N S  de verhoging van haar reizi- 
gerscapaciteit sneller dient uit te voeren 
dan gepland en dit koppelt aan een 
prijsverlaging. Het moge duidelijk zijn 
dat in een discussie over mobiliteit en 
milieu meer meespeelt dan goedkope 
treinkaartjes alleen. Deze nuances zul
len terug moeten komen in de resolutie 
milieu die op het k o m e n d  congres 
wordt vastgesteld en het lijkt m e  daar
o m  zinvol er hier een aantal aan te 
geven.

... &  Milieu
Nederlanders reizen veel. Gemiddeld 
leggen we, onze vakantiereizen niet 
meegerekend, zo’n 35 kilometer per 
persoon per dag af. Hiervan is 11 kilo
meter “voor de zaak” en 2 kilometer in 
het kader van schoolbezoek en dergelij
ke. De rest van 22 kilometer per neder
lander per dag dient doeleinden als visi
tes, winkelen, recreatie, enz.
Mobiliteit is vrijheid maar mobiliteit is 

ook een schaars goed in economische 
zin. Net zo goed als brood, boeken en 
benzine brengt ook mobiliteit kosten 
met zich mee en betekent een keuze 
voor het produceren van mobiliteit dat 
andere goederen en diensten niet gepro
duceerd kunnen worden.
Wanneer we de totale kosten van een 

goed of dienst bekijken moeten daarin 
niet alleen de directe kosten (dus de 
benodigde produktiefactoren) betrok
ken worden maar ook de zogenaamde 
externe effecten. Externe effecten zijn 
te definiëren als de indirecte kosten die 
de produktie met zich meebrengt voor 
de samenleving als geheel. In het geval 
van mobiliteit zijn bijvoorbeeld uitstoot 
van schadelijke gassen, geluidshinder 
en verbrokkeling van het landschap 
door asfalt en rails externe effecten. In 
zekere zin zal milieu beschouwd moe
ten gaan worden als een produktiefactor 
naast arbeid, kapitaal en land.
De  auto is een belangrijke vervuiler. 

Het aantal auto’s zal van rond 5 miljoen

nu oplopen naar 7 tot 9 miljoen in 2010, 
afhankelijk van de ontwikkeling van de 
welvaart. Het aantal reizigerskilometers 
in de auto zal van nu tot het jaar 2010 
toenemen met 5 5 %  tot 72%, afhanke
lijk van de aard en zwaarte van de 
beperkende maatregelen die de over
heid neemt. Weliswaar worden auto’s 
door toepassing van nieuwe technolo- 
giën steeds schoner maar dit wordt 
gecompenseerd door de toename van 
het aantal auto’s en de totale afstand die 
daarmee gereden gaat worden.

Daarbij is ook het openbaar vervoer 
een bron van milieuoverlast. Weliswaar 
zijn trein en bus “schoner” in termen 
van overlast per reizigerskilometer 
maar de overlast blijft. Dat geldt na-t- 
uurlijk voor elk vervoermiddel. Hoe 
schoon zou Nederland zijn met 5 mil
joen paarden?
Voor onze mobiliteit betalen we dus 

een prijs: schade aan ons milieu. Deze 
prijs komt niet tot uitdrukking in de 
prijs die de consument voor zijn reis 
betaald. Dit geldt zowel voor de auto 
als voor het openbaar vervoer.

Openbaar Vervoer &  Auto 
In 1987 werden in Nederland in totaal 
150,9 miljard reizigerskilometers 
gemaakt (exclusief vervoer door de 
lucht, over water, fietsen en de benen
wagen). Van dit totaal werd 127,2 mil
jard kilometer in personenauto’s afge
legd. Het totale openbaar vervoer was 
goed voor 15,5 miljard kilometer waar
van de N S  9,4 mld voor haar rekening 
nam. In procenten uitgedrukt is het aan

deel van de auto 8 4 %  en dat van de 
spoorwegen 6%. O m  een noemens
waardige vermindering van het aandeel 
van de auto tot stand te brengen, laten 
we  zeggen 10 procentpunt, zal dc capa
citeit van het treinvervoer bij gelijkblij
vende vraag naar mobiliteit DRIE keer 
zo groot moeten worden. Echter, bij de 
verwachte stijging van de totale mobili
teit, zo’n 7 0 %  tot 2010, zal de capaci
teit van de N S  in dat jaar VIER tot VIJF 
maal zo groot moeten zijn o m  een aan
deel van rond de 15% van het passa
giersvervoer aan te kunnen. Ter verge
lijk: het ambitieuze plan Rail 21 moet 
de N S  in staat stellen in 2005 tweemaal 
zoveel reizigers te vervoeren als zij nu 
doet.
De  conclusie moge duidelijk zijn: het 

openbaar vervoer zal nooit in slaat zijn 
op een in termen van kwaliteit, kwanti
teit en milieu-effecten bevredigende 
manier aan de vraag naar mobiliteit te 
voldoen.

Hoe verder?
D e  in het kabinetsberaad van 23 
november jl voorgestelde verhoging 
van de motorrijtuigenbelasting lijkt 
geen goede stap. Deze belasting moet 
immers altijd betaald worden ongeacht 
het aantal kilometers dat het voertuig 
maakt. Deze belasting kan wel gebruikt 
worden o m  de aanschaf van lichtere 
auto’s met kleinere motoren te stimule
ren. Een verhoging van de benzine- 
accijnzen is zinvoller omdat dan elke 
afgelegde kilometer geld kost. 
Bovendien betalen op deze manier de
genen die het meest vervuilen ook het 
meest, wat dan weer recht doet aan het 
principe “de vervuiler betaalt”. 
Verhoging van de brandstofaccijnzen in 
Europees verband verdient natuurlijk de 
voorkeur. Daarnaast kan ook aan andere 
maatregelen in de fiscale sfeer gedacht 
worden. Het volledig afschaffen van 
alle aftrekbaarheid van reiskosten is een 
mogelijkheid.
De  mobiliteit als geheel zal moeten 

afnemen. Het ruimtelijke ordeningsbe
leid is hier een belangrijk instrument 
voor. In tegenstelling tot wat in het ver
leden gebeurde zullen kantorenparken, 
industriegebieden en recreatieterreinen 
dicht bij bevolkingscentra moeten ko
men. Daarnaast zal binnen de afnemen
de totale mobiliteit het openbaar ver
voer een groter aandeel moeten krijgen 
omdat dit nu eenmaal een efficiëntere 
vorm van vervoer is. Het is daarom van



ALLE BAZEN KOMEN 
MET TRAM TWEE
Hongarije na de overheersing door geletterde barbaren

belang bij de ruimtelijke ordening veel 
aandacht te besteden de bereikbaarheid 
van werkplek, woning en recreatiege
bied per OV.
Van een prijsverlaging van welke 

vorm van vervoer dan ook kan geen 
sprake zijn. In tegendeel: door middel 
van milieu-heffingen zullen de externe 
effecten van mobiliteit in de prijs tot 
uitdrukking moeten komen. Dit bete
kent dat het O V  duurder wordt en dat 
de automobiliteit fors duurder wordt. 
Het vrijkomende geld zal gebruikt moe
ten worden voor het herstellen en voor
komen van milieuschade veroorzaakt 
door verkeer en vervoer en voor de 
benodigde investeringen in de O V -  
infrastructuur.

Van vandaag op morgen
Het moge duidelijk zijn dat de in dit 
artikel genoemde doelstellingen en 
maatregelen niet van vandaag op mor
gen gerealiseerd kunnen worden. Ook  
zullen velen de idee van het terugdrin
gen van de mobiliteit afdoen als 
“onhaalbaar”. Dat alles verandert niets 
aan het feit dat de mens bezig is haar 
eigen planeet te verwoesten. Door on
zorgvuldig met het milieu o m  te sprin
gen heeft de mensheid in het verleden 
een wissel op de toekomst getrokken. 
De prijs daarvan gaan w e  nu betalen. 
Een krachtdadig milieubeleid onder 
andere op het gebied van mobiliteit zal 
snel tot stand moeten komen omdat de 
generaties na ons niet alleen in welvaart 
maar ook in welzijn moeten kunnen 
leven. Kiezen of verliezen!

Bronnen
- Jaarverslag 1989 N V  Nederlandse 
Spoorwegen;
- Brochure “De  trein van morgen komt 
eraan” van de NS;
- Brochures “60 dingen die U  voor het 
milieu kunt doen” en “Het broeikasef
fect” van het ministerie van V R O M ;
- Statistisch Zakboek 1988 van he CBS;
- artikel “Drogredenen”, Nico de Jong, 
Autovisie 16/’90;
- Structuurschema Verkeer en Vervoer 
II.

Jan Weijers is voorzitter van het district 
Utrecht der JOVD. Dit stuk is geschre
ven op persoonlijke titel en geeft dus 
niet noodzakelijkerwijs de standpunten 
van het district Utrecht weer.

door Anthony P. Dekker

Boedapest, even stad van het IFLRY- 
congres. Stad ook van keizerin 
Elisabeth, door dwepende Oostenrijkse 
regisseurs voorgesteld als de onbevan
gen schattige Sissy. Zeker ook veertig 
jaar hoofdstad van de Volksrepubliek 
Hongarije. Het Hongarije dat wij in het 
westen zagen als het meest verlichte 
aller Oostbloklanden. De veranderingen 
in de communistische wereld volgen 
elkaar zo rap op dat w e  nauwelijks 
meer verrast zijn. N u  is alles voorbij, 
zijn w e  geneigd te denken. Even de 
markteconomie invoeren en klaar. 
Terwijl hoofdredacteur Kei Koenen een 
fatsoenlijk Quakermeisje in onberispe
lijk Amerikaans vroeg: “D o  you want 
to fuck me?, toen Frans H e r m a n  
Cam m e l  sprak “Ik ben niet dronken” 
o m  daarna van het stoepje te storten en 
Internationaal Secretaris Ron Batten, 
nog geheel bevangen door het vaardig 
bewegend onderlichaam van de nacht- 
clubdanseres, een gehele dag voor zich 
uit staarde, toen was de kleinst mogelij
ke minderheid van de JOVD-delegatie 
naar het IFLRY-congres te Boedapest in 
gesprek met enige studenten aan de 
Karl Marx University of Economics.

Het universiteitsgebouw staat vlak bij 
de Elisabethsbrug aan de Donau.

Dekker, Cammel, Koenen: 
delirium constante.

Tramlijn 2 stopt voor de deur en rijdt 
naar de belangrijke machtscentra: het 
parlement, het gebouw van het Centraal 
Comitee van de Communistische Partij 
en langs de belangrijke ministeries.
‘Alle bazen komen met nummer twee’, 
is een bekend gezegde in de stad. Iede
reen die wat te zeggen heeft in 
Hongarije is afkomstig van de Karl 
Marx Universiteit. Dat is bijzonder 
aldus een van de studenten: ‘In andere 
communistische landen waren de lei
ders altijd ongeletterde barbaren!’. Voor 
de veelbelovende studenten van deze 
elitefabriek breken onbekende tijden 
aan.

Miklós is tweedejaars student. Klein 
brilletje, spijkerbroek: ‘Iedereen ziet dat 
er wat moet gebeuren. Er is zoveel te 
doen voordat dit land op orde is. Maar 
persoonlijke inzet, ho maar! De mensen 
begrijpen niet dat ze hard moeten wer
ken voor geld en welzijn. Iedereen 
wacht tot de politiek de zaken voor 
elkaar heeft’.
‘Logisch’, vindt Emese. Haar gezicht 
bestaat voornamelijk uit oog. Een leuk, 
pittig meisje, zou Wodehouse zeggen. 
‘Zo is het hier veertig jaar geweest. De 
politiek was oppermachtig en hoefde 
nooit verantwoording af te leggen. Ook 
over de economie hoorde je nooit echte 
feiten. Dat is het gevolg van de plan 
economie. Van te voren werd nauwkeu
rig berekend wat er geproduceerd moest 
worden. Bij wijze van spreken wist je 
nu al hoeveel bougiekappen van type A  
er over drie jaar gemaakt zouden wor
den. Natuurlijk wisten de mensen dat 
die plannen vaak rooskleuriger waren 
dan de werkelijkheid. Het gaf wel 
zekerheid. Telkens kreeg je het verhaal: 
‘Het gaat goed maar het moet beter’. 
N u  zijn er geen plannen meer.

De regering lijkt het zelf niet te weten. 
Ze talmen al maanden. Intussen durft 
iedereen te zeggen wat ‘ie weet. W e  
krijgen dus iedere dag rampverhalen 
over de economie te horen’.
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Zoltan vervolgt: ‘De boodschap van de 
regering is: we weten het nog niet. Hoe 
kun je  verwachten dat de mensen hard 
aan het w erk gaan zonder te w eten 
waarvoor. Hoe staat het met je  huis? 
Dat is allemaal eigendom van de staat. 
M oet je  da t kopen? H uren? H oor je  
morgen dat het aan een buitenlander 
verkocht is? Mensen hebben zekerheid 
nodig’.

Rijkdom
Miklós: ‘We moeten helemaal opnieuw 
beginnen. Het land moet worden opge
bouwd. En w el zo liberaal m ogelijk. 
Dat wordt hard, w ant op d it m om ent 
hebben we niet de rijkdom om de men
sen een welvaartstaat te bieden. ‘Toch 
hebben de burgers veiligheid nodig en 
sociale voorzien ingen’, voegt G abor 
toe. Hij vervolgt: ‘Als iedereen moet 
vechten voor zijn eigen naakte bestaan 
verliezen we de verworvenheden van de 
staat. Eigenwaarde en solidariteit. Dat 
was de waarde van de communistische 
onderdrukking. Wij allen tegen het sys
teem’.
Emese voorziet grote problemen: ‘Denk 
je eens in. Nu is de gezondheidheids- 
zorg nog gratis. Daar zij de mensen aan 
gewend. Het is te duur. Betalen voor 
gezondheid betekent een ontgooche
ling’.

Smeerpoetsen in periferie
Hongarije streeft naar aansluiting bij de 
Europese Gemeenschap. Is dat de red
ding?
Emese: ‘Je zult je  moeten afvragen wat 
het betekent Hongaar te zijn. Vroeger 
leerden we dat buitenlanders mensen 
zijn die aan je  willen verdienen. N a
tuurlijk is dat waar. Maar het is even
zeer waar dat als je  eerlijk handelt aan 
elkaar kunt verdienen ’.
Zoltan is van mening dat de verschillen 
in de EG te groot zijn om aansluiting 
van Hongarije te realiseren. ‘Toch moe
ten we haast maken’, aldus Emese. ‘De 
fabrieken in Hongarije zijn ouderwets. 
We kunnen  n ie t m eekom en . A lle  
moderne bedrijven zullen zich in Duit
sland vestigen. Alleen fabrieken met 
veel afval of smerige produktieproces- 
sen zullen zich hie vestigen. Om econo
m ische redenen m oeten we dat to e 
staan. Dan wordt Hongarije een giganti
sche chemische vuilnisbelt, net als de 
voormalige DDR. Lidmaatschap van de 
EG betekent dat de milieu-eisen waar
aan bedrijven moeten voldoen ook in 
ons land zullen gelden. Dat is de enige 
manier om te voorkomen dat we door 
‘smeerpoetsen’ economisch gehanteerd 
worden’.

Rode libanon
Zoltan draait een stikkie. De Rode Li
banon handig verborgen in een Douwe

Egbertszakje. ‘Jullie in het Westen den
ken vaak dat de communistische onder
drukking in Hongarije wel meeviel. Dat 
het dus gemakkelijk is voor ons om een 
‘m odern’ land te worden. Dat is niet 
waar. We hebben in 1968 weliswaar een 
hervorm ing gehad, m aar dat was een 
landbouw -hervorm ing. Er w erd niet 
genoeg geproduceerd, beperkt zelfstan
dig ondernemerschap in de landbouw 
bleek de enige manier om de voedsel- 
produktie te verhogen. Politiek cn eco
nomisch was het even star als elders. 
Vrijheid van meningsuiting, daar was 
geen sprake van. De echte hervorming 
is pas begonnen  in m ei 1988. Toen 
w erd Janosz K adar a fg eze t’. Emese 
bestudeert haar handen. ‘Denk maar 
n iet dat M oskou daar blij mee was. 
G orbatsjov heeft m ooi praten , maar 
toen Kadar moest aftreden hebben de 
Russen de olie- en energieleveranties 
een aantal dagen stopgezet’.

Hard werk is geboden, duidelijkheid. 
De studenten weten niet goed wat ze 
met hun diploma zullen doen. Dc bank
w ere ld  l i jk t  he t g ro te  p e rsp ec tie f . 
‘Banklui verdienen goed’, vindt Emese. 
In ieder geval is het Westers realisme 
duidelijk  doorgedrongen. Gabor: ‘Ik 
haat economie. M aar ja , ik moet wel 
doorgaan. Econom ie is goed voor je  
carrière’.

HET EGO EN HET BOEK
door Jeroen den Hartog.

F. Bolkestein, De Engel en het Beest, uitg. Prometheus, Amsterdam, 1990. 254 blz, 
f34,90, ISBN 90-5333-016-x.

Veelbelovend
Een enkele keer komt men op de tafel, 
w aarop de boekhandelaar de nieuw e 
uitgaven uitstalt, een boek tegen, dat 
direct de aandacht opeist - zo’n bandje 
kan men vooralsnog laten liggen, maar 
de ene b lik  w aarm ee men het heeft 
waargenomen heeft de werking van een 
harpoen gehad. Het beeld blijft als het 
ware op het netvlies hangen of de titel 
blijft intrigeren. Vroeger of later blijft 
er ten s lo tte  m aar één  m o g elijkhe id  
over: ter bescherm ing  van de eigen

gemoedsrust gaat men over tot aanschaf 
van het werkje. Zo’n boek is de onlangs 
verschenen bundel essays De Engel en 
het Beest van F. Bolkestein. Het draagt 
een fraaie, diepzinnige titel, de omslag 
toont zoiets gedateerds als een bidprent
je  (in mooie, zeer authentiek aandoende 
rijk-room se pasteltinten) en, laten we 
eerlijk zijn, de naam van de auteur zegt 
heel wat Nederlanders wel iets. Enfin, 
men laat het boek inpakken en wandelt, 
zich verheugend op enkele avonden 
rustig  leesgenoegen, huisw aarts. De

titels van de opstellen in de inhoudsop
gave zagen er tenslotte veelbelovend 
uit. De flaptekst eveneens, maar dat is 
nauwelijks een argument: door wie en 
waarvoor worden die tenslotte geschre
ven, nietw aar? O nderw eg rea liseert 
men zich met een prettig gevoel, dat er 
klaarblijkelijk ook nog VVD-ers zijn 
die ook wel eens iets anders lezen dan 
alleen het kasboek en de Telegraaf en 
dat die VVD-ers desondanks hoog kun
nen stijgen in hun partij. Ook de heer 
Voorhoeve was daarvan een voorbeeld. 
Een volgende mooie gedachte kan zijn, 
dat het kan verkeren: twintig jaar gele
den  w as he t in te lle c tu e le  d eb a t in 
Nederland stevig in handen van socia
listen; nu lijkt het er op, dat de discussie 
steeds m eer in handen van liberalen 
komt. Toch zijn er twee belangrijke ver
schillen te noemen: in de eerste plaats 
schoof toen ook de politieke macht in 
toenemende mate naar links, terwijl het
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er nu niet erg op lijkt, dat het in een 
politieke partij georganiseerde liberalis
me bezig zou zijn de politieke macht te 
veroveren. Bovendien ben ik bang, dat 
de intellectuele discussie op dit moment 
veel meer een élitaire aangelegenheid is 
dan in de jaren ‘60. (En met de algeme
ne en nogal suggestieve term “de jaren 
‘60 ” b ed o e l ik , e v en a ls  de h ee r 
Bolkestein, de min o f meer revolutio
naire periode, die pas begon omstreeks 
1965 en in wezen eindigde met de eer
ste o liekrisis in de herfst van 1973.) 
Zouden we overigens een verklaring 
kunnen vinden voor het opbloeien van 
het debat onder liberale intellectuelen 
op d it m om ent?  M en zou  k u n n en  
menen, dat ju is t liberalen zich verre 
houden van dogmatisme, obscurantisme 
en geestelijke dwang, zodat een wissel
werking aangenomen kan worden tus
sen liberalisme enerzijds en anderzijds 
het belang hechten aan lezen, schrijven 
en discussiëren. Een andere verklaring 
zou kunnen liggen in het feit, dat ener
zijds het “linkse denken”, waar de heer 
Bolkestein zich in zijn boek zo tegen 
keert, zo niet klinisch dood is, dan toch 
tenminste in coma ligt (waardoor hij in 
dit opzicht een bestrijder van windmo
lens wordt), terwijl anderzijds liberalen 
in Nederland in de jaren ‘80 met her
nieuwde uitdagingen geconfronteerd 
zijn.Ik denk nu aan het w eer de kop 
opsteken van het confessionalisme, de 
aanvankelijke bloei en de daarop vol
gende achteruitgang van de eigen stro
ming, de Europese eenwording, de ont
w ikk e lin g en  in O o st-E u ro p a  en de 
m ilieuproblemen. Deze nieuw e gege
vens kunnen onder liberalen de behoef
te gestimuleerd hebben om te formule
ren waarvoor ze staan en wat van hen 
verwacht mag worden

Utilitarisme
Maar laat ik, voordat ik te zeer terecht 
zou kom en in m eta-d iscussies, m ijn 
aandacht richten op het hier te bespre
ken boek. Alleen al de titel zegt meer 
dan men wellicht in eerste instantie zou 
denken; hij is ontleend aan pensée 358 
van Blaise Pascal:”L’ homme n ’ est ni 
ange ni béte et le malheur vent aue qui 
veut faire 1’ ange fait la béte. Dit doet 
w at denken  aan een voorval in een 
Westeuropees parlem ent, toen een link
se afgevaardigde een minister toebeet, 
dat regeringen ervoor zijn om de wereld 
te verbeteren. Er kwam ogenblikkelijk 
rep liek  van rech ts , inhoudende, dat

lm  N a rr 'M n m z vn r.in  i<!i re 

O a i j i  vu '! n iic lic r m n mich 

D-c ich n ich t Icsc und vorste

regeringen er in het geheel niet zijn om 
de wereld te verbeteren, maar slechts 
om het land te besturen onder overtui
gende controle van het parlement en dat 
daar waar regeringen zetelen, die wel 
menen, dat ze er zijn om de wereld te 
verbeteren het niet zelden heel onaan
genaam is met prikkeldraad en veilig
heidsdiensten met sin ister klinkende 
akronym en. D it is de overheersende 
tendens in de onderhavige serie opstel
len. Zelfs als alle overige leden van de 
tweede kamerfractie van de VVD zich 
tot het ontplooiingsliberalisme zouden 
bekennen, zal de heer Bolkestein - als 
ik het goed begrepen heb - moedig utili
tarist blijven. Ik verwijs naar zijn be
toog op de pagina’s 33-46.
Dit opgemerkt hebbende meen ik met 
deze bundel essays te mogen doen wat 
een letterkundige doodzonde zou zijn in 
het geval van een roman of andere fic- 
tion: op basis van het boek uitspraken 
doen over de schrijver.
De denktrant maakt dus een sterk utili
taristische indruk, dat wil zeggen, dat 
het de schrijver er niet om gaat o f de 
bedoelingen goed zijn, of een handeling 
of een beleid op zichzelf moreel juist is, 
m aar het gaat er om o f het resu ltaat 
gewenst of nuttig is. Met dit paradigma 
keert hij zich tegen ekonomische boy
cots als instrum ent van bu iten lands 
m ensenrechtenbeleid  (pp. 134-136). 
H et is bovendien na a lle  kledderige

praat van socialisten, zwevende wereld
verbeteraars en predikanten (voorzover 
dat al niet de zelfden zijn) heel verfris
send dit eens toegepast te zien ter ver
dediging van de marktekonomie en het 
investeren door multinationals in ont
wikkelingslanden (bijv. pp. 15-21).

Jaren ‘60
In zijn inleiding (p. 11) vertelt de heer 
Bolkestein, dat hij in de eerste helft van 
de jaren  ‘70 het heersende opiniekli
maat in Nederland, zelfs in heel Noord- 
west-Europa zo eenzijdig vond en dat 
dat voor hem de reden was om lid te 
worden van een politieke partij en later 
om politicus te worden (p.12). Het uit 
de jaren ‘60 stammende progressieve 
klimaat groeit later in het boek uit tot 
het steeds weer im pliciet o f expliciet 
terugkerende béte noire van het Bol- 
kesteiniaanse denken. Zelfs de schrijver 
van de flap tekst heeft begrepen, dat 
progressieve intellectuelen het eerste 
mikpunt vormen van onze “zakenman 
in de politiek”. Het meest expliciet zijn 
de artikelen Nineteen sixtv-eight and all 
that (pp. 75-91) en het direct er op vol
g ende  a rtik e l o v e r de P e ru v iaan se  
romanschrijver Mario Vargas Llosa (pp. 
92-107).
In deze twee bijdragen gaat hij wat mij 
b e tre ft ech t een b rug  te ver. In een 
ongenuanceerde toespraak tot eigen pu
bliek wordt van de periode 1965-1973
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een beeld geschetst van een en al fel- 
lowtravelling met Moskou, dikke mari
huana- en hasjdampen, ongelimiteerde 
seks en  een M ach tü h ern ah m e door 
loonv left. Als de schrijver zijn politie
ke motivatie alsmede zijn hoedanigheid 
van essayschrijver inderdaad serieus 
neemt, had men althans van een artikel 
onder de titel Nineteen sixtv-eight and 
all th a t m ogen v e rw ach ten  dat ie ts  
gezegd zou worden over de bonte ver
scheidenheid van personen en stromin
gen in het West-Europa en de Verenigde 
Staten van die jaren, of minstens in het 
roerige jaar 1968. Maar niets van dat al: 
het gaat uitsluitend om enkele volstrekt 
m arg in a le  fa r le f t  ra d ik a le n  in de 
Verenigde Staten en in Engeland, die al 
snel vergeten waren en die voor n ie
mand anders representatief waren dan 
voor zichzelf en voor hoogstens een 
dozijn anderen.

Waar is het voor nodig dat zulke détails 
cn voetnoten in de geschiedenis voor 
een breed publiek beschreven worden 
in de Haagse Post en dat de artikelen 
opnieuw in dit boek gepubliceerd wor
den? O f moet het publiek hieruit opma
ken, dat de jaren ‘60 slechts bestonden 
uit fellowtravelling en onmaatschappe
lijk  g ed rag ?  A an g ez ien  de h eer 
Bolkestein tussen 1960 en 1976 in het 
buitenland verbleef (zie p. 12) en hij 
klaarblijkelijk over (en in ?) de jaren 
‘60 slechts weinig gelezen heeft - en 
dan nog de verkeerde boeken -, lijkt het 
me ju is t  a ls  hem  eens m eeg ed ee ld  
wordt dat de periode, waarop hij zijn 
politieke motivatie baseert en waarover 
hij essays schrijft uit heel wat meer en 
uit heel wat betere zaken bestaan heeft. 
Hoe is het mogelijk, dat er geen woord 
gezegd w ordt over de dem onstraties 
tegen de oorlog in Vietnam, niets over 
het - gerechtvaardigde - studentenpro
te s t in P a r ijs , in  A m sterdam  en  in 
B erlijn , da t R udi D utschke, D aniël 
C ohn-B endit en Roel van Duyn nog 
niet eens genoem d worden, dat zelfs 
internationale bekendheden als Sartre 
en Sim one de B eauvo ir nauw elijks, 
resp. in het geheel niet verm eld w or
den? H eeft de heer B o lk este in  nog 
nooit zelfs m aar vaag en in de verte 
gehoord van flow er-pow er, provo en 
hippie? Hoe is het m ogelijk? Dat dit 
alles hem tegenstaat is duidelijk, dat hij 
er niet bij geweest is eveneens, maar als 
hij het niet begrijpt en slechts een mini
maal deel wil beschrijven moet hij geen

essays erover tot twee keer toe publice
ren en toch voor een intellectueel willen 
doorgaan. O f moet het publiek bijge
bracht w orden, dat we ons eigenlijk  
moeten excuseren voor de jaren ‘60? In 
dat geval zou de heer Bolkestein pre
cies passen in de tendens van de Neder
landse po litiek  van de laatste  ja ren . 
Zelfs sociaal-demokraten en liberalen 
neuzelen in deze met het CDA mee. Of 
wil de schrijver zijn publiek waarschu
wen tegen herhaling in de toekomst? En 
hoe waarschijnlijk is die herhaling dan 
wel op korte termijn, voordat dit boek 
vergeten wordt? Waarschuwen tegen de 
ja ren  ‘60, dam es en heren, betekent 
tevens waarschuwen tegen ontzuiling, 
tegen deconfessionalisering, tegen meer 
p e rso o n lijk e  v e ran tw o o rd e lijk h e id , 
tegen intense betrokkenheid bij politiek 
en bestuur en bovenal tegen een fantas
tische u itbarsting van creativ ite it op 
ieder cultureel gebied. Een herhaling 
daarvan  is in d e rd aad  hee l o n w aar
schijnlijk, om dat N ederland daarvoor 
op dit moment te stom en te saai is.
Lees ik dit boek, en vooral de hierbo
ven genoem de artikelen, dan krijg ik 
niet de indruk, dat de heer Balkestein 
de geschiedenis in zal gaan als de archi- 
tekt van de apertura naar links. Hij is 
tenslotte geen progressieve intellectu
eel.

IN TELLEC TU EEL
Hoe serieus moet nu dit boek genomen 
worden? Laat ik als antwoord de enige 
b riljan te  opm erking uit de flap tekst 
citeren, namelijk de karakterisering van 
de schrijver als “zakenman in de poli
tiek”. Het moet gezegd worden, dat een 
aantal essays vlot en helder geschreven 
is, maar hier & daar vroeg ik me wel af 
w aarom  ze (opnieuw ) gepub liceerd  
moesten worden. Wie is er nu nog geïn
teresseerd in enkele dagboeken uit de 
jaren 1988 - 1990 of in een artikel zoals 
Ekonomische macht (pp. 47-55)? Het 
laatstgenoemde essay gaat over slechts 
één boek, geschreven in de jaren ‘60 
(jawel), dus in een volstrekt andere tijd 
en toen al beslist niet beschouwd als 
eersterangsstudie.

Een ander bezwaar betreft zoiets ele
m en ta irs  a ls  he t c ite re n . O p p .115  
beschu ld ig t de heer B olkestein  zijn 
opponent Chomsky ervan met citaten 
en feiten te gooien als een op hol gesla
gen PC. Je moet maar durven als je  zelf 
hetzelfde doet en als je  dan ook nog

fout gooit. Vooral aan het begin vindt 
de schrijver het interessant om met inte
ressante mensen zoals Plato en Aris
toteles te gooien. Hij citeert niet rechtst
reeks uit het Grieks, zelfs niet uit een 
(zeer gemakkelijk bereikbare) vertaling, 
nee, hij citeert een moderne studie met 
een citaat uit de zoveelste hand. Het is 
de heer Bolkestein klaarblijkelijk ont
gaan, dat deze studie niet over de filo
sofie, maar over de ekonomic van de 
oudheid gaat en dat het boek direct na 
verschijnen in de vakpers terecht neer- 
gesabeld is.

Helaas staat me hier slechts een beperk
te ruimte ter beschikking; ik veroorloof 
me dus verder nog slechts enkele korte 
opmerkingen. Waar de zakenman in de 
politiek zich op het gladde ijs van de 
cultuurtheorie waagt, gaat hij ogenblik
kelijk onderuit. Op pp.200-206 bijvoor
beeld komt hij tot de conclusie, dat cul
turele productie  en politieke zelfbe
wustheid veelal samengaan. Hiervoor 
zijn wel voorbeelden te bedenken (hij 
noemt er ook enkele), maar er zijn even 
zove le  teg en v o o rb ee ld en . Ik noem  
slechts het Berlijn van de jaren ‘20: de 
cultuur beleefde een bloeiperiode, maar 
po litiek  en ekonom isch was het één 
grote bende. Ook voor de andere con
clusies van het genoemde artikel zijn 
zoveel tegenvoorbeelden aan te voeren, 
dat de essentie van het artikel gemakke
lijk aangetast kan worden.

Samenvattend meen ik te mogen zeg
gen, dat de heer Bolkestein in het alge
meen vlot & helder schrijft, maar dat 
het notenapparaat de zaak eerder ver
du iste rt dan verheldert. Een ernstig  
bezwaar heb ik tegen zijn verregaande 
eenzijd igheid , d ie  helaas als w eten
schappelijk acceptabele essayistiek ver
momd wordt. Men moet vooral zorgen 
niet in de kuilen te trappen van dc rhe- 
torische pseudo-argumentatie en dc fei
telijke onjuistheden en verdraaiingen. 
Het lijkt me een aardig gezelschapsspel 
om te proberen op basis van de denkpa
tronen in dit boek uitspraken te doen 
over de te verwachten politieke lijn van 
de voorzitter van de tweede kamerfrac
tie van de VVD. De Bolkestein van de 
algem ene beschouwingen is heel her
kenbaar: hij zit op de goede lijn, maar 
om dat de kennis nog niet veel verder 
gaat dan het c ita ten b o ek  is hij (te) 
gemakkelijk te bestrijden.
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Doemdenken is weer in; het 
einde der verzorgingsstaat?
door Arthur Koeken

Soms, heel soms, gebeurt het nog: tijd 
en ruimte lijken samen te vallen. Zoals 
in het geval van de zaal die een weerga
ve van de v luchtige w oorden die er 
worden uitgesproken schijnt. De houten 
lambrizering, het eikehouten meubilair 
met pluche kleedjes, dat alles moest de 
aanwezigen nog eenmaal het Oudhol
landse (of ju ister: B rabantse) gevoel 
geven “ thuis” te zijn. Het gevoel van 
geborgenheid dat de verzorgingsstaat de 
inwoner had moeten brengen. Nog een
m aal, w ant spoedig  zal d it a lles ten 
einde zijn, of niet?

Een zinkend schip
met kibbelende bemanning
Op 7 november j.1. waren op initiatief 
van de afdeling “Hart van Brabant” de 
directeuren van de w etenschappelijke 
bureaux van D66, PvdA en VVD uitge
nodigd om een gedachtenwisseling te 
houden over de grenzen aan de verzor
gingsstaat. Aldus hadden achter de tafel 
p laatsgenom en: C hristiaan  de Vries 
respectievelijk  Paul Kalm a en Klaas 
Groenveld. Daartussenin: M ark Rutte, 
voorzitter. Een en ander gaf het beeld 
van een zinkend schip van staat m et 
reddingsplannen in drie afzonderlijke, 
gesloten, kasten waarvan de sleutels in 
het bezit waren van drie nukkige stuur
m annen . V o o ra leer de s le u te l te r  
beschikking te stellen, zodat de plannen 
bekeken kunnen worden, wil elk van de 
andere twee horen dat hij eigenlijk toch 
gelijk heeft (gehad).

Onbehagen
Rumoer dringt door in de huiskamer. 
M et enig onbehagen staart de burger 
v an ach te r  z ijn  raam  n aa r de lan g e  
donkere straat waarboven zich de wol
ken samenpakken. Als om een executie 
aan te kondigen, bewegen trillingen van 
paukeslagen zich door de ether. Een 
eenzame zonderling begeeft zich door 
de straat, wachtend op het uur U? Het 
geluid is niet van hem afkom stig. De 
verduistering van het luchtdek wordt 
verlicht door enige bliksemflitsen. De 
echte donder, de slag, blijft vooralsnog 
uit. De burger richt zijn aandacht weer

op de hem door de t.v. gepresenteerde 
margarine die bruiner bakt. Een rilling 
gaat door hem heen, de verveling doet 
een aanval op zijn gemoed. Hij heeft 
het filmpje herkend en voorziet het ver
volg. Een ander net wordt ingeschakeld. 
Drie politici verkondigen het dreigend 
stuklopen van de verzorgingsstaat.

Gedoemd tot doem
Gaan we na het recent wederom afge- 
kondigde einde van de geschiedenis 
1991 in met de leidende idee van het 
einde der verzorgingsstaat? De over
gang der decennia lijkt een destructieve 
mentaliteit met zich mee te brengen. De 
Teldersstichting keft sinds 1988 (het 
rapport “ S peurtocht”) dat het einde 
nabij is. Op grond van alle electorale 
doemgeluiden heeft de PvdA zich hier
bij aangesloten. Wat een half jaar gele
den nog vloeken op de Paasberg was, 
wordt nu als daad van intellectueel lei
derschap gezien. De PvdA is aan het 
seculariseren. Het eigen geloof ligt bij 
De Slegte.

Verzorgingsstaat
D e v e rz o rg in g ss ta a t (een  m in d er 
geslaagde vertaling van “welfarestate”) 
heeft als primaire taak het welzijn van 
de burgers te verzorgen. Als we de hui
dige verzorgingsstaat in Nederland ver
gelijken met het oorspronkelijke voor
stel van Lord B everidge (1942) dan 
moeten we constateren met een mon
strum  te m aken te  h eb b en ). Op 7 
november werd veel kritiek vernomen 
en w einig oplossingen. Door de drie 
gepolitiseerde wetenschappers werd het 
fa len  van de u itv o erin g  naar voren  
geschoven. Het concept en de wense
lijkheid van de verzorgingsstaat was 
nauw elijk s onderw erp  van d ispuu t. 
Alles draaide om de practische proble
men waardoor deze stuk dreigt te lopen. 
Technisch gezien kon ook nauwelijks 
anders verwacht worden. De huidige 
overheid ziet zich al geconfronteerd 
met de eigen incompetentie als een OV- 
studentenkaart of een nieuw paspoort 
ingevoerd moeten worden. Laat staan 
dat de verzorgingsstaat getransformeerd

kan worden. Hiervoor toch pleiten, is 
grootspraak van politici.

Het verhaal van D66
Als Van Mierlo God zou zijn, en God 
Van Mierlo, dan hebben we 7 november 
een mystieke ervaring van wetenschap
pelijk directeur De Vries aanschouwd. 
In woord en daad een met Van Mierlo. 
Zelfs de meest geharde anti-VVD’er in 
de zaal moest het eens zijn met Groen
veld: a) hij begreep het grootste deel 
van De V ries’ bijdrage niet en b) het 
deel dat hij begreep was niet relevant 
voor het onderwerp. De grote lijn: we 
moeten van een economische/materiele 
en levensbeschouwelijke naar een cul- 
tuurpolitieke/im m ateriele ziensw ijze 
van de verzorgingsstaat overgaan. De 
moraal moet binnen de verzorgingsstaat 
ingebracht worden. Individuen moeten 
gezien worden binnen de collectiviteit. 
Hij wil een verstatelijking van de eco- 
nomie/de maatschappij en een vermaat
schappelijking van de staat. Bureau
cratie en individuen hoeven niet met 
e lkaar te botsen  als de bureaucratie  
gezien w ordt als een ordeningsw ijze 
van het maatschappelijk handelen.

Economie als maat der dingen
Groenveld was duidelijk, misschien al 
te duidelijk. O orzaak van het econo
m isch falen: we willen met z ’n allen 
niet betalen voor de verzorgingsstaat. 
Nevenoorzaken zijn het overschot aan 
specifieke regelgeving (uit rechtvaar- 
digheidsoverwegingen, maar het botst 
met de privacy), de feitelijke profijtver- 
deling is anders dan de overheidsplan- 
ning, het conservatisme en het star vast
houden aan de bestaande situatie.
Als we willen, zullen we de lasten dra
gen . D at we n ie t  e ch t w illen , z ie t 
Groeneveld aan de belastingontduiking 
en de hoogte van het financieringste
kort. De overheid wil lief zijn; er is een 
stijging van de overheidsconsumptie en 
daling van de overheidsinvesteringen. 
Eigenlijk zou er gekort moeten worden 
op ambtenarensalarissen. Dat de Neder
lander de hu id ige situ a tie  nog pikt, 
kom t d o orda t we de kosten  hebben
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doorgeschoven naar een volgende gene
ratie en omdat de mensen teveel aan de 
verzorgingsstaat verslaafd zijn geraakt. 
We voelen blijkbaar te weinig voor el
kaar om de verzorgingsstaat in stand te 
houden.

De PvdA heeft te lang 
overzich laten lopen
Kalma vond dit een te eenzijdige eco
nomische benadering: er zijn meer pro
blemen. Nederland is niet ziek en lijdt 
niet erg aan normvervaging. Er zijn wat 
problemen maar burgers onderschrijven 
de normen: zo groot is het pluralisme 
niet. Door de politieke plaatsbepaling 
wordt aan een aantal grote problemen 
niets gedaan: milieu, WAO, financiën 
(maar we moeten anders dan Groenveld 
de gevaren  n ie t v e rab so lu te ren ) en 
werkgelegenheid. Met betrekking tot dit 
laatste meldde hij dat de PvdA de vier
daagse werkweek in genuanceerde zin 
zal gaan onderschrijven. Hij schroomde 
niet een warm pleidooi te houden voor 
een zekere mate van corporatisme. Een 
huwelijk met het CDA met behoud van 
eigen identiteit? De tripartisering van 
de arbeidsvoorziening is de moeite van 
het proberen waard, het is ook goed
koop. Op het vlak van de criminaliteits-

en junkbestrijding heeft de PvdA (niet 
de overheid? of is d it hetzelfde; het 
oude vertrouwde etatisme?) te lang en 
te  v ee l o v er z ich  la ten  lopen . 
Desalniettemin vond hij de pleidooien 
van zijn leider en diens secondant voor 
burgerzin, aanpakken van uitkerings
fraude en w erkverschaffing m isselijk 
makend.

Een konijntje graaft 
toch ook eerst zijn hol?
Een konijn graaft eerst zijn holletje. Als 
hem hierin vervolgens toch iets niet 
bevalt, zal hij dit veranderen. Hij zal 
niet aan een geheel nieuw hol beginnen 
(het konijnse psychische en fysionomi- 
sche gestel enigszins kennend, zal hij 
daar zelfs niet over piekeren). De voed- 
seltoevoer kan te nauw zijn, de konijne- 
jonkies kunnen op de tocht liggen, dat 
alles zal aangepast worden. Er is geen 
reden om de koevoet te pakken, het hol 
in te stampen en met het nieuwe graaf
werk te beginnen. Pootje o f koevoet? 
De N ederlander doet het anders. Hij 
loopt tegen een niet geheel naar wens 
lopende verzorgingsstaat op (afgezien 
van  het w elbegrepen  e ig en b e lan g ). 
Deze moet dus aan de kant (Groenveld) 
o f  za l gedoem d  z ijn  s tu k  te  lopen

(Kalma); einde verhaal. Hooguit wordt 
er ter afsluiting nog een yin-yang cul
tuurfilosofische beschouwing aan vast 
geknoopt of spelen we Van Mierlo. Het 
Van Speyk-syndroom.

Vlaamse reus walst oesterzwam
Een oplettende lezer zal misschien in 
een kritische bui nu mompelen dat de 
mens toch een verstand heeft dal hem in 
staat stelt over zijn eigen positie na te 
denken, zaken ter discussie te stellen. 
De beschouw ende mens. Er zou zich 
geen  red en  v o o rd o en  om  de hom o 
sapiens te vergelijken m et een exem
plaar van de familie Oryctogalus. Mijn 
bezwaar is evenwel dat aan dit vermo
gen v o o rb ijg eg aan  lijk t te  w orden. 
Zoals een Vlaamse Reus om gaat met 
een  o es te rzw am m etje  op zijn weg. 
Ondanks alle pleidooien van bijvoor
beeld de Teldersstichting voor een stap- 
je-voor-stapje aanpak (zoals al bevoch
ten door de filosoof Popper) wil men 
m et het optim ism e van een treurwilg 
voor N ederland niets anders dan het 
tegenovergestelde, de eigen directeur 
voorop.
De verhouding van de gedachte achter 
de verzorgingsstaat tot de uitvoerings
problemen is als die van een idee tot de 
stand van zaken in de techniek. In de

(ingezonden mededeling)

D66 standpuntenbrief

Als uitgave van het Politiek Scholings-& Vormings-Instituut van D66, signaleert 
de S tandpuntenbrief de door D 66-ers, recentelijk  genomen standpunten op 
gemeentelijk, provinciaal en landelijk niveau.

De standpuntenbrief verschijnt 12 keer per parlementair jaar, een abonnement 
bedraagt 35 gulden.
Losse nummers worden gratis verstrekt ter kennismaking.

Naam

Adres

Ik heb interesse in de Standpuntenbrief, 
o stuur mij een kennismakingsnummer 
o ik neem een abonnement

D66 Politiek Scholings-& Vormings Instituut, postbus , Den Haag

OPROEP PROJECTGROEP
INFORMATIE/
COMMUNICATIE

O p het novem bercongres heeft de 
vereniging de congresonderwerpen 
voor het maart congres 1992 vaslge- 
steld. Naast ‘exploring’ is dan ‘com- 
municatie/informatie’ ook een onder
werp waar we ons over gaan buigen. 
Derhalve zoeken we nog mensen die 
plaats willen nemen in de project
groep m et dezelfde naam. Weet je  
bijvoorbeeld wat van telecommuni
catie, satellieten of andere onderwer
pen  d ie  raak v lak k en  hebben  m et 
communicatie en/of informatie, geef 
je  dan op voor deze projectgroep. Het 
doel is het schrijven van de conccpt- 
resolutie, dus heb je  het gevoel dat je 
m et dit onderwerp je  ei kw ijt kan, 
geef je  dan op bij Abby Russchcn, 
haar adres staat voor in de colofon. 
Doe h e t !
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Resolutie Milieubeleid

Pream bule
1. Hoofddoel van het milieubeleid is te 
komen tot een duurzame ontwikkeling. 
Daarom moet gepoogd worden de stof
kringlopen (w inning van een produkt 
tot definitieve afvalverwerking) te slui
ten en in ieder geval het aantal milieu- 
lekken dat milieuvervuiling veroorzaakt 
te beperken.

2. De JOVD staat een zo gering moge
lijke overheid sin v lo ed  op de m ark t 
voor. Waar het de milieuproblematiek 
betreft acht zij echter interventie toe
laatbaar en zelfs wenselijk.

3. De uitvoering van het milieubeleid 
dient in de eerste plaats te geschieden 
door voorlichting, in de tweede plaats 
door heffingen en subsidies en in de 
derde plaats door regelgeving.

4. Uitgangspunt voor de verdeling van 
de milieukosten dient te zijn het princi
pe: “De vervuiler betaalt”.

Financiën
5. Conform het uitgangspunt ‘De ver
vuiler betaalt’, dient elke sector propor
tioneel bij te dragen aan de financiering 
van de oplossingen voor het milieupro
bleem.

6. M ilieuheffingen en subsid ies zijn 
correcties op het marktmechanisme. In 
het kader van de financiering van het 
milieubeleid genieten zij de voorkeur 
boven directe regulering en financiering 
uit algemene middelen.

7. Het stelsel van m ilieuheffingen en 
subsidies d ien t per sector budgettair 
neutraal te worden uitgevoerd.

Industrie
8. Om te komen tot een reductie van de
m ilieu aan tastin g  door de in d u strie , 
moet er worden gestreefd naar een gro
tere controle op de produktieketen van 
elk produkt. 4

9. In Nederland moet een vooruitstre-j 
vende rol blijven spelen waar het gaat 
om het aanscherpen van milieuregelge
ving. Een negatieve beïnvloeding van 
het vestigingsbeleid van bedrijven mag 
geen argument zijn om dit na te laten.

10. De overheid dient het ontstaan van 
een milieuindustrie te stimuleren. Dit 
kan leiden tot een vergrote export van 
m ilieutechnologie en een verbeterde 
concurrentiepositie door het aanbieden 
van schonere produkten.

Verkeer & Vervoer
11. Uitgangspunt bij het verkeers - en 
vervoersbeleid moet zijn dat een toena
me van de mobiliteit geen afbraak mag 
doen op de minimumvoorwaarden die 
noodzakelijk zijn om de natuur, in het 
bijzonder de bossen, te kunnen behou
den. Dit impliceert o.a. een reductie van 
de SC>2 uitstoot van 90% ten opzichte 
van 1980 in 2010.

12. Teneinde de uitstoot van de schade
lijke gassen door het verkeer te m ini
maliseren is het noodzakelijk dat alle 
mogelijke technische maatregelen wor
den genomen, zowel voor het gewone 
wegverkeer als voor het openbaar ver
voer. Daarnaast dient er een jaarlijkse 
milieu keuring te zijn.

13. Om een aanvaardbare reductie van 
de uitstoot van schadelijke gassen te 
bereiken, zijn technische maatregelen 
alleen niet voldoende. Een afname van 
de automobiliteit, ondanks een toename 
van de to ta le  m o b ilite it, is daarom  
noodzakelijk.

14. Voor het vrachtverkeer m oet o.a. 
door standaardisatie van containers het 
vervoer over de weg, per rail en over 
het water op elkaar worden afgestemd 
teneinde een beperking in de groei van 
he t v ra c h tv e rk ee r o v er de w eg te 
bewerkstelligen.

15. Voor de noodzakelijke beperking 
van de automobiliteit om de reductie in 
de uitstoot van schadelijke gassen te 
kunnen bereiken moet de capaciteit van 
het openbaar vervoer verdrievoudigd 
worden.

16. M et een goed R.O. beleid dient er 
niet allen voor gezorgd te worden dat 
zoveel mogelijk lokaties met het open
baar vervoer bereikbaar zijn, maar ook 
dat de groei van de m obiliteit tot het 
uiterste beperkt wordt.

Energie
17. Het energie beleid dient erop ge
richt te zijn het milieu te sparen en de

beschikbaarheid van energiebronnen in 
de toekomst zeker te stellen.

18. Het stoken van fossiele brandstoffen 
brengt verzuring van het m ilieu met 
zich mee en versterkt het broeikas ef
fect. Er dient zo veel mogelijk gebruik 
gemaakt te worden van nieuwe techno
logieën om verzuring tegen te gaan.

19. A lternatieve energie bronnen als 
zonne-energie, energie uit biomassa en 
wind - en waterkracht leggen alle een 
groot beslag op de ruimte, maar waar 
dit m ogelijk is moeten zij, om dat zij 
verder geen bijzondere milieu proble
men met zich meebrengen, worden toe
gepast.

20. Energiebesparing is noodzakelijk 
om de inzet van fossie le brandstoffen 
zoveel mogelijk te beperken om daar
mee het milieu te sparen.

21. Kernenergie heeft wel mogelijkhe
den om op lange term ijn gebruikt te 
w orden m aar brengt een groot afval 
probleem met zich mee. Om kernener
gie op lange termijn te kunnen gebrui
ken is een snelle kweekreactor noodza
kelijk. Op dit ogenblik kleven aan de 
snelle kweekreactor te grote risico’s om 
die op commerciële basis te gebruiken. 
Omdat we mogelijk in de toekomst toch 
op deze energiebron zijn aangewezen, 
is het noodzakelijk de mogelijkheden 
van deze energiebron nader te onder
zoeken.

Landbouw
22. Om het m estoverschot in de vee
houderij tegen te gaan kan het indikken 
van mest een oplossing zijn. De JOVD 
is voorstander van deze vorm van mest
verw erking, zodat dit een vervanger 
kan worden van een groot deel van het 
kunstmest.

23. Omdat grootschalige mestverwer
king n iet op zeer korte term ijn tot 
resultaten zal leiden dien(t)(en):
- de veestapel in overschotgebieden niet 
te worden uitgebreid.
- het verplaatsen van mest via de mest
bank beter te worden geregeld.
- eisen gesteld worden aan de vrucht- 
wisseling van masgronden.
- onderzoek naar m ilieuvriendelijker 
toedieningsmethoden te worden voort
gezet en op gronden waar alternatieven 
voorhanden zijn aan eisen te worden



gesteld.
24. Tot het moment dat grootschalige 
m estverw erk ing  m ogelijk  is zal het 
overschot aan mest in de in te polderen 
Markerwaard moeten worden opgesla
gen.

25. H et geb ru ik  van gew asbescher- 
mingsmiddellen verandert snel. Deze 
veranderingen zullen moeten worden 
ondersteund met een zorgvuldige maar 
snellere procedure van toelating van 
m inder schadelijke stoffen  zodat de 
schadelijkere stoffen uit de handel kun
nen worden genomen.

26. H et onderzoek naar a lternatieve 
vormen van landbouw dient te worden 
voortgezet.

Burger & Milieu
27. Door een onafhankelijke, door de 
overheid gecontroleerde instantie die
nen produkten te worden beoordeeld op 
hun milieubelasting waarbij gelet wordt 
op het totale produktieproces. Concreet 
dienen de bevindingen tot uitdrukking 
te kom en in een gestandaardiseerde, 
voor ieder produkt verplichte m ilieu
keur met intervalschaal.

28. Om tot een goede recycling  van 
afval te komen is ge scheiden inzame
ling van essentieel belang. Dit dient op 
korte termijn te worden gerealiseerd.

29. Door effectieve voorlichting door 
de overheid dient de burger gewezen te 
worden op haar milieubelastend en leef-

RESOLUTIE ONDERWIJS

PREAM BULE

STELLING 1 :
Onderwijs moet gericht zijn op het bie
den van optim ale ontplooiingskansen 
naar aard, belangstelling en vermogen 
van ieder individu en tevens een goede 
aanslu iting  op de arbeidsm ark t.E en  
liberaal onderw ijsbeleid  d ien t geba
seerd te zijn op gelijke deelnem ings- 
kansen voor ieder individu.

STELLING 2 :
De functies van onderwijs zijn globaal 
te verdelen i n :
- sociale vorming
- kennisoverdracht
- cultuur overdracht

STELLING 3 :
De volgende onderwijscategorieen zijn 
te onderscheiden :
- peuteronderwijs
- basisonderwijs
- voortgezet basisonderwijs
- v o o rb e re id e n d  w e te n sc h a p p e lijk  
onderwijs
- wetenschappelijk onderwijs
- voorbereidend beroepsonderwijs
- beroepsonderwijs
- speciaal onderwijs
- voortgezet speciaal onderwijs
- volwasseneneducatie

BASISONDERWIJS

STELLING 4 :
De peuterschool (voor 2 tot 4- jarigen) 
is een belangrijk middel om kinderen 
v o o r te  b e re id en  op  h e t v e rp lic h te  
onderwijs. Daarom dient het peuteron
derwijs, twee dagdelen per week, gefi
nancierd te worden uit de begroting van 
O&W en het bezoek ervan gestimuleerd 
te worden.

STELLING 5 :
Het kind dient in het jaa r waarin het 
vier wordt naar groep een van het basis
onderwijs te gaan. Het jaar loopt van 
maart tot maart.

STELLING 6 :
N aast de algem ene eisen die aan het 
basisonderwijs worden gesteld (cogni
tieve kennisoverdracht en socialisatie), 
dient het voor te bereiden op het voor
handen  z ijn d e  v e rv o lg o n d e rw ijs . 
H iertoe dienen zow el m inim um - als 
maximum eisen aan het eindniveau te 
worden gesteld. Binnen deze voorwaar
den is elke school vrij het onderw ijs 
naar eigen idee in te richten.

STELLING 7 :
Basisscholen dienen via de lump-sum 
methode te worden gefinancierd. Een 
school krijgt geld via een puntensys
teem. Voor kinderen uit bepaalde extra 
aandacht behoevende groepen k rijg t 
men meer punten, dus meer geld.

STELLING 8 :
De klasgrootte wordt beperkt door een 
maximum te stellen aan het aantal pun
ten per klas. Om de integratie te bevor
deren dient elke klas tevens een mini- 
mum-aantal punten te hebben dat hoger 
ligt dan de gemiddelde klasgrootte.

STELLING 9 :
Kinderen uit etnische minderheidsgroe
pen met een aanvangsachterstand die
nen zo snel m ogelijk  N ederlands te 
leren. Hun onderw ijsachterstand kan 
worden ingehaald middels lessen in de 
eigen taal en cultuur (OETC). Dit dient 
tot een minimum te worden beperkt.

VOORTGEZET BASISONDER
WIJS, VOORBEREIDEND 
WETENSCHAPPELIJK- EN 
BEROEPSONDERWIJS

STELLING 10:
De eerste drie jaar van het voorberei
dend  onderw ijs  zal bestaan  uit een 
periode waarin een lespakket geboden 
wordt van 14 verplichte vakken op A 
en/of B niveau. Na deze periode kan 
gekozen worden uit een A, een A/B of 
een B niveau (repspectievelijk  vwo, 
havo en mavo).
Voor het LBO geldt een 2-jarige basis
vorming.

STELLING 11
Door een gebrek aan scholing in studie
v aard igheden  in het voo rbere idend  
onderw ijs worden scholieren onvol
doende voorbereid op het vervolgon
derwijs. Door een verbetering van de 
studievaardigheden kan een eventuele 
studieachterstand tijdens de vervolgop
leiding vermeden worden.

GRONDSLAG EN BESTUUR.

STELLING 12:
De ouders dienen de grondslag van een 
school te bepalen. E lke school krijgt 
een  n e u tra le  g ro n d s la g  tenz ij een 
(gekwalificeerde) meerderheid van de 
ouders een andere grondslag wenst. 
Eens in de vijf jaar vinden verkiezingen 
plaats. Kiezen de ouders voor een ande
re grondslag, dan worden na een jaar 
opnieuw verkiezingen gehouden. Spre
ken de ouders zich dan weer voor die 
andere grondslag uit, dan wordt deze 
overeenkom stig  gew ijzigd . Tegelijk 
met de grondslag kiezen de ouders een 
schoolbestuur.

BEROEPSONDERWIJS

STELLING 13 :
Het beroepsonderwijs dient een duale 
structuur te krijgen. In het LBO zal na 
twee jaa r algem ene vorming een jaar



D R I E 13

theoretische verdieping in een specifiek 
onderwerp volgen. H et vierde jaa r is 
ingeruimd voor stages en praktijk.
In h e t M B O  g e n ie t m en e e rs t de 
gew oonlijke drie ja a r  basisvorm ing , 
daarna een jaar theoretische verdieping 
en tenslotte een jaar van stages en prak
tijk.

STELLING 14 :
Het bedrijfsleven dient een duidelijke 
invloed te krijgen op het curriculum  
van het tweede gedeelte van de oplei
ding.
Inspraak van bedrijven zal nationaal 
m oeten  w o rd en  g e o rg a n ise e rd  p e r 
opleidingsrichting.

STELLING 15 :
Het bedrijfsleven dient een gedeelte van 
het beroepsonderwijs mee te financie
ren middels een nationaal fonds, zodat 
de bijdrage van de overheid terugge
schroefd kan worden.
De invloed van bedrijven is niet nood
zakelijkerwijs gelijk aan het financie- 
ringspercentage. De mate van invloed 
d ien t in o v e rle g  tu sse n  o v e rh e id , 
bedrijfsleven en scholen vastgesteld te 
worden.

W ETEN SC H A PPELIJK
ONDERW IJS

STELLING 16:
Liberalen pleiten voor een terugtreden
de overheid, die slechts ingrijpt daar 
waar onaanvaardbare effecten optreden. 
De situa tie  w aarin ieder bestuu rlijk  
niveau (vakgroep, faculteit en universi
teit) met betrekking tot de universiteit 
het raamwerk bepaalt waaraan de lagere 
niveau’s naar eigen inzicht invulling 
kunnen geven vormt het liberale ideaal
beeld.

STELLING 17:
De gelden d ie  de un iversite iten  van 
o v e rh e id sw eg e  o n tv an g en  d ien en  
gekoppeld te zijn aan het absolute aan
tal inschrijvingen op de universiteit.

STELLING 18 :
De JOVD pleit voor een kwaliteitsbe
waking op verschillende niveau’s bin
nen de un iversite it. N aast het reeds 
bestaande landelijke visitatiesysteem , 
dient per faculteit een facultaire toet
singscommissie in het leven geroepen 
te worden, bestaande uit leden van de

verschillende vertegenwoordigingen in 
de facu lteitsraden . D eze com m issie 
heeft als taak de beoordeling van de 
kwaliteit van het onderwijs en de mate 
van geschik theid  van docen ten . De 
facultaire toetsingscommissies hebben 
de bevoegdheid aanbevelingen onder de 
aandacht te brengen van faculteit, uni
versiteit en landelijke visitatieorganisa- 
tie.

STELLING 19 :
De Open Universiteit dient opgenomen 
te worden in het landelijke b ek o sti
gingssysteem van universiteiten, zodat 
de universiteiten die een OU binnen 
hun geleding hebben ook voor de OU- 
studenten een rechtevenredige vergoe
ding krijgen. De cursusb ijdrage aan 
OU-opleidingen dient inkomensgerela- 
teerd te zijn.

STELLING 20 :
De mogelijkheden voor studenten om in 
de tweede fase in te stromen dienen te 
worden uitgebreid.

STELLING 21 :
De verkorte opleiding die HBO-studen- 
ten kunnen volgen in het WO (2 jaar) 
zal aan de kwaliteit van het onderwijs 
afbreuk doen. De JOVD pleit voor het 
systeem dat HBO-afgestudeerden ins
tromen in het eerste jaar van de docto- 
raal-fase, een beperkt aantal vrijstellin
gen genieten en vervolgens vier jaar de 
tijd hebben om de WO-opleiding af te 
ronden.

STELLING 22 :
Universiteiten zijn verplicht een ieder 
aan te nemen in de propaedeuse en niet 
zo a ls  nu g eb eu rt se le c tie  m id d e ls  
(gewogen) loting. Selectie dient in de 
(verzwaarde) propaedeuse plaats te vin
den.

H O G ER  BEROEPSONDERW IJS

STELLING 23 :
De universitaire studie moet zich meer 
gaan richten op fundamentele kennis
verwerving en het HBO op meer toege
paste kennisverwerving.

STELLING 24 :
Het propaedeutisch examen HBO geeft 
geen toegang tot het wetenschappelijk 
onderwijs.

STELLING 25 :
Gezien het feit dat het HBO als doel
stelling heeft om beroepsonderwijs te 
verzorgen zien wij het als een primaire 
vere iste  da t docenten  aan een HBO 
naast theoretische vaardigheden ook 
praktische vaardigheden bezitten.

STELLING 26 :
Om ervoor te zorgen dat een opleiding 
van een zo hoog mogelijk niveau wordt 
bereikt zal het beroep van docent aan 
HBO en WO aantrekkelijk moeten wor
den gemaakt.

SPECIAAL O NDERW IJS

STELLING 27 :
De leeftijdsgrens van 18 jaar voor deel
name aan het speciaal voortgezet onder
wijs kan alleen dan overschreden wor
den wanneer daardoor het behalen van 
een diploma mogelijk gemaakt wordt.

STELLING 28 :
Het speciaal onderwijs wordt ingedeeld 
in d rie  versch illende categorieën, te 
weten scholen voor kinderen m e t:
a) leer en/of opvoedingsmoeilijkheden
b) een lichamelijke handicap
c) een geestelijke handicap

STELLING 29 :
B innen de P A B O 's en N L O 's  m oet 
gestreefd worden naar een voldoende 
aantal afgestudeerden dat gespeciali
seerd is in een vorm van speciaal onder
wijs.

STELLING 30 :
Voor hoogbegaafden dienen regionaal 
speciale scholen in het leven geroepen 
te worden, waar zij naast het reguliere 
onderwijs periodiek onder deskundige 
begeleiding hun talenten kunnen ont
plooien.

VOLW ASSENENEDUCATIE 

STELLING 31 :
De overheid dient volwassenen educa
tie in voldoende mate te garanderen en 
te financieren ten behoeve van volwas
senen die hun onderwijsniveau willen 
brengen op het peil van de voor het 
derde jaar van de basisvorming gestelde 
normen op B-niveau.
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Schuurman op zijn 
allerijverigst.

Custers, pennelikkend, 
omdat niemand hem kent.

Schagen denkt: regeren 
is achteruitzien.

Niet plenair!
In achterkamertjes en 
wandelgangen, want zo 
hoort het.

De slimme blik van een 
vos die om een hoekje 
kijkt.

Een boek... 
u weet wel, dat 
ziet er uit als

Le joum al est un monsieur; 
van Leeuwen leest!!

Uitbundige 
vreugde bij 
het vertrek; 
wie heeft 
het meeste 
plezier? ^

afluisteren in de J,0,V,D,: Joosts 
Opsporings-en Veiligheids 
Dienst
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KOERSPROBLEMEN IN DE JOVD
door Maiken van der Kraats, lid

Wij leven hedentendage in een tijdperk 
van politieke ideeenarmoede. De poli
tieke partijen, die vroeger totaal ver
schillende stromingewn vertegenwoor
digden, verschillen tegenwoordig nog 
maar nauwelijks van mening. Voor veel 
mensen is deze toestand nogal onbevre
digend. Zo ook de JO V D , de w elke 
rebelleert tegen haar grote liberale broer 
de Voute VVD. Tot voor kort ging dit 
rebelleren haar nog goed af, totdat ze 
m oest constasteren  dat e r elem enten 
binnen de JOVD ontstonden, die op hun 
beurt de politieke koers van de JOVD 
zelf ter discussie stelden. Deze discus
sie , d ie  nu al d rie  d riem aste rs  lang 
voortduurt, heeft ech ter nog w einig 
resultaat opgeleverd en ik heb ook nog 
weinig nieuwe argumenten en m enin
gen gehoord  in de a rtike len  van de 
heren Baas, Rutte, Bolkestein, Brouwer 
en Den Hartog...

De ouderwetse conservatief
Het is vreemd maar waar, maar in de 
JOVD heet iemand die de huidige koers 
van de JOVd afkeurt, conservatief en 
iemand die geen kritiek heeft progres
sief. O laf Baas is zo ’n conservatieve 
(lees kritische) JOVD-er. Hij schreef als 
eerste een artikel.

Uit dit artikel viel op te maken dat Olaf 
terugverlangt naar de betere tijden voor 
VVD en JOVD. Hij meent dat, om deze 
tijden te doen herleven, wij rechtser 
moeten worden. Pijnlijk alleen is, dat in 
de jaren  tachtig  het gehele politieke 
spectrum naar rechts verschoven is en 
dat de rechtse VVD-standpunten uit het 
W iegeltijdperk  ind ertu ssen  gem een 
goed zijn geworden. Met als gevolg dat 
de VVD zich niet langer nadrukkelijk 
als rechts kan profileren, maar met haar 
rechtse imago eigenlijk in het vaarwater 
der rechtse partijen is terechtgekomen. 
O n g ev eer h e tz e lfd e  g e ld t v oo r de 
in h o u d  van h e t s tu k  van F o lk e r t 
Bolkestein, het meest genuanceerde uit 
de reeks.

Rutte
Mark Rutte, landelijk voorzitter, lever

de op de door O laf Baas geopperde 
mening een commentaar in zijn voorzit- 
tersbijdrage. Rutte bepleitte daarin niet 
een linkse, niet rechtse maar een mid
denkoers voor VVD en JO V D . Een 
koers die mogelijkheden biedt om het 
machtsimperium van het CDA te bre
ken, doordat de VVD als liberale mid
denpartij ook met de PvdA in zee kan 
gaan. Hierbij dient de Duitse FDP ons 
als voorbeeld.
Ik heb echter uit de mond van diezelfde 
Rutte kunnen vernemen, dat hij zichzelf 
en de JO V D  als rech ts  beschouw d. 
Waarmee eens temeer wordt duidelijk 
gem aakt dat de begrippen midden en 
rechts in de JOVD eigenlijk synoniem 
zijn.

Een ‘linkse domoor’
Kort stukjesschrijver Bert Brouwer lijkt 
mij een nogal dom m annetje. Ik ben 
niet van plan dat nader uit te leggen. 
Zijn stukje Driemaster 4 spreekt wat dat 
betreft voor zich.

Intolerantie
De JOVD wordt ook bevolkt door klei
ne geesten, een van hen is Jeroen Den 
H artog, die zijn preek aldus begon: 
‘Een van de charmes van het deelne
men aan het politieke en culturele leven 
is dat men met enige regelmaat en tot 
zijn afgrijzen wordt geconfronteerd met 
meningen die rechtgezet moeten wor
den’. De heer Den Hartog, die ik op 
zijn hart druk vooral dominee te wor
den, geeft er ook in de rest van zijn arti

kel blijk van niet tot de meest tolerante 
JOVD-ers te behoren. Er staat overi
gens w einig nieuw s in zijn stukje te 
lezen, voor de strekking van de inhoud 
van zijn stukje verwijs ik naar het wat 
v riendelijker en m eer genuanceerde 
betoog van de heer Rutte.

Tenslotte
Rest de vraag welke koers de JOVD 
moet varen. Een m iddenkoers of een 
middenkoers. M isschien is het leerza
mer ons eens af te vragen welke precies 
de koers is die wij op dit moment varen, 
in onze rol als linkse luis in de pels van 
de VVD. Want wanneer je  je  niets aan
trekt van onze anti-VVD-rethorica en 
onze juichkreten bij het sociaal-libera
lisme, maar gewoon op de feiten afgaat 
en ons PKP vergelijkt met het program
ma van de VVD, dan zal men moeten 
constateren dat de JOVD, met uitzonde
ring van enkele punten, rechtser is dan 
de VVD. Een hoge piet in de VVD die 
dit deed, vroeg zich af hoe de JOVD 
ooit aan haar linkse imago was geko
men.

Dit geconstateerd hebbende kunnen we 
ons afvragen wat voor zin het heeft om 
nog verder te discussiëren over de koers 
en of het niet beter zou zijn om ons 
eens te beraden over de invulling die 
we tegenwoordig moeten geven aan de 
begrippen: links, rechts en midden.
Het blijkt dat ook voor JOVD’ers geldt 
dat etiketten vaak zwaarder wegen dan 
de inhoud van de verpakking.

ROLLENSPEL OOST-WEST

Het jaa r 1989 was een jaar waarin zich grote veranderingen hebben voorgedaan 
in Oost-Europa. Het ene na het andere communistische bewind viel en maakte 
plaats voor min of meer democratische regeringen.
Juni 1991 zal de projectgroep ‘Oost-West’ haar resolutie ter discussie voorleggen 
aan de vereniging. Ter voorbereiding hierop, zullen een aantal rollenspelen wor
den georganiseerd, die meer duidelijk zullen geven in een van de problemen 
waarmee het ‘Westen’ zich geconfronteerd ziet. Het roolenspel is ontwikkeld cn 
wordt gegeven door Instituut Clingendacl.
Het vindt plaats op 24 januari 1991 in het M ’5()-gebouw te Utrecht van 9.30 uur 
tot ca. 16.30 uur. Dc kosten bedragen 15 gulden per persoon inclusief de lunch. 
Voor opgave cn informatie kun je  bellen naar Eddy Habben Jansen 
(telefoonnummer en adres in de colofon)
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De Faktor 
Verhofstadt
door Ernst Landheer.

Guy Verhofstadt is de vooruitstrevende 
leider van de V laam se liberale partij 
(PVV) in B elgie. O nder leid ing van 
Verhofstadt komt de PVV steeds weer 
met nieuwe praktische alternatieven om 
het land efficiënter en doelm atiger te 
besturen . O ftew ijl te la ten  besturen  
door het volk. De overheid zou er louter 
en alleen voor de ‘verkeersregels’ moe
ten zijn. Wie is deze man die de PVV 
telkens naar verkiezingswinsten loodst? 
En wat kunnen de Nederlandse libera
len, VVD en JOVD, hiervan opsteken? 
Twee redacteuren van ‘De Driemaster’, 
André van Schie en ondergetekende, 
trokken naar Brussel om hem te ont
moeten voor een gesprek.

Joviaal
Bij het ontvangst valt ons de gewone, 
bijna joviale, houding van Verhofstadt 
op. D it in te g e n s te llin g  to t veel 
Nederlandse politici, waaronder helaas 
ook enkele VVD-voormannen, die veel
al opvallen door arrogantie en afstande
lijkheid. Verhofstadt lijk t anders, hij 
lijkt nog dicht bij het gewone kiezers
volk te staan en zich niet op te sluiten in 
een ivoren toren van w aaruit ideeen 
ontspringen die haaks staan op datgene 
wat het kiezersvolk wil. Vandaar m is
schien ook dat de alternatieve en ver
nieuwende ideeen van de PVV onder 
leiding van Verhofstadt zo aan lijken te 
slaan bij het kiezersvolk. Tevens valt 
zijn rappe tong op. Z odra w ij zitten 
worden wij overspoeld door een stort
v loed  van id eeen , a lte rn a tie v en  en 
oplossingen voor de huidige economi
sche- en p o litiek e  p rob lem en  in de 
wereld, maar bovenal die van Belgie en 
Europa. Maar Verhofstadt kan ook lui
steren. Enigszins m eew arig m oet hij 
soms zijn geworden van onze ‘onnoze
le’ vragen of het uiten van twijfel over 
zijn oplossingen. Toch beantwoordt hij 
onze vragen geduldig, goed beargumen
teerd en doorspekt met humor.
Zelf sturen

‘Hoe gaat het m et onze N ederlandse 
vrienden’, zo begint Verhofstadt. ‘Ik 
hoop dat het met de VVD onder leiding

van Bolkestein w eer opw aarts gaat’. 
Tevens vraagt hij naar de jongeren, de 
JOVD. Verhofstadt zelf weet namelijk 
maar al te goed wat voor een belangrij
ke rol een jongerenorganisatie kan spe
len. Via de Vlaamse jonge liberalen is 
Verhofstadt tenslotte doorgebroken. Het 
moest radikaal anders met het liberalis
me. De liberale partij in B elgie, net 
zoals in Nederland, was vervallen tot 
een conservatieve partij, onder wiens 
leiding (tijdens de diverse coalitie rege
ringen) de rol van de staat en haar bu
reaucratie maar groeide en groeide. De 
uitgaven vlogen de pan uit en de belas
tingdruk, om dit alles te bekostigen, 
groeide gestaag. Ze hadden dezelfde 
gedachtengang gekregen als de socialis
ten en de ch risten -dem ocraten . “ De 
socialisten en de christen-democraten 
willen altijd alles besturen en regelen. 
Die zeggen: ‘Laat mij nou maar de auto 
(het individu door middel van de staat) 
met behulp van het stuur, de versnelling 
en het gaspedaal besturen, dan zal alles 
goed kom en’. Maar wij zeggen: Nee! 
Het volk dat moet zelf sturen. Wij moe
ten alleen de verkeersregels maken. De 
mensen zijn zelf verstandig genoeg om 
te beslissen wat goed of slecht voor hen 
is. Zij kunnen vele dingen efficiënter en 
goedkoper doen dan de logge bureau
cratie die we thans hebben”, zo zegt 
Verhofstadt.

M ilieu
“Zo ook het milieu. De overheid zou 
enkele regels op moeten stellen, maar 
ze w illen alles ze lf  regelen!” , m eldt 
Verhofstadt enigszins verbeten. “Maar 
de bedrijven zullen toch niet snel uit 
zichzelf geld in het verbeteren van het 
m ilie u  s te k e n ? ” , zo v rag en  w ij. 
Verhofstadt kijkt en luistert. Hoort hij 
d it  goed . K ennen  d ie  tw ee  u it 
Nederland het milieuplan van de PVV 
niet? Verhofstadt veert overeind. “Wij 
hebben net een alternatief milieuplan 
opgesteld, ‘Kiezen of Verliezen’, waar
in wij zeggen dat om het milieu te red
den  de o v e rh e id  s tim u le re n d  m oet 
optreden en n iet bestraffend. O ok in 
N ederland  is men thans bestraffend  
bezig”, zo legt Verhofstadt uit. “Omdat 
de auto z o ’n handig voertuig is gaat 
men het rijden erin bestraffen. Je moet 
de au to  n ie t ne t zo onaan trek k e lijk  
m aken als het openbaar vervoer. Dat 
werkt niet. Eerst zal het openbaar ver
voer verbeterd moeten worden. Dit zal 
het snelst en efficiëntst kunnen gebeu

ren door het te privatiseren. Het open
baar vervoer zou in diverse maatschap
pijen geprivatiseerd m oeten worden, 
zonder een monopolie te creeeren. Te
vens zou men het reizen met openbaar 
vervoer moeten stimuleren door het bij
voorbeeld fiscaal aftrekbaar te maken. 
Wij w illen belonend w erken”. “Maar 
zal zo ’n belonende politiek niet veel 
geld gaan kosten”, zo vragen wij ons 
hardop denkend af. “Nee, een belonen
de politiek kost m inder geld dan nu, 
waarin de overheid met zijn enorme 
b u re a u c ra tie  he t a lle m a a l z e lf  w il 
doen”, zo meent Verhofstadt.

B ureaucratie
“Wij vinden dat behalve deze belonen
de politiek  we de burgers de dingen 
zoveel zelf moeten laten organiseren, 
binnen natuurlijk die vastgelegdc spel
regels. Het kan zo zijn dat een aantal 
m ensen om d iverse  redenen  aan de 
onderste kant van de ladder belanden. 
Die m oet je  helpen, m aar de sociale 
taak van de overheid bestaat er niet uit 
de mensen, net zoals in de inmiddels 
failliete socialistische- en communisti
sche regiemes, van de wieg tot het graf 
te begeleiden” , aldus Verhofstadt nu 
tev reden  a c h te ro v e r leunend  op de 
bank. Wij denken wederom na: “Denkt 
u niet dat er een nivellering zal ontstaan 
in het hele sociale gebeuren, als men 
zoveel aan de burgers overlaat?” “Nee, 
dat gebeurt thans”, zo zegt Verhofstadt 
in tussen w eer overeind verend. “Nu 
g eb eu rt e r tev ee l n iv e lle rin g . M en
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vraagt voor een immens immuun soci
aal netwerk, bijdragen en belastingen 
en via d it im m ense netw erk verdeelt 
men dat allem aal opnieuw. Je stelt je  
dan de vraag: b ij w ie kom t da t geld 
terecht? Dan stel je  vaak vast dat het 
opnieuw bij dezelfde burgers terecht 
komt als diegene die betalen. Intussen 
verdwijnen er enorme bedragen in deze 
ganse bureaucratie, die hierop leeft en 
teert. D iegene die onderaan de m aat
schappelijke ladder zitten, die blijven 
onderaan. Een typisch voorbeeld van 
het M althus effect. De rijken worden 
rijker en de armen worden armer”.

Anti-sociaal
“Het is zeer moeilijk om dit te hervor
men, w ant het eerste  dat je  te horen 
krijgt is: ‘U bent anti-sociaal”. Dat is 
helemaal niet waar. Men is niet anti
sociaal omdat men de martelende druk 
van de grote sociale belangen groepen 
als vakbonden, z iekenfondsen en de 
grote sociale organisaties wil hervor
men. Hetgeen wil zeggen meer voor de 
onderkant en minder voor de midden en 
de bovenkant”.
Verhofstadt pauzeert even en kijkt of 
we zijn razendsnelle betoog nog kunnen 
volgen, waarna hij zijn woordenstroom 
vervolgt. “Wie beschuldigt hier wie van 
anti-sociaal beleid? Al die sociale orga
nisaties die teren op het sociaal systeem 
dat vandaag bestaat... Het geld van de 
midden- en bovengroepen zou rechtst
reeks bij de mensen aan de onderkant 
van de ladder terecht moeten komen. 
H et w oord soc iaa l is o v erig en s het 
meest misbruikte woord in onze samen
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leving. Net zoals de nieuwe kreet soci
aal-liberalisme. Ik vind dat een beledi
ging voor het liberalisme. Het liberalis
me is sociaal!

Plannen
De PVV en Verhofstadt hebben veel 
plannen en dragen die ook enthousiast 
maar buiten. Zonder schaamte o f vrees 
dat de voorstellen afgekraakt zullen 
w orden. Zo moet ook het onderw ijs 
geprivatiseerd worden, wil de PVV de 
autom atische koppeling van de lonen 
aan de index vervangen door een een- 
jaarlijkse aanpassing waarin zowel de 
g es teg en  lev en sd u u rte  a ls  de ree le  
loonsverhoging opgenomen zijn. Te
vens moet de personenbelasting gron
dig worden hervormd. Er mogen tegen 
1993 nog slechts twee belastingstarie
ven overblijven, 25 en 40%. Ook is de 
PVV voor een klein goed georganiseerd 
beroepsleger. In ieder geval blijkt dat 
het opstellen van al deze alternatieve 
plannen zijn vruchten afwerpt. De PVV 
steeg in de algemene verkiezingen in 
1987 van 22 naar 25 ze te ls  in het 
B elgische parlem ent, hetgeen 18,5% 
van de stemmen inhield. Thans zit men 
boven de 20%.

Democratie
Ook de Internationale politiek komt nog 
aan bod. “W ij m oeten ons scham en 
over Oost-Europa. Wij hebben niets ge
daan. Het vrije westen moet dus nu zijn 
mond houden over hoe de economie op 
poten gezet moet worden. Er zal een 
radicale overgang naar de vrije markt 
m oeten  p laatsv inden . N ie t zoals nu
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honderden en tientallen Ecu miljarden 
in de comsumptieve sector steken, die 
dienen om goederen uit het westen te 
kopen. Die creeeren inflatie en hoge 
prijzen. Zo word de democratiserings
bew eging  de nek om gedraaid . H et
zelfde met Afrika. We pompen er maar 
geld in, maar dit zal niet werken zolang 
het vo lk  n ie t kan beslissen  over de 
besluiten in het land. Het is onze ver
antwoordelijkheid ook hier democratie- 
sering te steunen. Maar is Afrika hier
voor wel ontw ikkeld en opgeleid ge
noeg, zo vragen velen zich af? Deze 
diskussie is onzinnig. In de 18e eeuw 
zou Europa niet rijp zijn voor democra
tie. In het begin van deze eeuw waren 
ze in Belgie en Nederland nog tegen het 
kiesrecht voor vrouwen. O f Afrika hier
voor wel of niet geschikt is, is eenzelf
de oude, lang achterhaalde discussie. 
H et m eerpartijenstelsel met kiesrecht 
voor iedereen is een nieuwe evolutie, 
n e t zo a ls  de v r ije  m ark teco n o m ie . 
G ezam enlijk zullen ze meer welvaart 
opleveren. Die twee zijn onlosmakelijk 
met elkaar verbonden. Dat zie je  nu ook 
in het Oostblok”.

We zijn aan het einde van het gesprek 
gekomen. B ijna anderhalf uur hebben 
we gesproken, gefilosofeerd en gedis
cussieerd. Tot slot heeft Verhofstadt nog 
een be langrijke  opm erking voor het 
liberalism e. “Het is het belangrijkste 
dat de liberalen het liberalisme bezien 
vanuit het klassieke beeld van het libe
ralisme. Er is geen ideaal beeld hoe de 
m aatschappij m oet zijn . De m ensen 
moeten dit zelf doen!”

(ingezonden mededeling)
Ondergetekende

i Ê m i Adres

De VVD-expresse is er weer. woonplaats
Als je niet alleen globaal in liberale politiek geïnteresseerd v*
bent, maar ook precies wilt weten hoe de VVD-standpunten geeft zich op voor een abonnement op de VVD-expresse.
in de Tweede Kamer precies verwoord worden....
Als je wilt lezen wat de VVD-fractieleden doen als ze niet in
de kamerbankjes zitten....
Als je Frits, Frans, Erica of de anderen op de tv of radio Handtekening
niet wil missen.... i
moet je een abonnement op de vernieuwde VVD-expresse l1
nemen. l

Sinds 19 november verschijnt dit blad weer, met een opinië-
| VVD-expresse

rende column, feiten en wetenswaardigheden over alle acti- pOSIDUS ZUU1Ö
viteiten van de VVD-Tweede Kamerfractie. Voor 60 gulden 2500 EA Den Haag
krijg je de VVD-expresse ca. 30 maal in de brievenbus.

__________ ____________________________ ____________________________________
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Vliegende Brigadier Peter-Jan Smits:

‘HET IS GEEN 
SCHANDE....!’
door Kei Koenen

O p  een rustig moment op het najaars
congres had ik een afspraak met Peter- 
Jan Smits, een van de zeven Vliegende 
Brigadiers. D e  taak van deze ‘brigadie- 
ren’ is het inblazen van leven in afde
lingen van de zogenaamde tweede cate
gorie. Dat zijn de afdelingen waar dui
delijk potentieel zit, maar niets gebeurt. 
Het feit dat dit illustere groepje JOVD- 
ers tamelijk onbekend zijn in de vereni
ging en daarbij gevoegd het feit dat de 
J O V D  op dit m o m e n t  niet optimaal 
functioneert, waren de aanleidingen o m  
de Vliegende Brigade bekend te maken 
bij ‘le peuple’. Een kennismakemd 
interview.

“Samenvattend kun je zeggen dat wat 
wij doen een uitgebreide cursus bestu
ren is, bijzonder praktijk gericht. Het is 
een steun in de rug van de afdeling, die 
ons verzocht heeft te helpen. Tezamen 
met een ambitieus bestuur, dat is wel 
een noodzakelijkheid, zetten we de kar 
op de rails en brengen deze aan het rol
len. D e  VB-ers zijn allemaal J O V D

E M A

leden die al geruime tijd meedraaien, 
die de vereniging goed kennen en dus 
weten waarover zij spreken. Zonder 
pedant te willen klinken kun je zeggen 
dat wij praktijk gerichte tutoren zijn. 
Dat kan leerzaam zijn voor de 
betreffende afdeling. Hoewel wij er dus 
voor de afdelingen zijn, wordt er door 
bepaalde afdelingen of besturen vreemd 
gereageerd op de VB. Een beetje kort
zichtig, net alsof het een schande is 
wanneer een afdeling hulp krijgt van 
een VB-er o m  de zaak weer op poten te 
zetten.
D e  reden daarachter? Onbekendheid, 
ze zien ons als pottenkijkers van het 
HB, die erachter komen dat het afde
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lingsbestuur er een puinhoop van heeft 
gemaakt. Persoonlijk ben ik van 
mening dat dit opgelost zou kunnen 
worden wanneer wij losgekoppclt zou
den worden van het HB. W e  benoemen 
een coördinator uit de bestaande VB- 
ers, die de taak ovemeemt van dc secre
taris organisatie. De drempel wordt dan 
aanzienlijk verlaagt en afdelingen zul
len ons met minder scepsis tegemoet 
treden”.

Dordrecht
“Een goede ervaring heb ik met afde
ling Dordrecht meegemaakt. Daar zat 
een kwalitatief goed en ondernemend 
bestuur met enorme motivatie cn die 
afdeling draait nu lekker. Dat is wel 
aardig o m  te zien”.

Werkloos
“Ik voorzie wel degelijk een 
noodzakelijkheid voor een Vliegende 
Brigade. W e  kunnen rustig spreken dat 
er een kleine recessie heerst in de 
JOVD. En dan is de V B  daar o m  afde
lingen te begeleiden. W e  streven ten
slotte allen hetzelfde doel na: een goed- 
draaiende JOVD. O p  dit moment heeft 
geen van de VB-ers wat te doen. W e  
zijn alle zeven werkloos en dat terwijl 
er minstens twee dozijn afdelingen niet
optimaal draaien. Idioot gewoon..”
Peter-Jan Smits 071- 133451.

D IST R IC T SC O N G R E S Z U ID -H O L L A N D :
De Provinciale Staten veinzen zelfs geen herkenbaarheid !

door Anco Sesselaar.

Dit werd pijnlijk duidelijk op het dis- 
trictscongres van het district Zuid- 
Holland op 20 en 21 oktober j.1. te 
Rotterdam. Het onderwerp, provinciale 
politiek, werd gekoppeld aan 
Ontwikkelingssamenwerking, waardoor 
een gevarieerd programma ontstond. 
Zaterdag werd gestart met een forum 
bestaande uit leden van de Provinciale 
Staten van Zuid-Holland en enkele 
gedeputeerden. Alhoewel de heren 
leuke anecdotes in stelling brachten, 
ontstond een onmiskenbare koffie-met- 
gebak-sfeer, kenmerkend voor de pro
vinciale politiek. Het is daarom ook niet 
verwonderlijk dat de burger zich nau
welijks herkend in deze bestuurslaag.

N a  dit forum werd desalniettemin een 
provinciaal program vastgesteld door 
de verzamelde afdelingen van District 
Zuid-Holland. Daarin aandacht voor 
een provinciaal referendum en het 
invoeren van vervuilingsrechten, die 
kunnen zorgen voor de beheersbaarheid 
van de milieukosten. Met dit program 
heeft het District ruimschoots de (pro
vinciale) pers gehaald.
N a  het diner en borrel volgde het onna
volgbare ‘roefa-roefa-spel’, waardoor 
de oerwoudgeluiden niet van de lucht 
bleken. Een succes dus! Dit geheel 
werd op de gebruikelijke wijze uitge
leid, borrelen dus.
Zondagochtend was er ruimte voor 
twee sprekers. D e  eerste was van de 
tamelijk idealistische organisatie Terre

des H o m m e s ,  waarna de vermaarde 
ontwikkelings-econoom prof. van D a m  
de stellingen van de eerste spreker 
afschoot. Hij stelde namelijk dat dc ont
wikkelingshulp meer rekening zou 
moeten houden met de Derde wereld
landen zelf. Dit zou dan het best kun
nen geschieden door deze hulp af te 
bouwen, of zelfs af te schaffen.
Na  de lunch werd het officiële gedeelte 
beëindigd, waarna een groep zich nog 
in Rotterdam vermaakte o m  vervolgens 
tevreden huiswaarts te keren.
Een geslaagd congres derhalve met een 
bemoedigende opkomst!
Natuurlijk was een en ander niet tot 
stand kunnen komen zonder de steun 
van het N C O  en indirect Mark Aalders, 
die de subsidie geregeld had. Dank.
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Een andere visie:

APARTHEID WERKTE NIET MEER
door Evert de Vos, medewerker Komitee Zuidelijk Afrika

“Apartheid werkte niet meer.” Met deze 
zinsnede vatte President D e  Klerk bij 
zijn bezoek aan Nederland de reden van 
zijn hervormingspolitiek perfect samen. 
Het is niet een moreel besef, het afkeu
ren van apartheid op humanitaire of 
godsdienstige gronden, dat bij de 
Nationale Partij ineens is opgekomen. 
Internationale druk in de vorm van 
sancties en het groeiend verzet van de 
bevolking hebben de regeringspartij tot 
hervormingen gedwongen.
De unhanning van het A N C  en andere 
anti-apartheidsorganisaties en de vrijla
ting van Mandela hebben de hoop doen 
opleven dat op korte termijn een einde 
aan apartheid gemaakt kan worden. Het 
zijn in die zin belangrijke stappen op de 
goede weg doordat het nu voor anti- 
apartheidsorganisaties mogelijk is o m  
legaal in Zuid-Afrika te opereren. Als 
logisch gevolg hiervan heeft het A N C  
besloten de gewapende strijd op te 
schorten. De  onderhandelingen tussen 
het verzet en de regering moeten leiden 
tot een non-raciaal democratisch 
Afrika.
Over één belangrijk aspect van zijn her
vormingspolitiek bleef De Klerk bij zijn 
bezoek aan Nederland uiterst vaag. Hoe 
ziet hij de staatkundige inrichting van 
het nieuwe Zuid-Afrika? Wil hij een 
echte democratie? Een onlangs uitge
lekte regeringsnotitie heeft hierin 
onlangs duidelijkheid gebracht. D e  
Klerk wil een beperkte democratie met 
uitbreide ‘groepsrechten’. Er komt een 
tweede kamer gekozen volgens het 
principe one person. one vote en een 
eerste kamer die gecombineerd wordt 
gekozen door middel van afvaardigin
gen van ‘sociale groepen’ en regio’s. 
Sociale groepen onderscheiden zich 
volgens hem op de gebieden cultuur, 
godsdienst en taal van elkaar. Het effect 
hiervan zal zijn dat de huidige indeling 
in rassen en stammen van een nieuw 
jasje wordt voorzien. D e  angel zit erin 
dat deze eerste kamer alle voorstellen 
van de tweede kamer met een tweeder
de meerderheid moet bekrachtigen. 
Éénderde van deze senaat kan dus alle 
hervormingsvoorstellen tegenhouden. 
Gezien de manier van samenstelling

van deze eerste kamer is de kans groot 
dat de blanken samen met enkele con
servatieve andere groepen en regio’s 
minstens éénderde van de zetels in han
den hebben en dus alle veranderingen 
kunnen blokkeren.
Als we deze voorstellen vergelijken met 
de voorstellen van het A N C  dan valt er 
niets anders te concluderen dan dat het 
democratisch gehalte van de A N C -  
voorstellen stukken hoger is. Het A N C  
wil een grondwetgevende vergadering 
die op basis van one person. one vote 
gekozen wordt. Dan wordt duidelijk op 
hoeveel aanhang de verschillende poli
tieke groeperingen in Zuid-Afrika kun
nen rekenen. De door dit lichaam op te 
stellen grondwet moet volgens het A N C  
uitgaan van een meerpartijendemocratie 
waarin individuele vrijheden en rechten 
gedefinieerd worden. Bijvoorbeeld het 
recht op eigen taal en cultuur, vrijheid 
van meningsuiting, vrijheid van gods
dienst etc. Ieder mens moet in Zuid- 
Afrika dezelfde politieke rechten krij
gen. Het A N C  wijst 
groepsrechten radicaal af, 
want zulke groepsrechten 
zullen in de praktijk 
slechts leiden tot de 
bescherming van de blan
ke minderheid.
De  staatsrechtelijke voor
stellen van het A N C  slui
ten naadloos aan bij het 
liberale gedachtengoed 
dat ook uitgaat van indivi
duele rechten in plaats 
van groepsrechten. D e  
voorstellen van De Klerk 
dienen dan ook als con
servatief en ondemocra
tisch afgewezen te wor
den. O p  een moment dat 
de onderhandelingen tus
sen de regering De Klerk 
en het A N C  beslissend 
zijn voor de toekomst van 
Zuid-Afrika verdient het 
A N C  de steun van alle 
democratische krachten.
De  krachtsverhoudingen 
aan de onderhandelingsta
fel zullen het democra

tisch gehalte van een toekomstig Zuid- 
Afrika bepalen. Internationale druk en 
mobilisatie van de eigen bevolking zijn 
hierbij de belangrijkste wapens van het 
ANC.
Vanuit Nederland kunnen we het her
vormingsproces op twee manieren 
ondersteunen; door de economische 
sancties te handhaven en door het A N C  
(financieel) te steunen. Bij het te vroeg 
opheffen van de sancties vervalt voor 
De Klerk een van de redenen van zijn 
hervormingspolitiek. Door het A N C  te 
steunen stellen we deze organisatie in 
staat de bevolking voor de democrati
sche hervormingen te mobiliseren. 
Bovendien zullen eventuele compro
missen aan de bevolking uitgelegd 
moeten worden.
Er gloort hoop in Zuid-Afrika. De 
apartheidsmuur staat echter nog over
eind. Binnenlandse en internationale 
druk moeten gezamenlijk het laatste 
duwtje tegen dit racistisch bouwwerk 
geven.

W U DRUKKEN
W - BIJNA

ALLES!

B u i t e n  b a n k b i l j e t t e n  k u n t  u
bij o n s  t e r e c h t  v o o r
al  u w  w e n s e n  o p  d r u k g e b i e d

Dtriky
Druk

Pastoor Koopmanweg 5, tel. 02230-31466 
Postbus 330, 1780 AH Den Helder
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DEKKER' S NUANCE:

VO O RZITTER RUTTE SCHOONT  
STAATS-LUIER VAN 
ADVISERENDE VIEZIGHEDEN
Het gaat fout in Nederland. Het wordt 
een rommeltje. Mensen storen zich 
steeds minder aan de wet, worden cyni
scher. De burger haalt de schouder op 
en wil zo min mogelijk met de politiek 
en zijn wetten te maken hebben.

Een messcherpe analyse van M a r k  
Rutte, de vruchtdragende kastanje van 
het jongerenliberalisme:
‘Nederland is immers een liberaal land. 
O, ja? Dan hebben de liberalen dus heel 
wat uit te leggen. Hoe heeft het ooit zo 
ver kunnen komen. Waarom is de zaak 
zo uit de hand gelopen?, overpeinst 
Rutte in trefzeker proza.

Het alwetend hoofdbestuur onzer ver
eniging doorzag: Dit m a g  niet langer 
doorgaan, de maatschappij verglijdt 
naar duistere diepten. Zet alle zeilen bij, 
houdt het roer stevig in de hand en aar

zel niet gedurfde koerswijzigingen te 
overwegen. Redt de beschaving van 
chaos en verderf! Kortom, het hoofdbe
stuur droeg een commissie op een nota 
voor te bereiden. Vele vergaderingen 
volgden. Een uitverkoren gezelschap 
boog het veelkoppig intellect over de 
schier ongrijpbare normvervaging.

Resultaat: de lang verwachte Nota 
Normvervaging. Nederland haalde 
opgelucht adem. Onder toeziend oog 
van de verzamelde wereldpers, boodt 
de kastanje, Rutte dus, het geesteskind 
ter verzorging aan. M r  drs Frits 
Bolkestein, bekende nederlander en 
vertegenwoordiger van het utilitaris
tisch liberalisme, aaide het notaknaapje 
vriendelijk over de bol. Liet zich ont
vallen dat er ‘interessante dingen in 
staan’. Opgefleurd door een bedje stijl
bloempjes en een massief plaatstalen

CONGRESBON
congresbon voor het JOVD voorjaarscongres op 16 en 17 maart 1990 in 
Hotel Lelystad.

Dc,
naam: _________________________________

Adres:

Postcode

Plaats

Telefoon

Afdeling __________________________________

kom naar het voorjaarscongres.

Handtekening__________________________

o 1) overnachting hotel, ontbijt, lunch, diner 
feest en congresboek.

o 1-persoonskamer o 2-persoonskamer o 3-persoonskamer 
105,- 87,50 82,50

o 2) overnachting hotel, ontbijt, disco en congresboek, 
o 1-persoonskamer o 2-persoonskamer o 3 -persoonskamer 

72,50 55,— 50,-

o 3) diner 27,50 
o 4) feestbon 7,50 
o 5) congresboek 5,-

Ik wil graag op de kamer b ij:_________________________

Kruis je  keuze aan en 
maak het bijbehorend 
bedrag over op giroreke
ning 5467270(JOVD 
activiteitenrekening) te 
Amsterdam. De congres
bon en het bedrag dienen 
voor woensdag 27 febru
ari 1991 op het A lge
meen Secretariaat binnen 
te zijn. Indien je voor 9 
maart 1991 afzegt, wordt 
het bedrag m inus hfl 
7,50 teruggestort. Na de
ze datum blijf je het ge
hele bedrag verschu l
digd! W ie ter p laatse 
betaalt moet apart inte
kenen. Voorkom die i
ellende en betaal van te- '
voren. Overmaken is niet j
genoeg: het bedrag moet |
binnen zijn. Neem daar- !
om een betalingsbewijs |
mee. Wanbetalers kun- !
nen geen gebruik maken !
van de arrangementen. Je j
bent aansprakelijk voor !
de door jou aangerichte !
schade. Uitknippen en |
opsturen naar: I
Algemeen secretariaat ;
JOVD ]
Prins Hendrikkade 104 j
1011 AJ Amsterdam !

bord voor de kop, vergaloppeerde de 
politicus in een college filosofie van het 
strafrecht.

Elders in dit blad vat Rutte de conclu
sies van de Nota Normvervaging 
samen. M e n  herkent zich niet meer in 
de politiek. Politici verschuilen zich 
achter schimmige adviesorganen. 
Kortom, de politiek moet smoel krijgen 
en direct aanspreekbaar zijn op haar 
(wan)daden.
Jawel, herkenbaar, nota bene! Wellicht 
dat al het lover de vruchtdragende kas
tanje, Rutte dus, het zicht beneemt. 
Rutte klopt zich trots op de borst omdat 
‘zijn J O V D ’ al sinds de jaren zestig 
voor staatsrechtelijke vernieuwing is. 
‘De bureaucratie in Nederland is veel te 
omvangrijk en veel te machtig’, aldus 
de vruchtdragende.

A C H T H O N D E R D  F U N C T I E S  
Dat vindt de JOVD, een vereniging met 
een bestuur dat uitdijde tot twaalf func
ties, bijgestaan door negen districtsbe- 
sturen, zevenenzeventig afdelingsbestu
ren en een handvol onderafdclingsbe- 
sturen. Tevens bijgestaan door dertien 
projectgroepen, eveneens dertien com
missies en een drietal stichtingen 
(Rottumerberaad, Ideals). Voorts werkt 
de J O V D  naar hartelust mee aan de 
samenstelling van allerlei adviesorga
nen, stichtingen en verenigingen zoals 
de overkoepelende jongerenclub M50, 
de N O V I B  en internationale clubs zoals 
IFLRY en L Y M E C .  Ook niet-officiële 
scharrel- en overlegcoterietjes, zoals het 
Des Indesberaad tussen PvdA, D66 en 
V V D ,  blijken initiatief van de JOVD. 
D e  adviesorganenverafschuwende 
JOVD. De oncontroleerbare J O V D  die 
met een ledenbestand van pakweg 
tweeduizend ruim achthonderd functies 
te vergeven heeft. Uiteraard zie je in 
echt belangrijke functies altijd dezelfde 
getrouwe vazallen. Hoe kun je ver
wachten dat mensen actief worden en 
blijven als al hun bemoeienisseen in 
onbekende achterafkamertjes wegge
schoven of verminkt worden. Wie  
gelooft nog dat besluiten door de 
Algemene Ledenvergadering worden 
genomen?
D e  bureaucratie in de J O V D  is 
omvangrijk en machtig. Derhalve, trots 
troetelkind, verschoon eerst eens je 
eigen luier!
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